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Amsterdam was tot voor kort een bruisende stad vol dagjesmen-

sen en toeristen die samen met de Amsterdammers gretig gebruikmaakten 

van het rijke aanbod van kunst en cultuur. Half maart raakte de sector door 

de maatregelen rond de coronapandemie van de ene op de andere dag in 

een krimpscenario. De focus is verlegd naar de noodzaak van de 1,5- 

meternorm, de dromen hebben plaats moeten maken voor de vraag wat er 

op korte en lange termijn überhaupt mogelijk en haalbaar is. Realiteit is dat 

veel culturele instellingen in een onzekere situatie verkeren en een aantal 

van hen dreigt om te vallen. De plannen zijn ingediend in een tijd die helaas 

ver weg lijkt van de wereld waarin wij nu leven. De aanvragen laten een 

sector zien met vertrouwen in de toekomst; bijna alle instellingen stippel-

den een groeiscenario voor zichzelf uit. De Amsterdamse Kunstraad had 

graag over de aanvragen voor de Amsterdam Bis 2021-2024 een advies 

gepresenteerd dat een baken van hoop in moeilijke tijden was geweest, 

maar de geringe beschikbare middelen voor het kunstenplan vormen een 

realiteit waar de kunstraad niet omheen kan. De verwachtingen die zijn 

gewekt in de Hoofdlijnen Kunst en Cultuur 2021-2024, waarin staat dat er 

‘8,1 miljoen euro wordt toegevoegd aan de Amsterdam Bis’, doen anders 

vermoeden, maar geven een veel te rooskleurig beeld. In de financiële pa-

ragraaf gaan wij nader in op de achterliggende cijfers. Er is nog geen half 

miljoen euro extra besteedbaar. 

De kunstraad is van mening dat er structureel te weinig geld is 

voor de gesubsidieerde cultuur in de stad. Het budget is al jaren ontoe-

reikend. In de aanloop naar de vorige gemeenteraadsverkiezingen heeft 

de kunstraad de politieke partijen erop gewezen dat er 40 miljoen euro 

toegevoegd zou moeten worden aan de begroting voor Kunst en Cultuur.1 

Tegelijkertijd legt het college van B en W veel ambitie aan de dag, voor-

al op het vlak van diversiteit en inclusie, maar ook als het gaat om eerlijk 

belonen.

In het coalitieakkoord is 5 miljoen euro extra uitgetrokken voor 

het hele kunstenplan. Van dit geld is 1,4 miljoen euro gereserveerd voor de 

Amsterdam Bis. Tegelijkertijd hebben de instellingen in de huidige A-Bis 

vanaf 2019 te maken met het feit dat het college van B en W bij wijze van 

bezuiniging besloten heeft geen nominale verhoging op de subsidies uit te 

keren.  

1 Advies Culturele 
Investerings-
rekening, 
1 november 2017. 
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Alleen in het jaar 2020 is sprake van een incidentele indexatie van 0,9%. 

Vanaf 2021 zouden de instellingen dus weer terugvallen op hun subsi-

diebudget van 2019, ware het niet dat het totaalbedrag op advies van de 

kunstraad in de nieuwe kunstenplanperiode anders tussen de instellingen 

in de Amsterdam Bis wordt verdeeld. 

In totaal werd er door de 21 instellingen die in de periode 2021-

2024 op naam in de Amsterdam –Bis zijn opgenomen, € 77.255.876 aange-

vraagd. Op dit moment ontvangen zij samen € 68.722.916 subsidie per jaar. 

Door de 28 overige instellingen die in aanmerking willen komen voor een 

functieplek in de Amsterdam Bis is €12.197.690 aangevraagd. In totaal is er 

dus voor € 89.453.566 aangevraagd, terwijl er € 73.541.903 te verdelen is. 

De kunstraad heeft ervoor gekozen om de aanvragen te beoorde-

len zoals ze (voor de crisis) zijn ingediend. Hiermee betoont de kunstraad 

respect voor de gedegen ondernemingsplannen die voor de komende vier 

jaar zijn ingediend. De kunstraad heeft de plannen op hun waarde beoor-

deeld en stelt het gemeentebestuur in staat om besluitvorming over de 

Amsterdam Bis voor het zomerreces af te ronden. Dit advies is net als voor-

gaande kunstenplanadviezen gebaseerd op de criteria in de Hoofdlijnen 

Kunst en Cultuur 2021-2024, waarbij de artistieke kwaliteiten van instellin-

gen vooropstaan. Er is door de kunstraad dus niet gekeken, wie er het eerst 

en/of het hardst geraakt wordt door de coronacrisis. Over steunmaatre-

gelen voor instellingen in de Amsterdam Bis heeft de kunstraad separaat 

geadviseerd.2

Cultuursector en corona
De noodzaak de kunsten en de creatieve sector van Amsterdam 

overeind te houden, is een nieuwe uitdaging voor de stad. De kunstraad 

heeft geadviseerd een Amsterdamse Bank voor het Behoud van Kunst en 

Cultuur (ABBKC) in te richten en is achter de schermen bezig met de reali-

satie van dit plan. De burgemeester en de wethouder voor Kunst en Cultuur 

hebben het idee omarmd en het Amsterdams Fonds voor de Kunst (AFK) 

en Amsterdamse Culturele Instellingen (ACI) zijn partner in de gedachte-

vorming en uitwerking. De kunstraad kijkt breder dan de gesubsidieerde 

cultuur en vraagt nadrukkelijk aandacht voor de positie van de makers en 

2 Op 13 maart verscheen 
Advies Coronacrisis in 
de culturele sector 
en op 14 mei Advies 
Stichting ABBKC, zie 
www.kunstraad.nl 
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de zelfstandige (podium)kunstenaars. 60% van de werkenden in de cul-

turele sector bestaat uit zelfstandigen. Een groot deel van hen woont in 

Amsterdam. 

Generieke steunmaatregelen uit de eerste maanden van de cri-

sis moeten worden opgevolgd door maatoplossingen per instelling. De 

kunstraad realiseert zich dat niet alles op dezelfde voet verder zal kunnen 

gaan. In de jaren na de bezuinigingen op cultuur door het eerste kabinet 

Rutte, zijn de instellingen aangespoord met goed cultureel ondernemer-

schap meer eigen inkomsten binnen te halen. Het wegvallen van de eigen 

inkomsten door de coronamaatregelen komt hierdoor veel harder aan. 

Gemiddeld zijn de instellingen in het kunstenplan voor 50% gesubsidi-

eerd, de overige 50% verdienen zij aan de kassa of, voor een kleiner aan-

deel, door sponsoring. De instellingen met de hoogste eigen inkomsten 

en het kleinste eigen vermogen zijn het meest kwetsbaar in deze situatie. 

Maar de effecten van de coronacrisis zijn over de gehele linie voelbaar en 

verstrekkend. 

In de bijlage bij dit kunstenplanadvies presenteert de kunstraad 

een webmagazine over de actuele stand van zaken in de kunsten en de 

creatieve industrie in Amsterdam. Via een rondgang langs grote, middel-

grote en kleine instellingen in diverse disciplines, proberen wij een realis-

tisch beeld te schetsen van de nood en van het weerstandsvermogen van 

de sector. Zie https://hoenuverder.kunstraad.nl.
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Aanvragen Amsterdam Bis 
2021-2024

Huidig 2019 Gevraagd

Beeldende Kunsten en Digitale Cultuur

de Appel   € 437.986  € 475.000 

CBK Zuidoost   € 678.422  € 800.940 

Waag   € 131.433  € 800.000 

Framer Framed  € 42.058  € 325.000 

W139  € 304.923  € 375.000 

NEMO Science Museum   n.v.t.  € 490.000 

Next Nature Network   n.v.t.  € 300.000 

Dans

Het Nationale Ballet   € 11.824.739  € 12.502.664 

ICK Amsterdam   € 693.970  € 1.050.000 

LeineRoebana  € 168.233  € 400.000 

Nicole Beutler Projects  € 173.491  € 400.000 

ISH   € 189.262  € 343.000 

Film en Media

Eye Filmmuseum   € 168.012  € 330.000 

IDFA   € 630.882  € 886.560 

Letteren en Debat

De Balie   € 699.521  € 1.050.000 

SLAA   € 236.579  € 274.000 

Pakhuis de Zwijger   n.v.t.  € 700.000 

Imagine IC  € 331.210  € 530.000 

Musea, Erfgoed en Monumenten

Amsterdam Museum  € 8.477.228  € 9.127.229 

Foam   € 902.161  € 1.398.000 

Stedelijk Museum Amsterdam  € 12.714.544  € 14.229.386 
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Muziek en Muziektheater

BIMHUIS   € 1.051.469  € 1.299.263 

Het Concertgebouw   € 1.061.889  € 1.375.000 

Koninklijk Concertgebouworkest   € 6.421.363  € 6.809.000 

Melkweg   € 977.858  € 1.090.000 

Muziekgebouw aan ’t IJ    € 2.902.054  € 3.200.000 

Paradiso   € 683.771  € 1.089.925 

Amsterdam Sinfonietta   € 256.556  € 300.000 

Asko|Schönberg   € 185.257  € 300.000 

Cappella Amsterdam   € 78.860  € 129.750 

Nederlands Blazers Ensemble   € 210.292  € 235.000 

Podia

Bijlmer Parktheater   € 1.450.603  € 1.803.958 

Holland Festival   € 820.146  € 897.750 

de Meervaart   € 2.789.085  € 3.821.000 

Podium Mozaïek   € 797.015  € 1.793.213 

Tolhuistuin   € 578.308  € 840.000 

Nowhere   € 262.865  € 455.000 

de Vrolijkheid  n.v.t.  € 15.000 

Theater

Frascati   € 2.096.301  € 2.200.000 

Internationaal Theater Amsterdam   € 10.116.656  € 10.410.000 

de Toneelmakerij   € 946.322  € 1.102.928 

Likeminds   € 243.938  € 500.000 

ROSE stories   n.v.t.  € 300.000 

George & Eran Producties   n.v.t.  € 210.000 

Orkater   € 567.788  € 650.000 

PodiumPartners   n.v.t.  € 675.000 

RIGHTABOUTNOW INC.   n.v.t.  € 300.000 

Silbersee   € 136.689  € 550.000 

Urban Myth   € 128.277  € 315.000 

Totaal  € 89.453.566 
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Toelichting werkwijze  
van de beoordeling

Beoordelingsproces
De Amsterdamse Kunstraad heeft 49 aanvragen voor de 

Amsterdam Bis ontvangen, waarvan 21 op naam door het college van B 

en W in de Amsterdam Bis zijn geplaatst. Van deze instellingen beoordeelt 

de kunstraad het realiteitsgehalte van de plannen, de toegevoegde waar-

de voor de stad en de wijze waarop de instellingen, uitvoering geven aan 

de beleidscriteria uit de Hoofdlijnen Kunst en Cultuur 2021-2024. Voor 

de overige 28 instellingen geldt dat zij opteerden voor een van de negen 

functies, waar in totaal veertien plekken beschikbaar zijn. De plannen van 

deze instellingen zijn eveneens beoordeeld op de criteria uit de hoofdlij-

nen, realiteitsgehalte en toegevoegde waarde voor de stad. Vervolgens is 

gekeken welke instellingen naar mening van de kunstraad het best passen 

in de functieomschrijvingen. In deze omschrijvingen heeft het college de 

nadruk gelegd op de doelstelling, bij te dragen aan een inclusieve stad en 

het brengen van onderbelichte verhalen.

De aanvragen zijn in eerste instantie behandeld door de negen 

commissies van de Amsterdamse Kunstraad; zeven disciplinecommissies 

(Beeldende Kunsten en Digitale Cultuur – Dans – Film en Media – Letteren 

en Debat – Musea, Erfgoed en Monumenten – Muziek en Muziektheater 

– Theater) en twee multidisciplinaire commissies (Commissie Kunst- en 

Cultuureducatie en Participatie en Commissie Podia). Sommige aanvragen 

werden in meerdere commissies behandeld door middel van een (intern) 

co-advies. 

De 49 aanvragers voor de Amsterdam Bis hebben alle een 

Actieplan Diversiteit en Inclusie opgesteld. Sommige hebben ook een 

nulmeting gedaan en meegestuurd. Deze actieplannen zijn gelezen en 

besproken in de verschillende disciplinecommissies en tevens is het ge-

heel aan actieplannen door de Commissie Kunst- en Cultuureducatie en 

Participatie beschouwd. De werkgroep Vastgoed van de kunstraad heeft 

alle aanvragen voor de Amsterdam Bis bestudeerd op de onderwerpen 

vastgoed en duurzaamheid.
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Na lezing van de aanvraag hebben alle commissieleden een indi-

vidueel oordeel gegeven over het ingediende ondernemingsplan aan de 

hand van de vier criteria uit de hoofdlijnen. Vervolgens waren de aanvra-

gers in de gelegenheid hun plannen mondeling toe te lichten aan de com-

missie. Alle aanvragen zijn in commissieverband uitgebreid besproken, 

waarna een preadvies werd opgesteld. Deze preadviezen zijn voor een 

check op feitelijke onjuistheden naar de instellingen gestuurd. 

De reacties van de instellingen zijn samen met de preadviezen 

door het bestuur van de kunstraad besproken in combinatie met de finan-

ciële component van de aanvragen. Het bestuur heeft vervolgens besloten 

over de invulling van de functieplekken en de inhoud van de adviezen. 

Voor de verdeling van het beschikbare budget heeft de kunstraad ten slot-

te een integrale afweging gemaakt.

Samenwerking met het AFK
Met ingang van het Kunstenplan 2017-2020 is het Amsterdams 

Fonds voor de Kunst betrokken bij de advisering over aanvragen voor het 

kunstenplan. Het gaat hierbij om alle aanvragen van instellingen die niet 

in aanmerking komen voor de Amsterdam Bis. Gegeven het feit dat het 

Amsterdamse kunstenveld een dynamische biotoop is met veel wederzijd-

se vertakkingen tussen grote, middelgrote en kleine instellingen, is overleg 

tussen de kunstraad en het fonds logisch en ook noodzakelijk. Dit overleg 

heeft op verschillende momenten plaatsgevonden. Tijdens deze gesprek-

ken is informatie uitgewisseld over aanvragen en is er gesproken over de 

kracht en specifieke kenmerken van de verschillende disciplines. Om de 

integraliteit van de advisering te bevorderen, hebben de kunstraad en het 

AFK in elke disciplinecommissie gebruikgemaakt van een zogenoemde 

‘dubbeladviseur’, die zowel over de Amsterdam Bis als over de vierjarige 

regeling van het AFK in zijn of haar discipline geadviseerd heeft. 

Beoordelingscriteria
De kunstraad heeft ruim voordat de termijn sloot voor het indienen 

van aanvragen voor de Amsterdam Bis in een beoordelingskader uiteengezet 

op welke wijze de vier criteria uit de hoofdlijnen zouden worden toegepast. 
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 → Artistiek belang – Hierbij is gekeken naar de artistieke eigen-

heid van de te realiseren activiteiten, het artistieke concept, 

de ambitie en de ontwikkeling.

 → Belang voor de stad – Instellingen in de Amsterdam Bis moe-

ten een stevige bijdrage leveren aan de beleidsdoelstellingen 

die het gemeentebestuur heeft geformuleerd voor de periode 

2021-2024: groei van kunst en cultuur in de wijken; meer aan-

dacht voor makers; meer ruimte voor experiment, innovatie en 

de nachtcultuur; verbreding van cultuureducatie, talentont-

wikkeling en participatie; versterking van internationale kunst 

en cultuur.

 → Uitvoerbaarheid – Dit criterium heeft betrekking op de haal-

baarheid (zowel zakelijk als artistiek) van de in de aanvraag 

verwoorde plannen binnen het gegeven financiële, organisa-

torische en personele kader. De bedrijfsvoering moet op orde 

zijn en de meerjarenbegroting realistisch en sluitend.

 → Diversiteit en inclusie – Het criterium diversiteit en inclusie 

gaat over representatie en het ontsluiten van onderbelichte 

verhalen. Hierbij toetst de kunstraad welke bijdrage de instel-

ling levert aan de diversiteit van het kunst- en cultuuraanbod 

en het cultuurpubliek in de stad en de mate waarin de kunst- 

en cultuursector inclusief is.

Diversiteit en inclusie
De wethouder benoemt in de Hoofdlijnen Kunst en Cultuur 2021-

2024 een aantal kansen voor grote instellingen: kansen om nieuwe per-

spectieven te presenteren (programma); onverwachte samenwerkingen 

aan te gaan (partners); nieuwe publieksgroepen te binden (publiek). De 

kunstraad is op deze terreinen heel veel goede initiatieven tegengekomen 

in de actieplannen en de ondernemingsplannen van de aanvragers. Om tot 

een inclusieve sector te komen, heeft diversiteit van het personeel volgens 

de kunstraad de grootste prioriteit. Meerstemmigheid begint bij het eigen 

personeel. Via de interne organisatie, dus van binnenuit, worden de diver-

siteit en inclusie van het programma en het publiek beïnvloed. 
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Van diversiteit en inclusie op bestuurs- en directieniveau is nog 

niet veel te merken. Hierin ligt Amsterdam achter op andere steden. De 

kunstraad constateert dat diversiteits- en inclusiebeleid gemakkelijker in 

de lagere geledingen van instellingen wordt geïmplementeerd dan op be-

stuurlijk niveau, waar de belangrijkste beslissingen worden genomen. Het 

bijna disproportioneel inzetten op het diversifiëren van publiek of program-

ma, biedt voor deze omissie geen compensatie. 

Op het podium en in leidinggevende posities is representatie van 

groot belang. De kunst- en cultuursector kent een naar binnen gekeerd 

wervingsbeleid. De kunstvakopleidingen zijn leverancier van personeel 

aan de grote instellingen, die op hun beurt weer docenten leveren aan 

de opleidingen. De kunstraad is zeer verheugd over het feit dat makers 

afkomstig van instellingen met ervaring in het vertellen van onderbelichte 

verhalen steeds vaker worden aangetrokken om les te geven op de kunst-

vakopleidingen. Het maakt deze onderwijsinstellingen toegankelijker voor 

talent met een biculturele achtergrond.

Instellingen die met subsidie werken, moeten zich verhouden tot 

alle Amsterdammers. Sommige kunstvormen spreken pas tot de verbeel-

ding, wanneer de toeschouwer/luisteraar voorkennis heeft en het aanbod 

kan plaatsen in een context. Daarom zijn educatie en participatie van groot 

belang voor de toekomst van de sector. Verbreding van het publiek hoeft 

wat de kunstraad betreft niet hand in hand te gaan met het verlagen van de 

artistieke standaard. Het tegendeel is waar. Als de monoculturele westerse 

blik verruimd wordt met perspectieven uit andere culturen op dezelfde, 

gezamenlijke geschiedenis, ontstaat een nieuw, gelaagder perspectief. 

Voor de kunstraad is het diversiteitsbeleid geen dogma, maar een 

manier om tot innovatie te komen. Elke verandering begint bij het besef 

dat verandering noodzakelijk is. De kunstraad onderscheidt verschillende 

categorieën in het totaal van de aanvragers: onbewust onbekwaam, be-

wust onbekwaam, onbewust bekwaam en bewust bekwaam.3 Een instel-

ling die onbewust onbekwaam is, moet eerst zelf tot het inzicht komen dat 

op dit vlak verbetering nodig is. Een instelling in het kwadrant onbewust 

bekwaam hoeft er niet bij stil te staan, omdat het streven naar inclusie en 

diversiteit een intrinsieke waarde is die ook zonder specifiek overheidsbe-

leid aanwezig is.  

3 Naar de vier 
leerfasen van 
psycholoog Maslow 
uit 1954. 
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Aanvragers als het Bijlmer Parktheater, ISH, Likeminds en CBK Zuidoost 

vallen in deze categorie. Individuele beoordeling op het criterium  

diversiteit en inclusie zijn te vinden in de adviezen per instelling. 

De instellingen die nu onderdeel uitmaken van de A-Bis, hebben 

als grote instellingen verantwoordelijkheid moeten nemen voor de andere 

spelers in hun discipline. De programma’s voor educatie en talentontwik-

keling, die zij al hadden, zijn verder uitgebouwd. Verschillende samenwer-

kingen hebben tot vernieuwing geleid. Ook zijn er door A-Bis-instellingen 

die in het centrum gevestigd zijn, dependances opgezet in andere delen 

van de stad. De kunstraad constateert dat een aantal voorlopers op het 

gebied van culturele diversiteit in de afgelopen jaren overvraagd is door 

instellingen die moeite hebben hun programma en publiek te diversifiëren. 

Kernbegrip is hier wederkerigheid: instellingen die elkaar helpen in hun 

groei en verandering, elkaars netwerk delen en elkaar verrijken met inzich-

ten en kennis. 

Diversiteits- en inclusiebeleid is een doorlopend proces. 

Behaalde doelstellingen kunnen niet ‘afgevinkt’ worden – een serieus 

diversiteits- en inclusiebeleid vergt aanhoudende zelfreflectie en inspan-

ning. Met de invoering van het Actieplan Diversiteit en Inclusie als voor-

waarde voor het indienen van een kunstenplanaanvraag heeft het college 

van B en W een belangrijke stap gezet. De kunstraad meent dat de rijkdom 

die meer culturele diversiteit met zich meebrengt en die ook door een aan-

tal instellingen, zoals het BIMHUIS en het Nederlands Blazers Ensemble, 

wordt ervaren en getoond, vanzelf een onomkeerbaar proces in gang zal 

zetten. De functies in de Amsterdam Bis zijn van toegevoegde waarde, 

omdat ze het palet van de topinstellingen verbreden. 

Wel moet ervoor gewaakt worden dat de coronamaatregelen en 

de economische crisis instellingen niet terugwerpen in de tijd, en dat juist 

de plannen sneuvelen die de culturele diversiteit moeten bevorderen. De 

kunstraad zal bij het monitoren van de instellingen in de Amsterdam Bis 

expliciet aandacht besteden aan de implementatie van de Code Diversiteit 

en Inclusie. Over vier jaar zullen de aanvragen worden beoordeeld op de 

resultaten die zijn bereikt bij het uitvoeren van de voornemens die de in-

stellingen zelf hebben vastgelegd in hun Actieplan Diversiteit en Inclusie. 
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Cultureel vastgoed

Huisvestingslasten vormen een belangrijke component van de 

lasten van de instellingen in de Amsterdam Bis. Accommodaties maken 

de programmering mogelijk. Zonder musea en theaters is Amsterdam een 

doodse stad, zoals we tijdens de coronasluiting hebben gemerkt. In de 

taakverdeling tussen de bestuurslagen is ooit afgesproken dat het Rijk 

zorgdraagt voor het aanbod en de gemeente voor de podia. In Amsterdam 

bevinden zich stedelijke musea en Rijksmusea: aan de laatste categorie 

betaalt de stad niet mee en het Rijk heeft nooit meebetaald aan de stede-

lijke en provinciale musea. Met ingang van 2021 is er in de landelijke basis-

infrastructuur een bescheiden geldstroom beschikbaar voor deze lokale 

musea. 

De kunstraad adviseert goed te kijken naar het evenwicht tus-

sen aanbod en vraag bij de podia. Er moeten genoeg mogelijkheden zijn 

voor gezelschappen en orkesten om hun publiek te bereiken. Amsterdam 

heeft kleine, middelgrote en grote podia die strategisch omgaan met hun 

programmering. Zij staan voor een bepaald segment, waarmee ze een 

vast publiek willen bereiken. Uit de aanvragen van een aantal podia blijkt 

dat ze zelf voorstellingen willen gaan produceren om hun eigen publiek 

beter te bedienen. De kunstraad begrijpt deze ambitie, maar vindt dat dit 

niet ten koste mag gaan van de podiumgezelschappen. Er is nu al sprake 

van ‘programmeringskrapte’, dit betekent dat het voor theater- en dans-

gezelschappen nu al moeilijk is om series te spelen in Amsterdam. In het 

verlengde hiervan wijst de kunstraad op het verdwijnen van plekken waar 

subculturen hun gang kunnen gaan. Een hoofdstad kan niet zonder een 

tegenstroom, een underground-cultuur. Plekken waar dit kan gebeuren, 

worden in Amsterdam steeds schaarser. Om verdere teruggang van de 

creatieve humuslaag te voorkomen, adviseert de kunstraad beleid te ont-

wikkelen voor het behoud van de vrije ruimte ten behoeve van experimen-

tele kunstvormen. 

Het college heeft geld gereserveerd voor ‘twee podia’ die vanaf 

2023 in gebruik genomen kunnen worden. De kunstraad is benieuwd naar 

de plannen en de bespelers die erbij horen. Vooralsnog ziet de kunstraad 

in de stad als geheel geen tekort aan zalen, wel hebben enkele stadsdelen 
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relatief weinig cultuurpanden. Zo is de situatie op IJburg onder gewenst 

niveau en ook in Nieuw-West is naast de Meervaart weinig te vinden. De 

kosten van het vastgoed zijn aanzienlijk en vertonen al jaren een stijgende 

trend. In Amsterdam zijn grond en vastgoed over de gehele linie duurder 

geworden en dat raakt ook de cultuursector. Het invoeren van een kost-

prijsdekkende huur voor gemeentelijke cultuurpanden kan alleen als een 

eventuele huurverhoging wordt gedekt door een evenredige huursubsidie 

als onderdeel van de vaste lasten in het kunstenplan. Met andere woorden: 

de kunstraad is van mening dat huurstijgingen budgetneutraal moeten zijn 

voor het kunstenplan als geheel en voor individuele instellingen afzonder-

lijk. Het is belangrijk instellingen hierover aan het begin van de kunsten-

planperiode zekerheid te verschaffen. 

Toegang tot de huurcontracten is onontbeerlijk om inzicht te 

krijgen in de verdeling van taken en verantwoordelijkheden tussen veelal 

grote instellingen en de gemeente in de rol van huisbaas. De kunstraad 

heeft een aantal huurcontracten ingezien en moet constateren dat elk 

contract anders is, een eigen achtergrond kent en is opgesteld naar aan-

leiding van afspraken met derden, zoals de gemeente, het Rijk en/of de 

Belastingdienst. Invoeren van een kostprijsdekkende huur betekent dat 

al deze afspraken opengebroken moeten worden, met alle gevolgen van 

dien. In het licht van de coronacrisis denkt de kunstraad eerder aan het 

verlagen van huurtarieven naar een maatschappelijk aanvaardbare huur 

die instellingen helpt de crisis te overleven. Ook dit zijn bij voorkeur oplos-

singen op maat. 

Onderhoud
Zoals in de Hoofdlijnen Kunst en Cultuur 2021-2024 is aange-

geven, worden de richtlijnen voor het verplichte onderhoud van cultuur-

panden strikter gehanteerd. Schoonmaakkosten, investeringen en/of 

afschrijvingen mogen niet meer uit het meerjarenonderhoudsplan (MJOP) 

worden betaald. Ook vraagt de gemeente een gedegen beschrijving van 

het gepleegde onderhoud op te nemen, bijvoorbeeld in de vorm van een 

MJOP dat niet ouder is dan een jaar. 

De kunstraad ziet zowel bij de gemeente als bij de instellingen de 

wens te professionaliseren op het onderdeel vastgoed. Dit is goed, het is 
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verhelderend en het maakt de verhoudingen op het gebied van vastgoed 

zichtbaar. Toch is er nog een weg te gaan. De kunstraad constateert dat 

het onderscheid tussen eigenaars- en gebruikersonderhoud lang niet altijd 

helder is; er is in veel gevallen geen logische en eerlijke verdeling van de 

kosten gemaakt. 

Duurzaamheid
Aangezien veel Amsterdamse cultuurpanden (eeuwen)oud zijn, 

is duurzaamheid een ingewikkeld thema. Het is een enorme opgave om 

deze panden energiezuinig te maken, maar er zijn al flinke stappen gezet. 

In het kader van het project Duurzame Cultuurpanden is tussen 2017 en 

2019 voor twintig gemeentelijke cultuurgebouwen een duurzaamheids-

scan uitgevoerd op basis waarvan energieadviezen zijn opgesteld. Dit 

heeft ertoe geleid dat sommige instellingen zijn overgestapt op groene 

stroom of beschikken over zonnepanelen. De kunstraad vindt dat er op het 

vlak van duurzaamheid door samenwerking van culturele instellingen in de 

Plantagebuurt enthousiasmerende successen zijn geboekt.4 

Voor het eerst hebben de instellingen bij hun aanvraag voor het 

kunstenplan hun inspanningen op het gebied van duurzaamheid moeten 

aangeven. De informatie die hierover in de aanvragen wordt gedeeld, loopt 

enorm uiteen. Van gedetailleerde meerjarenonderhoudsplannen waarin 

precies staat aangegeven welke maatregelen genomen (gaan) worden 

tot een enkele zin over herbruikbare rietjes en vegetarisch eten voor het 

personeel. Bovendien wordt er eigenlijk nooit uitgetekend hoeveel de 

maatregelen (gaan) opleveren. Voor het volgende kunstenplan zou aan de 

instellingen gevraagd kunnen worden een getalsmatige onderbouwing te 

leveren. Bijvoorbeeld door te rapporteren over de energierekening en de 

kostenreductie door genomen maatregelen. 

Fair practice
De bezuinigingen van kabinet-Rutte I hebben de Amsterdamse 

cultuursector hard geraakt en zijn niet gerepareerd op landelijk of stede-

lijk niveau.5 Uit onderzoek is gebleken dat het culturele aanbod evenwel 

op peil is gebleven. Culturele producties zijn met minder geld tot stand 

4 Met Zero Waste 
Expeditie Plantage 
is inzameling en 
vervoer van afval 
milieuvriendelijker 
gemaakt.

5  Staatssecretaris 
Halbe Zijlstra heeft 
cumulatief in vier 
jaar tijd meer dan een 
miljard uit de sector 
gehaald.
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gekomen, wat mogelijk was door de rekening voornamelijk bij de makers 

en podiumkunstenaars te leggen. Zij verwerven hun opdrachten in con-

currentie met elkaar en hebben daardoor een slechte uitgangspositie in de 

onderhandeling met de opdrachtgever over de vergoeding.

De kunstraad heeft bijgedragen aan de landelijke dialoog over fair 

practice en vindt dit een belangrijk uitgangspunt. In de hoofdlijnen heeft 

dit onderwerp een prominente plek gekregen en als onderdeel van de 

subsidieaanvraag moesten de instellingen aangeven op welke wijze ze de 

Fair Practice Code toepassen. Instellingen hebben hierop een toelichting 

gegeven, die voornamelijk gericht bleek op het hanteren of invoeren van 

passende financiële vergoedingen. Dat is positief, maar hiermee lijkt in veel 

gevallen de code synoniem te staan voor fair pay. De kunstraad benadrukt 

dat de Fair Practice Code meer omvat dan dat. Verheugd was de kunstraad 

dan ook over de plannen die een of meerdere van de vijf waardes (solida-

riteit, diversiteit, vertrouwen, duurzaamheid en transparantie) toelichten of 

omzetten in concrete acties. Daarbij valt te denken aan het creëren van een 

(fysieke) veilige werkomgeving, het aanstellen van een vertrouwensper-

soon, het in dienst nemen van een vaste groep freelancemedewerkers, het 

opkomen voor collectieve belangen van de sector, aandacht voor scholing 

of het delen van expertise en middelen met andere instellingen of individu-

en in de kunsten. De kunstraad prijst die zorg voor elkaar. Uit de aanvragen 

blijkt dat sommige disciplines verder zijn in het realiseren van fair pay dan 

andere. Ook is er een verschil in mogelijkheden. Grote instellingen be-

schikken over meer mogelijkheden hun medewerkers en freelancers goed 

te betalen dan kleine instellingen en nieuwkomers. 

Jonge musici moeten aan het begin van hun carrière een plek 

veroveren en zijn bereid, zowel in de popmuziek als in de klassieke mu-

ziek, voor weinig of geen geld op te treden. De kunstraad vindt het de 

verantwoordelijkheid van de gesubsidieerde podia geen misbruik te ma-

ken van die situatie. Paradiso en de Melkweg geven aan, de richtlijnen van 

Vereniging Nederlandse Poppodia en -Festivals (VNPF) te volgen. Deze 

vereniging werkt aan een honorariumrichtlijn, omdat er tot nu toe voor de 

popmuziek niets geregeld is. 

De muziekensembles hebben zich ingespannen om eerst een 

honoreringsregeling op te stellen en vervolgens een cao, die vanaf 2021 
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operationeel moet worden. Zij lopen hierin achter op theater en dans, die al 

jaren over een cao beschikken. Bij de opera, orkesten en ensembles ver-

dient de honorering van de remplaçanten en koorzangers meer aandacht. 

De kunstraad adviseert meer transparantie van de instellingen te eisen over 

de tarieven die zij betalen aan freelancers. 

In de visuele kunsten laat de omgang met kunstenaars en andere 

zelfstandigen een vergelijkbaar beeld zien. Veel instellingen becijferen in 

hun aanvraag dat ze extra geld nodig hebben voor het toepassen van fair 

practice. De kunstraad kan hier slechts bij hoge uitzondering in meegaan. 

Fair practice is een kwestie van prioriteiten in de organisatie. Soms zal de 

directie de keuze moeten maken om te snijden in de programmering om de 

freelancers meer te betalen. 

22

ADVIES AMSTERDAM BIS, KUNSTENPLAN 2021-2024 INLEIDING



AMSTERDAM BIS 
2021-2024

23

ADVIES AMSTERDAM BIS, KUNSTENPLAN 2021-2024 AMSTERDAM BIS 2021-2024



Met ingang van 1 januari 2021 wordt de huidige A-Bis van 20 

instellingen op naam een Amsterdam Bis van 35 instellingen, waarvan 

21 op naam en 14 op functie. Hierdoor verandert het karakter van de 

Amsterdamse basisinfrastructuur. Amsterdam kiest met de nieuwe inde-

ling voor een strategische Amsterdam Bis die in het verlengde ligt van de 

beleidsdoelstellingen van de wethouder, als opvolger van een gevestigde 

A-Bis, samengesteld op grond van omvang en status. De kunstraad heeft in 

het advies van 5 juli 2019 over de Amsterdamse basisinfrastructuur 2021-

2024 een ideale A-Bis omschreven: ‘Voor de kunstraad is het belangrijk 

dat de A-Bis de veelkleurigheid, de dynamiek en het kosmopolitische 

karakter van Amsterdam representeert. De A-Bis moet flexibel, dynamisch 

én institutioneel zijn. Als culturele infrastructuur moet de nieuwe A-Bis een 

fundament zijn waar initiatieven op aan kunnen haken. De nieuwe A-Bis is 

als een web uitgespannen over de hele stad, waarin de belangrijkste be-

leidsdoelstellingen zijn geborgd.’

In dit verband hecht de kunstraad eraan, duidelijk te maken dat 

afwijzing voor een functieplek niet betekent dat de aanvraag niet goed is. 

Er zijn door de gemeente slechts enkele plekken opengesteld, zodat een 

keuze maken onvermijdelijk was. De functieomschrijvingen in de hoofdlij-

nen waren dermate specifiek dat veel instellingen niet in staat werden ge-

steld een aanvraag voor de Amsterdam Bis in te dienen. Zo konden podia 

en middelgrote musea niet aanvragen bij de gemeente en vielen tal van an-

dere instellingen buiten de boot doordat hun kernactiviteit niet aansloot op 

de functieomschrijving. De kunstraad is verheugd over de verbreding van 

de basisinfrastructuur van 20 naar 35 plekken, maar ziet liever een omvang 

van 50 tot 60 instellingen die hun subsidie van de gemeente ontvangen en 

een kleiner aantal bij het AFK, omdat dat deel van het kunstenplan op af-

stand is geplaatst van de gemeenteraad. 

Naast het toevoegen van culturele diversiteit, zijn het behoud 

van de intrinsieke artistieke kwaliteiten en de geografische spreiding van 

gesubsidieerde kunst en cultuur over de hele stad van belang. Deze visie 

ligt ten grondslag aan de interpretatie die de kunstraad heeft gegeven aan 

de negen toegevoegde functies. De commissies hebben alle aanvragen 

in hun discipline beoordeeld op basis van de vier criteria in de hoofdlij-

nen. Pas daarna is de vraag op tafel gekomen, welke instellingen door de 
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commissies aan het bestuur werden voorgedragen voor een functieplek. 

Amsterdam Bis op naam
In de Amsterdam Bis 2021-2024 zijn op naam aangewe-

zen: Amsterdam Museum, Bijlmer Parktheater, BIMHUIS, De Balie, Eye 

Filmmuseum, Foam, Frascati, Het Concertgebouw, Het Nationale Ballet 

(NO&B), Holland Festival, IDFA, Internationaal Theater Amsterdam, 

Koninklijk Concertgebouworkest, de Meervaart, Melkweg, Muziekgebouw 

aan ’t IJ, Paradiso, Podium Mozaïek, Stedelijk Museum Amsterdam, 

Tolhuistuin, de Toneelmakerij. 

Tolhuistuin
Tolhuistuin heeft een bijzondere positie in de Amsterdam Bis 

gekregen met een speciale opdracht van het college. De kunstraad heeft 

de aanvraag van Tolhuistuin zorgvuldig gewogen en is tot de conclusie 

gekomen dat er onvoldoende aanknopingspunten inzitten voor een posi-

tief advies. De opdracht die de gemeente aan Tolhuistuin heeft verstrekt 

is in de ogen van de kunstraad te breed geweest. De instelling, die zich 

na een aantal moeilijke jaren opnieuw moest uitvinden, krijgt een grote 

verantwoordelijkheid voor de programmering van de kleinere zalen in het 

complex, voor het programmeren en produceren van aanbod in de tuin 

achter het complex en voor het opzetten van een programmering gericht 

op de wijken in Amsterdam-Noord. De kunstraad adviseert de opdracht te 

verkleinen en toe te spitsen op de wijkprogramma’s in Amsterdam-Noord. 

Het selecteren van huurders en het doorlopende programma in de tuin en 

de kleine zalen kan doorgang vinden, maar eigen producties maken op die 

plek zou niet tot de taken van Tolhuistuin moeten behoren. De Tolhuistuin 

krijgt tot 15 september 2020 de tijd om een nieuwe aanvraag in te dienen 

op basis van de bijgestelde opdracht. Voor dit plan is een maximum subsi-

diebedrag gereserveerd. Afhankelijk van de kwaliteit van de nieuwe aan-

vraag zal de kunstraad een subsidiebedrag adviseren. 
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Amsterdam Bis op functie

In de Amsterdam Bis zijn negen functies opgenomen waarvoor in 

totaal veertien instellingen door de kunstraad geselecteerd zijn.

Functie 1
Theatergezelschap of theaterproductiemaatschappij dat/die 

vanuit een duidelijke missie gericht op de inclusieve stad nieuwe/onvertel-

de verhalen van jonge en/of nieuwe makers centraal stelt, interdisciplinair 

werkt, een sterke verbinding met de stad heeft en een breed en divers 

publiek trekt onder meer in grote zalen. 

In deze functie zijn twee plekken beschikbaar. 

 → Aangevraagd op deze functie: George & Eran Producties, Likeminds, 

Orkater, PodiumPartners, RIGHTABOUTNOW INC., ROSE stories, 

Silbersee, Urban Myth.

 → De kunstraad adviseert de plekken toe te kennen aan Likeminds en 

ROSE stories.

toelichting keuze functie 1
De kunstraad heeft meer goede aanvragen voor functie 1 ontvan-

gen dan er plekken te verdelen zijn. Leidend is geweest de mate waarin de 

aangewezen instellingen in staat zijn de discipline theater in de Amsterdam 

Bis aan te vullen en te vernieuwen. Status, ervaring en reputatie zijn voor 

de kunstraad bij deze toekenning van secundair belang geweest. Zoals 

de kunstraad in juli 2019 al aangaf: er is geen kwaliteitsverschil tussen 

instellingen in de Amsterdam Bis en grote en middelgrote instellingen bij 

het AFK. Instellingen die nu subsidie ontvangen van het AFK en op eigen 

kracht uitstekend functioneren, hebben een plek in de Amsterdam Bis niet 

nodig om te floreren. De kunstraad onderstreept met zijn keuze voor de 

invulling van functie 1 dat de discipline theater op dit moment meer gebaat 

is met instellingen die vanuit hun missie al divers zijn en publiek in de hele 

stad bedienen.
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Functie 2
Dansgezelschap met productiehuisfunctie dat hedendaags re-

pertoire en nieuwe dansvormen centraal stelt, een sterke verbinding met 

de stad heeft en een breed en divers publiek trekt onder meer op grote 

podia. 

In deze functie is één plek beschikbaar.

 → Aangevraagd op deze functie: ICK Amsterdam, LeineRoebana, Nicole 

Beutler Projects.

 → De kunstraad adviseert deze plek toe te kennen aan ICK Amsterdam.

toelichting keuze functie 2
De kunstraad vindt versterking van het dansveld een prioriteit. Bij 

de selectie is de productiehuisfunctie zwaar gewogen. Na het mislukken 

van het Danshuis is er geen goed functionerende plek in de stad voor jon-

ge choreografen en makers. De kunstraad heeft gekozen voor de aanvraag 

waarin de meeste ervaring aanwezig is op het vlak van talentontwikkeling 

en waarin de meeste potentie zit om tot een versterking van de dansketen 

in Amsterdam te komen. De kunstraad doet in dezen dus geen uitspraak 

over welk van deze instellingen beschikt over de meeste artistieke kwali-

teiten. De keuze is gebaseerd op een inschatting wie van de drie het beste 

in staat is de verantwoordelijkheid op zich te nemen voor talentontwikke-

ling in de dans in Amsterdam.

Functie 3
Dansgezelschap dat vanuit een duidelijke missie gericht op de 

inclusieve stad nieuwe dansvormen en jonge en/of nieuwe makers centraal 

stelt, een sterke verbinding met de stad heeft en een breed en divers pu-

bliek trekt onder meer op grote podia. 

In deze functie is één plek beschikbaar.

 → Aangevraagd op deze functie: ISH.

 → De kunstraad adviseert deze plek toe te kennen aan ISH.
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Functie 4
Presentatie-instelling voor hedendaagse beeldende kunst die 

vanuit een duidelijke missie gericht op de inclusieve stad nieuw werk van 

jonge en/of nieuwe makers centraal stelt, interdisciplinair werkt, een sterke 

verbinding met de stad heeft en een breed en divers publiek trekt. 

In deze functie zijn twee plekken beschikbaar.

 → Aangevraagd op deze functie: de Appel, CBK Zuidoost, Framer 

Framed, W139.

 → De kunstraad adviseert de plekken toe te kennen aan de Appel en CBK 

Zuidoost.

toelichting functie 4
De kunstraad vond de vier aanvragen voor de presentatie-in-

stelling, elk op grond van hun eigen merites en positiebepaling, sterk, en 

is van mening dat het middenveld van de beeldende kunst versterkt moet 

worden. Het liefst had de kunstraad meer aanvragers in de Amsterdam Bis 

geplaatst. In de afweging heeft de kunstraad gekozen voor een instelling 

met een lange, voorbeeld stellende en actuele geschiedenis van inclusivi-

teit. Daarnaast viel de keuze op een instelling die recent een veelbeloven-

de transformatie heeft ondergaan en lokale netwerken in Nieuw-West weet 

te verbinden met internationale, rijkgeschakeerde netwerken. Voor de 

kunstraad woog zwaar dat het criterium diversiteit en inclusie ook inhoudt 

het openstaan voor de diversiteit van kunstopvattingen en kunstpraktij-

ken. Met de keuze voor CBK Zuidoost en de Appel zijn twee delen van dat 

spectrum in de Amsterdam Bis vertegenwoordigd.

Functie 5
Instelling voor woordkunst en letteren die vanuit een duidelijke 

missie gericht op de inclusieve stad programma’s ontwikkelt, een sterke 

verbinding met de stad heeft en een breed en divers publiek trekt. 

In deze functie is één plek beschikbaar.

 → Aangevraagd op deze functie: SLAA.

 → De kunstraad adviseert deze plek toe te kennen aan SLAA.
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Functie 6
Multidisciplinair productiehuis voor talentontwikkeling en cul-

tuureducatie voor kinderen en jongeren, gericht op bestaande kunstvor-

men en op het ontdekken van nieuwe kunstvormen door jonge makers. 

In deze functie is één plek beschikbaar.

 → Aangevraagd op deze functie: Nowhere, de Vrolijkheid.

 → De kunstraad adviseert deze plek toe te kennen aan Nowhere.

toelichting functie 6
De aanvragers verschilden sterk in velerlei opzicht. De kunstraad 

acht deze plek het meest geschikt voor de aanvrager die zich meer met 

talentontwikkeling bezig houdt en multidisciplinair werkt, omdat dit een 

vereiste is in deze functie.

Functie 7
Presentatie- en ontwikkelinstelling die opereert op het kruispunt 

van kunst, wetenschap en technologie en zich richt op de culturele impact 

van nieuwe technologieën. 

In deze functie is één plek beschikbaar.

 → Aangevraagd op deze functie: NEMO Science Museum, Next Nature 

Network, Waag.

 → De kunstraad adviseert deze plek toe te kennen aan Waag.

toelichting functie 7
De kunstraad heeft grote waardering voor de drie instellingen die 

in aanmerking voor de Amsterdam Bis-functie wilden komen. Zij zijn be-

langrijke spelers in het veld en hebben daar hun eigen rol. Hun aanvragen 

liepen in inhoudelijk opzicht sterk uiteen en in de uiteindelijke afweging voor 

de functie spitste de discussie zich daar op toe. Het getoonde analytisch in-

zicht, de kritische reflectie op wat technologie is, haar culturele maakbaar-

heid en hoe die samen kunnen komen op het kruispunt van digitale cultuur, 

beeldende kunst en wetenschap waren – binnen de weging van de criteria 

– bepalend voor de uiteindelijke voordracht van de kunstraad.
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Functie 8
Podium en platform voor debat en programma’s over kunst, cul-

tuur, politiek en ontwikkelingen in de stad. 

In deze functie is één plek beschikbaar.

 → Aangevraagd op deze functie: Imagine IC, Pakhuis de Zwijger.

 → De kunstraad adviseert deze plek toe te kennen aan Pakhuis de 

Zwijger.

toelichting functie 8
De twee aanvragen waren moeilijk te vergelijken omdat het twee 

instellingen betrof die elk bijzonder goed presteren en een belangrijke rol 

vervullen in de stad. De kunstraad heeft zich bij de keuze laten leiden door 

de inhoud van de functie en het generalistische aspect dat wordt beoogd 

met programma’s over kunst, cultuur, politiek en ontwikkelingen in de stad.

Functie 9
Muziekgezelschap (ensemble) dat op zowel nationale als interna-

tionale podia optreedt, aandacht heeft voor verbinding met andere genres 

en voor talentontwikkeling. 

In deze functie zijn vier plekken beschikbaar, te weten voor een blazersensem-

ble, een strijkersensemble, een ensemble voor hedendaagse muziek en een koor.  

 → Aangevraagd op deze functie: Nederlands Blazers Ensemble, 

Amsterdam Sinfonietta, Asko|Schönberg, Cappella Amsterdam.

 → De kunstraad adviseert deze plekken toe te kennen aan 

het Nederlands Blazers Ensemble, Amsterdam Sinfonietta, 

Asko|Schönberg en Cappella Amsterdam.

beoordeling aanvragen voor functies 3, 5, en 9
Het ontbreken van concurrenten op de functies 3, 5, en 9 bete-

kent niet dat er geen weging heeft plaatsgevonden. De kunstraad heeft 

deze aanvragen niet alleen beoordeeld aan de hand van de vier criteria uit 

de hoofdlijnen, maar ook gekeken of de aanvragers passen bij de functies 

en voldoende capabel zijn om een plek in de Amsterdam Bis te vervullen. 
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Financiën

Uit de aanvragen, die natuurlijk voor de coronacrisis zijn inge-

diend, blijkt een enorme groeipotentie. Er zijn veel goede ideeën en ze zijn 

bijna allemaal realistisch begroot. Om deze plannen door te kunnen laten 

gaan, zou een extra budget nodig zijn van 10 miljoen euro. In de hoofdlijnen 

staat beschreven dat het college van B en W voor de Amsterdam Bis een 

bedrag van 8,1 miljoen euro toegevoegd heeft aan de huidige A-Bis. Dit zijn 

voornamelijk verschuivingen op de gemeentelijke begroting en van het 

AFK naar de gemeente om de uitbreiding van de Amsterdam Bis met func-

ties te bekostigen.6 Van de extra middelen die de coalitie voor het kunsten-

plan beschikbaar heeft gesteld, te weten 5 miljoen euro, is 1,4 miljoen euro 

gereserveerd voor de Amsterdam Bis. Tegelijkertijd heeft het college van 

B en W besloten de subsidiebedragen niet meer te indexeren, een bezuini-

gingsmaatregel die hard aankomt in de sector, omdat de kosten voor vast-

goed en salarissen wel meestijgen met de markt en de cao. 

In 2020 heeft het college de bestaande subsidiebedragen een-

malig, dus alleen voor het jaar 2020, partieel geïndexeerd met 0,9%. De 

hoofdlijnen gaan bij de berekening van de huidige bedragen uit van het be-

drag dat de instellingen in 2019 ontvingen, dus exclusief 0,9% verhoging. 

Aangezien de kunstraad de subsidiebedragen van 2020 als uitgangspunt 

moet nemen, omdat dit de bedragen zijn die de instellingen dit jaar ontvan-

gen, en de hoofdlijnen uitgaan van het ‘huidig’ niveau van 2019, is er reeds 

€ 874.533 van de extra 1,4 miljoen euro uitgegeven. Het budget dat aan de 

Amsterdam Bis toegevoegd is voor de functies, afgerond 3,7 miljoen euro, 

is een schatting geweest gebaseerd op het gemiddelde van de huidige 

subsidiebedragen (2019) van de instellingen die in aanmerking zouden 

komen voor de functieplekken. Uiteraard was het beschikbare bedrag 

afhankelijk van de keuzes die de kunstraad zou maken ten aanzien van de 

invulling van de functies. Ten gevolge van die keuzes van de kunstraad, 

bleek dat het bedrag van 3,7 miljoen euro niet eens genoeg was om alle in-

stellingen hun huidige subsidiebedrag (2020) te kunnen geven,7 laat staan 

om deze instellingen te kunnen laten groeien. Er is al met al minder dan een 

half miljoen euro extra te besteden voor de Amsterdam Bis op het budget 

van ruim 73 miljoen euro. 

6 Van dit bedrag is 
2 miljoen euro een 
verschuiving op 
de gemeentelijke 
begroting van 
vastgoed lasten van 
ITA. Melkweg en Eye 
Filmmuseum zijn van 
het AFK overgeheveld 
naar de Amsterdam Bis 
op naam en ICK zit met 
ingang van 2021 niet 
meer op naam in de 
Amsterdam Bis.

7 Pakhuis de Zwijger en 
ROSE stories maken 
in de periode 2017-
2020 geen deel uit 
van het kunstenplan, 
en kennen daarom geen 
‘huidig bedrag’. De 
kunstraad adviseert 
hen op te nemen de 
Amsterdam Bis 2021-
2024 en gaat daarbij 
in de berekening uit 
van zijn advies. 
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Er is kortom sprake van een minimale verhoging van het budget 

voor de Amsterdam Bis, terwijl de instellingen, zoals blijkt uit hun aanvra-

gen, aannamen dat er substantieel meer geld beschikbaar zou komen. 

Motivatie financiële verdeling
De kunstraad voelt zich onder de huidige omstandigheden ge-

dwongen bezuinigingen door te voeren op enkele instellingen om een klein 

aantal andere te kunnen belonen voor excellente plannen en geleverde 

prestaties. Het alternatief zou zijn alle instellingen op het huidige bedrag 

te laten, zodat het schrijven en het wegen van de plannen voor niets zou 

zijn gedaan. De kunstraad realiseert zich dat de instellingen uitsluitend het 

beeld van een stijgend kunstenplanbudget voor ogen hebben gehad, en 

niet zoals acht jaar geleden ten tijde van de Zijlstra-bezuinigingen, reke-

ning hebben gehouden met een korting op hun subsidie. De kunstraad wil 

dan ook met klem benadrukken dat de bezuinigingen die de kunstraad 

voorstelt, niet het gevolg zijn van slecht presteren. De instellingen in de 

toekomstige Amsterdam Bis verdienen die plek en beschikken zonder 

uitzondering over visie en vakmanschap. 

De kunstraad heeft niet vooraf een budget bepaald per discipline. 

Na de beoordeling van de aanvragen door de commissies heeft het be-

stuur van de kunstraad een integrale afweging gemaakt ten aanzien van 

de verdeling van het beschikbare budget van 73,5 miljoen euro voor de 

Amsterdam Bis. 

Prioriteiten
Traditioneel zijn de podiumkunsten sterk vertegenwoordigd in 

het kunstenplan. De disciplines muziek, dans en theater ontvangen veel 

meer geld dan de disciplines letteren, film en de beeldende kunsten. Bij 

deze historisch gegroeide verhouding is wat de kunstraad betreft graduele 

bijstelling op zijn plaats. Fotografie bijvoorbeeld is een discipline die door 

de beschikbaarheid van smartphones tegenwoordig door veel mensen 

beoefend wordt. Dit geldt ook voor genres als spoken word, urban dance 

en populaire muziek. De hoge participatiegraad van deze genres vraagt 

om instellingen die een artistieke verdieping kunnen bieden aan gebruikers 
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en makers die daar behoefte aan hebben. Daarom adviseert de kunstraad 

om een klein percentage te bezuinigen op de grootste podiumkunstinstel-

lingen in de Amsterdam Bis om de beeldende kunsten, letteren en film te 

ontzien.

De instellingen die opereren in de klassieke muziek en het klassie-

ke ballet en die samen het erfgoed van de podiumkunsten vormen, span-

nen zich in om een breder en diverser publiek te trekken. Daar heeft de 

kunstraad waardering voor. Tegelijkertijd constateert de kunstraad dat zij al 

jaren grote moeite hebben om op dit vlak resultaten te boeken. Aangezien 

hier de beleidsprioriteiten van het college van B en W liggen voor de peri-

ode 2021-2024, heeft de kunstraad dit bij de advisering over de verdeling 

van het budget meegewogen. 

Prioriteiten per discipline

Beeldende Kunsten en Digitale Cultuur
De drie instellingen in deze discipline die op advies van de 

kunstraad in aanmerking komen voor de Amsterdam Bis hebben een 

verschillende achtergrond. CBK Zuidoost is een relatief ‘dure’ instelling, 

omdat de instelling tot voor kort onderdeel uitmaakte van de ambtelijke 

organisatie van stadsdeel Zuidoost. De opdracht aan CBK Zuidoost is om 

geleidelijk aan leaner and meaner te worden, zodat het kostenverschil met 

de andere middeninstellingen in de beeldende kunst verdwijnt. De Appel 

heeft zich in Nieuw-West op goede wijze herpakt. De kunstraad hecht 

aan het voortbestaan van de wereldvermaarde curatorenopleiding van de 

Appel. Voor beide instellingen geldt dat zij hun activiteiten ontplooien in 

stadsdelen waar de kunstraad in wil investeren, omdat daar nog te weinig 

cultureel aanbod is. Waag is een excellente instelling op het kruispunt van 

wetenschap, kunst en technologie. De instelling vervult ook een belangrij-

ke rol als adviseur van de gemeente bij vragen over (on)gewenste techno-

logische mogelijkheden.

Dans
Nationale Opera en Ballet (NO&B) ontvangt subsidie van het Rijk 

en van Amsterdam. De stad betaalt alleen mee aan Het Nationale Ballet en 
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aan het gebouw; de kunstraad beoordeelt daarom niet de activiteiten van 

de Nationale Opera. NO&B heeft echter opnieuw een gecombineerd plan 

ingediend, wat de transparantie niet ten goede komt. In het plan zit wat de 

kunstraad betreft onvoldoende zelfreflectie en de plannen zijn niet goed 

uitgewerkt. Mede daarom adviseert de kunstraad een bezuiniging. Op de 

functie kiest de kunstraad voor ICK Amsterdam, dat een samenwerking is 

aangegaan met Dansmakers Amsterdam. De kunstraad adviseert te bezui-

nigen op ICK. De afwezigheid van de artistiek leiders in Amsterdam, van-

wege de werkzaamheden in Marseille, heeft zijn weerslag gehad op het 

werk van het gezelschap. ISH behoort tot de nieuwe genres en kan wat de 

kunstraad betreft doorgroeien. 

Film en Media
IDFA heeft een uitstekend plan ingediend en wordt in dit ad-

vies beloond voor de prestaties in de afgelopen jaren. Eye Filmmuseum 

krijgt alleen subsidie van de stad Amsterdam voor activiteiten gericht op 

Amsterdam-Noord en educatie. Omdat het een landelijke instelling betreft, 

is Eye voor de subsidie vrijwel volledig aangewezen op het Rijk. 

Letteren en Debat
Deze discipline is traditioneel onderbedeeld in vergelijking tot 

de andere disciplines. Het college van B en W heeft een functie in de 

Amsterdam Bis gecreëerd om de letteren een platform te bieden. De 

kunstraad adviseert deze functie toe te kennen aan SLAA, die in financieel 

opzicht een bescheiden plan heeft ingediend. De instelling trekt de wijken 

in en brengt jongeren via spoken word, rap en fan-fiction op het spoor van 

de literaire beleving. De kunstraad adviseert het gevraagde bedrag toe te 

kennen. Voor de functie debat kiest de kunstraad voor Pakhuis de Zwijger. 

Deze instelling is niet in het huidige kunstenplan opgenomen en kan niet 

geijkt worden aan een bestaand subsidiebedrag.

Musea
De drie musea in de Amsterdam Bis – Stedelijk Museum 

Amsterdam, Amsterdam Museum en Foam – opereren alle drie op het 

snijvlak van erfgoed en hedendaagse kunst. Zij spelen in op de actualiteit 
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en verhouden zich op steeds directere manier tot de inwoners van de 

stad. De kunstraad adviseert bij alle drie een bescheiden verhoging. Het 

Amsterdam Museum staat voor een grootscheepse verbouwing en moet 

daar ook fondsen voor werven. In het Stedelijk is onlangs een nieuwe 

directie aangetreden, waar de kunstraad vertrouwen in heeft. Percentueel 

gaan deze twee grote musea er haast niet op vooruit, de verhoging is sym-

bolisch. Foam is excellent in marketing en fondsenwerving en zou graag de 

balans tussen publiek en privaat geld op de eigen begroting veranderen. 

Muziek en Muziektheater
Het Koninklijk Concertgebouworkest heeft met de opening van 

het RCO-house een nieuwe mijlpaal bereikt. Deze plek is privaat gefinan-

cierd en een aanwinst voor de stad. Het orkest heeft een internationale 

benchmark laten opstellen met betrekking tot de salariëring van de musici, 

die duidelijk laat zien dat het wereldvermaarde orkest meer geld nodig 

heeft voor de honorering van zijn musici. Ook de muziekensembles, die 

nieuw zijn in de Amsterdam Bis, weten met weinig geld (internationale) 

topprestaties te boeken. De kunstraad vindt dat het Nederlands Blazers 

Ensemble erbovenuit stijgt door het gevarieerde en cultureel meerstem-

mige repertoire en adviseert deze instelling het gevraagde bedrag toe 

te kennen. Dit geldt eveneens voor het BIMHUIS, waar vier jaar geleden 

200.000 euro op is bezuinigd. De kunstraad spreekt hiermee ook waarde-

ring uit voor wat het huidige team van het BIMHUIS in korte tijd heeft be-

reikt. Het Muziekgebouw aan ’t IJ heeft een ambitieus plan ingediend voor 

het opzetten van een productiehuis. De kunstraad ziet binnen de financiële 

mogelijkheden geen kans hier geld voor vrij te maken. Het Concertgebouw 

heeft voornamelijk geld aangevraagd voor onderhoud van het gebouw. 

De kunstraad is van mening dat er al te veel vastgoedlasten zitten in het 

kunstenplan, terwijl dit in de eerste plaats is bedoeld voor exploitatie. Ook 

vraagt het Concertgebouw extra geld om een cultureel divers publiek te 

trekken, wat volgens de kunstraad onderdeel is van de kerntaak. 

Podia
De podia buiten het centrum zijn vier jaar geleden in de A-Bis ge-

plaatst en daarmee een gelijkwaardiger partner geworden voor de overige 

35

ADVIES AMSTERDAM BIS, KUNSTENPLAN 2021-2024 AMSTERDAM BIS 2021-2024



A-Bis instellingen. De kunstraad adviseert een bescheiden groei voor het 

Bijlmer Parktheater en Podium Mozaïek. De laatste had bijna een miljoen 

euro extra gevraagd om een productiehuis op te zetten. Zulke aspiraties 

kunnen veel betekenen voor de stad, maar zijn binnen de huidige financië-

le kaders niet te realiseren. Theater de Meervaart heeft vier jaar geleden op 

advies van de kunstraad zeven ton extra gekregen. De kunstraad adviseert 

dat bedrag te handhaven. De kunstraad continueert zijn vertrouwen in het 

Holland Festival ondanks een wisseling van de wacht aan de top van die 

instelling. Nowhere is een nieuwkomer in de Amsterdam Bis. De kunstraad 

is blij dat dit initiatief, gericht op de ontwikkeling van jongeren in meerdere 

disciplines, nu onderdeel uitmaakt van de culturele basisinfrastructuur.

Theater
De discipline theater is net als de discipline muziek relatief goed 

bedeeld met subsidie, zoals hierboven reeds uiteengezet. Frascati is een 

uitstekend productiehuis dat zich in de afgelopen jaren door de samen-

werking met maatschappelijke partners goed heeft ontwikkeld. In het 

plan wil Frascati (meer) dependances openen in de stad. De kunstraad 

ziet dat als een waardevolle verbreding van de activiteiten en is van me-

ning dat Frascati meer sponsorgeld kan halen uit de maatschappelijke 

samenwerkingen die de instelling aangaat. ITA is na de fusie tussen 

Stadsschouwburg Amsterdam en Toneelgroep Amsterdam in korte tijd een 

sterk huis voor internationaal theater geworden. De kunstraad is blij met de 

samenwerking met de Meervaart en het Amsterdamse Bostheater, zodat 

ook Amsterdammers die de weg naar ITA niet weten te vinden in aanraking 

kunnen komen met werk van dit topensemble. De kunstraad legt ITA een 

percentueel kleine bezuiniging op die de activiteiten niet hoeft te raken 

omdat er een efficiencywinst is van de fusie. 

Tussentijdse evaluaties
De kunstraad adviseert ICK Amsterdam en Tolhuistuin tussentijds 

(na twee jaar) te evalueren. Zie de adviezen op pagina 97 en 291.
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Advies Amsterdam Bis 2021-2024

Huidig 2019 Huidig 2020 

(+ 0,09%)

Gevraagd  Advies 

Beeldende Kunsten en Digitale Cultuur

de Appel   € 437.986  € 441.927  € 475.000  € 460.000 

CBK Zuidoost   € 678.422  € 684.528  € 800.940  € 700.000 

Waag   € 131.433  € 132.616  € 800.000  € 200.000 

Dans

Het Nationale Ballet   € 11.824.739  € 11.931.162  € 12.502.664  € 11.730.000 

ICK Amsterdam   € 693.970  € 700.216  € 1.050.000  € 650.000 

ISH   € 189.262  € 190.966  € 343.000  € 250.000 

Film en Media

Eye Filmmuseum   € 168.012  € 169.524  € 330.000  € 175.000 

IDFA   € 630.882  € 636.560  € 886.560  € 800.000 

Letteren en Debat

De Balie   € 699.521  € 705.817  € 1.050.000  € 705.817 

SLAA   € 236.579  € 238.708  € 274.000  € 274.000 

Pakhuis de Zwijger   n.v.t.   n.v.t.  € 700.000  € 450.000 

Musea, Erfgoed en Monumenten

Amsterdam Museum  € 8.477.228  € 8.553.523  € 9.127.229  € 8.600.000 

Foam   € 902.161  € 910.280  € 1.398.000  € 950.000 

Stedelijk Museum 

Amsterdam   € 12.714.544  € 12.828.975  € 14.229.386  € 12.925.000 

Muziek en Muziektheater

BIMHUIS   € 1.051.469  € 1.060.932  € 1.299.263  € 1.299.263 

Het Concertgebouw   € 1.061.889  € 1.071.446  € 1.375.000  € 950.000 

Koninklijk 

Concertgebouworkest   € 6.421.363  € 6.479.155  € 6.809.000  € 6.500.000 

Melkweg   € 977.858  € 986.659  € 1.090.000  € 986.659 

Muziekgebouw aan ’t IJ    € 2.902.054  € 2.928.172  € 3.200.000  € 2.870.000 

Paradiso   € 683.771  € 689.925  € 1.089.925  € 710.000 
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Amsterdam Sinfonietta   € 256.556  € 258.865  € 300.000  € 290.000 

Asko|Schönberg   € 185.257  € 186.924  € 300.000  € 186.924 

Cappella Amsterdam   € 78.860  € 79.569  € 129.750  € 110.000 

Nederlands Blazers 

Ensemble   € 210.292  € 212.184  € 235.000  € 235.000 

Podia

Bijlmer Parktheater   € 1.450.603  € 1.463.658  € 1.803.958  € 1.522.519 

Holland Festival   € 820.146  € 827.527  € 897.750  € 827.527 

de Meervaart   € 2.789.085  € 2.814.187  € 3.821.000  € 2.814.187 

Podium Mozaïek   € 797.015  € 804.188  € 1.793.213  € 890.000 

Tolhuistuin   € 578.308  € 583.513  € 840.000  € 500.000 

Nowhere   € 262.865  € 265.230  € 455.000  € 310.000 

Theater

Frascati   € 2.096.301  € 2.115.168  € 2.200.000  € 2.040.168 

Internationaal Theater 

Amsterdam   € 10.116.656  € 10.207.705  € 10.410.000  € 10.000.000 

de Toneelmakerij   € 946.322  € 954.839  € 1.102.928  € 954.839 

Likeminds   € 243.938  € 246.133  € 500.000  € 425.000 

ROSE stories   n.v.t.  n.v.t.  € 300.000  € 250.000 

totaal  € 83.918.566  € 73.541.903 
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ADVIEZEN 
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ADVIEZEN
BEELDENDE KUNSTEN 
EN DIGITALE CULTUUR

Functie 4 
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DE APPEL

Als presentatieplek en kenniscentrum beoogt de Appel een voor-

uitgeschoven positie in te nemen op het gebied van talentontwikkeling 

(kunstenaars én curatoren) en een scala aan tentoonstellingen en pu-

blieksprogramma’s te realiseren met een intrinsieke artistieke kwaliteit. Als 

presentatieruimte organiseert de Appel jaarlijks vier exposities, in elk sei-

zoen één, waarbij de lente is gereserveerd voor de eindpresentatie van het 

Curatorial Programme. Via deze opleiding voor curatoren, als onderdeel 

van het kenniscentrum, heeft de organisatie een internationaal netwerk op-

gebouwd van voormalig deelnemers en tutoren. De Appel beheert en ont-

sluit het archief van de presentaties en performances die vanaf 1975 in de 

Appel hebben plaatsgevonden of door de Appel zijn geïnitieerd. De Appel 

verbindt zich, naast (inter)nationaal, met vele instellingen in Amsterdam zo-

als de Rijksakademie, de Ateliers, Rietveld–Sandberg en de UvA. De orga-

nisatie werkt verder samen met kunstinstellingen als het Stedelijk Museum 

Amsterdam, de Oude Kerk, If I Can’t Dance, The Beach en Pakhuis de 

Zwijger. De Appel is initiatiefnemer van manifestaties zoals symposiumfes-

tival en betrokken bij manifestaties zoals Public Art Amsterdam.
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De instelling kiest voor een drieledige structuur ter ondersteu-

ning van haar tentoonstellingsprogramma: het archief met zijn historische 

wortels en programma waarin actief geschiedenis wordt gemaakt; het 

Curatorial Programme (CP) dat toont, leert en deelt met als doel curatoren 

van de toekomst een beter begrip van het gehele/veelzijdige artistieke 

proces te geven; educatieve initiatieven die kunstenaars met de (lokale) 

gemeenschap verbinden en de gemeenschap met een volledige ervaring 

van kunst (maken, tonen, ontvangen) in contact brengen.

Voor de periode 2021-2024 formuleert de Appel twee grote-

re projecten. In het najaar van 2022 staat BIG SISTER, een interventie in 

de wereld van reality-tv, gepland. Dit project omvat een tentoonstelling 

evenals mogelijke televisiespots en resulteert in een langdurig onderzoek 

naar het televisiemedium. Hiervoor zal samengewerkt worden met de 

Amerikaanse performancekunstenaar en pedagoog Pope.L waarbij onder-

zoek naar de impact van Nederland op de het fenomeen reality-tv centraal 

zal staan. 

ADVIES

Artistiek belang

Vanaf 1975 onderscheidt de Appel zich als een plek voor experi-

ment en verdieping en door haar sterke internationale netwerk. De Appel is 

daarnaast de enige presentatieruimte in de stad die een relevant, interna-

tionaal opleidingstraject aanbiedt aan curatoren. Het curatorenprogram-

ma is internationaal nog steeds een gewilde opleiding. De Amsterdamse 

Kunstraad beoordeelt de artistiek-inhoudelijke kwaliteit van de Appel als 

uitstekend. Ook de aanvraag voor 2021-2024 getuigt van een duidelijke 

artistieke visie die geloofwaardig is vertaald in het ondernemingsplan.  

In 2019 heeft een directiewisseling plaatsgevonden. De kunstraad heeft 

waardering voor de daadkracht van de nieuwe directie en vindt dat er 

sprake is van nieuw elan. De nieuwe directeur heeft in een kort tijdsbestek 

een inhoudelijke lijn uitgezet waarbij het geloof in eigen kunnen, zonder te 
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pleasen, centraal staat. De Appel geeft blijk van een bevragende, in plaats 

van een bevestigende houding, en die vragende houding hoort bij kunst. 

De Appel zet zich in voor het faciliteren van kunstenaars in de ontwikkeling 

van hun werk. Bij de Appel krijgen zij de kans om vergaand te experimen-

teren. De Appel geeft aan, deze manier van werken vast te willen hou-

den, omdat plekken voor ontwikkeling en experiment vandaag de dag in 

Amsterdam onder druk staan. 

De Appel heeft zich in de afgelopen jaren gericht op het herijken 

van haar positie als experimentele ruimte voor hedendaagse kunst. Onder 

de nieuwe leiding streeft de Appel naar meer uitwisseling met de inwoners 

van Amsterdam. Na de verhuizing naar Broedplaats Lely in Amsterdam 

Nieuw-West, begin 2017, is een start gemaakt met een meer op de buurt 

gericht programma, gestoeld op gesprekken met mensen die in de buurt 

wonen en werken. 

Artistiek-inhoudelijk ligt de focus op kunstenaars en curatoren 

met wie de Appel een snel veranderende samenleving wil onderzoeken via 

sociaal geëngageerd werk voor de lange termijn. Dit gebeurt aan de hand 

van procesmatig onderzoek, maar ook met meer traditionele genres zoals 

schilderkunst, installatiekunst, lezing en debat. De instelling is betrokken 

bij het ontwikkelen van werk vanaf de eerste stap tot de openbaarmaking 

ervan en wil waar mogelijk ook de internationale reis meemaken. 

Dat de Appel een nieuwe weg is ingeslagen blijkt ook uit de huis-

stijl. De herkenbare appel is uit het logo verdwenen. In de nieuwe aanvraag 

formuleert de Appel hoe zij haar profiel opnieuw wil vormgeven en welke 

positie de instelling wil bekleden in het Amsterdamse kunstenveld. De 

Appel brengt helder onder woorden wat de instelling wil met de program-

ma’s die gericht zijn op de actuele, maatschappelijk relevante beeldtaal 

van vandaag de dag. De Appel kiest voor activiteiten die reageren op de 

volgende thematische uitgangspunten: ‘het lokale’, ‘de gebouwde omge-

ving’, ‘televisie als kunstvorm’, ‘landschapskunst’ en ‘economie en waarde’. 

De kunstraad vindt de thema’s goed gekozen en actueel. Aan de basis 

van het presentatieprogramma van de Appel staat wat de instelling zelf 

omschrijft als ‘de voortdurende heruitvinding van de tentoonstelling als 

sociaal ritueel’. De onderzoekende houding zal terugkomen in de eind-

presentatie van het Curatorial Programma en de andere (solo)exposities. 
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De Appel neemt zich voor kunstenaars te exposeren die lokale gemeen-

schappen betrekken bij hun productieproces, waardoor de grens tussen 

individueel- en groepsauteurschap vervaagt. Hiermee behoudt de Appel 

haar voorhoedepositie. 

Met Spaces Run Archive slaat de Appel een nieuwe richting in. Dit 

mobiele archief zal een nomadisch bestaan leiden en de wereld intrekken 

om andere archieven te ‘ontmoeten’. Door de verplaatsing van het archief 

en de dialoog met andere archieven wil de Appel andere mensen bereiken 

en verschillende soorten kennis en verhalen uitwisselen en aan elkaar kop-

pelen. De kunstraad vindt dit een interessant streven, wel vraagt hij zich af 

voor wie deze activiteiten zijn bedoeld, hoe ze zichtbaar worden gemaakt 

en wat er vervolgens mee gaat gebeuren.  

Belang voor de stad
De organisatie heeft een goede reputatie en investeert de komen-

de jaren in een duurzame opbouw van de organisatie op de huidige locatie. 

De Appel werkt voor haar publieksprogramma samen met een groot aantal 

nationale en internationale organisaties. 

De Appel zet zich via MOKER en De Zaak Nu actief in om de 

positie van het middenveld in de beeldende kunst aan de orde te stellen 

bij beleidsmakers en politici. De kunstraad maakt zich net als de Appel 

zorgen over de lacune die ontstaan is bij het verdwijnen van meerdere 

middenveldinstellingen. De kunstraad vindt het belangrijk dat er con-

necties worden gelegd tussen de grote instellingen in de Amsterdam Bis, 

kleinere presentatie-instellingen en kunstenaarsinitiatieven in Amsterdam. 

De kunstraad is benieuwd naar de verdere uitwerking van de visie van de 

Appel op datzelfde middenveld. Uit het ondernemingsplan blijkt dat de 

instelling zich in de komende periode wil positioneren als verbinder tussen 

de postacademische instellingen, het kunstvakonderwijs en het museale 

veld. Daar is volgens de kunstraad behoefte aan. 

De Appel heeft zich na de verhuizing uit het centrum verrassend 

herpakt. Binnen Broedplaats Lely is de Appel in de afgelopen jaren uitge-

groeid tot een partner voor andere initiatieven en individuele gebruikers 

bij het organiseren van events. De instelling wil de komende jaren haar 
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programmering, educatieve trajecten, samenwerkingsverbanden en haar 

befaamde Curatorial Programme nog meer verankeren in Amsterdam 

Nieuw-West, met een sterke focus op nieuwe publieksgroepen en jonge-

ren. Een instelling met de kennis, de contacten en de geschiedenis van de 

Appel kan op lokaal niveau veel betekenen.

De Appel wil dit publiek een multidimensionaal begrip van de 

artistieke praktijk bieden zodat het meer kan begrijpen wat de rol van kun-

stenaars en culturele beoefenaars in de samenleving is. De Appel wil voor-

al investeren in zogenaamde third-culture-kids die een brug kunnen slaan 

tussen de Amsterdamse samenleving en culturele gemeenschappen. Zo 

blijft de Appel zich profileren als lerend instituut en als instelling voor een 

leven lang leren. 

De Appel heeft op basis van een publieksonderzoek haar doel-

groepen helder gedefinieerd. De verbinding met de buurt is geïncorpo-

reerd in de artistieke visie. De Appel wil nog verder aarden in de buurt, door 

het doen van onderzoek om de verbinding met de buurt naar een hoger 

plan te tillen, teneinde zelf onderdeel te worden van de gemeenschap. 

De kunstraad spreekt zijn waardering uit voor de aansluiting die de Appel 

zoekt in Amsterdam Nieuw-West, en denkt dat er nog behoorlijk wat kennis 

en tijd gestoken moet worden in het verder ontwikkelen van de strategie 

om die doelgroepen daadwerkelijk te bereiken. 

Het gemiddelde bezoekcijfer over de laatste drie jaar laat een 

stijging zien. Dit biedt vertrouwen dat die lijn doorgezet kan worden. Het 

verder stimuleren van de publieksgroei is in de ogen van de kunstraad 

noodzakelijk. De Appel heeft sterke verbindingen met academies, uni-

versiteiten, debatplekken, grote kunstinstellingen en kleinere initiatieven 

in de stad. Sommige samenwerkingen worden gecontinueerd en andere 

verbreed of aangehaald. Inmiddels is een samenwerking gestart met The 

Beach in Amsterdam Nieuw-West om een Kindermuseum (werktitel) op 

te zetten. Hieraan gekoppeld komt er Junior Curatorial Program. Dit zal in 

samenwerking met Kunsthalle Amsterdam, The Beach en het Amsterdam 

Museum vorm krijgen. Het Kindermuseum moet de komende jaren uit-

groeien tot een platform waar kinderen beeldende kunst verdiepend 

kunnen ervaren, om zelf te ontwerpen, te maken en te cureren. Ze worden 

uitgedaagd een perspectief op de wereld te ontwikkelen en dat te delen 
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met publiek. De Appel geeft aan in geval van tegenvallende inkomsten de 

ambities op het terrein van het Kindermuseum terug te zullen schroeven. 

De kunstraad vindt dit getuigen van realisme en focus. 

Uitvoerbaarheid
De stichting kent op dit moment een gezonde bedrijfsvoering, 

maar heeft vooralsnog niet de financiële uitgangspositie om alle gestelde 

ambities waar te maken. De kunstraad acht de ingediende begroting in be-

ginsel realistisch. De begroting van de Appel is voor de periode 2021-2024 

substantieel hoger dan in de afgelopen jaren en de stichting zegt deze po-

sitie en de bijbehorende ondersteuning nodig te hebben om haar ambities, 

onder andere op het personele vlak, te realiseren. De kunstraad begrijpt de 

zorgen op het personele vlak, maar ziet het ook als een belangrijke uitda-

ging voor de Appel om hierin een goede balans te vinden. 

De kunstraad heeft er begrip voor dat de instelling keuzes moet 

maken in de activiteiten en vindt de kernactiviteiten van de Appel, waaron-

der het curatorenprogramma, het meest waardevol om te behouden. 

De Appel geeft aan dat de website vernieuwd zal worden en 

op korte termijn de mogelijkheid zal bevatten om het archief in te zien 

met een meer dynamische interface. De kunstraad signaleert dat er nog 

weinig visie, beleid en infrastructuur is ontwikkeld op het gebied van 

onlineactiviteiten. 

Diversiteit en inclusie
De Appel wil dat mensen zich aangesproken voelen vanuit de 

filosofie dat iedereen recht heeft op kunst. De instelling vindt de stem van 

de beeldende kunst hierbij onmisbaar in een levendige en verdraagzame, 

polyfone stad. De heterogeniteit van het cultureel diverse publiek is groei-

ende, en qua programmering werkt de Appel met steeds meer cultureel 

diverse organisaties en kunstenaars samen. De kunstraad mist echter een 

concrete vertaling naar de interne organisatie. De kunstraad vindt het posi-

tief en in lijn met de missie dat de Appel wil dat iedereen die wordt aange-

nomen de Nederlandse taal moet beheersen.
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De kunstraad ziet dat er uiteenlopende groepen bezoekers afko-

men op de evenementen bij de Appel. Zo zijn er projecten voor de buurt 

in samenwerking met buurthuizen en bewoners, en projecten waar voor-

namelijk een traditioneel wit en hoogopgeleid kunstpubliek op af komt. De 

kunstraad kijkt uit naar de strategie van de Appel om deze groepen dichter 

tot elkaar te brengen. 

De Appel opteert voor functieplek 4 in de Amsterdam Bis 2021-2024: 

Presentatie-instelling voor hedendaagse beeldende kunst die vanuit een 

duidelijke missie gericht op de inclusieve stad nieuw werk van jonge en/of 

nieuwe makers centraal stelt, interdisciplinair werkt, een sterke verbinding 

met de stad heeft en een breed en divers publiek trekt. De Amsterdamse 

Kunstraad adviseert, de Appel deze functieplek toe te kennen.

Huidig    € 437.986

Huidig 2020*   € 441.927

Gevraagd   € 475.000

Advies    € 460.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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CBK ZUIDOOST 

CBK Zuidoost (voluit Centrum Beeldende Kunst Zuidoost) facili-

teert productie en beleving van actuele beeldende kunst. Met een intercul-

turele handelswijze, publieksgerichte programmering en samenwerkingen 

met circa vijftig instellingen trekt het centrum een zeer divers publiek en 

verbindt daarbij de eigen buurt met de rest van de stad. 

In de periode 2021-2024 wil CBK Zuidoost jaarlijks 26 projec-

ten realiseren, met voortzetting van de categorieën: ‘tentoonstellingen’, 

‘educatie & participatie’, ‘kunstuitleen & kadoshop’ en ‘opdrachten & artist 

in residence’. CKB Zuidoost programmeert jaarlijks minstens twee thema-

tische groepstentoonstellingen en zal dit voortzetten in 2021-2024. Deze 

tentoonstellingen zijn intersectioneel van aard en leggen veelal de focus 

op identiteitsvormende zaken. 

CBK Zuidoost wil zich vernieuwen op uitvoerend en strate-

gisch niveau en introduceert daarvoor een aantal initiatieven. Zo wordt 

klankbordgroep CBK Zuidoost Young opgericht, een middel voor doel-

groepgerichte marketing en een bron van kwalitatieve feedback op het 

functioneren van de instelling. Hybride leer- en werkplekken worden in 
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samenwerking met MBO College Zuidoost en projectontwikkelaar CBRE 

opgezet in de vorm van een semipermanente annex, waar eerst een pilot 

voor gedraaid wordt. 

Andere programma’s beslaan een workshopreeks voor jong ado-

lescenten – met stimulering tot doorstroom naar het kunstvakonderwijs; 

een programma vanuit het personeelsbeleid voor coaching van potentiële 

medewerkers; en een apart programma voor talentontwikkeling voor cura-

toren van kleur. CBK Zuidoost zet zich zo verder in om (potentiële) kunste-

naars die nog niet in het museale circuit zijn gebracht een plek te geven. 

ADVIES

Artistiek belang

CBK Zuidoost heeft zijn doelstellingen helder uiteengezet. Het 

tonen van een intercultureel perspectief is, net als de directe leef- en bele-

vingswereld van het publiek, richtinggevend in de programmering van CBK 

Zuidoost. De samenleving van Zuidoost, met een Caraïbisch-Afrikaanse 

identiteit, is steeds de inspiratiebron. De Amsterdamse Kunstraad heeft 

waardering voor het feit dat de instelling al jaren diep verbonden is met het 

lokale leven en werkt vanuit een sterk gemeenschapsgevoel. Dit maakt 

CBK Zuidoost uniek binnen het veld van de presentatie-instellingen. 

Wanneer binnen een bepaald onderwerp een specifiek intercultureel nar-

ratief ontbreekt, geeft de organisatie opdracht aan een kunstenaar voor 

het maken van nieuw werk. De programmering krijgt structureel vorm in 

relatie met publiek en maatschappelijke partners, waarmee CBK Zuidoost 

niet alleen kunstkenners trekt, maar ook mensen die interesse hebben in 

het onderwerp. 

CBK Zuidoost is ook actief in de broedplaats Heesterveld 

Creative Community (HCC) met hands on-activiteiten zoals workshops 

voor kinderen en volwassenen. Deze ruimte wordt tevens gebruikt door 

kunstenaars die met buurtbewoners willen samenwerken of voor kun-

stenaars-gedreven initiatieven als tijdelijke maak- of presentatieplek. 
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Broedplaats HCC is ook de locatie voor het internationale gastenverblijf 

voor kunstenaars die worden uitgenodigd in het kader van het program-

ma BijlmAIR. In dit programma zijn altijd drie posities gereserveerd voor 

buitenlandse kunstenaars, waarbij wordt samengewerkt met verschillen-

de kunstinstellingen en musea die zelf kunstenaars kunnen voordragen. 

In 2020 draagt het Stedelijk Museum bijvoorbeeld kunstenaar Rinaldo 

Klas uit Paramaribo aan. Het werk dat Klas zal ontwikkelen gedurende 

zijn residentie, zal ook getoond worden in de aanstaande Suriname-

tentoonstelling van het Stedelijk Museum Amsterdam. 

De vier onderscheiden programmalijnen worden ingevuld op 

basis van de algemene missie en visie, maar kennen elk een eigen proces 

en eigen identiteit. 

De kunstraad waardeert het dat CBK Zuidoost zich sterk maakt 

voor opdrachten voor kunst in de openbare ruimte en het goede voorbeeld 

geeft. Voor dit integrale programmabeleid, met ruimte voor onderzoek en 

debat, overlegt CBK Zuidoost met stakeholders zoals het Stadscuratorium. 

Het merendeel van de aankopen van CBK Zuidoost komt interactief tot 

stand, waarbij in veel gevallen burgercommissies een rol spelen als advi-

seur. Dezelfde werkwijze wordt toegepast in het opdrachtenbeleid voor 

kunst in de openbare ruimte. Zo is het Mandela gedenkteken in het Nelson 

Mandelapark, het voormalige Bijlmerpark, mede tot stand gekomen na 

uitvoerig overleg met burgercommissies. 

De kunstraad vindt CBK Zuidoost innovatief in het denken over de 

kunsten. Het geeft regelmatig de ruimte aan een brede groep kunstenaars 

en curatoren die (soms) voor het eerst de kans krijgen te experimenteren 

en hun artistiek-inhoudelijke benadering neer te zetten vanuit verschillen-

de perspectieven. Weer andere kunstenaars worden gedurende een lan-

gere periode gevolgd en krijgen de kans om regelmatig te participeren in 

groepstentoonstellingen.

Met alle waardering die de kunstraad heeft voor de verbin-

ding die CBK Zuidoost tot stand brengt tussen kunst en de samenleving, 

kan de breedte van het publieksbereik en het tonen van hoge artistieke 

kwaliteit ook een spagaat vormen. De instelling moet hierin een goede 

balans vinden. Volgens de kunstraad is CBK Zuidoost nu op een punt 

beland waarop wezenlijke keuzes gemaakt moeten worden. Als het 
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tentoonstellingsprogramma artistiek inhoudelijk te veel beperkt blijft tot de 

lokale context van Amsterdam Zuidoost, doet de instelling zichzelf tekort. 

De kunstraad spoort CBK Zuidoost aan, zich meer te gaan verhouden tot 

de hele wereld.

Belang voor de stad
CBK Zuidoost laat met de aanvraag zien, dat het vanuit de stevige 

positie die het de afgelopen jaren heeft verworven in Amsterdam Zuidoost, 

de ambitie heeft om een relevante speler te worden die van belang is 

voor de hele stad. Dat wil CBK Zuidoost bereiken door de organisatie op 

het personele vlak te versterken en door in te zetten op verdieping. In het 

ondernemingsplan zet CBK Zuidoost zijn lijn als verbinder door, in een 

fijnmazig netwerk van zo’n vijftig instellingen, waaronder vele vaste sa-

menwerkingspartners. De kunstraad spreekt zijn waardering uit voor de 

plannen van het Cultuur Consortium Zuidoost (CCZO), een lobbyverband 

met het Bijlmer Parktheater en Imagine IC, voor de toekomstige realisatie 

van de interdisciplinaire hybride maak- en belevingsplek SHEBANG. Naar 

voorbeeld van het Zuid-Afrikaanse ‘the Centre for the Less Good Idea’ van 

William Kentridge wil het CCZO met SHEBANG in de toekomst een nieuwe 

plek toevoegen aan het culturele ecosysteem van de stad. Veelbelovende 

en gevestigde makers uit velerlei disciplines maken onder de hoede van 

een intendant sámen nieuw werk. Inhoudelijk moet het werk reflecteren op 

thema’s die van belang zijn voor de superdiverse samenleving. Elke pro-

jectperiode van drie maanden wordt afgesloten met een publiek event. 

De bezoekersaantallen zijn in de afgelopen jaren gelijk gebleven. De 

ambitie is om uit te groeien naar een jaarlijks publieksbereik van 20.000 

bezoekers met de juiste programmering, educatieve producten en samen-

werkingsverbanden, en met meer PR in het centrum van de stad. Ook wil 

CBK Zuidoost vaker programmering vanuit het centrum naar Zuidoost ha-

len, nu de instelling signaleert dat steeds meer instellingen in het centrum 

van de stad zoeken naar verbindingen met instellingen buiten het centrum. 

CBK Zuidoost zegt geen specifiek beleid te voeren op een inter-

nationaal publiek, zijnde ‘niet in Nederland woonachtig’. Wel is een deel 

van het publiek van nature internationaal georiënteerd door familiebanden 
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in Suriname, Curaçao, Ghana en Nigeria. Deze internationale oriëntatie 

wordt ook gevoed door een gevoelde culturele verbinding met de zwarte 

cultuur in de VS, Zuid-Amerika en Afrika. Vanaf 2021 wil CBK Zuidoost op 

zoek gaan naar een nieuwe vaste partnerorganisatie afkomstig uit Ghana. 

De kunstraad vindt dat CBK Zuidoost een goed onderbouwde 

visie heeft op educatie en goede resultaten boekt op het gebied van edu-

catie, participatie en publieksbereik. CBK Zuidoost wil in de komende jaren 

educatie verder ontwikkelen met een op maat ontwikkelde leerlijn beel-

dende vorming voor de dertig basisscholen, drie voortgezet onderwijsin-

stellingen en de ROC Amsterdam-vestiging in Zuidoost. CBK Zuidoost wil 

blijven investeren in een nieuwe generatie kunstenaars en curatoren, mede 

door het opzetten van een coachingprogramma voor potentiële toekom-

stige curatoren. Dit als vervolg op de opgedane ervaringen van de laatste 

drie jaar met curatoren als Brian Elstak, Raul Balai, Priscilla MacIntosh en 

Claudio Ritfeld. 

CBK Zuidoost heeft relevante internationale contacten en heeft 

de potentie om een interessante speler te worden in het internationale veld. 

Als gevolg van een reorganisatie bij de gemeente Amsterdam, waarbij de 

stadsdelen opgeheven werden, heeft CBK Zuidoost moeten verzelfstan-

digen, wat de instelling goed heeft gedaan. De kunstraad denkt dat nu het 

moment is aangebroken om een verdiepingsslag te maken en te gaan wer-

ken aan een scherpere programmering die de zelfstandige positie bena-

drukt. De kunstraad heeft vertrouwen dat CBK Zuidoost hiertoe in staat is. 

Uitvoerbaarheid
De subsidie die de instelling vanuit het huidige kunstenplan ont-

vangt, loopt deels via de gemeente en deels via het AFK. Als de instelling in 

de Amsterdam Bis wordt opgenomen, zal aan die situatie een eind komen. 

De kunstraad constateert dat CBK Zuidoost meer subsidie ontvangt dan 

vergelijkbare instellingen in Amsterdam, doordat het een verzelfstandigde 

ambtelijke dienst is. Op de lange termijn zal CBK Zuidoost rekening moe-

ten houden met een daling van het subsidiebedrag; de kunstraad gaat 

ervan uit dat de fondsenwerving geïntensiveerd wordt nu CBK Zuidoost 

een stichting is. 
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Het uitlenen van kunst is altijd een onderdeel geweest van het 

takenpakket van CBK Zuidoost, maar is in de aanvraag onderbelicht. De 

Amsterdamse Kunstraad constateert dat dit al lang niet meer de hoofdzaak 

is voor CBK Zuidoost en vindt dat de uitleen dienstbaar moet zijn aan de 

overige activiteiten. De collectie omvat bijna 2.000 hedendaagse werken 

die variëren in techniek en grootte, wat betekent dat de uitleen van CBK 

Zuidoost in omvang relatief klein is vergeleken met die van branchegeno-

ten. Het aankoopbeleid heeft gerichte aandacht voor het verwerven van 

kunst met een interculturele beeldtaal, in onderwerp of in vormgeving. 

CBK Zuidoost geeft zelf aan dat de uitleen een onmisbaar instrument is 

voor de cultuurspreiding. Ook levert deze een bijdrage aan de inkomen-

spositie van kunstenaars. Onder de noemer ‘annex’, wil CBK Zuidoost 

een hybride leer-werkplek creëren in een leegstaand pand in het win-

kelcentrum Amsterdamse Poort. Deze tijdelijke plek moet leerlingen van 

het MBO College Zuidoost (afdeling Economie) de gelegenheid bieden 

relevante werkervaring op te doen. Tegelijkertijd kan de uitleen van CBK 

Zuidoost zichtbaar worden gemaakt voor een winkelend publiek. Hiermee 

speelt CBK Zuidoost goed in op een kans die zich voordoet (leegstand 

van winkelpanden) en dient de instelling tegelijkertijd de publieke zaak. De 

kunstraad ziet nog weinig visie op het gebied van de digitale toegankelijk-

heid van de collectie voor kunstuitleen. Wat de kunstraad betreft zouden 

de onlineactiviteiten meer gericht kunnen zijn op uitwisseling en interactie 

met de ontvangers.  

Diversiteit en inclusie
De programmering van CBK Zuidoost spreekt een cultureel zeer 

divers publiek aan. De kunstraad is positief over de aandacht die CBK 

Zuidoost besteedt vanuit een intercultureel perspectief aan een niet- 

westers publiek en merkt op dat er bij openingen sprake is van een zeer 

gemengd gezelschap. De kunstraad waardeert het dat CBK Zuidoost de 

samenleving van Zuidoost, met een Caraïbisch-Afrikaanse identiteit, als in-

spiratiebron omschrijft. Hierin onderscheidt CBK Zuidoost zich van andere 

instellingen op het terrein van de beeldende kunsten in Amsterdam. In de 

context van het huidige beleid wordt het werk van CBK Zuidoost relevanter 
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voor het algemene publiek en voor partners in dezelfde discipline, zoals 

Stedelijk Museum Amsterdam, die bezig zijn met een inhaalslag. 

De kunstraad onderschrijft de visie van CBK Zuidoost dat er re-

latief weinig curatoren van kleur actief zijn in de wereld van de beeldende 

kunsten en hoopt dat CBK Zuidoost ook in de toekomst programma’s inzet 

om daar verbetering in te brengen.

CBK Zuidoost opteert voor functieplek 4 in de Amsterdam Bis 2021-2024: 

Presentatie-instelling voor hedendaagse beeldende kunst die vanuit een 

duidelijke missie gericht op de inclusieve stad nieuw werk van jonge en/of 

nieuwe makers centraal stelt, interdisciplinair werkt, een sterke verbinding 

met de stad heeft en een breed en divers publiek trekt. De Amsterdamse 

Kunstraad adviseert, CBK Zuidoost deze functieplek toe te kennen.

Huidig    € 678.422

Huidig 2020*   € 684.528

Gevraagd   € 800.940

Advies    € 700.000

* inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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FRAMER FRAMED

Framer Framed startte in 2009 als een reizend project met kri-

tische analyses over het ontbreken van transculturele kunst in tentoon-

stellingen en is inmiddels uitgegroeid tot een gevestigd platform voor 

curatoren, kunstenaars en bezoekers. In de Tolhuistuin realiseerde Framer 

Framed tentoonstellingen op het snijvlak van hedendaagse kunst, visuele 

cultuur en politiek – met werk van bekende en minder bekende kunste-

naars die wereldwijd actief zijn. Daarnaast worden sinds 2018 culturele 

buurtinitiatieven georganiseerd in de werkplaats in de Molenwijk. 

In 2019 verhuisde Framer Framed naar de voormalige 

Oostergasfabriek in Amsterdam-Oost, waar vroeger het CBK geves-

tigd was. De nieuwe tentoonstellingsruimte is veel groter dan de ruimte 

in Noord en is direct aan de straat gelegen. Framer Framed, de enige 

Amsterdamse presentatie-instelling voor beeldende kunst die deel uit-

maakt van de landelijke basisinfrastructuur, hoopt op de nieuwe plek een 

breder publiek te kunnen verwelkomen. 

Framer Framed zoekt voortdurend naar interdisciplinaire presen-

tatievormen ter verdieping en verbreding van de tentoonstellingen. De 
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expositieruimte wordt onder meer verrijkt met artist talks, lezingen, filmver-

toningen en performances. Vanaf 2021 wordt de crossover-ambitie verder 

uitgerold middels een groot tweejaarlijks evenement met dans, beelden-

de kunst, mode, muziek en theater, in samenwerking met verschillende 

Amsterdamse culturele partners. 

De komende jaren draagt Framer Framed bij aan partnerschap-

pen voor artistiek-wetenschappelijk onderzoek. De programmering van 

2021-2024 baseert de instelling op het gevoel van urgentie van vele kun-

stenaars en curatoren om zich te verhouden tot systemen van in- en uitslui-

ting. Hieruit vloeien twee programmeringslijnen voort met (inter)nationale 

tentoonstellingen: UPROOT, een kritische analyse, en SHAKE THE DUST, 

waarin de instelling nieuwe artistieke praktijken benadrukt. Daarnaast 

is er de buurtgerichte programmeringslijn WE CURATE. In de komende 

kunstenplanperiode blijft Framer Framed zich actief inzetten in de wijk in 

Amsterdam-Noord en worden educatieve activiteiten in Amsterdam-Oost 

ontwikkeld en uitgevoerd.

ADVIES

Artistiek belang

Het belang van een instelling als Framer Framed, als presentatie- 

instelling die het debat aanwakkert over kunst in een geglobaliseerde 

samenleving, staat voor de Amsterdamse Kunstraad buiten kijf. Het artis-

tieke beleid van de voorgaande jaren resulteerde in een aantal interessante 

exposities die ook in andere landen te zien waren. De instelling heeft al 

jaren een meerstemmige programmering en zet dat in de periode 2021-

2024 voort.

Door haar benadering van co-curatie en coproductie speelt 

Framer Framed goed in op de huidige ontwikkelingen in het culturele veld 

en de beeldende kunstensector in het bijzonder. De kunstraad vindt het 

streven om verschillende perspectieven op de canon te laten zien en ruim-

te te bieden voor dialoog meer dan relevant. Framer Framed werkt vanuit 

56

ADVIES AMSTERDAM BIS, KUNSTENPLAN 2021-2024 FRAMER FRAMED



een aantal terugkerende thema’s, zoals de hybride identiteit, de dekoloni-

satie van instituties en systemen van in- en uitsluiting, waardoor er sprake 

is van een duidelijke focus in de programmering. Ook werkt Framer Framed 

met afwisselende formats: debat is een belangrijk onderdeel, evenals inter-

nationale activiteiten. In de komende periode stellen gastcuratoren de ten-

toonstellingen samen. Zij krijgen grotendeels de vrije hand. De kunstraad 

mist hierbij een zekere artistieke sturing, waardoor het eindresultaat van 

wisselende kwaliteit kan zijn. 

De kunstraad constateert in de plannen van Framer Framed een 

consequente, bijna activistische benadering van de kunsten en een stre-

ven lokale verbanden te koppelen aan internationale vraagstukken. Dit kan 

boeiende tentoonstellingen opleveren, zoals de instelling in het verleden 

heeft laten zien. De kunstraad kijkt uit naar de samenwerking met de he-

dendaagse kunsttentoonstelling Sonsbeek in een programma over femi-

nistische bewegingen en kunstpraktijken op het grensvlak van arbeid en 

zorg ten opzichte van kleur en afkomst. De kwaliteit van de exposities, als 

uitkomst van de samenwerking, is afhankelijk van de gekozen curator. De 

kunstraad ziet door de veelheid aan initiatieven op termijn een bedreiging 

voor de artistieke kwaliteit die Framer Framed wil blijven bieden.

Nieuw is het organiseren van een tweejaarlijks, groot driedaags 

evenement, met een programmering van crossovers. Hier zullen optredens 

te zien zijn die het midden houden tussen performances uit de beeldende 

kunsten, podiumkunsten, fashion en urban arts. In de stoet van deelnemers 

die hierbij betrokken is, ontbreken andere beeldende kunstinstellingen, 

zodat die component in het festival misschien onderbelicht blijft. 

Belang voor de stad
Framer Framed heeft met de Werkplaats Molenwijk een goede 

naam opgebouwd als het gaat om interventies op wijkniveau. Ofschoon 

de instelling inmiddels is verhuisd naar Oost, is Framer Framed van plan 

in Noord een tweede werkplaats te openen in de Buurtkamer de Kleine 

Wereld. De nomadische kant van Framer Framed, die vanaf de oprichting 

in 2009 aanwezig was en ook tot uiting kwam toen de huisvesting in de 

Tolhuistuin op zijn eind liep, vindt de kunstraad een sterk element in het 
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ondernemingsplan. De opbrengst van dit nomadisme landt nu in de huidige 

locatie in Amsterdam-Oost: een werkplaats, waar het resultaat van talen-

tontwikkeling- en educatieprojecten te zien is. 

Framer Framed kiest voor een positionering midden in de sa-

menleving. Beeldende kunst en sociale burgerinitiatieven gaan in de pro-

grammering van Framed Framed hand in hand. De instelling gaat ook in 

Amsterdam-Oost op zoek naar plekken ‘waar verschillen in wereldbeeld, 

religie, cultuur en welvaart zorgen voor harde confrontaties of juist nieuwe 

connecties’. Voortzetting van de samenwerking met TAAK voor kunstpro-

jecten in de openbare ruimte vindt de kunstraad waardevol, vooral waar 

het gaat om te komen tot een nieuwe vorm van opdrachtgeverschap: min-

der van bovenaf opgelegd en meer in samenspraak met buurtbewoners.

De samenwerkingspartners van Framer Framed vallen in een 

paar groepen uiteen. Ten eerste zijn er de (post)academische opleidin-

gen (de Rijksakademie, de Gerrit Rietveld Academie en De Ateliers), het 

samenwerkingsverband Public Art Amsterdam en het collectief TAAK, die 

tezamen een sterke keten vormen in de beeldende kunst in Amsterdam. 

Framer Framed toont de opbrengst van deze samenwerking(en) in de 

expositieruimte in Oost. Vervolgens zijn er de vijf kunstinstellingen in Oost 

die samen het ‘Cultuurhuis Oost’ willen vormen. Ten slotte zijn er de maat-

schappelijke partners van Framer Framed, zoals scholen, Buurtmuseum 

Indische Buurt en Stichting Granate. 

In de komende kunstenplanperiode zet Framer Framed sterk in 

op talentontwikkeling. Met Nowhere, een van de partners in ‘Cultuurhuis 

Oost’, gaat Framer Framed een verdiepende samenwerking aan. De jonge 

makers van Nowhere, die doorgaans niet van de kunstvakopleidingen ko-

men, worden gekoppeld aan de internationale talenten van de postacade-

mische opleidingen. Daarnaast kondigt Framer Framed een samenwerking 

aan met MAMA, een platform voor visuele cultuur uit Rotterdam dat ook 

geheel op talentontwikkeling gericht is. Binnen het Pathfinders Fellowship 

leiden beide partijen jonge makers en curatoren op.
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Uitvoerbaarheid 

Voor de huidige locatie in Oost heeft Framer Framed een gunstig 

huurcontract gesloten met de gemeente voor een periode van tien jaar. Dat 

biedt perspectief voor een uitbouw van de activiteiten. De kunstraad is zich 

bewust van het feit dat Framer Framed in de afgelopen jaren met een be-

scheiden, structurele subsidie van € 240.000 (waarvan € 200.000 van het 

Rijk en € 40.000 van de gemeente Amsterdam) een hoge output heeft ge-

leverd en het uiterste heeft gevraagd van zijn medewerkers en curatoren. 

De organisatie beoogt een forse stijging in subsidie uit het kun-

stenplan, acht keer zoveel als het huidige bedrag. De kunstraad begrijpt 

deze ambitie. Tegelijkertijd is de kunstraad, zoals eerder aangegeven, 

kritisch over de hoogte. Een deel van de stijging zal ingezet worden om 

personeel dat nu op freelancebasis wordt ingehuurd in dienst te nemen. De 

stichting heeft momenteel vijf fte aan personeel in dienst en wil doorgroei-

en naar acht fte. De instelling werkt veel met freelancers en vrijwilligers. 

Framer Framed wil zowel zijn formatie versterken als ambities op het terrein 

van fair pay realiseren. De instelling heeft in het veld een goede naam als 

het gaat om het betalen van eerlijke vergoedingen. Framer Framed is op 

het vlak van het werven van sponsorgeld bezig met een inhaalmanoeuvre. 

Framed Framed heeft een bestuur dat vier keer per jaar onbezoldigd sa-

menkomt en de organisatie hanteert de Governance Code Cultuur. 

Diversiteit en inclusie 
De aandacht voor meerstemmigheid ligt aan de basis van de 

oprichting van Framer Framed. De instelling benoemt expliciet het dekolo-

niseren van de museumwereld, wat Framer Framed al sinds 2010 doet. 

Framer Framed heeft mooie initiatieven ontwikkeld die aangeven 

dat de instelling intrinsiek inclusief en divers is op verschillende manieren. 

In het personeelsbestand en in de raad van toezicht past Framer Framed 

de Code Diversiteit & Inclusie toe. De instelling betrekt veel kunstenaars en 

curatoren bij haar werk, die een prominente plaats innemen in het internati-

onale discours over inclusie. Lawrence Abu Hamdan, bijvoorbeeld, toonde 

in 2016 en 2018 werk bij Framer Framed, was een jaar later op de Biënnale 
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van Venetië te zien en in dat jaar won hij ook de Turner Prize. De Indonesiër 

Ade Darmawan, wiens werk dit jaar in Framer Framed wordt getoond, is 

met zijn collectie Ruangrupa benoemd tot curator voor de Documenta in 

Kassel in 2022. Framer Framed heeft kansen gegeven aan lokale en in-

ternationale talenten met een meervoudige culturele achtergrond die niet 

veel later een (inter)nationale doorbraak beleefden. 

Framer Framed opteert voor functieplek 4 in de Amsterdam Bis 2021-2024: 

Presentatie-instelling voor hedendaagse beeldende kunst die vanuit een 

duidelijke missie gericht op de inclusieve stad nieuw werk van jonge en/of 

nieuwe makers centraal stelt, interdisciplinair werkt, een sterke verbinding 

met de stad heeft en een breed en divers publiek trekt. De Amsterdamse 

Kunstraad adviseert, Framer Framed deze functieplek niet toe te kennen.
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W139

Al ruim veertig jaar daagt W139 kunstenaars uit de aard van kunst 

te verkennen. De productie- en presentatieruimte voor hedendaagse kunst 

is gevestigd in het centrum van de stad en cultiveert daar een ontwikke-

lingsgerichte kunstbron. 

De artistieke ontwikkeling die W139 in 2021-2024 beoogt te ma-

ken, zet zijn koers voort, verdiept zich in het beeldende en zintuiglijke, en 

kweekt sensitiviteit in de relaties met kunst binnen de huidige samenleving. 

W139 stelt diversiteit hierin centraal. 

Het uitgangspunt van W139 is dat kunstenaars in direct contact 

staan met de maatschappij en de vrijheid moeten krijgen om vanuit ver-

schillende visies te reageren op maatschappelijke urgenties. 

In 2021-2024 bestaan de activiteiten van W139 uit: circa zes 

groepstentoonstellingen en daaruit voortvloeiende publieksprogramma’s; 

vier tot zes solopresentaties; vier edities van kunsttalkshow Stampa; een 

educatief programma bestaande uit expertmeetings voor kunstprofessio-

nals; een pilot met een mastermodule kunst in praktijk; diverse groepsont-

moetingen met studenten van academies uit binnen-en buitenland; en een 

integrale audiovisuele registratie en documentatie van publieke reflectie. 
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Een interdisciplinaire kerngroep krijgt ongeveer een jaar de supervisie over 

het activiteitenprogramma van W139. Dit zijn jonge kunstenaars die zich 

eerder hebben bewezen als initiator bij W139 en beeldbepalend worden 

voor de instelling.

W139 wil op het vlak van hedendaagse beeldende kunst in het 

middensegment van de Amsterdam Bis een koppositie vervullen, die 

ruimte geeft aan verdieping en aan een kritische grondhouding vanuit het 

kunstenaarsperspectief. 

ADVIES

Artistiek belang

W139 presenteert in zijn plannen een heldere, maar in de ogen 

van de Amsterdamse Kunstraad ook een algemene artistieke visie. In W139 

organiseren kunstenaars alle activiteiten. Ze programmeren, doen onder-

zoek, maken tentoonstellingen en organiseren randactiviteiten in zelfwerk-

zame groepen. De organisatie neemt een begeleidende, stimulerende en 

faciliterende rol in het uitvoeren van de voorgenomen activiteiten. 

De presentatieruimte in de Warmoesstraat fungeert als thuisbasis. 

Vorig jaar heeft W139 een productiehuis/werkloods gehuurd in Weesp om 

het productieproces te kunnen intensiveren en optimaliseren. De kunstraad 

vindt dat een goede ontwikkeling. Hierdoor kan de opbouw sneller gedaan 

worden en kunnen de tentoonstellingen langer staan. Dit vermindert ook 

de druk voor kunstenaars. Ten opzichte van de afgelopen jaren betekent 

dit een opschaling van de omvang van activiteiten.

W139 zegt kunstenaars te willen presenteren met een actieve 

praktijk, waarvan het werk te weinig gezien wordt. De selectie vindt plaats 

door een kerngroep van kunstenaars van W139. Hoe deze selectie tot 

stand komt, wordt niet goed uitgewerkt in de aanvraag. In de tentoon-

stellingsruimte op de eerste verdieping, de polar room, krijgen artists in 

residence na een verblijf van vier maanden in het gastatelier, de kans om 

eigen werk te presenteren dat zij gedurende hun verblijf ontwikkelen. 
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W139 wordt als instelling door kunstenaars en een vast publiek 

gewaardeerd. Volgens de kunstraad fungeert W139 als vrije ruimte en 

vormt het een thuis voor jonge kunstenaars. W139 is nog steeds een be-

langrijke plek waar jonge net afgestudeerde kunstenaars zich relatief 

laagdrempelig verder kunnen ontwikkelen en waar zij tentoonstellings- 

ervaring op kunnen doen in een monumentale ruimte in het hart van de 

stad. Kunstenaars bekleden in de organisatie ook bepalende posities. 

W139 benadert de kunst intuïtief en vanuit de zintuigen. Het netwerk is 

intergenerationeel. Kunstenaars blijven veelal gedurende een langere 

periode betrokken bij W139, wat betekent dat er weinig doorstroming 

plaatsvindt. 

Het artistiek leiderschap ligt in handen van de kunstenaars zelf, 

door een wisselende kerngroep van kunstenaars. Risico nemen is onder-

deel van de visie en missie en daarmee neemt W139 een unieke positie in. 

Het is een makers-gedreven organisatie met veel ruimte voor experiment 

waarbij (de ruimte voor de kunstenaar bij) de instelling centraal staat en 

niet de artistieke visie van een gezichtsbepalende curator. Kunstenaars 

worden er uitgedaagd eigen grenzen te stellen.

De organisatie zegt speciale aandacht te geven aan zo veel mo-

gelijk stijlen en thema’s en mogelijke wisselwerkingen met de groepsten-

toonstellingen op de begane grond, zowel in termen van praktijken en 

generaties. Er wordt op maat gewerkt en gekeken hoe iemand nieuwe stap-

pen kan zetten in de ontwikkeling van de artistieke praktijk. De kunstraad 

vindt dat aansprekend. Middels solopresentaties en groepstentoonstel-

lingen biedt W139 jaarlijks een grote groep kunstenaars en andere makers 

een podium in Amsterdam. Onduidelijk is echter hoe deze wisselwerking 

vanuit een artistiek-inhoudelijke samenhang in de programmering tot 

stand wordt gebracht. Het residentieprogramma van W139 is geliefd. De 

kunstraad onderkent dat W139 de onderscheidende eigen identiteit heeft 

weten te behouden in de afgelopen jaren. De kunstraad plaatst wel een 

kritische kanttekening bij het vakmanschap en de kwaliteit van de inrichting 

en afwerking van de tentoonstellingen. De inhoudelijke kracht van de pre-

sentaties vertaalt zich niet altijd in een aansprekende visuele aanpak. Ook 

ontbreekt het volgens de kunstraad aan een duidelijke artistiek-inhoudelijke 

visie op het faciliteren van een zo autonoom mogelijk werkproces. 
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Belang voor de stad

W139 is een presentatie-instelling waar jonge kunstenaars de 

kans krijgen om in vrijheid te experimenteren, en dat is belangrijk voor de 

keten van academie tot museum in Amsterdam. De kunstraad zou graag 

zien dat een dergelijke plek behouden blijft. De instelling werkt samen met 

diverse organisaties en initiatieven. W139 is verweven met verschillende 

partners in Amsterdam en de rest van het land, zoals de Oude Kerk, Waag, 

Mediamatic, Bonne Suits, Patta, Red Light Radio en Sonic Acts. 

Als ontwikkel- en presentatie-instelling wil W139 een brugfunctie 

tussen zowel de kunstvakopleidingen als de postacademische instellingen 

en beroepspraktijk vervullen. Daarnaast wil zij een bijdrage leveren aan 

het dichten van de kloof tussen middelgrote en grote kunstinstellingen in 

Amsterdam. 

Volgens de kunstraad kan een meer strategische samenwerking 

met organisaties als Nowhere positief bijdragen aan de zichtbaarheid on-

der nieuwe publieksgroepen. Voor prints en publicaties werkt W139 samen 

met AGA LAB en Extrapool (Nijmegen). Daarnaast stelt de organisatie haar 

pand regelmatig open voor partijen die een betaalbare plek zoeken voor 

hun activiteiten. 

Het publiek van W139 bestaat uit twee groepen: het kernpubliek 

van kunstenaars en de bezoekers van de tentoonstellingen. Er is een ster-

ke community van kunstenaars rondom de organisatie die betrokken is 

en vaak terugkomt. Daarnaast is er een groot natuurlijk bereik in de vorm 

van veel toeristen die binnenlopen. W139 heeft dan ook een aanzienlijk 

publieksbereik voor een organisatie van deze omvang. W139 heeft goed 

zicht op haar professionele kerndoelgroepen en weet deze uitstekend te 

bereiken. De kunstraad merkt op dat W139 minder oog heeft voor haar 

internationale ambitie en internationaal vooral verwantschap lijkt te zoeken. 

De instelling vertrouwt sterk op de eigen keten van kunstenaars die weten 

wat hun peers in het buitenland bezighoudt. 

Er is voor de komende periode een visie ontwikkeld op behoud en 

vergroting van het publieksbereik, dat zich vooral richt op de kunstenaars-

gemeenschap. W139 maakt aannemelijk dat via de eigen social media 

en die van de steeds wisselende kunstenaars een bescheiden groei van 
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publiek mogelijk is. De kunstraad meent dat een sterkere visie nodig is op 

de wijze waarop de activiteiten onder de aandacht van een groter publiek 

gebracht kunnen worden dan nu het geval is. W139 mag in de ogen van de 

kunstraad actiever zijn in het bereiken van Amsterdammers met belang-

stelling voor kunst. Als de communicatie op strategisch niveau steviger 

aangepakt wordt, liggen hier kansen. Ook de informatievoorziening ter 

plekke kan beter en moet verder gaan dan de regelmatige aanwezigheid 

van de kunstenaar. 

Uitvoerbaarheid
W139 geeft aan dat de instelling door beperkte financiële midde-

len niet in staat was om de artistieke kerntaken naar behoren uit te voeren. 

Volgens de organisatie is het tentoonstellingsbudget in het huidige kun-

stenplan, ontoereikend, om productie en presentaties in een grote ruimte 

als W139 te financieren.

Om in deze lacune te voorzien, vraagt W139 voor de komende 

kunstenplanperiode zowel in Amsterdam als bij het Rijk fors meer aan. De 

verhoging ziet W139 als essentieel om de interne organisatie op onderde-

len te versterken en het budget voor zowel productie als de artistieke be-

geleiding van kunstenaars op te schalen. 

De kunstraad vraagt zich af waar de financiële keuzes op geba-

seerd zijn en wijst op het ontbreken van een strategie bij tegenvallende 

inkomsten. W139 zegt dat de instelling de Fair Practice Code al toepaste 

toen hij nog niet bestond, omdat de instelling zich afzet tegen de neolibe-

rale invulling van het kunstenaarschap. De keuze voor solidariteit, vertrou-

wen, transparantie en duurzaamheid vindt de kunstraad positief. 

Diversiteit en inclusie
W139 vindt zichzelf divers, maar het programma is dat niet altijd, 

omdat dit afhankelijk is van de keuzes die gemaakt worden door wisse-

lende kunstenaars die een grote mate van vrijheid krijgen. In de aanvraag 

omschrijft W139 diversiteit als ‘een fundamenteel kenmerk van kunst’, dus 

iets dat automatisch aanwezig is. W139 kijkt daarbij niet alleen naar de 
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etnische achtergronden van kunstenaars of wat deze kunstenaars willen 

maken, maar ook naar de verschillende communities waarbinnen zij werk-

zaam zijn. W139 geeft aan in de aankomende beleidsperiode de organisa-

tie anders in te willen richten. Door kerngroepen te laten rouleren op basis 

van diversiteit in praktijk, achtergrond en gender wil W139 de zichtbaarheid 

nog verder vergroten vanuit een meerstemmig perspectief. De kunstraad 

juicht dit toe en constateert dat er op het vlak van culturele diversiteit in 

W139 nog ruimte is voor verbetering. 

W139 opteert voor functieplek 4 in de Amsterdam Bis 2021-2024: 

Presentatie-instelling voor hedendaagse beeldende kunst die vanuit een 

duidelijke missie gericht op de inclusieve stad nieuw werk van jonge en/of 

nieuwe makers centraal stelt, interdisciplinair werkt, een sterke verbinding 

met de stad heeft en een breed en divers publiek trekt. De Amsterdamse 

Kunstraad adviseert, W139 deze functieplek niet toe te kennen.
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ADVIEZEN
BEELDENDE KUNSTEN 
EN DIGITALE CULTUUR

Functie 7 
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WAAG

Waag ontwikkelt presentaties en programmering op het gebied 

van technologie en design rond actuele maatschappelijke vraagstukken. 

De instelling biedt daarvoor een experimentele onderzoeksruimte aan 

kunstenaars en ontwerpers om gedurende maanden of jaren te werken 

met wetenschappers en maatschappelijke organisaties. Op deze manier 

draagt Waag bij aan de ontwikkeling en positionering van kunst en cultuur 

binnen innovatie. Het gaat daarbij niet alleen om internet, maar ook om 

biotechnologie en cognitieve wetenschappen, gebieden die een enorme 

impact hebben op onze cultuur en identiteit. 

Waag is een hybride ontwikkel- en presentatie-instelling die 

opereert als crossover tussen wetenschap, kunst en het sociaal domein. 

Centraal in het programma staat artistiek en ontwerpend onderzoek vanuit 

een benadering van technologie, waarbij technologische ontwikkeling is 

ingebed in cultuur. De organisatie plaatst kunst en ontwerp expliciet in een 

techno-culturele context en richt zich op publiek onderzoek en op vorm-

geving van de relatie en de verbindingen tussen de artistieke, culturele, 

technische en maatschappelijke ontwikkelingen.
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Naast de programmering in gebouw de Waag op de Nieuwmarkt 

in Amsterdam werkt de instelling samen met lokale podia als Pakhuis de 

Zwijger, NEMO en Science Park. Waag streeft naar een groei van het pu-

blieksbereik van 100.000 bezoekers en deelnemers in 2020 naar 175.000 

in 2024. Het online- en mediabereik wil Waag laten groeien van 1 miljoen 

naar 1,5 miljoen mensen per jaar.

Voor de komende beleidsperiode wil Waag zich kritisch blij-

ven opstellen ten opzichte van de digitale ontwikkelingen. Om de 

data-infrastructuur van de instelling te verduurzamen, worden green-

tech-oplossingen geïmplementeerd. De ambitie hierbij is om de energie-

consumptie met 20% te reduceren. 

ADVIES

Artistiek belang

Waag positioneert zich als een instelling gericht op innova-

tie, vanuit de kracht van kunst en cultuur. De wijze waarop de instelling 

agendeert, durft te schuren en zoekt naar alternatieve oplossingen voor 

maatschappelijke vraagstukken wordt door de Amsterdamse Kunstraad 

gewaardeerd. Waag kiest voor een interdisciplinaire aanpak waar kunst, 

ontwerp en wetenschap gelijkwaardige spelers zijn. De instelling neemt 

daarbij de samenleving als uitgangspunt voor artistiek onderzoek en stelt 

de leefwereld van burgers en de daaruit voortvloeiende vraagstukken cen-

traal. Het programma is eveneens gebaseerd op maatschappelijke thema’s 

en toekomstvraagstukken. 

Waag treedt naar buiten in het publieke debat door kritisch 

stelling te nemen over onderwerpen als privacy en de commerciële toe-

passingen van technologie. Onder de noemer digitale cultuur koppelt 

Waag kunst en ontwerppraktijken en verbindt die met technologie en 

maatschappij. Waag probeert de scheidslijnen tussen technologie en 

cultuur weg te nemen. De activiteiten van de instelling maken ook deel 

uit van een (wereldwijde) beweging van makers en ontwerpers (Makers 
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Movement), die in hun ontwerpen artistieke en technologische ontwikke-

lingen met elkaar verbinden.

Waag initieert en participeert in presentaties op het gebied van 

design en technologie en positioneert zich in de aanvraag nog nadrukke-

lijker als laboratorium waar experiment op innovatieve wijze tot stand komt. 

De kunstraad constateert dat Waag consequent vertrekt vanuit het stand-

punt dat technologie niet neutraal is en dat publieke waarden verdedigd 

moeten worden. Ook de huidige techlash (kritiek op de tech-giganten) 

draagt bij aan de waardering voor Waag. In de projecten van Waag is het 

proces van onderzoek net zo belangrijk als de resultaten. 

Het cultureel interdisciplinair onderzoek (public research in het 

jargon) waarmee Waag zich wil profileren, is interessant, origineel en maat-

schappelijk relevant. Waag behoort tot de voorhoede in het experimen-

teren met, het zichtbaar maken en het mede vormgeven van de digitale 

cultuur. Het maatschappelijk engagement is sterk en kenmerkend voor 

Waag. Als onderdeel van de artistieke visie betrekt de instelling kunste-

naars en ontwerpers actief bij de vormgeving van de technologische 

cultuur en samenleving. Daarbij is het soms voor buitenstaanders moeilijk 

inzicht te krijgen in wat Waag doet en maakt. De instelling voert jaarlijks 

meer dan zestig projecten uit, variërend van Europese onderzoekspro-

gramma’s tot ontwerpsessies, grootstedelijke pilots en workshops,  

residencies en living lab-opstellingen. Waag laat zien hoe technologie en 

design vanuit een artistiek-culturele benadering verbonden kunnen wor-

den met maatschappelijke ontwikkelingen.

Waag wordt door de kunstraad gezien als voorbeeld van een 

organisatie die kunst niet wil instrumentaliseren, maar meerwaarde wil 

creëren door kunstenaars een actieve rol te geven in maatschappelijke 

uitdagingen, wat kan leiden tot nieuwe vormen van productie, of creatieve 

oplossingen in zorg en onderwijs. Het gaat Waag om wisselwerking; de 

instelling faciliteert een plek voor experiment en ontwikkeling. Waag is een 

interessante hub voor het kritisch denken over technologische ontwikke-

lingen, meer dan een presentatie-instelling. De instelling zegt te behoren 

tot een kunsttraditie die zich buiten de klassieke genres begeeft. Waag 

plaatst de relatie en interactie rondom artistieke presentaties centraal, 

boven het fysieke kunstwerk. Waag is al vele jaren een van de pioniers in 
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het culturele landschap. De instelling heeft een breed palet aan projecten, 

waarvan een aantal internationaal zeer toonaangevend is, variërend van 

ontwerp-experimenten rond maatschappelijke domeinen, zoals onderwijs 

en zorg, tot maakpraktijken in kunst en design, en art science crossovers 

en techno-artistiek onderzoek. 

Belang voor de stad 
Waag weet zich een kwart eeuw sinds haar oprichting nog steeds 

te positioneren als relevante partner in kritische discussies in Amsterdam. 

Tekenend is de bijdrage van Waag aan het festival We Make The City; als 

culturele instelling bemoeit Waag zich met de toekomstige vormgeving van 

de stad, schouder aan schouder met de stadmakersbeweging en bottom- 

up-initiatieven. Hierin is Waag een centrale speler die op het gebied van 

engagement samenwerkt met maatschappelijke groepen. Naar het oor-

deel van de kunstraad neemt Waag een onderscheidende en aanvullende 

plek in, maar maakt dat niet altijd even goed zichtbaar. 

De instelling toont in de aanvraag zelfvertrouwen en neemt ruimte 

voor zelfkritiek, waarbij zij voor zichzelf een practice what you preach-uit-

gangspunt introduceert met betrekking tot duurzaam handelen. 

De organisatie is goed in gelijkwaardig samenwerken met maat-

schappelijke partijen, ook als die niet direct een relatie hebben met tech-

nologie. Waag organiseert labs, waar onderzoek en experiment ruimte 

krijgen, en brengt relevante partijen bij elkaar. Daarbij gaat de instelling uit 

van het do it together-principe, waarbij het publiek niet alleen toeschou-

wer is, maar ook participant. De instelling doet veel met scholen, zorgin-

stellingen en onderwijsinstellingen en ontwerpt pakketten waarin creatief 

ontwerp, technische vaardigheden, samenwerkend en probleemoplos-

send vermogen, en 21st century skills centraal staan. Daarnaast ontwikkelt 

Waag binnen- en buitenschoolse programma’s om jongeren bekend te 

maken met technologische cultuur. Via zogeheten FabSchools leren jon-

geren programmeren en kunnen zij hun creatieve ontwerpvaardigheden 

verdiepen. 

Waag maakt presentaties in het Waaggebouw en in het 

Amsterdam Science Park, als onderdeel van het publieksprogramma 
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van planet B. De instelling duidt de spreiding in de stad zelf als zwak en 

wil zich meer manifesteren in ontwikkelbuurten zoals Noord, Zuidoost 

en Nieuw-West. Dat het op die manier de invloed en aanwezigheid laat 

gelden, is positief volgens de kunstraad. De instelling wil het stedelijke 

met het internationale verbinden. Waag is al jaren actief in Europees ver-

band, de toekenning van de European Capital of Innovation Award 2016 

aan Amsterdam was hier mede aan te danken. De organisatie voorziet 

een forse groei in bereik van bezoekers in de toekomst, maar geeft in het 

plan niet aan, hoe dit te bereiken. Waag is van oudsher geen traditionele 

publieksbereikinstelling, maar wil in de toekomst via Waag online en in de 

media daar meer op inzetten. Dit zal naast het ontwikkelen van software en 

lesprogramma’s het bereik kunnen vergroten. 

Uitvoerbaarheid
Een ambitie van Waag is om in 2022 het historische gebouw 

anders in te richten. Op dit moment heeft het gebouw nog een gesloten 

karakter. De instelling wil meer openheid creëren door de ruimte op de be-

gane grond een nieuwe, publieksvriendelijke bestemming als presentatie-

ruimte te geven waardoor de toegankelijkheid wordt vergroot. Daarnaast 

wil het ruimtes creëren om nieuwe verbindingen te kunnen leggen, en 

waar Waag kan uitgroeien tot co-creatie-maakplaats voor de gehele 

Amsterdamse binnenstad. Met het verdwijnen van het restaurant ontstaat 

een andere financieringsmix. De kunstraad vindt deze plannen niet realis-

tisch, wanneer het tekort met subsidie uit het kunstenplan aangevuld zou 

moeten worden. 

Op dit moment is de instelling hoofdhuurder van het pand en 

deelt hierdoor in de opbrengsten van de horeca. Waag verwacht door de 

verbouwing sterk te kunnen te groeien in bezoekersaantallen, maar een 

marketingstrategie om dit te bereiken ontbreekt in de aanvraag. De financi-

ele positie van Waag is solide, maar ook kwetsbaar. In het ondernemings-

plan deelt Waag op transparante wijze de financiële problemen van de 

afgelopen jaren. Financieel gezien is Waag door een diep dal gegaan. De 

algemene reserve stond ruim in de min. Het merendeel van de financiering 

(84%) wordt vanuit projecten gefinancierd en 16% vanuit een structurele 
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subsidie. Slechts 1% van de inkomsten is afkomstig uit publieksinkomsten. 

De instelling wil meer stabiliteit creëren door te groeien naar 60% pro-

jectsubsidies en 40% structurele subsidie. De instelling wil in omzet 60% 

groeien: van 3 miljoen euro naar 4,8 miljoen euro per jaar. 

Om toekomstige financiële problemen te voorkomen, wordt de 

jaarlijkse begroting van af 2019 niet meer top-down vastgesteld maar van 

onder op. Nieuwe projecten zullen volgens deze nieuwe wijze van werken 

worden begroot binnen duidelijke kaders. 

Diversiteit en inclusie
De organisatie geeft zelf aan dat culturele diversiteit qua per-

soneel en publiek wordt gemist en hier echt iets aan te willen doen. De 

instelling heeft oog voor de eigen blinde vlekken en lijkt zich te realiseren 

waar zij tekortschiet, maar het is niet goed duidelijk hoe Waag een diversi-

teitsbeleid wil implementeren. De kwantitatieve doelen zijn erg ambitieus, 

de kunstraad vraagt zich af hoe realistisch ze zijn. Het is goed dat de orga-

nisatie aangeeft, expertise nodig te hebben. 

Waag noemt zichzelf op dit gebied bewust onbekwaam. Voor de 

werving van meer divers personeel en een grotere diversiteit van het pu-

bliek heeft Waag een aantal samenwerkingen opgezet. Ook wil Waag een 

podium geven aan niet-westerse jonge makers. Door een combinatie van 

expliciete programmering en een meer diverse samenstelling van de or-

ganisatie, wil Waag 20% meer deelnemers met een niet-westerse achter-

grond aantrekken. De goedlopende labs, zoals het Maker Education Lab, 

worden voortgezet. Die weten al diverse jongeren uit verschillende wijken 

uit de stad te bereiken.

In de organisatie werken vooral vrouwen, wat opmerkelijk is in de 

technologie. Waag is bezig met het aankaarten van de algoritmische bias, 

wat de kunstraad heel goed vindt. Een onderbelicht issue bij het werken 

met artificiële intelligentie is een vorm van discriminatie die bias by default 

wordt genoemd.

De organisatie heeft in de vorige kunstenplanperiode een nulme-

ting gedaan, waaruit bleek dat Waag voldoende divers is op het gebied 

van gender, seksuele geaardheid en leeftijd. 
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Waag opteert voor functieplek 7 in de Amsterdam Bis 2021-2024: 

Presentatie- en ontwikkelinstelling die opereert op het kruispunt van kunst, 

wetenschap en technologie en zich richt op de culturele impact van nieu-

we technologieën. De Amsterdamse Kunstraad adviseert, Waag deze 

functieplek toe te kennen.

Huidig    € 131.433

Huidig 2020*   € 132.616

Gevraagd   € 800.000

Advies    € 200.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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NEMO SCIENCE 
MUSEUM

In NEMO Science Museum leren zowel kinderen als volwasse-

nen alles over wetenschap en technologie. Het laagdrempelige museum 

verbindt wetenschap, cultuur en educatie voor een groot publiek. NEMO-

bezoekers leren over fenomenen zoals elektriciteit, licht, geluid en zwaar-

tekracht, die alle terug te vinden zijn in ons dagelijks leven. Ze leren door 

het zelf te beleven, zelf in actie te komen en de reactie daarop te ervaren.  

Met de nodige aanpassingen in en rondom het gebouw vanwege de 

groeiende stroom bezoekers, kon NEMO in 2019 664.879 mensen verwel-

komen. Om kinderen ook buiten de muren van het museum te stimuleren, 

helpt NEMO leerkrachten en pabo-studenten via verschillende werkvor-

men en methodieken, invulling te geven aan wetenschap en technologie in 

de klas. Voor volwassenen is NEMO in 2016 gestart met NEMO Kennislink 

Live, een reeks discussieavonden waarbij wetenschappers vertellen over 

actuele ontwikkelingen. 

Nu de samenleving sneller verandert en innovaties elkaar steeds 

sneller opvolgen, ziet NEMO een opdracht om iedereen, ongeacht leeftijd 

en achtergrond, actief te betrekken bij de ingrijpende veranderingen in 
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de wereld. Dit om de veranderende samenleving te blijven duiden en de 

toekomst te verbeelden. Het museum wil daarom naast programma’s voor 

families en het onderwijs, ook een volwaardig programma voor (jong)vol-

wassenen bieden waarin begrip, bewustwording en betrokkenheid worden 

gecreëerd. Daarbij richt NEMO zich op doelgroepen die denken dat we-

tenschap en technologie niet relevant voor hen zijn. NEMO streeft ernaar 

dat het publiek een betere afspiegeling wordt van de samenleving. Voor de 

komende vier jaar wil het museum daartoe innovatieve stappen zetten om 

nieuwe verhalen en manieren te ontwikkelen om meer mensen te betrek-

ken bij de culturele impact van technologische innovatie. Hiervoor vormen 

De Studio én andere plekken in de stad het laboratorium. 

ADVIES

Artistiek belang

NEMO profileert zich in zijn aanvraag als een toonaangevend 

museum voor wetenschap en technologie. De instelling wil fundamenteel 

wetenschappelijk onderzoek verbeelden en toegankelijk maken. NEMO 

wil de nieuwsgierigheid van bezoekers prikkelen en nodigt het publiek uit 

om zichzelf en de wereld om zich heen te ontdekken en te onderzoeken. 

In Amsterdam neemt NEMO een unieke positie in. Het museum 

behoort tot een van de vijf best bezochte musea in Amsterdam. Het is het 

enige museum in Amsterdam dat zich richt op wetenschap en technologie. 

Landelijk ziet het museum zich als aanjager van vernieuwing in het onder-

wijs over wetenschap en technologie. Bij NEMO staan het leren en het en-

thousiasmeren over wat wetenschap en technologie allemaal kan centraal. 

Volgens de Amsterdamse Kunstraad ligt hier de toegevoegde waarde van 

NEMO. De instelling legt bij een breed publiek nadruk op de ervaring en 

het interactieve; de bezoeker mag alles aanraken en vrij bewegen, de zin-

tuiglijke ervaring en verwondering worden belangrijk geacht. 

De kunstraad heeft veel waardering voor de ondernemende hou-

ding van NEMO, maar mist een gedegen visie op de relatie tussen kunst, 
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wetenschap en techniek. De inhoudelijke kwaliteit van NEMO gaat meer 

over de wijze van presenteren, de vorm, dan over de inhoud: het wat en het 

waarom. Bezien vanuit de brugfunctie tussen kunst, wetenschap en tech-

niek, mist de kunstraad aandacht voor ontwerpprocessen achter techno-

logische ontwikkelingen en verbinding met instellingen die technologische 

ontwikkelingen onderzoeken in relatie tot design, en cultuur-maatschap-

pelijke vragen. 

De kunstraad mist ook een visie op de natuurlijke groei van de 

collectie van NEMO en had tevens meer willen lezen over hoe de collectie 

gebruikt wordt in de educatieve trajecten. 

NEMO schrijft in zijn aanvraag een meerwaarde te hebben als 

duider van content voor een breed publiek op een laagdrempelige ma-

nier. De komende vier jaar wil het museum nieuwe verhalen ontwikkelen 

om meer mensen te betrekken bij de culturele impact van technologische 

innovatie. Hiervoor vormen De Studio en andere plekken in de stad het 

laboratorium, maar dit voornemen krijgt geen heldere vertaling in het on-

dernemingsplan. Ook heeft NEMO nog geen trackrecord met betrekking 

tot het aangaan en aanjagen van het maatschappelijk debat en het bieden 

van reflectie. 

De kunstraad waardeert de actieve inzet van NEMO om een 

inhaalslag te maken, maar benadrukt dat het toegankelijk maken van we-

tenschap iets anders is dan zelf beeldend werk maken. Een museum is 

niet een presentatie-instelling en heeft andere publieksdoelstellingen. Een 

functie in de Amsterdam Bis als ontwikkelinstelling brengt met zich mee 

dat NEMO zich nog sterker zou moeten toeleggen op maatschappelijke 

uitdagingen op het snijvlak van maatschappij, beeldende kunst, design, 

vormgeving en technologie. De kunstraad vraagt zich af hoe de plannen 

als ontwikkelinstelling zich zullen verhouden tot de reguliere activiteiten 

van NEMO. Een museum als NEMO zou volgens de kunstraad spanning 

kunnen ervaren tussen het toejuichen van de wetenschap enerzijds en het 

kritisch anticiperen op technologie anderzijds. 
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Belang voor de stad

NEMO bezit niet alleen een iconisch gebouw op een A-locatie, 

maar is ook ingebed in een groot netwerk van culturele instellingen en 

werkt samen met verschillende partners, zoals universiteiten in binnen- en 

buitenland. De laatste jaren heeft NEMO veel geïnvesteerd in de zakelijke 

kant en de marketing, en heeft mede daardoor een sterke positie en een 

duidelijke toegevoegde waarde op het vlak van educatie voor de culturele 

infrastructuur in de stad. 

NEMO’s educatieve programma’s kunnen door de goed door-

dachte methodologie voorbeeld stellend genoemd worden. 

NEMO trekt een breed publiek. Het museum heeft in de afgelopen 

jaren zijn kernactiviteiten goed uitgevoerd en zich nog sterker gepositio-

neerd. De instelling toont zich bewust van veranderend publieksgedrag en 

speelt daarop in. NEMO heeft zich tot nu toe vooral op kinderen gericht. 

De toekomstplannen zijn gericht op innovatie en om het bereik onder vol-

wassen te vergroten. Het openen van meer locaties in Amsterdam-Noord 

en op het Marineterrein, dat laatste in samenwerking met een groot aan-

tal partijen, vindt de kunstraad een goede ontwikkeling. In 2019 is al een 

begin gemaakt met een pilot in de vorm van een tentoonstelling op het 

Marineterrein. Op de externe locaties kunnen nieuwe programma’s voor 

volwassenen ontwikkeld worden in samenwerking met andere artistieke 

partners. Op deze wijze kan de instelling ook meer context bieden bij de 

kernactiviteiten. Het museum is de plek waar getoond en ervaren wordt, de 

andere locaties staan midden in de samenleving en trekken nieuwe doel-

groepen aan. De aandacht van NEMO voor nieuwe publiekgroepen beoor-

deelt de kunstraad positief.

Het internationale netwerk van NEMO is indrukwekkend, maar dit 

zijn vooral partners met een achtergrond in wetenschap(-scommunicatie) 

en bedrijven, zij hebben geen artistieke meerwaarde.  

Uitvoerbaarheid
Als museum is NEMO een goedlopende machine, die subsi-

die ontvangt uit de Kaderregeling exploitatiesubsidies Onderwijs en 
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Wetenschap van het ministerie van Onderwijs, Cultuur en Wetenschap en 

jaarlijks veel bezoekers trekt. De begroting is op orde en de bedrijfsvoering 

komt professioneel en solide over. Het museum is alvast begonnen met de 

nieuwe programmalijnen met geld uit de algemene reserve. NEMO heeft 

een financieringsmix voor ogen waarbij het museum 63% van de inkom-

sten uit de kaartverkoop en de winkel haalt, 22% subsidie krijgt van het 

Rijk, 12% van de omzet via fondsen en sponsors binnenhaalt en voor 3% 

aanvraagt in het kunstenplan. NEMO heeft een groot eigen vermogen, wat 

de vraag oproept of NEMO subsidie nodig heeft. NEMO geeft zelf aan, de 

extra subsidie aan te vragen voor de innovatielijnen. Het museum heeft een 

langlopende hypothecaire lening bij de gemeente Amsterdam van ruim 11 

miljoen euro waar 0% rente over wordt betaald. 

De kunstraad heeft waardering voor de ambitie die NEMO neer-

legt in zijn aanvraag met betrekking tot nieuwe samenwerkingen, maar mist 

hierin een heldere beschrijving van de rol die NEMO wil innemen. Uit de 

aanvraag blijkt onvoldoende hoe de samenwerking er financieel en inhou-

delijk in de praktijk uit komt te zien en in hoeverre er extra capaciteit is voor 

de coördinatie. Zo had de kunstraad meer willen lezen over de rolverdeling 

en regiefunctie van NEMO ten opzichte van de samenwerkende partijen, 

die voor content moeten zorgen. 

Het is onduidelijk waar het museum staat met betrekking tot de 

Fair Practice Code. Zelf zegt NEMO dat deze wordt toegepast, maar het 

museum geeft niet duidelijk aan welke procedure gevolgd wordt bij op-

drachtverstrekking aan kunstenaars. 

Diversiteit en inclusie
Wat betreft diversiteit en inclusie heeft NEMO ambitieuze doel-

stellingen. In 2024 moet de helft van het personeel (staf, management, 

programmamakers en de raad van toezicht) een afspiegeling van de 

Amsterdamse bevolking zijn. NEMO heeft in 2017 een werkgroep op-

gericht met een vertegenwoordiging uit diverse lagen van de organisa-

tie die publiek, programma en personeel representeren, maar wat deze 

werkgroep doet en welke taken deze heeft, wordt in het plan niet duidelijk 

gemaakt. 
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NEMO noemt twee plannen in de aanvraag onder de noemer 

diversiteit: een project gericht op buurtbewoners in de Wittenburg- en 

Kattenburgbuurt, die worden betrokken bij de programmering en een sa-

menwerking met OBA’s, waaronder die in Nieuw-West. OBA-pashouders 

krijgen hierbij vrije entree tot de NEMO-locaties. Er zijn ook plannen om 

samen te werken met wetenschappers met een niet-westerse achter-

grond, maar onduidelijk is om welke wetenschappers het gaat en wat de 

gedachte erachter is. De kunstraad beoordeelt deze voornemens positief 

en is benieuwd naar de resultaten over vier jaar. 

NEMO Science Museum opteert voor functieplek 7 in de Amsterdam Bis 

2021-2024: Presentatie- en ontwikkelinstelling die opereert op het kruis-

punt van kunst, wetenschap en technologie en zich richt op de culturele 

impact van nieuwe technologieën. De Amsterdamse Kunstraad adviseert, 

NEMO deze functieplek niet toe te kennen.
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NEXT NATURE 
NETWORK

Next Nature Network richt zich op de veranderende relatie tussen 

mens, natuur en technologie. Het onderzoek van de instelling wordt ver-

taald naar expo’s, events, publicaties en educatieve programma’s zoals de 

Voedsel van Morgen expo (2019), Brief aan de Mensheid (2017) en ECO 

Coin (2016-heden). De culturele instelling organiseert jaarlijks wereldwijd 

veertig exposities, vijftig lezingen en twintig workshops. Next Nature is 

met 800 betalende leden in 44 landen, 100.000 fysieke en 800.000 online 

bezoekers per jaar, een internationaal netwerk van makers, denkers, op-

voeders en supporters. Next Nature is bestemd voor iedereen die geïnte-

resseerd is in het debat over onze toekomst en het debat over de toekomst 

van de natuur, waarin biologie en technologie samensmelten. 

De programma’s van Next Nature Network nemen de impact van 

onze menselijke aanwezigheid als vertrekpunt en verkennen vanuit opko-

mende technologische ontwikkelingen mogelijke toekomsten. Zo wil Next 

Nature onder het motto ‘Hallo Superorganisme’ de komende vier jaar een 

pad naar de toekomst verkennen, dat niet alleen bevredigend is voor de 

mens, maar ook voor alle andere organismen op aarde. De thematiek wordt 
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uitgediept via drie inhoudelijke programmalijnen: intieme technologie, next 

habitat en mens van morgen. Deze programmalijnen moeten terugkomen 

in verschillende reizende tentoonstellingen, grootschalige events en edu-

catieve programma’s. Centraal hierbij is het ontwikkellab; dat is als een 

kraamkamer, waar de ideeën en perspectieven worden gevormd. De ur-

gente maatschappelijke vragen worden in het talentprogramma, vanuit het 

netwerk of een verzoek uit het veld, verder onderzocht en ontwikkeld. 

ADVIES

Artistiek belang

De manier waarop Next Nature Network de technologische toe-

komstbeelden verbeeldt en visualiseert, is inventief. Next Nature verbindt 

kennis, wetenschap en technologie rondom urgente thematiek. De instel-

ling werkt vanuit een positieve insteek, en werpt vragen op over de toe-

komstige mogelijkheden ten gevolge van de technologische vooruitgang. 

De technologische ontwikkelingen zelf worden niet kritisch tegen het licht 

gehouden door Next Nature. Centraal staat de vraag: hoe zouden techno-

logische veranderingen de mens en ons leven kunnen gaan beïnvloeden.

De focus bij Next Nature ligt op het design van de technologische 

toekomst. Next Nature Network zet de verbeeldingskracht van ontwerpers 

in om toekomstige technologische mogelijkheden te tonen. Next Nature 

stelt zich op als een publiek designbureau dat vormgeeft aan een moge-

lijke technologische toekomst, deze verbeeldt en toont in presentaties op 

plekken waar het publiek al is. Wat de instelling doet, is in die context heel 

inspirerend: het ontwikkelen van programmalijnen via verschillende werk-

vormen in diverse werkdomeinen en dat omzetten in concrete objecten/

resultaten. De bezoeker wordt verleid om naar mooie designs te kijken, 

die inhoudelijk een andersoortige toekomst verbeelden en discussie los-

maken. De vraag bijvoorbeeld hoe de wereld eruit zal zien met kunstmatig 

vlees geeft de instelling vorm als een designproces. Dit wordt uitgewerkt 

in diverse vormen zoals receptenboeken, expo’s, televisieprogramma’s en 
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lezingen. De kunstraad ziet weinig relatie met de kunsten of andere vormen 

van design, zoals ruimtelijk, stedelijk of social design. Bovendien kan bij 

een dergelijk proces de indruk ontstaan, dat het maken van kweekvlees 

een eigen idee is van Next Nature, maar dat is het niet. Next Nature brengt 

bestaande ideeën verder door de culturele impact van vormen van nieuwe 

technologie wereldwijd te agenderen en te visualiseren. Ten aanzien van 

het auteurschap kan Next Nature duidelijker zijn. Als Next Nature als hub 

wil functioneren, moet de instelling helder maken wie zij wil betrekken en 

wat hun positie is. 

De verbeelding van de wetenschappelijke ideeën door Next 

Nature is krachtig. De onderwerpen die worden onderzocht, benadert de 

instelling licht, en soms zelfs als een gimmick. Uit de producties spreken 

de maakbaarheidsgedachte en geloof in het vooruitgangsdenken. De 

ambitie van Next Nature om ontwerpers, kunstenaars en wetenschappers 

te laten samenwerken, ziet de kunstraad als relevant in de huidige tijd van 

crossovers, hybride vormen en vervagende grenzen tussen domeinen 

(natuur en techniek, ecologie en economie, mens en robot, et cetera). In 

het ondernemingsplan wordt echter onvoldoende duidelijk hoe er kruisbe-

stuiving ontstaat. De indruk wordt gewekt dat kunstenaars en vormgevers 

een interpretatie van bijvoorbeeld een wetenschappelijke ontwikkeling 

verbeelden zonder dat er dialoog of onderling experiment aan te pas komt.  

De tentoonstelling die de instelling samen met NEMO Science Center over 

voedsel heeft gemaakt, was vooral didactisch van aard. De kunstraad is 

positief over het feit dat de tentoonstelling hoog gewaardeerd werd door 

een breed publiek van ouders en kinderen. Het ondernemingsplan is op 

dezelfde manier enthousiasmerend: anekdotisch geschreven en heel 

toegankelijk, maar de kunstraad mist een kritische reflectie op de techno-

logische en wetenschappelijke vorderingen en de relatie met cultuurmaat-

schappelijk ontwerpen. 

De kunstraad kan zich niet vinden in de natuurmetafoor die Next 

Nature gebruikt in de aanvraag. De kunstraad ziet de technologische ont-

wikkeling niet als een natuurverschijnsel. Technologie maken we samen. 
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Belang voor de stad

De tot nu toe ontwikkelde samenwerkingen met culturele en 

educatieve instellingen in de stad laten zien dat Next Nature inhoudelijk 

en qua vorm een toegevoegde waarde heeft, vooral door het agenderen 

van issues in onze veranderende technologische cultuur. Daarbij maakt 

de kunstraad de kanttekening dat Next Nature de samenwerkingen vooral 

gebruikt om zijn ontwerpen te tonen en niet om samen ideeën te ontwik-

kelen. Het voornemen tot de creatie van een Amsterdamse hub, als onder-

zoeksplek en podium, kan een positieve bijdrage leveren aan het zichtbaar 

maken van nieuwe relaties tussen technologie, mens en natuur, en aan het 

debat over de toekomst van de stad en onze leefomgeving.

Internationaal lijkt Next Nature in de lift te zitten: er is een toename 

in de aanvragen voor lezingen, in binnen- en buitenland. Het nomadische 

karakter van de instelling is zonder meer positief, evenals het feit dat de 

programmering op zo veel plekken in de hele wereld te zien is. 

Als component van de aanvraag voor de Amsterdam Bis wil Next 

Nature met de installaties die nu niet getoond worden en in de opslag 

staan, de Amsterdamse wijken ingaan. Om het publiek in die wijken te 

bereiken, werkt Next Nature met doelgroep-personages. Deze zijn leuk 

bedacht, maar een visie op publieksbereik ontbreekt. Publiek opzoeken, 

wat de instelling met een aantal installaties heeft gedaan, is wezenlijk an-

ders dan publiek trekken naar een locatie. Voor de hub die Next Nature wil 

inrichten op het Marineterrein, als publieke locatie voor exposities, is het 

marketingplan nog niet goed uitgewerkt. Het lijkt alsof de instelling de stad 

meer nodig heeft, dan andersom. 

Next Nature Network heeft echter wel laten zien dat het een groot 

publiek kan bereiken, online en offline, en ook in internationale zin. Het 

streven een actieve rol te gaan spelen in Amsterdam, is nieuw. Hierbij kiest 

de instelling voor een ‘nomadisch concept’, door middel van events in alle 

zeven stadsdelen. Ook door samenwerking met festivals, musea, onder-

wijsinstellingen en bedrijven worden verbindingen gelegd in Amsterdam. 

Veel stedelijke instellingen worden genoemd, maar deze samenwerkingen 

zijn nog niet in de fase van concrete en overtuigende uitwerking, met uit-

zondering van de samenwerking met NEMO Science Center. 
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Wat het bereik onder middelbare scholieren betreft, valt het de 

kunstraad op dat de inspanningen gericht op deze groep afhankelijk lijken 

te zijn van de toekenning van de in het kunstenplan aangevraagde subsidie.

Uitvoerbaarheid
De begroting is helder van opzet. Qua financiering kent de in-

stelling drie inkomstenbronnen: programma, projectsubsidies en marktin-

komsten. Het organogram zit goed in elkaar. Interessant is hoe Next Nature 

Network betalende leden aan zich weet te binden in 44 landen. De orga-

nisatie wil hier in groeien en een sprong maken van 800 naar 2.500 leden. 

Een flinke sprong, maar wel realistisch, vindt de kunstraad. Met betrekking 

tot de Fair Practice Code wil Next Nature Network voorbeeld stellend wor-

den. De implementatie van de code is uitgewerkt op alle vijf kernwaarden. 

Next Nature Network geeft zelf aan dat de betaling momenteel redelijk is, 

maar dat meerwerk vooralsnog niet kan worden betaald, zodat de instelling 

nu niet voorbeeld stellend is. 

Wat bezoekers betreft heeft de kunstraad twijfels bij de groei-

projectie. Een sprong van 215.000 naar 645.000 fysieke bezoekers van 

exposities lijkt erg groot. Een verdrievoudiging van de jaaromzet, van circa 

600.000 euro naar 1,8 miljoen euro, dwingt tot organisatorische aanpassin-

gen. Next Nature Network geeft zelf aan een risico te zien in het feit dat het 

een organisatie in de groei is en het soms lastig te vinden de organisatie-

processen en de governance gelijkmatig mee te laten groeien.

De bedrijfsvoering is gezond, maar bij een omzet van 1,8 miljoen 

euro lijkt de algemene reserve van 20.000 euro niet genoeg om moge-

lijke financiële tegenslagen op te vangen. De instelling biedt hoopvolle 

perspectieven op de toekomst en adresseert onder andere klimaatuitda-

gingen. In dit perspectief is het interessant om te weten welke normen de 

instelling zichzelf oplegt als het gaat om reizen die worden gemaakt voor 

lezingen en exposities. 

Op het vlak van communicatiestrategie komt de aanvraag pro-

fessioneel over. Het brede publieksbereik en het substantiële aantal beta-

lende leden lijkt een solide positie te garanderen. De bezetting van de raad 

van toezicht maakt een gedegen indruk. 
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Diversiteit en inclusie

Uit de aanvraag wordt het de kunstraad niet duidelijk wat Next 

Nature onder ‘divers’ verstaat. De instelling heeft het over de ‘verschillende 

identiteiten’ die het team van Next Nature Network vormt, maar noch in het 

zevenkoppig kernteam, noch qua ambassadeurs en fellows is nu sprake 

van culturele diversiteit. 

De kunstraad is positief over het feit dat Next Nature het publiek 

actief opzoekt in bijvoorbeeld de Mediamarkt, maar is kritisch over het 

zoeken van divers publiek in het Van Gogh Museum. De inzet om binnen 

de Amsterdamse regio minimaal twaalf exposities, workshops of talks in de 

wijken te organiseren, kan bijdragen aan het bereiken van Amsterdammers 

die niet vanzelf naar het museum komen en zal zeker een positief effect 

hebben op de publieksverbreding. 

Next Nature spreekt over diversiteit als een intrinsieke factor in het 

maken van programma’s. De kunstraad mist een beleids- of stappenplan 

om de culturele diversiteit van het personeel en het programma te vergro-

ten. Internationale studenten kunnen daar niet in voorzien. Next Nature 

zegt dat de instelling zich ten doel stelt een team samen te stellen dat een 

goede afspiegeling is van de samenleving. De instelling is op dit moment 

nog ver van dit ideaal verwijderd. 

Next Nature Network opteert voor functieplek 7 in de Amsterdam Bis 2021-

2024: Presentatie- en ontwikkelinstelling die opereert op het kruispunt van 

kunst, wetenschap en technologie en zich richt op de culturele impact van 

nieuwe technologieën. De Amsterdamse Kunstraad adviseert, Next Nature 

Network deze functieplek niet toe te kennen.
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ADVIEZEN
DANS

Op naam 
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HET NATIONALE 
BALLET

Nationale Opera & Ballet (NO&B) is het grootste productiehuis 

en podium voor opera en ballet in Nederland. Het Nationale Ballet (HNB), 

sinds 2003 artistiek geleid door Ted Brandsen, heeft een tableau van 75 

balletdansers. Het repertoire van het balletgezelschap is onderverdeeld 

in de pijlers 19e-eeuwse klassieke-romantische balletten, modern en he-

dendaags internationaal repertoire, werk uit de Hollandse School en nieuw 

gecreëerd werk. In het aanbod streeft het gezelschap naar een evenwicht 

tussen bestaand en nieuw werk en tussen erfgoed en innovatie, en conti-

nueert daarmee de huidige koers. 

Wat erfgoed betreft toont HNB in de komende jaren klassie-

kers als The Sleeping Beauty, Het Zwanenmeer en Giselle. In het 20e- en 

21e-eeuwse repertoire zijn namen te vinden van choreografen als George 

Balanchine en William Forsythe. Aan de Hollandse School, gevormd door 

balletvernieuwers Hans van Manen, Rudi van Dantzig en Toer van Schayk, 

besteedt HNB komende jaren uitgebreid aandacht. In 2022 staat bij HNB 

een Hans van Manen Festival op het programma ter ere van de negentigste 

verjaardag van de choreograaf. Ook zijn er programma’s gewijd aan het 
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oeuvre van Van Schayk en Van Dantzig en is er ruimte voor werk van cho-

reografen die beïnvloed werden door de Hollandse School. 

Naast bestaande balletstukken creëert en presenteert HNB ook 

nieuwe choreografieën zoals van Wayne McGregor, Justin Peck, Helen 

Pickett en Nanine Linning. Het gezelschap is voornemens het repertoire 

jaarlijks uit te breiden met een nieuwe avondvullende productie, hetzij in 

eigen huis geproduceerd, hetzij een bestaand niet-Nederlands werk. In 

2021 wordt in samenwerking met De Nederlandse Opera (DNO) Oedipus 

Rex gecreëerd met Wayne McGregor. In 2022 voegt HNB Raymonda aan 

het repertoire toe, het laatste ballet van Marius Petipa. De jaren erop volgen 

Verdi-Requiem met DNO, Mondriaan Moves van Ted Brandsen en Woolf 

Works van Wayne McGregor. In samenwerking met ISH en De Nationale 

Opera Studio ontwikkelt HNB in 2024 Nieuw West Sidestories, waarin de 

dynamiek van Nieuw-West een rol speelt. 

De Junior Company (JC) telt twaalf dansers en staat onder artis-

tieke coördinatie van Ernst Meisner. Jonge dansers volgen maximaal twee 

jaar een intensief traject waarin ze podiumervaring opdoen. De coproduc-

tie GRIMM, met dansgezelschap ISH, blijft onderdeel van het JC-aanbod. 

JC is daarnaast te zien in Dorian en in het Anansi-project, en viert het tien-

jarige jubileum met een eigen festival. Choreografietalenten krijgen bege-

leiding in het minifestival New Moves, in de Choreographic Academy en 

via de meerjarige relatie die HNB met twee choreografen aangaat onder de 

noemer Young Creative Associates. 

HNB beheert de artistieke nalatenschap van Rudi van Dantzig en 

zal dat in de toekomst ook voor Hans van Manen gaan doen. Het gezel-

schap zet komende jaren stevig in op het documenteren en ontsluiten van 

erfgoed. Met het educatieaanbod sluit HNB aan bij de ontwikkeling van 

kind tot volwassene. Er is een pakket voor primair onderwijs en aanbod 

voor voortgezet onderwijs. Met de marketingstrategie Open! richt NO&B 

zich op een breed publiek. NO&B realiseert de Boekmanzaal als kleine zaal 

voor grensverleggende vormen van muziektheater, educatie, talent en ex-

periment, en trekt voor de verbouwing een bedrag uit van 3,5 miljoen euro, 

gefinancierd uit fondsenwerving.
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ADVIES

Artistiek belang

Het Nationale Ballet zet in zijn aanvraag de ambities voor de 

komende vier jaar overzichtelijk uiteen. Hoewel de plannen vaak aan de 

oppervlakte blijven en uitwerking en reflectie veelal ontbreken, is de be-

schrijving van het repertoire in vier pijlers en de verhouding daartussen 

duidelijk. Ook de inhoudelijke lijn is de Amsterdamse Kunstraad duidelijk: 

de organisatie zet het artistieke beleid voort, met meer aandacht voor de 

geschiedenis en de conservering van het repertoire van Het Nationale 

Ballet. De kunstraad vindt het belangrijk dat er zorg gedragen wordt voor 

het balleterfgoed en dat het gezelschap zich hier verantwoordelijk voor 

voelt. Het Nationale Ballet streeft naar een goede balans tussen bestaande 

werken en het creëren van nieuw werk, maar in de plannen ligt de focus 

meer op het tonen van erfgoed dan op nieuwe aanwas. Er mist een re-

flectie op de wisselwerking tussen traditie en vernieuwing: hoe verhoudt 

de aandacht voor erfgoed zich tot de ontwikkeling van de dansvorm? De 

kunstraad vindt het van belang dat het gezelschap, meer dan nu het geval 

is, nadenkt over de relevantie van het repertoire in de huidige tijd en daar-

mee ook het eigen bestaansrecht motiveert. 

Het Nationale Ballet is toonaangevend in het 19e-eeuwse klas-

sieke romantische repertoire. Balletten zoals Giselle en Het Zwanenmeer 

zijn van hoogstaand niveau: de uitvoering is technisch excellent, het dan-

serstableau is van topkwaliteit, de muziek van het balletorkest is prachtig 

en de balletten zijn visueel een lust voor het oog, mede door decors, kos-

tuums en licht. De klassiekers zijn erg geliefd bij het publiek en vaak ver van 

tevoren al uitverkocht. 

Naast het klassieke repertoire is er in de programmeringsplan-

nen ook aandacht voor modern en hedendaags internationaal repertoire, 

werk uit de Hollandse School en nieuw te creëren werk. Het gezelschap 

heeft choreografen Wayne McGregor, Justin Peck, Helen Pickett en Nanine 

Linning aangetrokken om nieuw werk te creëren, maar de kunstraad 

mist een onderbouwing van deze keuze. De kunstraad begrijpt dat een 
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gastchoreograaf met een groot tableau moet kunnen werken in de aca-

demische ballettechniek, en dat de aanpak van de gastchoreograaf moet 

passen bij de specifieke werkwijze van HNB en de strakke planning van het 

gezelschap. Toch had de kunstraad in de plannen graag een reflectie wil-

len lezen op bijvoorbeeld het voortzetten van de relatie met David Dawson, 

associate artist sinds 2015, en met Ernst Meisner, Wubkje Kuindersma en 

Juanjo Arqués. 

NO&B opent in de nieuwe kunstenplanperiode een kleine zaal 

waarmee het zich met een breed programma richt op een jong en nieuw 

publiek. De kunstraad vindt de plannen voor de Boekmanzaal veelbe-

lovend, maar ziet nog weinig concrete vertaling van deze ambitie in de 

programmering. De kunstraad is benieuwd welke programmeurs (met een 

diverse expertise en achtergrond) aangetrokken worden en hoe de in-

stelling aansluiting zoekt bij de verhalen van de Amsterdamse bevolking. 

Programmering van buitenaf komt vooralsnog voornamelijk van de huidige 

(structurele) samenwerkingspartners van het gezelschap. De plannen zijn 

op dit punt weinig verrassend, terwijl hier juist kansen liggen voor NO&B 

om samenwerking op te zoeken met nieuwe en misschien niet direct voor 

de hand liggende partijen, het experiment aan te gaan en actief de kennis-

making op te zoeken met nieuwe publieksgroepen. 

Belang voor de stad
Het Nationale Ballet is een gezelschap van wereldformaat dat een 

prominente plek in Amsterdam inneemt. Onder leiding van Ted Brandsen 

is het gezelschap een belangrijke aanjager van het discours binnen de 

Amsterdamse danssector en draagt het actief bij aan het ontwikkelen van 

een gezond dansklimaat in de stad. 

De keuze van HNB voor samenwerkingspartners is weinig ver-

nieuwend ten opzichte van de huidige periode. Het Nationale Ballet maakt 

hierin strategische keuzes, maar gezien de positie van HNB zou het blik-

veld opener kunnen zijn richting het totale dansveld. De alliantie met het 

netwerk GREENHOUSE, waar de Boekmanzaal een rol van betekenis in kan 

spelen, vindt de kunstraad interessant.
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Voor veel jonge balletdansers fungeert de Junior Company (JC) 

als brug naar het hoofdgezelschap. Een derde van het hoofdgezelschap 

bestaat nu uit dansers uit de Junior Company en het is daarmee met recht 

een kweekvijver voor talent te noemen. Net als de dansers van het hoofd-

gezelschap, danst het tableau van de JC technisch gezien op zeer hoog 

niveau. De afgelopen jaren heeft de JC goed vorm gekregen en was er 

veel belangstelling voor het juniorgezelschap. Het Nationale Ballet breidt 

de scouting in het land uit en werkt samen met dansscholen in Zuidoost, 

Noord en Nieuw-West om een instroom langs andere wegen te bewerk-

stelligen. De kunstraad is nieuwsgierig naar de resultaten. Het aandeel 

voorstellingen dat de JC voor zijn rekening neemt, is goed in verhouding 

tot dat wat het hoofdgezelschap doet.

Naast de ruimte die HNB biedt voor het ontplooien van danstalent, 

zijn er initiatieven voor beginnend choreografietalent, zoals New Moves 

en Choreography Academy. Sommige makers die met succes werk cre-

eerden in een van deze talentontwikkeling programma’s krijgen een plek 

in het gezelschap als Young Creative Associate. Sinds 2017 zijn dat Juanjo 

Arqués en Peter Leung. De kunstraad is benieuwd naar de rol van een 

Young Creative Associate en hoelang deze makers verbonden blijven aan 

het gezelschap, wat in het ondernemingsplan niet is uitgewerkt. Het valt te 

prijzen dat ook choreografen de kans krijgen door te groeien en voor lan-

gere tijd verbonden blijven aan het gezelschap. 

NO&B wil zijn zeer omvangrijke archief ontsluiten en inzetten 

voor onder andere (wetenschappelijk en artistiek) onderzoek en het ver-

groten van maatschappelijk draagvlak voor opera en ballet. De kunstraad 

vindt het een goede zaak dat met het instellen van een leerstoel een brug 

geslagen wordt tussen de academische wereld en de kunstpraktijk. De 

Leerstoel Ballet wordt ter ere van het zestigjarig jubileum van HNB opgezet. 

Met een zaalbezettingspercentage in eigen huis van bijna 99 voor 

ballet werd in 2019 een record gebroken. Er is veel belangstelling voor Het 

Nationale Ballet en het gezelschap weet zijn publiek goed aan zich te binden, 

onder andere door de aansprekende PR en social media. Desalniettemin 

vindt de kunstraad het belangrijk dat Het Nationale Ballet inzet op publieks-

verbreding en -vernieuwing. Met de nieuwe marketingstrategie Open! con-

centreert NO&B zich op een jonge en meer diverse doelgroep. De kunstraad 
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mist een uiteenzetting van de implementatie. De marketingstrategie zou in lijn 

moeten zijn met wat het gezelschap reëel te bieden heeft. 

Het educatie- en participatieaanbod van NO&B is aantrekkelijk en 

zeer breed: van kennismaken op school tot aan een rondleiding in het huis 

van NO&B, waar de vele ambachten ontdekt kunnen worden. De kunstraad 

heeft veel waardering voor de wijze waarop educatie in de organisatie is 

ingebed en wordt uitgedragen. Het educatieaanbod werkt drempelverla-

gend en maakt de instelling toegankelijk voor een breed publiek, met een 

groot bereik over de hele stad. 

Uitvoerbaarheid 
De kunstraad spreekt zijn zorgen uit over een aantal aspecten 

van de financiële situatie en de bedrijfsvoering van NO&B. De begroting 

is niet transparant, zo is niet voldoende helder hoe Het Nationale Ballet, 

De Nationale Opera en het theater zich financieel tot elkaar verhouden. 

Verschillende zaken drukken behoorlijk op de begroting, zoals het im-

plementeren van de Fair Practice Code en de omscholingsregeling voor 

dansers (ODN). Het korten op of niet toepassen van structurele loon- en 

prijsbijstelling door de gemeente draagt daar door het grote personeels-

bestand op een oneigenlijke manier aan bij. 

NO&B werd in 2019 door de Kunstenbond gewezen op het onder-

betalen van koorleden die als zzp’er ingehuurd werden. De instelling wil de 

Fair Practice Code volgen en lijkt bezig met een inhaalslag; arbeidsvoor-

waarden en betaling worden verbeterd. De kunstraad vindt het van belang 

dat de code toegepast wordt, zeker voor zo’n grote organisatie als NO&B, 

die voorbeeld stellend zou moeten zijn. Het Nationale Ballet onderneemt 

veel ten behoeve van de duurzame inzetbaarheid van dansers en andere 

medewerkers, bijvoorbeeld met een eigen Health Team waar komende 

jaren in wordt geïnvesteerd. 

De algemene reserve is fors, maar daar is de afgelopen jaren ook 

flink op ingeteerd. De flinke ambities op het gebied van sponsorwerving 

vindt de kunstraad realistisch en getuigen van goed ondernemerschap.

De huidige afspraken over de huur voor de grote zaal liggen vast 

in een convenant tussen de gemeente en het Rijk, waarbij de gemeente 
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zorg draagt voor het podium en het Rijk voor het aanbod: DNO wordt vol-

ledig door het Rijk gefinancierd, HNB voor de helft door het Rijk en voor 

de helft door de gemeente Amsterdam. Deze afspraken uit de preambule 

van de huurovereenkomst kennen geen opzegtermijn en zijn derhalve 

eeuwigdurend. Intussen is NO&B in gesprek met de gemeente over de 

renovatie van de entree, inclusief de Boekmanzaal en het kassagebied. 

De verbouwingskosten, begroot op 3,5 miljoen euro, financiert NO&B uit 

eigen middelen. NO&B gaat de Boekmanzaal programmeren zonder extra 

subsidie. Omdat de Boekmanzaal extra vierkante meters voor NO&B ople-

vert, is het niet meer dan logisch dat de instelling hiervoor betaalt. Maar dat 

doet ze door het renovatiebedrag van 3,5 miljoen euro in te brengen. De 

kunstraad meent dat NO&B in ruil voor de inbreng van 3,5 miljoen euro over 

de Boekmanzaal zou moeten kunnen beschikken.

In de aanvraag geeft NO&B aan dat er een aantal noodzakelijke 

uitgaven voor het groot onderhoud op stapel staat. Om aan de minimumei-

sen van veiligheid, duurzaamheid en luchtkwaliteit te voldoen, denkt NO&B 

10 miljoen euro nodig te hebben. Hiermee dekt de instelling de structurele 

tekorten, die zijn ontstaan als gevolg van het in de vorige periode lager 

vaststellen van de onderhoudsbegroting. De kunstraad vindt het onjuist 

dat het vereiste MJOP-bedrag, vastgesteld na extern, onafhankelijk onder-

zoek, niet wordt doorvertaald naar subsidie. Door dit niet te doen, dwingt 

de gemeente NO&B in feite subsidiegeld dat bestemd is voor programme-

ring uit te geven aan gemeentelijk vastgoed. 

Diversiteit en inclusie
In de plannen van NO&B is veel aandacht voor culturele diversiteit 

en inclusie, maar het blijft veelal bij mooi geformuleerde intenties, die niet 

de kern van de organisatie raken. Van uitvoering op het gebied van cultu-

rele diversiteit is te weinig sprake. De voornemens zijn eerder cosmetisch 

dan gedegen en inhoudelijk, en vinden ook geen vertaling naar activitei-

ten voor een verbreding van de publieksopbouw – wat de kunstraad wel 

noodzakelijk acht. NO&B ziet in dat verandering nodig is, maar de ontwik-

kelingen op dit vlak gaan langzaam en blijven achter bij bewegingen in de 

rest van het culturele veld. Een diversiteitsmedewerker zou de instelling 
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kunnen bijstaan in het formuleren van intrinsiek gemotiveerd diversiteits-

beleid, en de duurzame implementatie daarvan.

Met samenwerkingspartners zoals Black Achievement Month 

toont HNB goede wil, maar de kunstraad zou graag zien dat HNB hierin 

inhoudelijk meer diepgang zoekt en een goede context biedt. 

De vele nationaliteiten van de dansers brengen een grote mate 

van diversiteit met zich mee, wat nog niet voor de organisatie in haar ge-

heel geldt. De programmering is nog te weinig divers, wat deels te maken 

heeft met het gebrek aan vernieuwing in het repertoire. Het besef dat be-

leid zich ook moet vertalen in ander repertoire is nog te weinig zichtbaar. 

Het beschikken over een kleine zaal biedt daar kansen toe. De kunstraad 

denkt dat het verbouwen van de Boekmanzaal een goede stap in de rich-

ting is naar een meer open cultuurtempel die NO&B voor ogen heeft.

Het Nationale Ballet wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 

opgenomen.

Huidig    € 11.824.739

Huidig 2020*   € 11.931.162

Gevraagd   € 12.502.664

Advies    € 11.730.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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ADVIEZEN
DANS

Functie 2 
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ICK AMSTERDAM 

Internationaal Choreografisch Kunstencentrum Amsterdam (ICK) 

staat onder leiding van Emio Greco en Pieter C. Scholten (EGPC) en be-

staat in seizoen 19/20 tien jaar. De afgelopen jaren is de samenwerking met 

Dansmakers Amsterdam (DMA) geïntensiveerd, wat in 2021 leidt tot een 

opname van DMA in de organisatie van ICK. ICK vertrekt vanuit principes 

van synchroniteit, waarbij ideeën gelijktijdig mogen bestaan en drie pijlers 

zich als communicerende vaten tot elkaar verhouden: de Company (gericht 

op producties), de Artist Space (een productiehuis voor talentontwikkeling) 

en de Academy (educatie, publiekswerk en onderzoek). Aan elke pijler is 

een Associate Artist verbonden. De uiteenlopende activiteiten grijpen veel 

meer en eerder in elkaar dan voorheen het geval was. 

Nog altijd focust het gezelschap op het ontwikkelen van de taal 

van het lichaam. De Company werkt met een dansersensemble in de ei-

gen Double Skin/Double Mind (DS/DM)-methodiek. ICK Company heeft 

grote- en kleinezaalproducties voor ogen. Naast nieuw werk en repertoire 

van choreografenduo EGPC zal ook werk van Associate Artist Shailesh 

Bahoran en van makers uit de Artist Academy te zien zijn. 
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In de Artist Space kunnen makers nieuwe danstalen en podium- 

kunstvormen ontwikkelen. Dit productiehuis heeft meerdere studio’s in 

Nieuw-West en Noord en beschikt over een (montage)theater: Podium 

Noord (het huidige pand van Dansmakers). Beeldend kunstenaar en 

curator Bogomir Doringer is er Associate Artist. Hij zal onder meer mee-

denken over de artistieke invulling van diverse projecten. De Academy 

vertrekt vanuit het intuïtieve lichaam en vanuit de opvatting dat ‘iedereen 

kan dansen’. De relatie tussen het lichaam en de technologie wordt nader 

onderzocht en krijgt vertaling in digitale educatieve tools. Eric Minh, de 

Associate Artist, heeft veel ervaring in het opzetten van sociaal-artistieke 

projecten. 

ADVIES

Artistiek belang

ICK heeft voor een plek in de Amsterdam Bis een ambitieus plan 

ingediend. Het gezelschap zet intensiever in op samenwerking met ver-

schillende partners en ambieert veel verschillende soorten activiteiten. 

Volgens ICK is het vocabulaire van EGPC speelser geworden en doet 

het ‘poreuzer’ aan. De Amsterdamse kunstraad ziet ook dat impulsen van 

buitenaf, via de vele samenwerkingen, fundamenteel zijn voor verdere 

ontwikkeling van het idioom. De kunstraad heeft wel twijfels over de haal-

baarheid en hoopt dat de artistieke focus en de ontwikkeling van het ge-

zelschap zelf prioriteit houden. De plannen beschrijven veel voornemens, 

maar geven nog onvoldoende beeld van hoe de drie pijlers zich concreet 

tot elkaar verhouden en hoe het idee van synchroniteit vorm zal krijgen. De 

kunstraad vindt de aandacht voor de Associate Artists in de plannen be-

knopt. ICK had zich sterker kunnen profileren met deze kunstenaars, juist 

vanwege de verbindende rol van de Associate Artists. 

ICK staat bekend om zijn toonaangevende en oorspronkelij-

ke werk, maar de afgelopen kunstenplanperiode waren de voorstel-

lingen in de ogen van de kunstraad wisselend van kwaliteit. Sommige 
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producties waren zeer geslaagd, zoals Ziel/Rouh (in samenwerking met het 

Andalusisch Orkest) en Sweet like a Chocolate. Maar het choreografisch 

aandeel van ICK kwam in andere co-creaties minder goed tot zijn recht. 

De afwezigheid van de artistiek leiders in Amsterdam, vanwege de werk-

zaamheden in Marseille, heeft zijn weerslag gehad op het werk van het 

gezelschap. 

De herkenbare artistieke visie van ICK op het lichaam is duidelijk 

terug te vinden in de voorstellingsconcepten voor de ICK-Company. De 

kunstraad spreekt waardering uit voor de manier waarop de filosofie van 

‘het lichaam in opstand’ geïncorporeerd is in de plannen. Hoewel de plan-

nen voor voorstellingen wat wollig beschreven zijn en de maatschappelijke 

drijfveren niet altijd terug te vinden zijn in de voorstellingsconcepten, laten 

de geplande voorstellingen wel een veelkleurig palet zien. 

De kunstraad heeft twijfels over het voornemen van ICK om het 

gezelschap uit te breiden van zes naar acht vaste dansers. Het vaste ge-

zelschap kan ook met freelancers aangevuld worden, en bovendien is de 

Double Skin/Double Mind-methodiek waar het gezelschap in werkt vrij 

specifiek. Dat kan een spanningsveld opleveren voor de Associate Artists 

en andere makers. De kunstraad hoopt dat deze makers ook de ruimte 

krijgen om met eigen dansers en performers te werken.

ICK-Artist Space is de pijler waarin Dansmakers opgaat en wordt 

voornamelijk in Podium Noord uitgevoerd. Suzy Blok zal ongetwijfeld ken-

nis en een netwerk inbrengen, maar het is nog onvoldoende duidelijk ge-

maakt wat haar taak, rol en verantwoordelijkheid binnen ICK-Artist Space 

zal zijn. Omdat ICK nog moet zoeken naar hoe deze constructie in de prak-

tijk vorm te geven, vindt de kunstraad het verstandig als de focus op ta-

lentontwikkeling voorlopig in Noord blijft liggen. Daar kleeft ook een risico 

aan, omdat het productiehuis in Amsterdam Noord nog niet voldoende tot 

wasdom is gekomen. De afgelopen jaren heeft DMA in een survivalmodus 

moeten opereren, wat het productiehuis niet ten goede is gekomen. Artist 

Space heeft ruimte nodig om te kunnen groeien.

De kunstraad mist in de plannen een concrete inhoudelijke in-

vulling van de pijler ICK-Artist Space: hoe het productiehuis geleid zal 

worden, hoe makers begeleiding krijgen, is niet uitgewerkt. Onduidelijk 

is hoe talentontwikkeling vorm krijgt en ingebed wordt in de organisatie, 

99

ADVIES AMSTERDAM BIS, KUNSTENPLAN 2021-2024 ICK AMSTERDAM



en hoe de organisatie met selectie en doorstroom omgaat. De kunstraad 

vindt het van groot belang dat de Artist Space een geïntegreerd onderdeel 

van ICK is en geen losstaande component. Daarmee hoopt de kunstraad 

dat Artist Space de cruciale rol kan spelen die nodig is op het gebied van 

talentontwikkeling.

Met ICK Next wil het gezelschap vormgeven aan talentontwikke-

ling van dansers. ICK Next is een junior company voor vijf dansers, die als 

een springplank naar de Company fungeert en volgens ICK als een Master 

Dans fungeert. Hoewel de kunstraad het belang van de ontwikkeling van 

dansers inziet, denkt hij dat het in samenwerking met dansacademies, 

ook op andere manieren invulling kan krijgen. De kunstraad vindt het van 

belang dat er ook met de Amsterdamse dansopleidingen samengewerkt 

wordt. De kunstraad mist ook hier weer inhoudelijke reflectie op het doel 

van dit juniorgezelschap en hoe deze dansers begeleiding krijgen. 

Belang voor de stad
In het ondernemingsplan blikt ICK terug op de huidige kunsten-

planperiode. Het plan reflecteert kort op de artistieke leiding van ICK en 

het balletgezelschap in Marseille die tot en met 2018 in handen lag van 

Emio Greco en Pieter C. Scholten. ICK geeft aan dat er meer tijd en artis-

tieke energie in het werk in Marseille is gaan zitten dan verwacht, en dat ‘de 

risico’s van het ambitieuze bilaterale avontuur te laag werden ingeschat’. 

De kunstraad constateert dat EGPC de eerste helft van het kunstenplan 

onvoldoende zichtbaar is geweest in Amsterdam als stadsdansgezel-

schap. De ontwikkeling van het werk van ICK heeft te lijden gehad onder 

de afwezigheid van de artistieke leiding. Een concretere en uitgebreidere 

reflectie hierop was op zijn plaats geweest. Sinds vorig jaar kan EGPC 

zich weer volledig richten op ICK en is de focus verlegd naar Amsterdam. 

ICK heeft zijn zichtbaarheid de laatste twee jaar weten te vergroten, mede 

door een aantal goed gekozen coproductiepartners. In de plannen leest 

de kunstraad een urgentie voor het opnieuw claimen van een positie in de 

stad. 

Met de herpakte aandacht voor Amsterdam is bij ICK ook 

een meer open houding richting de stad ontstaan. ICK heeft als 
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stadsdansgezelschap zijn draai in samenwerkingen moeten vinden, maar 

gaat nu steeds meer verbindingen over de hele stad aan. ICK is huisge-

zelschap van de Meervaart en nog altijd een belangrijke partner van het 

podium. In Nieuw-West, waar ICK kleine en grote producties en bijzondere 

formats en festivals als ICK Fest presenteert, heeft het gezelschap zijn plek 

weten te vinden. 

De kunstraad is positief over het initiatief dat ICK neemt met de 

ambities voor Artist Space. Het opnemen van DMA is een gevolg van 

pogingen in het dansveld om tot een gezamenlijk plan voor een produc-

tiehuis te komen. Het betreft ook een strategische keuze van het gezel-

schap waarmee, zo valt te hopen, het toekomstige Podium Noord voor de 

dans behouden blijft en talentontwikkeling betere inbedding krijgt in de 

Amsterdamse dansinfrastructuur.

In de ICK-Academy geeft het gezelschap vorm aan cultuur- 

educatie, publiekswerk en onderzoek. Het onderzoek is geïnspireerd op 

de praktijk en vloeit daar weer naar terug. In deze pijler is het synchroni-

teitsprincipe duidelijk te herkennen, waarmee ICK een onderscheidende 

positie in het dansveld inneemt. 

Voor cultuureducatie en participatie trekt ICK nauw op met 

Meervaart Jong en Meervaart Studio en andere partners uit het stadsdeel, 

onder meer in het participatieproject van Associate Artist Eric Minh. De 

kunstraad is positief over het enthousiasme waarmee vormgegeven wordt 

aan projecten in de wijk en de inzet van dansers hierbij. Wel vraagt de 

kunstraad zich af hoe de Associate Artist begeleiding krijgt om het stads-

deel en zijn inwoners te leren kennen.

De verschillende activiteiten in Nieuw-West stemt het gezelschap 

goed af op zijn doelgroepen en het bereikt een breed publiek. Met de 

Meervaart en diens huisgezelschappen werkt ICK samen in publiekson-

derzoek, om inzicht in het huidige publiek te krijgen en een meer diverse 

doelgroep te bereiken. Deze focus en strategie zou ICK door kunnen trek-

ken voor de opbouw van een publiek in de rest van Nederland. ICK geeft 

aan, in de marketingcommunicatie over te willen gaan van massacommu-

nicatie naar een-op-een-communicatie, maar in de communicatiestra-

tegie ontbreekt een motivatie en een werkwijze om dit te realiseren. Voor 

de community gerichte aanpak, om lokaal en divers publiek te bereiken, 
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zet ICK een community manager in. De kunstraad is te spreken over de 

verschillende manieren waarop ICK probeert om met publiek in contact te 

komen en te blijven. 

Er is nog steeds veel internationale belangstelling voor het werk 

van ICK, mede door het gedeeld artistiek leiderschap in Amsterdam en 

Marseille in het recente verleden. ICK presenteert zijn werk en onderzoek 

door heel Europa. De komende jaren ligt de focus van ICK op Italië, waar 

zich verschillende vaste coproducenten van het gezelschap bevinden. 

Ook in andere Europese landen werkt ICK met partners, zoals met Théâtre 

Le Manège in Maubeuge (Frankrijk), waar ICK-Company artist in residence 

wordt.

Uitvoerbaarheid
ICK kiest voor een organisatiestructuur met een algemeen direc-

teur, Pieter C. Scholten, en drie verantwoordelijken voor de pijlers. Voor 

de Company is dat artistiek leider Emio Greco, voor de Artist Space is dat 

Suzy Blok en voor de Academy is dat een opvolger van Maritska Witte, die 

tot voor kort tevens de algehele zakelijke leiding op zich nam. De kunstraad 

is benieuwd hoe de constructie in de praktijk zal gaan werken, omdat ICK 

weinig transparant is over de invulling van verantwoordelijkheden in de 

organisatie, ook op budgetniveau. De governance binnen de organisatie in 

transitie is nu nog niet op orde.

De kunstraad is benieuwd naar het totaal aantal fte’s in de orga-

nisatie en de samenstelling van het team. De plannen bieden geen goed 

zicht op het personeelsbestand van ICK, waardoor de uitvoerbaarheid van 

de ambities op dit vlak lastig te beoordelen is.

De kunstraad constateert een gezonde bedrijfsvoering bij ICK, 

hoewel dat niet geldt voor het noodlijdende DMA dat op zal gaan in ICK. 

Wel zijn de uitvoeringskosten aan de hoge kant. De budgetten die in 

de begroting zijn opgenomen voor de verschillende pijlers, ogen reëel. 

Uitgedrukt in percentages gaat er 66% van het budget naar de Company, 

21% naar Artist Space en 13% naar de Academy. Artist Space speelt in 

het budget een bescheiden rol, terwijl deze pijler indien goed vormgege-

ven, een cruciale plek in kan nemen binnen ICK, en van groot belang kan 
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zijn voor de talentontwikkeling van dansmakers in Nederland. Het valt de 

kunstraad verder op dat ICK zijn inkomsten erg laag inschat en geen risi-

costrategieën formuleert. 

Diversiteit en inclusie
ICK beschrijft de ideeën ten aanzien van diversiteit en inclusie 

op heldere wijze. Vertrekkend vanuit een sterke oriëntatie op het lichaam, 

toont ICK al geruime tijd atypische danslichamen in zijn werk. Het gezel-

schap laat durf zien in die keuze voor andersoortige dansers. De samen-

stelling van het danserstableau toont (culturele) diversiteit, deels geldt dat 

ook voor de organisatie als geheel. 

Het publiek dat naar het werk van ICK komt kijken, is wisselend 

van samenstelling, wat veelal afhankelijk is van het podium dat het werk 

van ICK presenteert. In de Meervaart trekt het gezelschap een vrij divers 

publiek, maar op andere plekken (in Nederland) is dat vaak nog niet het 

geval.

ICK trekt op met partners in SLATE:BLACK:ARTS.WORLD om de 

zichtbaarheid, empowerment en mobiliteit van zwarte makers te vergroten. 

De kunstraad had in de aanvraag graag meer gelezen over dit interessante 

project, dat (co)financiering ontving via Creative Europe, bijvoorbeeld of 

het wordt voortgezet, en zo ja in welke vorm, want de kunstraad is enthou-

siast over de aansluiting die ICK zoekt bij dit initiatief. 
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ICK Amsterdam opteert voor functieplek 2 in de Amsterdam Bis 2021-

2024: dansgezelschap met productiehuisfunctie dat hedendaags repertoi-

re en nieuwe dansvormen centraal stelt, een sterke verbinding met de stad 

heeft en een breed en divers publiek trekt onder meer op grote podia. De 

Amsterdamse Kunstraad adviseert, ICK Amsterdam deze functieplek toe 

te kennen. De kunstraad adviseert om 40% van het geadviseerde bedrag 

voor de pijler Artist Space te reserveren, voor het veiligstellen van de pro-

ductiehuisfunctie en de borging van talentontwikkeling.

Huidig    € 693.970

Huidig 2020*   € 700.216 

Gevraagd   € 1.050.000 

Advies**   € 650.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020

** tevens adviseert de kunstraad een tussentijdse evaluatie
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LEINEROEBANA 

LeineRoebana is een hedendaags dansgezelschap, al 25 jaar 

geleid door choreografen Andrea Leine en Harijono Roebana. Het gezel-

schap is gevestigd in Amsterdam, maar opereert ook vanuit Breda, waar 

het als huisgezelschap zijn premières beleeft in het Chassé Theater. 

Het werk van het choreografenduo staat bekend om de grillige 

bewegingsstijl en het gebruik van muziek als gelijkwaardige partner van 

dans. LeineRoebana ziet muziek en dans als verwante disciplines en werkt 

cross-disciplinair: disciplines vlechten ineen tot een nieuwe eenheid, 

waarbij ze elkaar wederzijds beïnvloeden. 

In het creëren van werk en de communicatie daarover met publiek 

gaat LeineRoebana de komende jaren uit van twee basisprincipes: open-

staan voor het onbekende, vanuit een vertrouwdheid met het bekende, om 

zo een dialoog tussen (sub-)culturen op gang te brengen, en een gedeeld/

gezamenlijk doel, waarin het gezelschap zoekt naar eenheid tussen ver-

schillende uitgangspunten.

Voorstellingen, al dan niet live begeleid door musici, zijn in grote 

en kleine zalen te zien en op locatie. 
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Voor de komende kunstenplanperiode beoogt LeineRoebana als 

gezelschap jaarlijks minimaal één nieuw werk voor de middelgrote of grote 

zaal, een jaarlijkse reprise, een tweejaarlijkse locatievoorstelling en een 

jaarlijkse participatie in bijzondere eenmalige projecten in samenwerking 

met een partner. Vanuit de productiehuisfunctie worden daarbovenop tien 

voorstellingen gemaakt.

LeineRoebana laat zich in zijn werk onder andere inspireren door 

Aziatische culturen, de Indonesische in het bijzonder. Leidend in de ideeën 

voor nieuwe voorstellingen zijn een samengaan van muziek en dans en een 

focus op andere culturen, zoals die van Griekenland, het Midden-Oosten 

en China. In de komende kunstenplanperiode gaat LeineRoebana onder 

meer samenwerken met de Componist des Vaderlands, Calliope Tsoupaki, 

en de Chinese componist Beibei Wang. In de plannen staat ook een voor-

stel voor een bewerking van Hexa, een choreografie uit 1984 van Bianca 

van Dillen.

LeineRoebana wil naast de functie van dansgezelschap een pro-

ductiehuis ontwikkelen dat zich toelegt op de verbinding tussen – en de 

ontwikkeling van – dans en muziek. Jaarlijks worden drie makers intensief 

ondersteund. Daarnaast begeleidt LeineRoebana drie makers in een klein-

schalig project, samen met andere instellingen zoals Podium Bloos in Breda 

en Aslan Muziekcentrum. Voor talentontwikkeling trekt het gezelschap ver-

der op met Amsterdamse instellingen en initiatieven zoals DansDialogues 

en Dance Stories. Er ligt hierbij een focus op West en Nieuw-West, waarbij 

LeineRoebana de samenwerking met Aslan Muziekcentrum uitbouwt. Het 

gezelschap stelt zijn studio open voor nieuwe samenwerkingsverbanden. 

Om nieuw publiek te genereren, initieert LeineRoebana het tweejaarlijk-

se festival Liquid Events. Tot slot zet LeineRoebana komende jaren in op 

onderzoek naar de verbinding tussen muziek en dans. 
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ADVIES

Artistiek belang

In de plannen van LeineRoebana is de filosofische benadering 

van dans, zo kenmerkend voor de werkwijze van het choreografenduo, 

duidelijk aanwezig. Dat maakt de plannen eigen en herkenbaar, maar ook 

wat lastig leesbaar. Veel blijft in de ogen van de Amsterdamse Kunstraad 

te abstract en mist een concrete vertaalslag. De liefde voor de wederzijdse 

beïnvloeding van muziek en dans is het leitmotiv – dat komt op een goede 

manier naar voren.

In het werk van LeineRoebana vormen de disciplines muziek en 

dans gelijkwaardige componenten. Dit leidt vaak tot bijzondere en mooie 

voorstellingen met livemuziek, zoals Solas waarin dansers soms zingen en 

musici soms bewegen, of Light waarbij muziek en dans volledig geïnte-

greerd werden in een samenwerking met Indonesische dansers en musici. 

Met groot vakmanschap laat LeineRoebana een doorwrochte methodiek 

ontstaan, waarmee het gezelschap zich onderscheidt in het dansveld. 

LeineRoebana heeft een herkenbare choreografische signatuur. 

Kenmerkend is het gebruik van lange en gebogen lijnen, geïsoleerde le-

dematen en scherpe hoeken, die niet strak geordend worden in de ruimte. 

Hoewel LeineRoebana zich openstelt voor invloeden van buitenaf en door 

de samenwerking met bijvoorbeeld Indonesische dansers de danstaal 

verrijkt, ziet de kunstraad weinig vernieuwing in de bewegingstaal. 

De inhoudelijke thema’s voor voorstellingen zijn in de plannen 

vrij abstract geformuleerd, waardoor de kunstraad zich moeilijk een beeld 

kan vormen van de toekomstige voorstellingen. Dit neemt niet weg dat de 

kunstraad nieuwsgierig is naar de verschillende producties, zoals de be-

werking van een voorstelling uit het postmoderne danserfgoed.

Het idee om een productiehuis voor dans en muziek te ont-

wikkelen, sluit aan bij het gedachtegoed en profiel van LeineRoebana. 

Nederland kent nog geen productiehuis, of andere plek, waar muziek en 

dans samenkomen op de manier die het gezelschap voor ogen staat. Uit 

de plannen spreekt veel passie voor muziek, en de plek die muziek in het 
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productiehuis zal innemen is helder beschreven. Het valt de kunstraad op 

dat LeineRoebana nauwelijks woorden geeft aan de rol en functie van de 

artistiek leider voor dans en muziek binnen het productiehuis. 

LeineRoebana doet in de komende jaren onderzoek, samen met 

musicologen, theaterwetenschappers, filosofen, neurolinguïsten en andere 

wetenschappers, naar cross-disciplinariteit, en de rol van publiek, maker 

en performer. Het onderzoek wordt op twee manieren gepresenteerd: in de 

vorm van een publicatie en fysiek in het theater, waar workshops deel van 

uitmaken. De kunstraad prijst deze onderzoeksambities. Het onderzoek 

overstijgt disciplines, is een doorgaand proces en maakt ontwikkelingen in 

het werk van het gezelschap zichtbaar.

Belang voor de stad 
LeineRoebana heeft als gezelschap een ontwikkeling doorge-

maakt: het profiel is aangescherpt, het gezelschap heeft zich met een 

aantal geslaagde voorstellingen goed geprofileerd, en de organisatie is 

zich meer bewust van haar omgeving. Zij realiseert veel activiteiten en 

gaat vooral op het gebied van muziek lovenswaardige samenwerkingen 

aan met componisten, ensembles en orkesten. De kunstraad waardeert 

het idee van LeineRoebana om een productiehuis voor dans en muziek te 

ontwikkelen. 

Voor het productiehuis zal de staf uitgebreid worden met en-

kele ervaren begeleiders, waaronder associated artist Michael Jahoda. 

LeineRoebana betrekt het eigen netwerk van experts voor advies en 

feedback. Het uitvoeren van een productiehuisfunctie brengt een aantal 

zaken met zich mee die te weinig aan de orde komen in de aanvraag, zoals 

een visie op hoe talent gescout en begeleid zal gaan worden – een kern-

taak van een productiehuis – en hoe het netwerk hierbij wordt ingezet. De 

kunstraad is benieuwd naar de rol van de associated artist, en welke ma-

kers nog meer aangetrokken zullen worden.

In de plannen wordt de urgentie voor het uitvoeren van de pro-

ductiehuisfunctie nog onvoldoende voelbaar gemaakt. LeineRoebana zou, 

meer dan nu het geval is, omgevingsgericht en buiten de kaders van het 

gezelschap moeten werken en denken. De kunstraad vraagt zich af hoe 
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LeineRoebana zorg gaat dragen voor de artistieke processen van anderen. 

Er wordt veelal binnen het bestaande netwerk geopereerd en de plannen 

overtuigen niet waar het gaat om het uitbouwen van dat netwerk. Een 

productiehuisfunctie vraagt bovendien om een wezenlijk andere focus van 

de organisatie, waarbij een antwoord geformuleerd moet worden op de 

vraag hoe het productiehuis zich verhoudt tot de stad en haar bewoners. 

Het gezelschap schetst ook geen perspectief voor de toekomst van het 

productiehuis; welke ambities er bestaan en hoe aansluiting wordt gezocht 

bij alle vormen van het dansspectrum. 

Aslan Muziekcentrum wordt meerdere malen als samenwerkings-

partner genoemd. De kunstraad vindt dit begrijpelijk, omdat er een van-

zelfsprekende, organische band tussen de twee instellingen is ontstaan. 

Maar het blijft vaag wat de samenwerking de komende jaren concreet gaat 

inhouden. De plannen leunen bovendien sterk op Aslan Muziekcentrum, 

als het gaat om educatie, participatie en culturele diversiteit. Voor cultuur- 

educatieve activiteiten en participatieprojecten is Aslan een zeer geschik-

te samenwerkingspartner. De kunstraad had echter meer willen lezen over 

de rol van LeineRoebana in dit samenwerkingsverband en de bijdrage van 

het gezelschap in de keten van talentontwikkeling; van kennismaken naar 

bekwamen en van daaruit excelleren. 

LeineRoebana bereikt een vast en trouw publiek van dans- en 

muziekliefhebbers, dat nog altijd groeit. Er is veel belangstelling voor 

het werk van LeineRoebana, zowel binnen als buiten Amsterdam. Zelfs 

in de afgelopen jaren, waarin het gezelschap minder subsidie had, heeft 

de instelling haar publiek weten vast te houden, en dat is bewonderens-

waardig. De plannen beschrijven duidelijk wat er op het vlak van publiek 

gerealiseerd is, maar er worden geen ambities geformuleerd. Het huidige 

marketingbeleid continueert en is passend, maar niet vernieuwend. Dit zal 

op termijn niet voldoende zijn om ook nieuw publiek te bereiken. 

LeineRoebana benadert zijn trouwe schare fans op een persoon-

lijke manier, op social media vindt levendige interactie plaats. De kunstraad 

waardeert hoe het gezelschap de voorstellingen omkadert tot een totaal-

pakket, met onder meer publieksonthaal, workshops en nagesprekken. Het 

openstellen van de studio voor (jong) talent en nieuwe samenwerkings-

verbanden, de LeineRoebana Studio, kunnen een bijdrage leveren aan het 
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dansklimaat in Amsterdam. De kunstraad ziet potentie voor veelvuldiger 

inzet van de studio voor het dansveld. 

Het gezelschap beschrijft de internationale samenwerkingen 

goed. Er zijn ambities om samenwerkingen aan te gaan in het zuiden van 

Europa en in China. Die zijn nog niet bestendigd, maar de kunstraad is po-

sitief over de intenties en voornemens, ook op grond van eerdere succes-

volle internationale projecten. LeineRoebana heeft in de loop der jaren een 

groot netwerk opgebouwd, met vooral een sterke vertakking in Indonesië. 

De kunstraad vindt de uitwisselingsprogramma’s geslaagd. 

Uitvoerbaarheid 
LeineRoebana heeft een moeilijke periode achter de rug, waarin 

subsidie van het Fonds Podiumkunsten werd beëindigd. Het gezelschap 

ontving wel subsidie van het AFK en van de gemeente Breda, maar moest 

werken met een minimaal budget. Directie en staf van LeineRoebana be-

schikken over een enorme veerkracht en doorzettingsvermogen. De keuze 

om zowel in Amsterdam als in Breda (sinds 2012 als huisgezelschap van 

het Chassé Theater) te werken, vindt de kunstraad getuigen van inventief 

ondernemerschap. In het Chassé Theater kan het gezelschap terecht voor 

het (groot) monteren van voorstellingen die daar hun première beleven. 

Amsterdam biedt, vanwege de grote vraag, slechts beperkt monteer- en 

speelmogelijkheid. 

De begroting oogt realistisch, met een helder onderscheid tussen 

de aanvragen voor de Amsterdam Bis en het AFK. De publieksinkomsten 

zijn haalbaar en brengen op het oog weinig bedrijfsmatige risico’s met 

zich mee. De activiteitenlasten voor muziek zijn, in vergelijking met dans, 

erg laag ingeschat, wat de kunstraad niet goed kan plaatsen. Het eigen 

vermogen is niet heel ruim, maar aanvaardbaar, zeker gezien het beperkte 

budget waar de instelling de afgelopen jaren mee heeft moeten werken. 

Dit kleine eigen vermogen maakt de organisatie wel kwetsbaar en is in het 

licht van de uitbreidingsplannen aan de lage kant. Gezien de voorgenomen 

groei had de kunstraad graag iets willen lezen over risicomanagement. 

LeineRoebana volgt de Cao Toneel en Dans en past de Fair 

Practice Code toe. Omdat directie en bestuur het bestuursmodel niet meer 
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adequaat vonden en in de praktijk al anders gewerkt werd, is overgestapt 

naar een raad van toezicht. De statuten zijn hiertoe gewijzigd. 

Diversiteit en inclusie
In het werk van LeineRoebana zijn al jaren niet-westerse invals-

hoeken te vinden. Het gezelschap heeft een sterke focus op Indonesië, die 

leidt tot cultureel diverse thema’s in voorstellingen en performers van ver-

schillende (culturele) achtergronden op het toneel. Hoewel de kunstraad 

die ruimte voor andere geluiden waardeert, constateert hij dat het ge-

zelschap nog maar matig een jonge en cultureel diverse doelgroep aan-

spreekt. De samenwerking met Aslan Muziekcentrum kan ervoor zorgen 

dat die doelgroep beter bereikt wordt. De kunstraad raadt aan meer van dit 

soort samenwerkingen aan te gaan. Er ontbreekt wat de kunstraad betreft 

een visie op en een marketingstrategie voor het interesseren van een meer 

cultureel divers publiek. De manier waarop LeineRoebana vanuit de artis-

tieke visie beschrijft hoe het gezelschap zijn publiek verleidt tot openheid 

en actief kijken, getuigt van een inclusieve houding. 

Soms lijkt het gezelschap zich echter wat minder bewust van 

de noodzaak om te diversifiëren en zou LeineRoebana meer oog kunnen 

hebben voor de veelkleurigheid van de stad en haar inwoners. Hoewel 

LeineRoebana een inclusieve houding laat zien en ruimte biedt voor cul-

tureel diverse thema’s, is de organisatie nog weinig divers en bevatten de 

plannen onvoldoende actief beleid daarop. 

LeineRoebana opteert voor functieplek 2 in de Amsterdam Bis 2021-2024: 

dansgezelschap met productiehuisfunctie dat hedendaags repertoire 

en nieuwe dansvormen centraal stelt, een sterke verbinding met de stad 

heeft en een breed en divers publiek trekt onder meer op grote podia. De 

Amsterdamse Kunstraad adviseert, LeineRoebana deze functieplek niet 

toe te kennen. 
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NICOLE BEUTLER 
PROJECTS 

Nicole Beutler Projects maakt interdisciplinaire, beeldende voor-

stellingen die te zien zijn op grote en kleine podia in binnen- en buitenland. 

Sinds 2009 realiseert het gezelschap de voorstellingen en initiatieven van 

choreografisch theaterkunstenaar en artistiek leider Nicole Beutler. Het 

tienjarig bestaan van het gezelschap werd in 2019 gevierd met het jubi-

leumfestival Nicole Beutler Collection, waarbij zes sleutelwerken werden 

hernomen. Met het oeuvre van Nicole Beutler Projects, dat veelal een ac-

tuele en geëngageerde boodschap in zich draagt, worden makers verbon-

den en grenzen tussen disciplines geslecht. 

Voor de komende kunstenplanperiode heeft Nicole Beutler 

Projects een grotezaaltrilogie gepland rond het thema RITUALS OF 

TRANSFORMATION (towards a new humanity). Drie vlakkevloerproduc-

ties en één locatieproject zullen de thematiek – de mens ten tijde van de 

klimaatverandering – op een intieme manier uitlichten, in coproductie 

met onder andere ITA, Silbersee en Operadagen Rotterdam. Via de pro-

ducties Ginkgo Tree, Ein tiefes atmen durchzieht den Wald en We are the 

world neemt Nicole Beutler Projects publiek mee van een dystopie naar 
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een utopie, via een tussenwereld waarin de natuur dominant is in de ruïnes 

van de mensheid. Nicole Beutler Projects werkt voor contextprogramma’s 

rondom de trilogie samen met een impactproducent. Voor deze coproduc-

ties zoekt Nicole Beutler Projects samenwerking met Magne van den Berg, 

Florian Myjer van De Warme Winkel en Boogaerdt/VanderSchoot en Touki 

Delphine. Relevant repertoire, in ieder geval The Garden en Dido Dido, gaat 

in reprise. 

Als initiatiefnemer en curator van onder meer festival Come 

Together en We Live Here Summer Academy, maar ook vanuit de betrok-

kenheid bij het BAU platform voor dans en performance, draagt Nicole 

Beutler Projects zorg voor het dans- en performanceveld. Vanuit de ver-

antwoordelijkheid die Nicole Beutler voelt voor dat veld, werd in 2020 

GREENHOUSE opgericht. Dit is een netwerk voor talentontwikkeling en 

kennisdeling in samenwerking met partners Boogaerdt/VanderSchoot, 

Keren Levi|NeverLike, BAU platform voor dans & performance en Veem 

House for Performance. GREENHOUSE is ingericht om het ecosysteem 

voor vernieuwende dans, performance en mime in Amsterdam te verbe-

teren en om draagvlak en zichtbaarheid voor experiment te vergroten. Het 

netwerk produceert werk van minimaal vier nieuwe makers, gekozen door 

een redactieraad, en organiseert activiteiten, zoals de salon Broeikas en 

Gardening, gericht op experiment en uitwisseling. Hiermee worden in-

spanningen op het gebied van talentontwikkeling geïntensiveerd. 

Nicole Beutler Projects zet daarnaast het traject voort met com-

ponist Genevieve Murphy, als nieuwe maker sinds 2017 aan het gezel-

schap verbonden, in minstens twee nieuwe producties. 

ADVIES

Artistiek belang

Nicole Beutler Projects zet in de ogen van de Amsterdamse 

Kunstraad de koers voor het komende kunstenplan helder uiteen. De ar-

tistieke visie is duidelijk en gefocust. Veel ideeën zijn interessant en voor 
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samenwerkingsplannen is het Amsterdamse performance- en dansveld 

uitgebreid verkend. Gedreven vanuit het verlangen naar een betere sa-

menleving, onderzoekt het gezelschap in de periode 2021-2024 de the-

matiek van het veranderende klimaat, waarbij publiek als altijd aangezet 

wordt tot bewustwording en kritische reflectie. De kunstraad is benieuwd 

hoe deze urgente inhoud vorm krijgt in de trilogie voor de grote zaal en de 

andere projecten. De kunstraad vindt de in het plan beschreven werkwijze 

en methode die Nicole Beutler als maker hanteert vrij beknopt. Voorts is de 

kunstraad benieuwd hoe het maatschappelijk geëngageerde en activisti-

sche uitgangspunt/thema zich laat vertalen naar de artistieke signatuur van 

de choreograaf. 

Het veelal oorspronkelijke en vernieuwende werk van Nicole 

Beutler Projects is disciplineoverschrijdend. In de plannen voor nieuwe 

voorstellingen gaat Nicole Beutler Projects bijvoorbeeld opnieuw een 

samenwerking aan met muziektheatergezelschap Silbersee, en met schrij-

vers Charlotte Van den Broeck en Arnon Grunberg in de rol van performer. 

Er gaat een grote zeggingskracht uit van deze Gesamtkunstwerken. Met 

haar werk geeft Nicole Beutler Projects volgens de kunstraad vorm aan 

nieuwe richtingen in de ontwikkeling van dans.

Nicole Beutler Projects heeft de afgelopen jaren een aantal grote-

zaalproducties gemaakt en blijft dit komende periode doen. Hiermee kan 

Nicole Beutler haar vakmanschap verder uitbouwen. De kunstraad heeft 

vertrouwen in de verdere ontwikkeling van de choreograaf op dit vlak.

Werkend vanuit de filosofie waarin non-hiërarchische samenwer-

king en slow producing een belangrijke rol spelen, maakt Nicole Beutler 

doordachte keuzes in hoe en met wie ze werkt. Dit leidt vaak tot hoogwaar-

dige voorstellingen. 

Belang voor de stad 
De kunstraad is zeer te spreken over de grote verantwoordelijk-

heid die Nicole Beutler Projects voelt voor het (Amsterdamse) dansveld 

en de spelers die daarin opereren, en ook voor de verbindingen die het 

gezelschap daarbij opzoekt met andere disciplines. Er spreekt passie 

hiervoor uit de plannen en dat siert artistiek leider Nicole Beutler. Het 
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onderzoekende werk van Nicole Beutler Projects neemt een duidelijke plek 

in het Amsterdamse kunstenveld in. 

Het gezelschap Nicole Beutler Projects beweegt in de plannen 

richting gezelschap met productiehuisfunctie. Het voorgestelde netwerk 

GREENHOUSE biedt een alternatief voor het klassieke model van een pro-

ductiehuis. De open vorm van het netwerk vindt de kunstraad interessant; 

alle schakels in de keten van talentontwikkeling zijn aan elkaar gekoppeld. 

Daarmee lijkt GREENHOUSE een sterk verbindende rol te gaan spelen 

in de dansinfrastructuur in Amsterdam, wat de kunstraad nodig acht. De 

kunstraad vindt de ideeën voor GREENHOUSE verfrissend en ziet dat het 

democratisch model van GREENHOUSE past bij de manier waarop Nicole 

Beutler Projects te werk gaat. Het netwerk opereert breed en gespreid over 

de stad: GREENHOUSE tracht verschillende kunstscenes/kunstsectoren, 

waarin de autonome maker veelal centraal staat, met elkaar te verbinden. 

De kunstraad begrijpt de keuze om het bestaande netwerk rondom Nicole 

Beutler Projects op dit punt met een aantal partners te verstevigen en dat 

het invullen van de productiehuisfunctie pragmatisch (en idealistisch) is 

ingestoken. De kunstraad vindt de partners Boogaerdt/VanderSchoot, 

Keren Levi|NeverLike, BAU platform voor dans & performance en Veem 

House for Performance grotendeels passend, maar vindt het nog lastig 

voor te stellen hoe GREENHOUSE in de praktijk zal gaan werken, ook als 

het netwerk wordt uitgebreid. De kunstraad is benieuwd met welke twee 

nieuwe makers GREENHOUSE op termijn projecten ontwikkelt en had daar 

nu al een visie over willen lezen. De kunstraad had verder gehoopt dat de 

beweging om te transformeren tot een gezelschap met productiehuisfunc-

tie verstrekkender zou zijn en denkt dat het verstandiger was geweest als 

de productiehuisfunctie sterker naar de organisatie was toegetrokken. Een 

dergelijk netwerk van heel verschillende partners heeft een steviger cen-

trale algemene sturing nodig. Er is de kunstraad veel aan gelegen dat de 

productiehuisfunctie, en daarmee de talentontwikkelingstaak, waar Nicole 

Beutler Projects als aanvrager verantwoordelijkheid voor draagt, goed 

geborgd is. 

Talentontwikkeling wordt met behulp van GREENHOUSE, maar 

ook binnen het gezelschap verbreed en geïntensiveerd. De kunstraad 

vindt dat Nicole Beutler een bijzonder vruchtbare omgeving weet te 
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creëren waar gelijkgestemden elkaar kunnen ontmoeten en met elkaar 

over werk (in ontwikkeling) kunnen spreken. Dat is waardevol, maar uit de 

plannen komt nog onvoldoende naar voren wat voor talentontwikkelings- 

en begeleidingstrajecten het gezelschap voor ogen heeft. De kunstraad 

vindt bovendien dat er weinig voorstellen voor nieuwe makers gepre-

senteerd worden en dat de beschreven output beperkt is. Componiste 

Genevieve Murphy is geen nieuw gezicht meer, zij wordt al op verschillen-

de manieren ondersteund. Beschrijvingen van trajecten met andere makers 

komen vrijblijvend over. 

Samen met partners heeft het gezelschap een traineeship opge-

zet voor aspirant-zakelijk leiders, en deelt kennis hieromtrent. De kunstraad 

vindt het sterk dat Nicole Beutler Projects verantwoordelijkheid neemt voor 

de ontwikkeling van ondersteunende podiumkunstenprofessionals. 

Nicole Beutler Projects heeft een groeiend eigen publiek, maar 

bereikt nog geen breed publiek. De ambities op het vlak van publieks-

bereik vindt de kunstraad niet heel overtuigend. Het is positief dat aan 

publieksonderzoek gedaan wordt, waarin een aantal doelgroepen onder-

scheiden wordt, maar de beschreven profielen verschillen niet wezenlijk 

van elkaar. De kunstraad is te spreken over de succesvolle voorstellingen 

Role Model en 8: METAMORPHOSIS, waarmee een jonge en diverse doel-

groep aangesproken werd. De plannen maken niet duidelijk hoe het gezel-

schap deze doelgroepen vast zal houden. 

Met Mocca gaat Nicole Beutler Projects een samenwerking 

aan voor voorstellingen voor een jongere doelgroep. Samen met Rast en 

Podium Mozaïek maakt het gezelschap het participatieproject De Stad 

Danst. De kunstraad kijkt uit naar dit jaarlijkse community-arts-project dat 

in het cultureel diverse Bos en Lommer gaat plaatsvinden. 

Om de internationale positie van Nicole Beutler Projects te verbe-

teren, wordt samen met Ulrike Quade Company en Silbersee een functie 

gecreëerd voor een internationaal agent. De kunstraad had graag willen le-

zen hoe Nicole Beutler Projects zich internationaal wil gaan profileren, wat 

de focuslanden en belangrijke afzetgebieden zijn. De kunstraad is positief 

over de intenties, maar de opbrengst lijkt mager. 
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Uitvoerbaarheid

De bedragen die Nicole Beutler Projects noemt om ambities te 

verwezenlijken lijken realistisch. De organisatie is stabiel en heeft voldoen-

de slagkracht om het werk van Nicole Beutler te presenteren, ook in de 

grote zaal. De eigen inkomsten, die 38% bedragen, zijn in orde. 

De kunstraad heeft zorgen over de financiering en daarmee de 

houdbaarheid van de voorgestelde organisatievorm van GREENHOUSE. 

Hoewel alle partners naar rato bijdragen, zijn de partners niet allemaal 

financieel even draagkrachtig. Hoe zijn de inkomsten voor GREENHOUSE 

geborgd als niet alle partners een meerjarige subsidie ontvangen? Het 

plan geeft geen inzichten in hoe met dit risico omgegaan wordt. 

De plannen om medewerkers wat langer te binden aan de orga-

nisatie en om performers tijdens tournees fulltime in dienst te nemen, vindt 

de kunstraad getuigen van goed werkgeverschap. Het is belangrijk om 

voor medewerkers en de continuïteit van de organisatie te zorgen.

Diversiteit en inclusie
Hoewel er op het podium vaak sprake is van een (cultureel) diver-

se cast, is dat achter de schermen, in de rest van de organisatie, nog niet 

het geval. 

Niet alleen diversiteit in performers, maar ook verschillende per-

spectieven in thematiek in voorstellingen en projecten kunnen zorgen voor 

een ander potentieel publiek. Op dit moment is er nog weinig ruimte voor 

andere geluiden. De intenties in het actieplan zijn helder verwoord. Zo is 

het voornemen tot samenwerking met de 5 O’Clock Class om een brede-

re instroom bij kunstvakopleidingen te bewerkstelligen positief, maar de 

kunstraad mist in de plannen een op inhoud gedreven en intrinsieke moti-

vatie die blijk geeft van een gevoelde noodzaak voor samenwerkingen die 

leiden tot meer culturele diversiteit. 
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Nicole Beutler Projects opteert voor functieplek 2 in de Amsterdam Bis 

2021-2024: dansgezelschap met productiehuisfunctie dat hedendaags 

repertoire en nieuwe dansvormen centraal stelt, een sterke verbinding met 

de stad heeft en een breed en divers publiek trekt onder meer op grote 

podia. De Amsterdamse Kunstraad adviseert, Nicole Beutler Projects deze 

functieplek niet toe te kennen. 
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ADVIEZEN
DANS

Functie 3 
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ISH

Geïnspireerd door de rauwe energie en de stijlen van de straat 

brengt ISH Dance Collective al twee decennia urban arts in het theater. Het 

danscollectief, met Marco Gerris artistiek aan het roer, is hierbij lange tijd 

pionierend te werk gegaan. Sinds 2009 ontvangt het gezelschap meer-

jarige subsidie van de landelijke en gemeentelijke overheid. ISH verbindt 

straatdisciplines, zoals breakdance, freerunning en inline skating met meer 

traditionele kunstvormen en werkt samen met uiteenlopende partners. In 

2003 zette ISH het talentontwikkelingsprogramma Junior ISH op, wat leid-

de tot producties van nieuwe makers bij ISH en ondersteunde makers als 

Shailesh Bahoran, Sarada Sarita en Gil Gomes Leal. 

Jaarlijks ontwikkelt ISH ten minste een reizende grotezaalproduc-

tie en een kleinezaalproductie. Met strijkers van Amsterdam Sinfonietta 

ontwikkelt ISH een grotezaalcoproductie die de grote klassieke concert-

podia en enkele theaterzalen aandoet. Met Het Nationale Ballet speelt ISH 

in 2021 Dorian, naar The Picture of Dorian Gray van Oscar Wilde, en een 

productie geïnspireerd op Westside Story en de stedelijke dynamiek van 

Nieuw-West. Daarnaast realiseert ISH twee grootschalige projecten met 
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Koninklijk Theater Carré. De een over de mythe van Koning Arthur, als held-

haftig rolmodel, de ander geïnspireerd op straatvoetbal en de filosofie van 

Johan Cruijff. ISH wil met Formation Entertainment en het Metropole Orkest 

de hiphopgeschiedenis induiken, met de Ziggo Dome als grootschalige 

speellocatie.

Vanuit de verantwoordelijkheid die ISH voor de urban arts 

voelt, heeft het gezelschap the Cypher, een platform voor urban dans in 

Amsterdam, voor ogen. Samen met Backbone en Solid Ground Movement 

ontwikkelt ISH een open plek waar makers, collectieven, crews en publiek 

samen kunnen komen en waar nieuwe dingen kunnen ontstaan. ISH vindt 

dat Amsterdam een plek nodig heeft waar de urban dans in al zijn verschij-

ningsvormen wordt gevierd en zich verder kan ontwikkelen. The Cypher 

is vernoemd naar de kring van mensen die een natuurlijk podium vormt 

binnen de hiphopscene. Het platform zal kleinschalige presentaties bieden 

van nieuwe makers en optredens die voortkomen uit de activiteiten binnen 

het pand, naast onder meer workshops en masterclasses.

Educatie en participatie is peer-to-peer. Het hiphopmotto each 

one, teach one komt tot uiting in het aanbod aan workshops dat ISH met 

allerlei partners organiseert. Persoonlijke verhalen en ervaringen vormen 

de rode draad binnen de programma’s. Jaarlijks worden tussen 40 en 65 

workshops georganiseerd. Binnen de residencies, een speciaal onderdeel 

binnen het educatieprogramma, maken jongeren onder begeleiding van 

ISH-performers een voorstelling. 

ADVIES

Artistiek belang 

De Amsterdamse Kunstraad ziet ISH als een pionier op het gebied 

van urban dans in het theater. Al twintig jaar draagt Marco Gerris met ISH 

bij aan de ontwikkeling van dansstijlen die op straat hun oorsprong von-

den. De urban dans heeft een flinke ontwikkeling doorgemaakt en de hier-

bij horende verschillende dansvormen hebben hun weg naar het theater 
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weten te vinden. ISH is aanjager hiervan in Amsterdam en Nederland en 

bood als een van de eerste gezelschappen plek voor ontwikkeling aan 

(jonge) urban dansers en later ook makers, die elders niet terechtkonden.

De inhoudelijke lijn in de plannen van ISH vormt het idee dat 

‘grenzen niet bestaan en dat je je niet hoeft te conformeren aan de uitge-

stippelde wegen in de maatschappij’. De visie en de individuele skills van 

de performers zijn daarbij bepalend voor de stijl waarin gewerkt wordt. Het 

gezelschap laat hierin vakmanschap zien en blinkt technisch uit in verschil-

lende urban arts en sports, zoals breakdance, skaten en freerunning, die 

als choreografisch uitgangspunt dienen. 

Hoewel in de plannen sprake is van een algemeen geformuleerde 

missie, is geen vertaling gemaakt naar een artistieke visie die de projecten 

een duidelijke richting geeft. De ambitieuze projecten worden gemotiveerd 

vanuit schaalvergroting, maar inhoudelijk vindt er geen reflectie op plaats. 

Het plan beschrijft niet de artistieke visie en ontwikkeling van Marco Gerris 

als choreograaf en artistiek leider van het collectief. Dit gebrek aan reflec-

tie vindt de kunstraad een groot gemis. Hierdoor ontbreekt het in de plan-

nen aan samenhang tussen de verschillende projecten. 

In zijn voorstellingen blijft ISH dicht bij de poëzie van de straat en 

wordt er altijd vanuit hiphopprincipes vertrokken. De toegankelijke voor-

stellingen zijn vaak in co-creatie gemaakt onder Marco Gerris’ enthousi-

asmerende leiding en bieden een hoge mate van entertainment. Daar is 

de kunstraad over te spreken. De kunstraad vindt echter niet al het werk 

dramaturgisch overtuigen. ISH kent een wisselende kwaliteit in de manier 

waarop thema’s gepresenteerd worden. Naast grote voorstellingen waarin 

spektakel voorop staat, wordt in andere projecten ook ruimte geboden 

aan maatschappelijke thema’s, zoals in de What ISH-avonden. Hierin wer-

den actuele en relevante vraagstukken zoals gender geagendeerd en 

uitgediept in een open, clubachtige setting. De kunstraad waardeert dit en 

hoopt dat hier vervolg aan wordt gegeven. 

ISH ambieert naast een jaarlijkse grote- en kleinezaalproductie, 

drie grootschalige coproducties in samenwerking met partners. Eerder 

heeft ISH bewezen succesvol te zijn in het gezamenlijk neerzetten van 

omvangrijke projecten. Het collectief wordt veel gevraagd door pro-

minente partners. De kunstraad heeft waardering voor de ambities tot 

122

ADVIES AMSTERDAM BIS, KUNSTENPLAN 2021-2024 ISH



schaalvergroting, maar uit zijn zorgen over de vraag of het artistieke aan-

deel van de artistiek leider geborgd blijft in de grootse coproducties. De 

kunstraad vindt het van belang dat ISH zijn focus en eigen signatuur goed 

bewaakt in alle samenwerkingen. 

Belang voor de stad 
ISH vervult als voortrekker in de urban dans in Amsterdam een 

belangrijke rol: het gezelschap heeft een Amsterdams profiel, heeft een 

grote community om zich heen weten te bouwen en is inmiddels niet meer 

weg te denken uit de stad. Voorstellingen en activiteiten zijn gespreid over 

Amsterdam te zien en door de hele stad gaat het collectief verbindingen 

aan. Op verschillende manieren is het gezelschap zichtbaar in de stad. 

ISH sluit goed aan bij de belevingswereld van zijn (jonge) doel-

groep. Er is vraag naar groots totaaltheater met hoge amusementswaar-

de waarmee het gezelschap een breed en divers publiek bereikt. De 

kunstraad vindt het een goede zaak dat ISH voor publieksverbreding 

samenwerkt met meer traditionele partners zoals Het Nationale Ballet. Uit 

de aanvraag blijkt echter niet duidelijk hoe ISH dat nieuwe, andere publiek 

vast wil houden. De kunstraad mist een uitgewerkt en gedifferentieerd 

publieks- en marketingbeleid in de plannen. 

ISH werkt samen met uiteenlopende en interessante partners 

binnen en buiten de discipline, maar licht de keuzes in het plan niet toe. 

De kunstraad mist een consistente lijn hierin. De samenwerking met Het 

Nationale Ballet berust voor een belangrijk deel op een persoonlijke klik 

tussen de makers. De kunstraad is benieuwd naar de artistieke gronden 

op basis waarvan de samenwerking wordt voortgezet, wat de samenwer-

king voor het gezelschap betekent en welke ontwikkeling hierin wordt 

verwacht. 

Op het gebied van talentontwikkeling kiest het collectief vaak 

voor creatieve en eigenzinnige persoonlijkheden. ISH blijft ruimte bieden 

aan ISH-maker Lara Wakelkamp. Dit geldt ook voor de begeleiding van 

nieuwe makers, zoals Carl Refos. Daarnaast ontwikkelt ISH talentontwik-

kelingstrajecten met partners zoals Het Nationale Ballet en het Nederlands 

Blazers Ensemble. De kunstraad mist een beschouwing op de plannen 
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voor talentontwikkelingsprojecten. ISH kent in het signaleren en bege-

leiden van makers tot nog toe een organische manier van werken, en 

reageert daarin veelal op dansers en makers die zich bij het gezelschap 

aandienen. De kunstraad waardeert dit, maar had met het oog op de am-

bities, in de plannen een meer proactieve houding willen zien, met nieuwe 

talenten en een toelichting op het ontwikkelingstraject dat hen geboden 

wordt. 

Voor de urban arts in Amsterdam is het van belang dat niet al-

leen podiumtalenten ontwikkeld worden, maar ook talenten achter de 

schermen. ISH zou hier, als instelling die opteert voor een positie in de 

Amsterdam Bis, een rol in kunnen spelen.

De kunstraad onderschrijft het belang van het initiatief van ISH om 

een plek op te zetten voor de urban dans in Amsterdam. De stad heeft een 

plek en een netwerk nodig waar urban dans een gezicht krijgt en verder 

ontwikkeld wordt. Het vasthouden van talenten in het urban circuit en het 

zorg dragen voor de ontwikkeling van makers is nodig.

Participatie zit ISH in het bloed en het collectief biedt een on-

conventioneel, maar aansprekend aanbod. Educatie krijgt geen expliciete 

beschrijving in de plannen. Er is geen heldere doorgaande lijn binnen edu-

catie en geen sprake van een totaalpakket. ISH voorziet hierin ook niet voor 

de toekomst. Educatie gaat veelal om los aanbod, ook omdat er geen vaste 

samenwerkingspartners in het onderwijs zijn. Hoewel het educatiebeleid 

meer uitwerking behoeft, vindt de kunstraad het voor de hand liggen, dat 

hier gewerkt wordt vanuit het each one, teach one-principe, vertrekkend 

vanuit de hiphop. Het inzetten van smartphones, apps en digiborden is een 

goede nieuwe stap binnen de educatie. 

Internationaal is ISH al jaren een regelmatig gevraagd gezelschap. 

Aan de ene kant opereert het gezelschap grootschalig en commercieel, 

aan de andere kant wordt ruimte gegeven aan kleinschaligere initiatieven 

van nieuwe makers. Zo vindt de kunstraad het werk dat ISH gedaan heeft 

en voortzet in Suriname een grote impact hebben. Er wordt op die manier 

niet alleen geïnvesteerd in talentontwikkeling van makers binnen het col-

lectief, maar ook van dansers en makers in Suriname. ISH is een vertegen-

woordiger van de (ontwikkelingen in de) urban dans in het buitenland en is 

daarmee een belangrijk cultureel exportproduct. 
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Uitvoerbaarheid

De kunstraad is onder de indruk van hoe ISH zich als culturele 

instelling commercieel weet te profileren. ISH is een geliefde samenwer-

kingspartner, ook voor commerciële partijen zoals Mysteryland en Red 

Bull. 

Hoewel de algemene reserve goed is, waardoor de buffer vol-

doende lijkt, zijn de risico’s voor de voorgenomen, zeer grootschalige 

projecten met Carré en het Metropole Orkest aanzienlijk. De cofinanciering 

van deze coproducties moet nog nader uitgewerkt worden. De kunstraad 

heeft er begrip voor dat afspraken voor de lange(re) termijn hierover nog 

in de maak zijn, maar de grootschaligheid brengt grote financiële risico’s 

met zich mee. De kunstraad mist een financiële risicoanalyse voor dit soort 

enorme projecten en had graag gelezen over alternatieve financierings-

strategieën. ISH heeft een betrekkelijk kleine organisatie en backoffice, 

zeker in vergelijking met sommige partners. Ook hier ligt een risico om alle 

grootschalige samenwerkingen en projecten aan te gaan. De begroting is 

niet gedetailleerd genoeg om een goed inzicht te krijgen in de kosten en 

opbrengsten van de verschillende activiteiten. Ook de toelichting op (de 

verschillende posten in) de begroting is niet afdoende. 

De beschrijving van het toepassen van de Fair Practice Code 

is helder en komt eerlijk over. De kunstraad onderschrijft de keuze voor 

maatwerk op het gebied van arbeidsvoorwaarden; het gezelschap heeft 

zowel te maken met activiteiten die binnen als buiten een culturele context 

plaatsvinden. 

Voor de realisatie van the Cypher zoekt ISH samenwerking met 

Backbone en Solid Ground Movement. Bureau Broedplaatsen Amsterdam 

heeft zich bereid verklaard mee te werken aan het vinden van een fysieke 

plek in de stad. Hoewel de partners een eigen signatuur hebben, lijkt de 

samenwerking logisch omdat de initiatiefnemers van beide partnerorga-

nisaties uit de stal van ISH komen. Vanwege continuïteit van the Cypher 

is het, zoals ISH voor ogen heeft, verstandig de taak los te koppelen van 

het gezelschap, want de plannen zijn nog prematuur. De kunstraad vraagt 

zich af hoe er concreet invulling zal worden gegeven aan the Cypher, 

welke rollen de partijen vervullen in dit gezamenlijke initiatief en hoe er 
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samengewerkt wordt en expertise wordt gedeeld. Zeker nu Alida Dors 

van Backbone artistiek leider van Theater Rotterdam wordt, plaatst de 

kunstraad vraagtekens bij de invulling van de plannen voor the Cypher 

voor de korte termijn. Op basis van de ideeën zoals ze er nu liggen, advi-

seert de kunstraad the Cypher geen prioriteit te geven. De plannen behoe-

ven eerst nadere uitwerking.

Diversiteit en inclusie 
Het werk van ISH behelst vaak grootstedelijke verhalen die ra-

ken aan thema’s als identiteit en empowerment. Dat is herkenbaar voor 

een brede doelgroep. ISH vertrekt vanuit de hiphop, die van nature heel 

inclusief is, omdat het altijd gaat over de unieke persoonlijkheid van een 

performer en over hoe deze zich daarmee weet te onderscheiden van an-

deren. ISH biedt al jaren ruimte voor en achter de schermen aan verschil-

lende soorten mensen, ongeacht de culturele achtergrond en het uiterlijk. 

Daarmee laat het gezelschap een grote diversiteit aan mensen, disciplines 

en stijlen zien.

ISH opteert voor functieplek 3 in de Amsterdam Bis 2021-2024: dansge-

zelschap dat vanuit een duidelijke missie gericht op de inclusieve stad 

nieuwe dansvormen en jonge en/of nieuwe makers centraal stelt, een 

sterke verbinding met de stad heeft en een breed en divers publiek trekt 

onder meer op grote podia. De Amsterdamse Kunstraad adviseert, ISH de 

functieplek toe te kennen. 

Huidig    € 189.262

Huidig 2020*   € 190.966

Gevraagd   € 343.000

Advies    € 250.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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ADVIEZEN
FILM EN MEDIA

Op naam
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EYE FILMMUSEUM

In 2012 opende de Stichting Film Instituut Nederland (Eye) in 

Amsterdam-Noord de deuren van het Eye Filmmuseum aan het IJ. Vanuit 

het Vondelpark verhuisde de instelling naar een grootschalig filmcentrum 

in een markant gebouw, waar 700.000 bezoekers per jaar komen voor 

culturele activiteiten, horecabezoek en zakelijke evenementen. Aan de 

Asterweg is het Eye Collectiecentrum gevestigd, de collectiewerkplaats 

voor conservering, restauratie en onderzoek.

De instelling heeft als missie een schatbewaarder, een pionier en 

een gids te zijn in de wereld van de film en kunst van het bewegend beeld. 

De visie van Eye vertaalt zich in de wil om wereldwijd toonaangevend te 

zijn in de wijze waarop film binnen een museale context wordt bewaard 

en getoond. Eye presenteert en bewaart film als kunst, vermaak, cultureel 

erfgoed en maatschappelijk document. Daarbij kijkt de instelling niet alleen 

naar grote klassiekers en gevestigde namen, maar wil ze ook ruimte geven 

aan het onbekende en het experiment, om zodoende een nieuw perspec-

tief te bieden op film en (film)geschiedenis en de kunst van het bewegende 

beeld.
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Eye is een museum, een archief, een presentatie-instelling, een 

kennisinstituut en een filmsector-ondersteunende instelling. De ambities 

die Eye formuleert op het terrein van de collectie zijn vierledig: doorontwik-

keling van het digitale ecosysteem, structurele financiering voor research 

en development, verdere online ontsluiting van de collectie en het werven 

van financiering voor een aankoopfonds van expanded cinema, van virtual 

reality tot filmische installaties. 

De prioriteiten voor het presentatiebeleid van Eye liggen in de 

aankomende periode op maatschappelijke relevantie, het bieden van nieu-

we perspectieven en experimenten, en daarnaast het financieren van een 

project space (ruimte voor installaties, performances en virtual reality).

Speerpunten op het vlak van educatie zijn: meer structurele 

aandacht voor familieprogramma’s, uitbouw van onderscheidende on-

derwijsprogramma’s, intensivering van de samenwerking met scholen in 

Amsterdam-Noord, continuering van het Amsterdams Filmmenu en, in het 

licht van Eye’s landelijke rol op educatiegebied, meer samenwerking met 

de provincie Noord-Holland op het gebied van filmeducatie-hubs. 

De collectie- en presentatietaken van Eye vallen onder de 

Erfgoedwet. De beleidsvoornemens voor de ondersteunende taken voor 

landelijke educatie en de internationale promotie van de instelling, zijn be-

schreven in de plannen voor de landelijke BIS-aanvraag. Eye richt zich de 

komende vier jaar, wat betreft de Amsterdam BIS, op de lokale museale en 

educatieve taken, de samenwerkingsprojecten en in het bijzonder op de 

betekenis van Eye voor Amsterdam-Noord.

ADVIES

Artistiek belang

Eye Filmmuseum is het enige museum in Nederland voor film- 

erfgoed en filmcultuur. De Amsterdamse Kunstraad onderschrijft dat Eye 

‘zowel het Rijks en het Stedelijk Museum van de film in Nederland’ is. Eye 

toont vakmanschap en excellentie op het gebied van het uitvoeren van zijn 
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artistiek-inhoudelijke activiteiten. De organisatie programmeert met suc-

ces een breed en bijzonder filmaanbod. De kunstraad vindt de visie op het 

tentoonstellingsprogramma boeiend en constateert dat dit in de praktijk 

leidt tot prikkelende en technisch hoogstaande presentaties. 

De presentatieprogramma’s zijn uitnodigend, goed ontwikkeld en 

geven de bezoeker een verdiepende ervaring. Uit de keuzes die gemaakt 

worden binnen de programmering, blijkt een gedegen kennis van de film-

geschiedenis en (film)industrie. De programma’s die Eye biedt, worden 

over het algemeen door de (film)pers hooggewaardeerd en trekken be-

zoekers (ook) van ver buiten Amsterdam. De kunstraad merkt op dat Eye 

in haar programmering op een innovatieve en heldere manier blijft zoeken 

naar de juiste balans tussen bewezen talent en experiment, en tussen 

historisch belangwekkende en nieuwe vormen van beeld- en filmkunst. De 

instelling stimuleert en presenteert daarmee nieuwe vormen van story- 

telling. De kunstraad heeft er alle vertrouwen in dat Eye zorgdraagt voor 

een vakkundige uitvoering.

Innovatie spreekt uit de introductie van nieuwe formats in de 

maandelijkse programmering, waarbij Eye de nieuwste ontwikkelingen in 

de film- en beeldcultuur laat zien. De kunstraad is vooral te spreken over de 

verschillende activiteiten van de Xtended-programmering omtrent virtual 

reality en gecureerde filmprogramma’s die anders alleen op internationale 

filmfestivals te zien zijn. 

Eye slaagt er goed in topkwaliteit uit het brede scala van de film-

wereld specifiek onder de aandacht te brengen bij een groot publiek. 

De instelling bekleedt in de filmwereld een pioniersrol en voor-

beeldfunctie op restauratie- en archiveringsgebied en digitalisering. De 

invloed van Eye hierin is onmiskenbaar, constateert de kunstraad. De ken-

nis die Eye in huis heeft, draagt bij aan het creatieve filmische klimaat van 

de stad Amsterdam en de aantrekkingskracht die de stad hierdoor heeft 

op makers en onderzoekers uit het hele land. De ambities die de instelling 

op dit terrein formuleert, zijn gefundeerd en worden bekrachtigd door de 

belangstelling van de internationale museum- en archiefcollega’s die de 

jaarlijkse Eye International Conference bezoeken. 

De internationale promotietak van de organisatie is, sinds kort 

onder de naam SEE NL, actief op de belangrijkste filmfestivals en -podia in 
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de wereld om de Nederlandse filmsector te promoten. De kracht van Eye 

ligt daarbij in het samenbrengen van verschillende partijen.

De kunstraad staat positief tegenover een project space, die 

ruimte biedt aan korter lopende tentoonstellingen van nieuwe makers die 

het experiment omarmen. De kunstraad raadt aan hiervoor een directe ver-

binding te leggen met talent hub Moving Arts Centre Amsterdam (MACA). 

Eye is hiervan een van de kwartiermakers, en de kunstraad adviseert om te 

onderzoeken of het betrekken van eenzelfde locatie niet voor de hand ligt. 

Hier kunnen makers en publiek elkaar treffen en kunnen meer makers on-

derling hun expertise uitwisselen.

Belang voor de stad
De kunstraad erkent de waarde van Eye voor de stad, maar mist 

in de aanvraag een overtuigende invulling van de taken van de activiteiten 

die specifiek gericht zijn op Amsterdam.

Het is logisch en ook aan te moedigen dat Eye zich binnen 

Amsterdam eerst focust op het stadsdeel waarin zij gevestigd is en ook 

aangeeft daar een voortrekkersrol te willen spelen. Betrokkenheid bij het 

stadsdeel door middel van deelname aan bijvoorbeeld Cultuurtafel Noord 

en Filmclub Noord moedigt de kunstraad aan. In de ondernemingsplannen 

worden deze initiatieven echter erg summier aangestipt en de effecten op 

een daadwerkelijke verbinding met de inwoners van het stadsdeel kan de 

kunstraad daarin ook niet teruglezen.

Het Eye Collectiecentrum aan de Asterweg biedt geïnteresseer-

den de mogelijkheid om in de archieven van het museum te zoeken. Het is 

een mooi initiatief tot ontsluiting van de collectie, bedoeld voor een breed 

publiek. Wel vraagt de kunstraad zich af of dit voldoende bekend is bij de 

inwoners van Amsterdam. 

Eye is zich er wel van bewust welk publiek het bereikt en welke 

publieksgroepen (nog) niet. De kunstraad constateert dat de instelling op 

projectbasis het contact met verschillende publieksgroepen heeft we-

ten te versterken en spreekt de hoop uit dat Eye deze wijze van werken 

structureel verankert in haar beleid. Het project met buurtambassadeurs 

toont dat Eye gehoor heeft gegeven aan eerdere kritiek dat de instelling 
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onvoldoende openstond voor de ‘gewone’ Amsterdammer. Het project laat 

een aantal inwoners met verschillende achtergronden en uit verschillende 

stadsdelen meedenken over de familieprogrammering, De kunstraad had 

echter graag meer willen lezen over de resultaten van het publieksbeleid, 

mede gezien het feit dat de instelling acht jaar geleden al haar deuren 

opende aan de oevers van ’t IJ. 

In Eye vinden veel festivals plaats zoals Cinedans, Keep an Eye/

Filmacademie, Imagine en Taartroversfestival. De instelling zegt daarbij 

een publiek te bereiken buiten het reguliere film- en museumbezoek om. 

De kunstraad merkt op dat Eye hierbij in enkele gevallen vooral de rol van 

host op zich neemt, waarbij het inhoudelijke werk binnen de samenwerking 

verricht wordt door de externe partijen. 

Eye besteedt in het ondernemingsplan weinig aandacht aan 

didactische kwesties; het gestelde, maar niet uitgewerkte belang van 

beeldcultuur. Het onderwijzen van mediawijsheid, waardoor scholieren 

beter geïnformeerd zijn in de enorme hoeveelheid media-aanbod, is in een 

samenleving waar beeldtaal zo dominant aanwezig is, van fundamenteel 

belang. Dat maakt de plannen in de aanvraag op dit punt – ook gezien de 

rol die Eye vervult binnen de landelijke leerlijn filmeducatie – minder diep-

gaand dan verwacht. 

Uitvoerbaarheid
De kunstraad beoordeelt de begroting als realistisch. De bedrijfs-

voering is gezond en stabiel, en de begroting wordt gedekt door een mix 

van inkomsten, met meerdere subsidiestromen op nationaal en stedelijk 

niveau. De bijdrage vanuit het ministerie van OCW is substantieel en on-

derschrijft het nationale belang van de instelling. 

De kunstraad beaamt de rol die Eye voor zichzelf definieert als 

schatbewaarder, gids en pionier. De grootte en omvang van de doelen die 

Eye daarbij voor zichzelf formuleert, bemoeilijken logischerwijs de slag-

vaardigheid van de organisatie. En dat kan ten koste gaan van de focus op 

de uitvoerbaarheid van de kerntaken van de instelling.

De kunstraad onderkent dat Eye zich in een ingewikkelde spa-

gaat bevindt, waarbij de instelling enerzijds inkomsten voor de dagelijkse 
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bedrijfsvoering genereert met het exploiteren van de zalen. Anderzijds wil 

Eye de benodigde ruimte kunnen gebruiken om de collectie van de instel-

ling en nieuwe presentatieprogramma’s te maken en tentoon te stellen. 

Verhuur van de zalen is een enorme belasting voor de organisatie en legt 

druk op de inhoudelijke activiteiten, constateert de kunstraad. Interessante 

en relevante exposities, bijvoorbeeld op het gebied van nieuwe media, 

krijgen daardoor niet de aandacht en de fysieke plek in het gebouw, die zij 

volgens de kunstraad wel verdienen. 

De organisatie geeft aan dat het al jaren op het scherpst van de 

snede opereert zodat er geen rek meer in de begroting zit. De terugloop 

van sponsorinkomsten, objectief gezien een relatief klein percentage van 

de overkoepelende begroting, heeft daardoor verhoudingsgewijs een 

grote impact.

Hoewel de aanvraag voor de financiële ondersteuning voor 

MACA en een project space via andere subsidieroutes lopen, vraagt de 

kunstraad zich af of de instelling de financiële risico’s (beheer en meerja-

renonderhoudsplan) van een initiatief zoals een project space, voldoende 

onderkent. Datzelfde geldt voor de mogelijke druk die dit op de organisatie 

uitoefent. 

Diversiteit en inclusie 
Eye geeft aan, meerdere perspectieven te willen tonen op de 

(film)geschiedenis. Het verbinden van het heden, verleden en toekomst 

van film verschaft een noodzakelijke context, waardoor een pluriforme blik 

kan ontstaan. Op het vlak van diversiteit en inclusie, urgentie en oorspron-

kelijkheid mist de kunstraad in de programmering een andere (niet-wes-

terse) blik die zou kunnen bijdragen in het aanspreken van een breder 

publiek. Op dit moment trekken de tentoonstellingen en projecten vooral 

een homogeen (hoogopgeleid en wit) publiek.

De werkzaamheden van een daartoe in het leven geroepen ‘werk-

groep Inclusie’ worden summier gespecificeerd, net als het monitorings-

proces van de implementatie van de werkzaamheden. De kunstraad vindt 

het zorgwekkend dat een toonaangevend instituut als Eye, behalve een 

werkgroep, ogenschijnlijk verder geen externe expertise heeft ingehuurd 
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om op het gebied van personeel, programmering en publiek grote stappen 

te maken op het gebied van diversiteit.

Echter, de plannen om meer te gaan werken met gastprogram-

meurs, gastcuratoren en gastmarketeers, en het installeren van denktanks, 

stemmen de kunstraad positief. De instelling stelt zich daarmee open voor 

een meerstemmige blik op de collectie en biedt ruimte voor mogelijk an-

dere vormen van ontsluiting. Deze initiatieven kunnen bijdragen aan een 

diverser personeelsbestand. De kunstraad merkt op dat er wel een zekere 

mate van vrijblijvendheid ontstaat, omdat enthousiaste filmprofessionals 

dit werk vaak onbezoldigd of op projectbasis doen. Het zou beter zijn de 

expertise structureel aan de instelling te verbinden.

De kunstraad moedigt het concept van het MovieZone social 

team aan. Binnen dit programma werkt Eye samen met een groep jongeren 

met verschillende culturele en sociale achtergronden uit de hele stad. Een 

mooi voorbeeld van een initiatief waarbij Eye een meer heterogene groep 

aanspreekt. 

Eye Filmmuseum wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 

opgenomen.

Huidig    € 168.012

Huidig 2020*   € 169.524

Gevraagd   € 330.000

Advies    € 175.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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IDFA

IDFA (International Documentary Film Festival Amsterdam) is 

het grootste documentairefilmfestival ter wereld. IDFA stelt zich ten doel 

creatieve documentairefilms en toeschouwers bij elkaar te brengen. De 

creatieve documentairefilm is het uitgangspunt van IDFA – films die op een 

originele manier de werkelijkheid tonen en uiting geven aan de onafhanke-

lijke visie van de filmmaker. Deze artistieke eis is het belangrijkste selectie-

criterium, naast maatschappelijke urgentie en toegankelijkheid. 

Voor filmprofessionals heeft IDFA Het Forum (cofinancierings- 

en coproductiemarkt), Docs for Sale (inclusief een online markt) en de 

IDFAcademy (het talentontwikkelingsprogramma). Het in 1998 opgerichte 

IDFA Bertha Fonds biedt steun aan documentairemakers uit Afrika, Azië, 

Latijns-Amerika, het Midden-Oosten en Oost-Europa, vooral daar waar 

onafhankelijke documentaires om uiteenlopende redenen geen onder-

steuning krijgen.

IDFA’s DocLab is een internationaal programma voor nieuwe vor-

men van digital storytelling in uiteenlopende media en disciplines binnen 

het documentaire-genre. 
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IDFA blijft de komende periode vier accenten leggen in zowel 

het festivalprogramma als in de andere onderdelen van de instelling: de 

niet-westerse documentaire, de interactieve documentaire, de jeugd-

documentaire en de Nederlandse documentaire. Aan de hand van drie 

grote ‘verhaallijnen’ – mens & maatschappij, duurzaamheid & innovatie, 

en kunst & cultuur – maakt IDFA het publiek wegwijs in het aanbod van 

programma’s.

Prioriteit geeft IDFA de komende periode aan talentontwikkeling, 

nieuwe media, en diversiteit en inclusie. IDFA heeft onverminderd de am-

bitie om IDFAcademy te ontwikkelen tot het belangrijkste opleidingstraject 

ter wereld voor documentairetalent. Om dit te verwezenlijken wordt de 

selectie van talenten de komende periode scherper en vindt er meer op 

maat gemaakte begeleiding plaats. IDFAcademy wordt onder meer uitge-

breid met IDFAcademy Fellowships en IDFAcademy Online. IDFA wil een 

artistiek onderzoeksplatform voor nieuwe media ontwikkelen en het pu-

blieksprogramma voor nieuwe media uitbreiden.

De educatieve hoofdactiviteit van IDFA zijn de schoolvoorstel-

lingen tijdens het festival. IDFA zet de komende jaren in op verdere groei, 

voornamelijk door voorstellingen ook gedurende de rest van het jaar en in 

de regio te organiseren. 

Speciale aandacht besteedt IDFA aan het ontwikkelen en verrij-

ken van de IDFA-website met online documentaires, om, naast het berei-

ken van nieuwe publieksgroepen, het festival ook gedurende het jaar te 

verlengen. 

ADVIES

Artistiek belang

IDFA is een sterk merk geworden in de stad, het land en de inter-

nationale documentairewereld. Het festival kan bogen op spraakmakende 

films die hun wereldpremières tijdens het festival beleven, op belangwek-

kende gasten die vanuit de hele wereld het festival bezoeken en op de 
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aanwezigheid van de internationale filmpers.

De plannen voor 2021-2024 zijn helder, concreet en meetbaar. De 

Amsterdamse Kunstraad waardeert het dat IDFA een proactieve, nieuws-

gierige organisatie is die kritisch naar zichzelf blijft kijken. 

IDFA presenteert zich in het ondernemingsplan voor 2021-2024 

als een instituut in plaats van alleen een jaarlijks festival. IDFA kiest voor 

deze uitbreiding omdat het zegt te zijn uitgegroeid tot een instituut dat 

richting geeft, de agenda bepaalt en een partij is geworden waar interna-

tionaal rekening mee wordt gehouden. De kunstraad kan zich vinden in 

de kwalificering die IDFA zichzelf geeft en vindt dat de organisatie zich al 

in haar werkwijze als zodanig heeft bewezen. De IDFAcademy, het IDFA 

Bertha Fonds en IDFA DocLab zijn voorbeelden van programma’s die, 

het hele jaar door, internationaal een belangrijke functie hebben in de 

documentairewereld.

IDFA geeft aan zowel binnen als buiten het festival constant te 

zoeken naar de balans tussen kunst als expressiemiddel op zich en kunst 

als sociaal-activistisch middel. De kunstraad vindt dat de instelling er goed 

in slaagt om het evenwicht tussen beide te behouden, zonder aan kwaliteit 

in te boeten. Doordat de organisatie zich bewust is van dit continue span-

ningsveld blijft zij juist scherp in evaluaties en actieplannen.

IDFA ziet en neemt zijn verantwoordelijkheid om de gehele 

documentaireketen blijvend te versterken. Het festival creëert kansen 

voor regisseurs, filmproducenten, distributeurs en sales agents door hen 

rond de programmering veel mogelijkheden te bieden om te netwerken 

en door bij te dragen aan een gemeenschappelijke verbetering van het 

documentaireveld. 

Het Forum is een mooi voorbeeld van IDFA’s intrinsieke moti-

vatie om te verbinden. Deze coproductie-markt is uitgegroeid tot een 

belangrijk internationaal platform waar inmiddels, naast traditionele om-

roepfinanciers, ook (S)VOD, streamingplatforms en nieuwemediapartijen 

aanschuiven. 

Voor bezoekers biedt IDFA een breed scala van urgente maat-

schappelijke films. De programmering bestaat uit een breed palet aan 

smaken, waardoor het festival een open en toegankelijk karakter heeft. De 

kunstraad waardeert de meerwaarde die IDFA de getoonde films geeft. Dat 
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doet het enerzijds door de films middels de programmering in een bepaal-

de context te plaatsen, anderzijds door nagesprekken te organiseren met 

makers, experts en publiek, waardoor het kijken van de film niet alleen een 

individuele ervaring blijft.

DocLab is een internationaal programma voor nieuwe vormen 

van digital storytelling. Tijdens het festival is er een centrale ontmoetings-

plek voor makers en bezoekers van dit innovatieve programma, waar de 

beste interactives van het documentaire-vak worden gepresenteerd. De 

kunstraad ziet potentie om de getoonde werken, op meer fysieke en digi-

tale plekken, gelardeerd in de brede festivalprogrammering, terug te zien.

IDFA selecteert talent uit de hele wereld om deel te nemen aan de 

IDFAcademy, maar blijft een accent leggen op makers uit niet-westerse 

landen en uit Nederland, op nieuwe mediamakers en op vrouwelijke ma-

kers. De kunstraad ondersteunt deze strategie en is ervan overtuigd dat 

IDFA bij het maken van de keuzes altijd de artistieke inhoud hoog in het 

vaandel houdt.

Nederland heeft internationaal een goede naam op het gebied 

van documentaires. IDFA zou volgens de kunstraad een nog grotere bijdra-

ge kunnen leveren aan de internationale kansen voor Nederlandse docu-

mentairefilms, door het bijstellen van de selectiecriteria voor de categorie 

IDFA Competition for Dutch Documentary. Door niet alleen premièrefilms 

te selecteren, maar naar alle releases en uitzendingen van het betreffende 

jaar te kijken, wordt de internationale potentie van de titels vergroot. 

Belang voor de stad
De kunstraad begrijpt dat IDFA, mede door de grenzen aan de ca-

paciteit van de binnenstad van Amsterdam, de komende periode geen pri-

oriteit geeft aan een groei van het aantal bezoekers. IDFA richt zich op het 

stabiliseren van een publieksbereik van circa 300.000 bezoeken per jaar. 

Het festival ziet wel mogelijkheden tot het uitbreiden van publiek, om door 

het jaar heen nieuwe samenwerkingen aan te gaan met satellietlocaties in 

de regio Amsterdam en de rest van Nederland. Deze ambitie strookt met 

de wens om als toonaangevend instituut te worden gezien. De kunstraad 

prijst IDFA dat het van de nood een deugd heeft gemaakt. Het gebrek aan 
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geschikte betaalbare locaties in het centrum had als consequentie dat het 

festival nu al jaren door de gehele stad verspreid is.

Door de grote verscheidenheid en spreiding van vertoningsloca-

ties is de drempel voor bezoekers laag. Veel bezoekers zijn IDFA trouw en 

bezoeken het festival meerdere jaren achtereen. Dat is een duidelijke ver-

dienste van IDFA. 

IDFA werkt actief samen met verschillende organisaties in de stad, 

onder andere met het Bijlmer Parktheater, Podium Mozaïek, Tolhuistuin en 

Theater de Meervaart. Buiten de gebaande paden focust de organisa-

tie zich op nieuwe locaties zoals OSCAM in Zuidoost, New Metropolis in 

Zuidoost en Nieuw-West, en Sexyland in Noord. De kunstraad hoopt dat 

de continuïteit gewaarborgd blijft en dat IDFA erin slaagt de samenwerkin-

gen met de partners op de verschillende locaties in de stad te laten slagen. 

De kunstraad merkt op dat het IDFA’s kracht is om een samenwerking te 

bewerkstelligen die voor beide partijen een heuse meerwaarde heeft.

Het zou volgens de kunstraad een uitgelezen moment zijn, gezien 

IDFA’s ambities om het hele jaar door in de stad te programmeren, als de 

instelling zou gaan investeren in duurzame relaties met de verschillende 

stadsdelen. De vergroting van het draagvlak per wijk zorgt voor een veran-

kering waardoor nieuwe publieksgroepen kunnen worden bereikt. 

IDFA wil het aantal scholieren vergroten dat via IDFA’s scholen-

voorstellingen kennismaakt met documentairefilm. De voorgenomen groei 

wat betreft educatie, om in de aankomende periode het bereik van 40.000 

naar 50.000 leerlingen te vergroten, noemt de kunstraad realistisch. Het 

aanboren van een nieuw, jong en divers publiek helpt IDFA in het verla-

gen van de gemiddelde leeftijd van de bezoekers en draagt bij aan een 

breder blikveld voor de instelling. De kunstraad ondersteunt IDFA’s visie 

dat beeldtaal een sterke rol kan innemen in het cultureel-maatschappelijk 

onderwijs. Vandaag de dag is het belangrijker dan ooit om jongeren me-

diawijsheid bij te brengen. Niet alleen om hen beter geïnformeerd keuzes 

te laten maken uit het huidige media-aanbod, maar ook om de leerlingen 

te leren zich een mening te vormen over en te genieten van wat zij beleven 

aan maatschappelijke thema’s, zienswijzen en creatieve opvattingen.
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Uitvoerbaarheid 

De kunstraad kwalificeert de begroting van IDFA als realistisch. 

De kosten van de instelling worden gedekt door een mix van structurele en 

incidentele financieringsbronnen. De kunstraad looft deze mix van inkom-

sten, waarbij IDFA aangeeft dat recettes niet leidend mogen worden. Het is 

de uitdaging om de balans tussen kunst en commercie in de programme-

ring te bewaken. De kunstraad vreest dat compenseren van de terugloop 

van sponsor- en subsidie-inkomsten door het verhogen van de toegangs-

prijzen, een onwenselijk gevolg zou kunnen hebben voor de toegankelijk-

heid van het festival.

IDFA combineert maatschappelijke verantwoordelijkheid en en-

gagement met een zakelijke aanpak. De kunstraad vraagt zich af of de 

bedreiging van de commercie die IDFA ervaart, ook wellicht tot kansen zou 

kunnen leiden. IDFA kan het zich als sterk merk veroorloven om sponsoren 

uit het bedrijfsleven te vinden wier idealistisch gedachtegoed met dat van 

IDFA overeenkomt. 

Met de benoeming van Orwa Nyrabia heeft IDFA zijn creatieve 

impact en wereldse blik versterkt. De kunstraad heeft alle vertrouwen dat 

met de komst van de artistiek directeur, samen met de festivaldirecteur de 

kwaliteit van het festival hoog zal worden gehouden.

Het vaste team heeft kennis en ervaring van de documentaire- 

industrie, en werkt proactief om de creatieve documentaire en de maat-

schappelijke impact die documentaire kan hebben, op positieve wijze te 

stimuleren. Door de jaren heen heeft de organisatie laten zien activiteiten 

met originaliteit, vakmanschap en excellentie uit te voeren.

IDFA werkt volgens de principes van de Governance Code 

Cultuur. Ook wordt de Fair Practice Code toegepast. Medewerkers ont-

vangen een eerlijke financiële beloning en worden actief betrokken bij de 

ontwikkeling van beleidsplannen.

Diversiteit en inclusie
IDFA werkt vanuit de intrinsieke motivatie en overtuiging dat diver-

siteit en inclusie een waardevolle bijdrage aan de documentaire-industrie 
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biedt. De samenwerkingen die IDFA met lokale en nationale partners aan-

gaat, zijn daar een voorbeeld van. 

IDFA streeft op meerdere fronten diverse perspectieven en een 

inclusieve benadering na, bijvoorbeeld via de ondersteunde rol door 

het IDFA Bertha Fond, de selectie van films en binnen de organisatie. 

Verschillende invalshoeken leiden tot meerstemmigheid die bijdraagt aan 

de verrijking van het documentairefilm-genre. Programmeurs scouten 

documentaires op kleine niet-westerse festivals en het programmateam is 

steeds gevarieerder samengesteld. Het aandeel van niet-westerse films in 

de programmering is gestegen van 25% naar 40%, een ontwikkeling die de 

kunstraad aanmoedigt.

Het merendeel van de bezoekers bestaat uit een ouder en hoog-

opgeleid publiek met een Nederlandse monoculturele achtergrond. De 

kunstraad constateert dat IDFA zich bewust is van de uitdagende situatie 

waarin het festival zowel de huidige als nieuwe bezoekers wil (blijven) 

bereiken en bedienen. IDFA vertaalt dit door zichzelf de actieve taak te 

stellen om een jonger en meer divers publiek aan te boren. Het uitgebreide 

publieksonderzoek dat IDFA jaarlijks uitvoert onder verschillende doel- en 

leeftijdsgroepen is daarbij een goede tool om de activiteitenagenda’s nog 

beter in te kunnen richten.

Sinds 2018 organiseert IDFA IDFA Meets, een programma om 

(Amsterdamse) jongeren vanaf 19 jaar met verschillende culturele achter-

gronden gedurende het jaar door met documentaire en discussie te berei-

ken. De kunstraad vindt dit een goed en interessant initiatief en had in het 

ondernemingsplan graag meer willen lezen over concrete resultaten van 

de georganiseerde events.

De kunstraad prijst de voorbeeld stellende rol die IDFA heeft ge-

pakt door in 2019 als eerste documentairefestival het initiatief 5050x2020 

Pledge for Gender Parity and Inclusion in Film Festivals te ondertekenen. 

De belofte voor een grotere gendergelijkheid heeft IDFA tijdens de laatste 

editie al ingelost.
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IDFA wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 opgenomen.

Huidig    € 630.882

Huidig 2020*   € 636.560

Gevraagd   € 886.560

Advies    € 800.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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ADVIEZEN
LETTEREN EN DEBAT

Op naam
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DE BALIE
 

De Balie produceert programma’s over kunst, cultuur en politiek. 

Daarbij werkt De Balie vanuit de visie dat podiumkunst een uitgelezen 

kunstvorm is om publiek tot introspectie, empathie, overpeinzingen en 

nieuwe inzichten te brengen. De Balie gelooft dat een open, pluriforme, de-

mocratische en rechtstatelijke samenleving de beste samenleving is. Dit is 

leidend voor wat De Balie doet en maakt. Het debat, hoe moeilijk dat soms 

ook kan zijn, is leidend in alle programma’s. De producties van De Balie zijn 

crossovers tussen theater, muziek, cinema, journalistiek gesprek, literatuur 

en beeldende kunst. De Balie herbergt in de Filmzaal een documentaire- 

filmtheater met dagelijks vier tot zes vertoningen van actuele documentai-

res en speelfilms.

Talentontwikkeling is structureel ingebed in de organisatie. Via 

de STUDIO worden jonge experts opgeleid. Met een cultuureducatiepro-

gramma richt De Balie zich voornamelijk op jongeren en op studenten van 

de Hogeschool van Amsterdam. Als incubator en emancipator wil De Balie 

de plek zijn waar kunstenaars, aanstormende talenten, denkers, weten-

schappers, activisten, politici en publiek elkaar ontmoeten en raken. De 
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Balie werkt als een burgerschapsgenerator vanuit het idee van versterking 

van rechtsstaat en democratie. Dit doet De Balie door met de eigen redac-

tie van bijna twintig programmamakers samen te werken met sprekers en 

organisaties uit alle geledingen en windstreken. De Balie is gestart met Live 

Journalism, waarvan de ondertitel luidt ‘Waar Amsterdammers de hoofd-

rol spelen’. In een theatersetting brengt het team van Live Journalism de 

resultaten samen van onderzoek naar urgente thema’s die in Amsterdam 

spelen en waarbij het algemeen belang in het geding is, zoals eerder over 

achterstallig onderhoud in huurwoningen in de stad. De komende jaren wil 

De Balie vaker op verzoeken vanuit het land voor hulp, samenwerking en 

kennisdeling ingaan en haar verantwoordelijkheid nemen om goed samen 

te werken in Amsterdam en de metropoolregio Amsterdam.

Behalve groei in de stad en regio ambieert De Balie ook internatio-

nale groei. Juist omdat onderhoud aan de democratie urgenter is dan ooit, 

aldus de instelling. De Balie wil dit doen door de innovatieve programme-

ring te presenteren op Europese podia en festivals. Over de theatrale pro-

ducties, die in samenwerking met theatergezelschappen zoals ITA worden 

gemaakt, zijn al afspraken om deze naar de grote Europese hoofdsteden 

toe te brengen. Om de groei te realiseren, neemt De Balie haar organisatie-

structuur onder de loep en breidt een aantal afdelingen uit.

ADVIES

Artistiek belang

De Balie is een gewaardeerde, relevante plek om het debat te 

voeren. De Balie heeft in de ogen van de Amsterdamse Kunstraad een hel-

dere artistieke visie waar activiteiten logisch uit voort komen. De instelling 

stimuleert de debatcultuur en maakt maatschappelijk betrokken program-

ma’s over zeer uiteenlopende onderwerpen. De doorlopende programma’s 

zoals De Vrijheidslezingen, Grote Denkers, Kenniscafé, Operatie Interview 

en Beeldbepalers en Toonzetters vormen een sterk onderdeel van de pro-

grammering. De kunstraad vindt de programmering van De Balie urgent, 
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maar kan zich niet geheel vinden in de bewering van De Balie dat zij ‘elke 

dag actualiteit in artistieke vorm’ organiseert.

Het combineren van kunstdisciplines, of het toevoegen van een 

actuele monoloog over een maatschappelijk thema aan een concert, 

vindt de kunstraad als vorm interessant, maar levert niet altijd een ge-

slaagde voorstelling op. Als documentaire-filmtheater is De Balie uniek in 

Amsterdam – het is de enige plek waar documentaires ook voor langere 

periodes op het grote doek worden vertoond. Documentairefilm is een 

kwetsbaar filmgenre dat het verdient om beschermd te worden.

Een programma als Food for Thought, waarin een programmama-

ker en de chef-kok van De Balie samen met het publiek op zoek gaan naar 

duurzame, diervriendelijke, betaalbare en lekkere gerechten voor op de 

menukaart, vindt de kunstraad een mooi voorbeeld van discipline-over-

stijgend initiatief, waar De Balie zich manifesteert als incubator, maar een 

dergelijke aanpak ziet de kunstraad in de rest van de programmering nog 

te weinig terug.

De kunstraad heeft waardering voor de interessante onderwerp-

keuzes. De Balie nodigt ook sprekers uit met extreme opvattingen, wat er 

soms toe leidt dat andere genodigden hun optreden afzeggen. Het is goed 

dat De Balie zich hier bewust van is en hierop reflecteert in de aanvraag. 

De kunstraad constateert dat door de social media de spelregels voor 

het voeren van debatten zijn veranderd. Ook is er een ander krachtenveld 

ontstaan naast de livedebatten die in De Balie worden georganiseerd. Daar 

speelt De Balie wat de kunstraad betreft te reactief op in. Het debatcentrum 

zou zich hierin meer leidend en sturend kunnen opstellen. 

Voor de programmering van het documentaire-filmtheater werkt 

De Balie sinds 2012 samen met Rialto. Het vakmanschap achter De Balie 

Cinema en de artistieke kwaliteit van de programmering is goed. De pro-

grammering is niet heel origineel, vaak zijn de films ook in andere filmthe-

aters in Amsterdam te zien. Als er dan geen korte inleiding of nagesprek 

is, wordt de toegevoegde waarde van de vertoning in De Balie minder 

vanzelfsprekend.

De Balie geeft aan de verkregen positie van het documentai-

re-filmtheater te willen bestendigen en verder uit te bouwen. De kunstraad 

zou graag zien dat De Balie meer investeert in randprogrammering.  
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De plannen tot kruisbestuivingen binnen de gehele De Balie-

programmering vindt de kunstraad vooral een voortzetting van de huidige 

koers.

Belang voor de stad
De Balie heeft als oudste debatcentrum van Amsterdam een be-

langrijke positie in de stad. De Balie geeft Amsterdammers een stem en 

stimuleert met de verschillende programma’s participatie en burgerschap. 

De kunstraad vindt Live Journalism een mooie manier van De Balie om de 

verhalen uit de stad op te halen. Amsterdammers kunnen zich gehoord 

voelen en ervaren dat hun verhalen een impact kunnen hebben.

De kunstraad heeft waardering voor de urgentie van de program-

mering. Uit de keuzes spreekt een grote betrokkenheid bij veel verschillen-

de maatschappelijke thema’s. Wel wijst de kunstraad erop dat een te breed 

aanbod ook een potentieel gevaar kan zijn. Met een programmering die te 

veel ‘uitwaaiert’, kan het lastig worden nieuw publiek te bereiken, tenzij elk 

programma goed gericht is op een doelgroep. 

De Balie heeft de kunstraad niet voldoende weten te overtuigen 

van het publieksbeleid. De kunstraad vraagt zich af hoe goed De Balie haar 

publiek kent en hoe De Balie nieuwe publieksgroepen wil bereiken en naar 

zich toe wil trekken.

Een van de aandachtspunten die de kunstraad in het kunstenplan- 

advies 2017-2020 meegaf, was het uitvoeren van een publieksonderzoek. 

De Balie heeft in 2017 en 2019 een onderzoek gedaan onder een kleine 

1350 respondenten. De kunstraad vindt het een gemiste kans dat met de 

uitkomsten van deze onderzoeken tot dusver geen concrete stappen zijn 

ondernomen. In 2021 staat het volgende publieksonderzoek gepland, de 

kunstraad verwacht dat De Balie een grotere groep in meer detail bevraagt 

en concrete opvolging geeft aan de uitkomsten.

De kunstraad vindt het positief dat De Balie veel jonge pro-

grammamakers de mogelijkheid geeft om hun talenten binnen De Balie 

te ontwikkelen, onder meer via STUDIO De Balie. Het gevolg is wel dat er 

niveauverschillen zitten in de kwaliteit van de verschillende programma’s. 

Op basis van het trackrecord van oud-medewerkers van De Balie, waarvan 
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enkelen nu prominente functies bekleden in het maatschappelijke leven, 

heeft de kunstraad vertrouwen in het scouten en opleiden van talent van 

de instelling. 

De Balie heeft een cultuureducatieprogramma dat zich voorna-

melijk op jongeren richt. De Balie brengt deze groep potentiële bezoekers 

al op jeugdige leeftijd de beginselen van het debatteren bij. De kunstraad 

zou graag zien dat De Balie zich bij de uitbreiding van de scholenprogram-

ma’s ambitieuzer opstelt. De samenwerking met de MBO Raad om Het 

Nationale Gesprek over Vrijheid op mbo-scholen in heel Nederland verder 

uit te bouwen in 2020 vindt de kunstraad een mooi initiatief.

De kunstraad prijst De Balie met het internationale netwerk dat de 

instelling heeft opgebouwd. Het tweejaarlijkse Forum on European Culture 

dat in samenwerking met DutchCulture wordt georganiseerd, heeft De 

Balie internationaal op de kaart gezet.

Uitvoerbaarheid
De structurele subsidie die De Balie momenteel ontvangt, beslaat 

15% van de begroting (inclusief horeca) en wordt gebruikt om de vaste las-

ten te dekken. Voor de financiering van de programma’s moet de instelling 

elk jaar opnieuw geld vinden, onder meer bij nationale en internationale 

fondsen. Dit betekent dat de continuïteit van de grote programmalijnen, zo-

als Live Journalism, STUDIO De Balie, Het Nationale Gesprek over Vrijheid 

en het Forum on European Culture, mede afhankelijk is van de partners. 

De Balie spreekt de ambitie uit om de pool van fondsen waar de 

instelling aanvraagt, uit te bouwen in 2021–2024. Op basis van de eerder 

ontvangen projectbijdragen vanuit Europe for Citizens, de Open Society 

Initiative for Europe en de Stavros Niarchos Foundation denkt De Balie 

deze bijdrage van € 75.000 in 2021 naar € 150.000 in 2024 te kunnen 

uitbouwen. De kunstraad vindt dit een realistische opgave gezien het inter-

nationale netwerk en aanzien dat de instelling heeft.

De kunstraad vindt de donateurscirkel ‘Vrienden van de Balie’, 

die in 2020 gestart is voor enthousiaste bezoekers die De Balie maande-

lijks € 5 of € 10 willen schenken een mooie aanvulling op de financiering 

van de programma’s en een goed initiatief naast de reeds bestaande 
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donateurscirkels die De Balie vanaf 2015 met ‘Het Vrije Woord’ en ‘De Mix’ 

(sinds 2019) is gestart.

De Balie volgt de Code Diversiteit & Inclusie en de Governance 

Code Cultuur. Met het oog op fair practice is het positief dat de beloning 

voor alle medewerkers, vast en freelance, gebaseerd is op de cao (voor 

respectievelijk podia en horeca) en dat De Balie streeft naar zo veel moge-

lijk vaste contracten in de culturele tak van de organisatie.

De Balie wordt regelmatig gevraagd formats te delen met instellin-

gen buiten Amsterdam of om te helpen elders Balie-achtige instellingen op 

te zetten en te programmeren, en wil deze rol uitbreiden met financiering 

vanuit het Rijk. De kunstraad juicht deze ambitie toe.

Diversiteit en inclusie
De Balie stelt dat het een podium wil bieden aan groepen die te 

weinig gehoord worden. De instelling geeft aan dat diversiteit en inclu-

sie in haar DNA verweven zit. De kunstraad vindt dit een te vrijblijvende 

uitspraak, en als het gaat over culturele diversiteit ook betwistbaar. Een 

grootstedelijke instelling als De Balie zou een diversiteitsplan moeten ma-

ken, empathisch geformuleerd, met stappen en doelstellingen. De Balie 

is in staat een divers publiek te trekken en wil in de komende periode een 

optimale afspiegeling van de Amsterdamse bevolking in haar zalen, maar 

in het actieplan diversiteit en inclusie worden geen concrete plannen hier-

toe geformuleerd. Uit het plan blijkt ook niet hoe de instelling ervoor zal 

zorgen dat zo veel mogelijk verschillende mensen zich welkom voelen 

in De Balie. Er wordt veel geleund op de samenwerkingspartners die al 

een divers publiek hebben of weten hoe ze dat publiek moeten bereiken. 

Hoewel De Balie in het ondernemingsplan aangeeft dat het personeelsbe-

stand divers is, vindt de kunstraad dat de instelling hier meer aandacht aan 

mag besteden. 
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De Balie wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 opgenomen.

Huidig    € 699.521

Huidig 2020*   € 705.817

Gevraagd   € 1.050.000

Advies    € 705.817

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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ADVIEZEN
LETTEREN EN DEBAT

Functie 8
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PAKHUIS DE ZWIJGER

Sinds 2006 fungeert het voormalig vriespakhuis aan de Piet 

Heinkade als Pakhuis de Zwijger, platform voor creatie en innovatie, met 

een programmering waarin de stad van de toekomst centraal staat. In 

de afgelopen bijna vijftien jaar is Pakhuis de Zwijger uitgegroeid tot een 

podium waar mensen samenkomen die een bijdrage leveren aan de ont-

wikkeling van een meer duurzame, eerlijke, moderne en democratische 

stad. Pakhuis de Zwijger maakt samen met een groot aantal partners ruim 

zeshonderd programma’s per jaar, vrijwel allemaal gratis toegankelijk, en 

beoogt daarmee een laagdrempelige en veilige ontmoetingsplaats voor 

eenieder te zijn. Er is gekozen voor een ‘praathuis’ met een open dialoog 

en gesprekscultuur, een plek waar gemeenschappelijke ambities worden 

geformuleerd en verschillende inzichten en meningen gepresenteerd, om 

zo tot creatieve oplossingen te komen voor de urgente en complexe ste-

delijke vraagstukken van deze tijd. 

In de komende periode staat de programmering in het teken 

van omvangrijke maatschappelijke uitdagingen en de ontwikkeling van 

Nieuw Amsterdam, waarmee Pakhuis de Zwijger de snelle stedelijke 
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bevolkingsgroei van Amsterdam duidt. Vraagstukken in de transitie naar 

een toekomstbestendige en inclusieve wereldstad staan hier centraal. De 

organisatie ontplooit hiertoe diverse initiatieven die ontmoeting en impact 

moeten genereren. De programmering is verdeeld over drie lijnen: stede-

lijke issues, global trends en de creatieve industrie. Het merendeel van de 

programma’s, namelijk 55%, valt in de eerste categorie, de andere twee 

categorieën zijn goed voor respectievelijk 25% en 20% van het aanbod.  

Komende periode ligt de nadruk op de verbreding van de gespreks-

groepen, meer zichtbaarheid van de toenemende diversiteit aan 

Amsterdammers, meer bijdragen aan democratisering van besluitvor-

mingsprocessen en als laatste, meer verbinding met andere steden op 

regionaal en op mondiaal niveau. Om publiek uit andere stadsdelen te 

bereiken, zijn dependances opgericht in Nieuw-West, Zuidoost en in de 

toekomst mogelijk in Noord. Samen met ruim vierhonderd lokale, regionale, 

nationale en internationale partners wil Pakhuis de Zwijger experimenteren 

en flexibel blijven inspringen op nieuwe ontwikkelingen.

ADVIES

Artistiek belang

Pakhuis de Zwijger is een professionele en ambitieuze organi-

satie. De Amsterdamse Kunstraad is heel positief over de uitstraling, het 

heldere en duidelijke profiel van de instelling. Door ‘de toekomst van het 

dagelijks leven in de stad’ centraal te stellen in de programmering, heeft 

dit platform een duidelijk onderscheidend karakter in het Amsterdamse 

culturele veld. De programmering in drie lijnen is helder en passend bij 

de signatuur van Pakhuis de Zwijger. De kunstraad is te spreken over de 

diversiteit in het aanbod van spoken word-avonden tot dialoogsessies en 

boekpresentaties. 

De aankomende vijf tot tien jaar zijn bepalend voor de verande-

ringen in Amsterdam gezien de snelle bevolkingsgroei. De stad herbergt 

nu al meer dan 180 nationaliteiten, en de verscheidenheid van inwoners 
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zal verder toenemen. Daarom vraagt deze tijd om een neutrale plek waar 

iedereen gehoord kan en mag worden. Pakhuis de Zwijger is een centrale 

spin het web van de democratisering en de stadsuitbreiding. Veel activi-

teiten zijn gericht op ontmoeting en het delen van kennis en ervaring, dat 

vindt de kunstraad positief.

Onder het label Nieuw Amsterdam heeft Pakhuis de Zwijger dan 

ook verschillende focusprogramma’s met bijbehorende activiteiten opge-

zet, zoals het Nieuw Amsterdam Magazine, de Nieuw Amsterdam Raad, de 

Nieuw Amsterdam Prijs en de Nieuw Amsterdam Academie. De program-

ma’s van Pakhuis helpen om globale trends naar lokale trends te vertalen. 

Door de toenemende complexiteit is de noodzaak van duiding van ont-

wikkelingen steeds belangrijker, Pakhuis de Zwijger beschikt over de juiste 

tools om deze kwesties goed te kunnen bevragen. 

De maatschappelijk impact en relevantie staan daarbij centraal. 

Het zwaartepunt in de programmering ligt volgens de kunstraad in het sig-

naleren wat er in de stad speelt en om dat een podium te geven.

Vanaf 2017 is Pakhuis de Zwijger gaan programmeren op basis 

van de Amsterdamse Aanpak (Amsterdam Approach), volgens het princi-

pe van de ‘dubbele triple helix’ oftewel de multi-stakeholderaanpak. Een 

aanpak waar zes stakeholdergroepen de krachten bundelen om tot oplos-

singen te komen voor stedelijke- en buurtvraagstukken. Deze unieke werk-

wijze draagt bij aan de oorspronkelijkheid en zeggingskracht.

De kunstraad vindt dat de programmeurs van Pakhuis de Zwijger 

vakmanschap laten zien, de programma’s worden op organisatorisch en 

productioneel vlak professioneel uitgevoerd.

Mede door het programma WeMakeThe.City dat in 2019 voor de 

tweede keer plaatsvond, is het internationale aspect duidelijk aanwezig. 

Vanuit de hele wereld kwamen maatschappelijke en culturele organisaties 

uit het netwerk van Pakhuis de Zwijger op bezoek. Vanaf 2021 zal het fes-

tival als biënnale verder gaan met in de tussenjaren een driedaags kick-off 

event.

De kunstraad is onder de indruk van het kaliber van de sprekers 

die Pakhuis de Zwijger zelf, of met een coproducerende partij, vanuit het 

buitenland naar Amsterdam weet te halen. Het betreft (vaak) sprekers die 

behoren tot de top in hun vakgebied. Pakhuis de Zwijger kijkt zelf ook 
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over de landsgrenzen en is bezig met opzetten van een dependance in 

Antwerpen, samen met en op uitnodiging van Endeavour (een bureau 

voor stedelijke ontwikkeling) en een vastgoedpartij. Het is de bedoeling 

dat Endeavour in coproductie met Pakhuis de Zwijger zestig bijeenkom-

sten per jaar realiseert. Daarnaast is er samenwerking met Londen via 

LSE Cities, onderdeel van de London School of Economics and Political 

Science. De kunstraad waardeert deze internationale verbindingen, ook 

omdat het de instelling helpt de stedelijke problematiek vanuit een interna-

tionaal perspectief waar te nemen. De kunstraad gaat er hierbij wel van uit 

dat dit niet ten koste zal gaan van de Amsterdamse activiteiten.

Belang voor de stad 
Pakhuis de Zwijger noemt zich het ‘Huis van de Stad’, omdat 

de instelling programma’s maakt die voor de inwoners van Amsterdam 

van belang zijn. De kunstraad vindt de programma’s urgent. De vraag ‘in 

welke stad willen we over vijf of over tien jaar leven’ is er één waar elke 

Amsterdammer het antwoord op heeft. Pakhuis de Zwijger ziet Amsterdam 

dan ook als ‘een stad van, voor en door iedereen’. De voertaal van 15% 

van de programmering is Engels, dat zijn ongeveer negentig programma’s. 

Hierdoor is Pakhuis de Zwijger ook een plek waar geïnteresseerde expats 

goed terecht kunnen. Pakhuis trekt ook bezoekers van buiten Metropool 

Regio Amsterdam om aan de gesprekken deel te nemen. 

In de programma’s proberen de makers van Pakhuis de wereld 

beter te begrijpen, betere antwoorden te formuleren, en tot betere oplos-

singen te komen met alle inwoners. Om deze visie kracht bij te zetten, heeft 

Pakhuis de Zwijger ook zijn vleugels buiten het centrum uitgeslagen. De 

kunstraad is positief over de uitbreiding van de New Metropolis vestigin-

gen in Nieuw-West (2018) en Zuidoost (2019) en de plannen om ook even-

tueel in Noord een dependance te openen. De beide satellietlocaties zijn 

inmiddels in een aparte stichting ondergebracht. De kunstraad wil Pakhuis 

de Zwijger complimenteren met het feit dat de instelling voor de depen-

dances nieuwe samenwerkingspartners gevonden heeft. De kunstraad 

hoopt dat de afstand tot potentiële deelnemers aan de gesprekken en 

publiek wordt verkleind door de spreiding van activiteiten. Ook treedt er 
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verdieping en verbreding op, door nieuwe kennis en contacten in de stads-

delen op te doen. Deze informatie kan weer bijdragen aan de discussies op 

stadsniveau, waardoor er wederkerigheid ontstaat. 

Het ondernemingsplan is echter vaag over hoe dit nieuwe publiek 

zijn plek op het podium en in de zaal zal vinden. Er wordt slechts de hoop 

uitgesproken dat dit lukt, maar een concreet plan van aanpak ontbreekt. 

De drempel voor het publiek is in Pakhuis de Zwijger sowieso 

laag omdat alle programmaonderdelen, inclusief de podcasts, gratis zijn. 

Registreren om aanwezig te zijn bij een programma via de website van 

Pakhuis de Zwijger is voldoende. Dit beleid biedt een concurrentievoor-

deel in bezoekersaantallen ten opzichte van andere gesubsidieerde instel-

lingen, terwijl de eigen inkomsten achterblijven. Tevens kan een kosteloos 

deurbeleid (onbedoeld) de waarde van de inbreng van de professionals 

devalueren. 

Over het algemeen weet Pakhuis de Zwijger een brede waaier 

van bezoekers aan te spreken. De thematiek van het programma bepaalt 

met welk publiek de zaal gevuld is. De kunstraad merkt op dat de program-

mamakers voor bepaalde specialistische onderwerpen goed het beoogde 

publiek weten te vinden, met het risico dat er daardoor een zekere homo-

geniteit in het publiek ontstaat. Pakhuis de Zwijger erkent dit zelf ook in het 

ondernemingsplan en geeft aan dat vooral bij onderwerpen met betrekking 

tot De Ruimtelijke Stad en De Duurzame Stad op dit vlak nog veel werk 

te verrichten is. De plannen die de instelling hiervoor formuleert, vindt de 

kunstraad nog weinig concreet.

De kunstraad hoopt dat er tussen de bezoekers van de verschil-

lende thema-avonden een grotere uitwisseling plaatsvindt. De locatie van 

Pakhuis de Zwijger met een eetcafé en bar leent zich goed voor ontmoe-

tingen voor en na afloop van de programma’s.

Uitvoerbaarheid
De kunstraad roemt Pakhuis de Zwijger om zijn sterke cultureel 

ondernemerschap, dat extra op de proef werd gesteld doordat de instel-

ling in de kunstenplanperiode 2017-2020 geen structurele subsidie heeft 

ontvangen. 
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De bedrijfsvoering heeft een gezonde uitgangspositie en er is in-

zicht in de risico’s, die door schaalbaarheid van de activiteiten relatief klein 

zijn. Er is een goede mix van verschillende inkomstenbronnen, afkomstig 

van bijdrages van partners, projectsubsidies en bijdrages vanuit enkele aan 

de stichting verbonden bv’s. 

De kunstraad heeft vragen bij de governancestructuur en de ver-

schillende bv’s achter Stichting Pakhuis de Zwijger. Zo vraagt Pakhuis de 

Zwijger subsidie aan voor personeel dat niet bij de stichting op de loonlijst 

staat, maar in dienst is bij Zalen Pakhuis de Zwijger BV. Dit vermindert inder-

daad de risico’s voor de stichting, maar is niet bevorderlijk voor de rechts-

positie van het personeel en de transparantie van de bedrijfsprocessen.

Het nog op te zetten Vrienden van Pakhuis de Zwijger om de 

eigen inkomsten te verhogen, wordt door de kunstraad aangemoedigd, in 

tegenstelling tot het ‘pay as you like’-principe ter vervanging van kaartver-

koop. De kunstraad vindt dat de instelling entree moet gaan heffen. Pakhuis 

de Zwijger wil in de periode 2021-2024 een betere balans vinden tussen 

opdrachten van bedrijven, gemeente Amsterdam, ministeries en de meer 

autonome programma’s. De kunstraad is hier in principe positief over, mits 

voor de bezoekers duidelijk blijft wie de afzender van het programma is.  

De instelling past de Fair Practice Code toe. De kunstraad vindt het zorg-

vuldig hoe Pakhuis de Zwijger alle waarden binnen de code bespreekt in 

het plan, maar de benchmark die de stichting uitvoert op de hoogte van de 

betalingen aan medewerkers en freelancers die worden ingehuurd door 

Pakhuis de Zwijger BV, schept verwarring zolang de leiding van de stich-

ting en de bv in één hand zijn. 

Pakhuis de Zwijger is ook ingesprongen op de trend aan content-

marketing te doen. Naast de live casts zijn er ook zestig podcasts met in 

totaal al 70.000 beluisteringen. De kunstraad ziet voor Pakhuis de Zwijger 

Community met 40.000 leden zeker een groeipotentieel online. 

De twintig moderatoren die de instelling elk jaar intern opleidt 

en vervolgens in haar netwerk introduceert, en de Nieuw Amsterdam 

Academie, waarbij jongeren een jaar lang samen met lokale makers 

van de New Metropolis-vestigingen aan de maatschappelijke opga-

ven van het stadsdeel werken, vindt de kunstraad een mooie vorm van 

talentontwikkeling. 
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Diversiteit en inclusie

De kunstraad constateert dat Pakhuis de Zwijger zich nog te veel 

verlaat op de samenwerkingen die het in de laatste jaren is aangegaan met 

een groot aantal partners, als het over diversiteit en inclusie gaat. Partners 

die van nature al een meer divers profiel hebben, of een breed cultureel 

publiek aan zich weten te binden.

Pakhuis de Zwijger is zich terdege bewust van de opgave om 

een breder en meer divers publiek aan zich te binden en heeft in 2017 een 

begin gemaakt om een betere afspiegeling van de Amsterdamse samen-

leving binnen te halen, zowel op het podium als in de zaal. De kunstraad 

ziet in de plannen een voortzetting van die lijn. Zo zorgt de instelling ervoor 

dat geen enkel programma uit alleen maar mannelijke sprekers bestaat. De 

programmamakers zoeken actiever naar meer diversiteit in nationaliteit, 

religie, afkomst en geaardheid. Ook in de Code of Conduct die de instel-

ling heeft opgesteld met de medewerkers ziet de kunstraad een positieve 

ontwikkeling. Gezien het ambitieniveau dat Pakhuis de Zwijger op andere 

gebieden tentoonspreidt, verwacht de kunstraad ook op dit terrein een 

ambitieus plan van aanpak.

De initiatieven De Nieuw Amsterdam Raad, bestaande uit 45 ‘high 

potential millennials’ met zeer diverse achtergronden en het programma 

Nieuwe Verbinders, een leiderschapsprogramma voor 150 jongeren uit de 

grote steden, zijn goed; de kunstraad ziet uit naar de verdere implementa-

tie en resultaten hiervan.
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Pakhuis de Zwijger opteert voor functieplek 8 in de Amsterdam Bis 2021-

2024: podium en platform voor debat en programma’s over kunst, cultuur, 

politiek en ontwikkelingen in de stad. De Amsterdamse Kunstraad advi-

seert, Pakhuis de Zwijger deze functieplek toe te kennen.

Huidig    n.v.t.

Huidig 2020*   n.v.t.

Gevraagd   € 700.000

Advies    € 450.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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IMAGINE IC
 

Imagine IC (Imagine Identity and Culture) is een gespreksplek 

over erfgoed, sinds 1999 gevestigd in Zuidoost. De instelling werkt van-

uit de visie dat gesprek de kern is van democratisch erfgoedwerk en een 

inclusieve samenleving het resultaat ervan. Vanuit een bottom-up bena-

dering wil Imagine IC met erfgoed als onderwerp uitwisseling tussen ver-

schillende stemmen en perspectieven bevorderen. Kernactiviteiten van de 

instelling zijn research en development, verzamelen en presenteren van 

materieel en immaterieel erfgoed, educatie en talentontwikkeling.

Imagine IC inventariseert materiaal in bestaande en particuliere 

archieven om aan de hand van individuele geschiedschrijving een meer-

voudig perspectief te creëren. Uitgangspunten van Imagine IC zijn daarbij 

de interculturele dialoog, zelf(re)presentatie, beeldvorming en culturele 

diversiteit. Voor het ‘betekenis geven aan dingen en herinneringen’ maakt 

de instelling gebruik van (orale) verhalen in combinatie met video, foto of 

interactieve installaties. 

In opdracht van stadsdeel Zuidoost werkt Imagine IC sinds 2014 

aan het opbouwen van een buurtarchief. Sinds 2017 huist Imagine IC met 
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de Openbare Bibliotheek Amsterdam (OBA) in een gezamenlijk gebouw 

aan het Bijlmerplein. De activiteiten in dit pand worden zowel door de OBA 

als door Imagine IC georganiseerd.

Met partners in het (inter)nationale erfgoedveld ontwikkelt 

Imagine IC participatieve verzamelmethodologieën. Samen met de 

Reinwardt Academie voor Cultureel Erfgoed (Amsterdamse Hogeschool 

voor de Kunsten) ontwikkelde Imagine IC emotienetwerken, een onder-

zoeksmethodologie met als doel inzicht te verschaffen in uiteenlopende 

gevoelens omtrent erfgoeditems. Afgelopen periode heeft de instelling de 

methode verder ontwikkeld. 

In de periode 2021-2024 wil Imagine IC het eigen netwerk verder 

diversifiëren en nieuwe gespreksvormen ontwikkelen, geënt op emotienet-

werken en nieuwe concepten. De instelling gaat haar ontwikkel- en kennis-

functie uitbreiden en het kernteam verbinden met jong erfgoedtalent. Het 

activiteitenprogramma voor de aankomende periode bevat Gesprekken 

(verzamelen, gesprekken en educatie) en Methodes (co-collectielab- 

onderzoeksprojecten en expertmeetings). De instelling breidt haar team 

verder uit.

Imagine IC is een van de partners van Consortium Zuidoost (sa-

men met CBK Zuidoost en het Bijlmer Parktheater) die komende periode 

SHEBANG realiseert: een grootstedelijke cultuurhal waarin de disciplines 

theater, kunst en erfgoed samenkomen. 

ADVIES

Artistiek belang

De Amsterdamse Kunstraad vindt Imagine IC een unieke en waar-

devolle instelling in het Amsterdamse culturele veld. Imagine IC maakt zich 

met succes sterk voor een inclusieve opvatting van erfgoed, geschiede-

nis, identiteit en toekomst. Daartoe ontwikkelt de instelling verschillende 

methoden voor het verzamelen en ontsluiten van materieel en immate-

rieel erfgoed. Imagine IC streeft er tegelijkertijd naar dat steeds meer 
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Amsterdammers een stem krijgen in het verzamelen van het erfgoed van 

de stad en dat immaterieel erfgoed integraal onderdeel wordt van de col-

lectie Amsterdam. Imagine IC wordt gedreven door ‘de visie dat gesprek 

de kern is van democratisch erfgoedwerk en een inclusieve samenleving 

het resultaat’. De kunstraad erkent en onderschrijft het belang van de de-

mocratisering van erfgoed, het meerstemmig perspectief dat hard nodig is 

in de hedendaagse geschiedschrijving. 

In de komende periode blijft Imagine IC investeren in de zoge-

noemde emotienetwerken; hiermee kunnen instellingen en organisaties 

kijken naar de uiteenlopende gevoelens die mensen bij een erfgoeditem 

hebben. Het is een tool om emoties te inventariseren die soms flink kunnen 

botsen. Het doel van emotienetwerken is inzicht te verschaffen in elkaars 

gevoelens omtrent zo’n item, te zorgen voor wederzijds begrip en voor 

erfgoed dat daaraan bijdraagt. De kunstraad constateert dat Imagine IC 

methodologisch erg gericht is op het organiseren van participatie en het 

opbouwen van wederkerige relaties met groepen in de samenleving en 

tussen samenleving en erfgoedveld. Op dat vlak is er veel vakmanschap 

aanwezig.

Fundamentelere vragen over verzamelen en selecteren blijven in 

de plannen echter onderbelicht. Hoe komen de keuzes tot stand voor de 

groepen waarmee en de onderwerpen waarover men gaat verzamelen? 

Hoe wordt omgegaan met de waardering, selectie en betekenisgeving van 

het verzamelde materiaal dat via het veldwerk bijeengebracht wordt? De 

kunstraad vindt dat Imagine IC dergelijke vragen in het ondernemingsplan 

onvoldoende beantwoordt. 

Imagine IC zoekt per onderzoeksproject actief naar samen-

werking met partners in binnen- en buitenland, zoals met de Erasmus 

Universiteit, Universiteit Leiden en de Universiteit van Barcelona. De 

kunstraad vindt het een goede ontwikkeling dat de methoden die Imagine 

IC ontwikkelt zich ook verder verspreiden. 

Belang voor de stad
Imagine IC geeft een verscheidenheid aan Amsterdammers een 

stem bij het verzamelen van erfgoed en maakt door eigen projecten en in 
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samenwerkingen met andere organisaties ruimte voor een meerstemmig 

perspectief. Nadenken en praten over herkomst, verleden en erfgoed zijn 

van groot belang voor de collectie in Zuidoost. De instelling organiseert 

in de ogen van de kunstraad waardevolle bijeenkomsten die een bijdrage 

leveren aan het collectief geheugen van de stad. 

Imagine IC kiest in het ondernemingsplan 2021-2024 duidelijk 

voor participatie en formuleert geen targets ten aanzien van publieksbe-

reik. De instelling bereikt niet zozeer publiek met haar programma’s maar 

realiseert het programma mét het publiek. Dat doet zij bijvoorbeeld door 

de bezoekers van de OBA bij projecten te betrekken en zodoende van het 

bibliotheekpubliek een actieve gesprekspartner te maken. Of samen met 

het Amsterdam Museum, door de objecten en de door Imagine IC achter-

haalde betekenissen, in het museum tentoon te stellen. De instelling kiest 

ervoor aan te sluiten op de publieksplannen van de samenwerkingspart-

ners, een strategie waar de kunstraad, gezien de expertise van musea op 

dit vlak, zich in kan vinden.

Imagine IC omschrijft zichzelf als een ‘open vloer voor on-

derhandeling over de samenstelling van het collectieve geheugen van 

Amsterdam’. De kunstraad vindt dat de instelling succesvol is in het be-

reiken van mensen uit de buurt via gesprekken. De kunstraad ziet dat de 

kracht van Imagine IC schuilt in dat zij op participatieve werkwijze brede 

doelgroepen weet te engageren, ook groepen die in de praktijk minder 

belangstelling voor en betrokkenheid bij erfgoed hebben. 

Tekenend is ook dat Imagine IC in aanvragen van andere instel-

lingen als samenwerkingspartner wordt opgevoerd. De kunstraad con-

stateert dat samenwerken in het hart zit van Imagine IC. De bestaande 

partnerschappen met de OBA, het Stadsarchief, de Reinwardt Academie, 

CBK Zuidoost en het Bijlmer Parktheater voor projecten zoals (Not Yet) 

SHEBANG worden verder uitgebouwd.

Imagine IC wijst in de aanvraag op haar onderscheidende po-

sitie in Amsterdam waarbij ze zowel verzamelt als ontwikkelt en ontsluit. 

Het wordt de kunstraad niet goed duidelijk hoe de ontsluiting plaatsvindt, 

anders dan in de exposities. De kunstraad vraagt zich af in hoeverre de 

opbrengst van de gesprekken beschikbaar en toegankelijk is voor geïnte-

resseerden die niet bij de specifieke gespreksavond aanwezig waren.  
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De kunstraad zou wensen dat de waarde die tijdens een bijeenkomst wordt 

gecreëerd voor een groter publiek toegankelijk zou worden gemaakt. 

Imagine IC is sterk geworteld in Amsterdam Zuidoost en functioneert als 

een aanjager van een activistische manier van collectievorming. Meedoen 

aan een gesprek is gratis, omdat de deelnemers een bijdrage leveren aan 

het completer maken van het erfgoed van de stad. De kunstraad vraagt 

zich af of het uitrollen van de methodiek naar andere stadsdelen eenvou-

dig te bewerkstellingen is. De significantie van een ‘emotioneel gesprek’ 

staat of valt bij het vertrouwen van de deelnemers in de gespreksleider. 

Uitvoerbaarheid
In de financieringsmix zijn de publieksinkomsten beperkt. De 

kunstraad heeft begrip voor de principes van de instelling om zo laag-

drempelig mogelijk te zijn. In dat licht is het een goede ontwikkeling dat 

Imagine IC blijft inzetten op sponsoring en fondsenwerving. De kunstraad 

adviseert de gemeente de wens van Imagine IC en de OBA voor een ‘klein 

cafeetje’ te honoreren, omdat de wens met een relatief kleine investering te 

realiseren is. 

Imagine IC kiest voor een meer duurzame bedrijfsvoering. Het 

team wordt daartoe uitgebreid en in de begroting is ruimte voor salaris-

groei. De kunstraad vindt deze keuzes onderbouwd en vindt het goed dat 

Imagine IC de Fair Practice Code toepast, met aandacht voor faire work-

load en faire vergoeding. De kunstraad erkent de complexe, meervoudige 

missie van Imagine IC. Met relatief weinig middelen heeft de instelling in de 

afgelopen jaren veel resultaten geboekt. 

De instelling geeft zelf aan dat zij niet de aangewezen partij voor 

beheer is en dat daarom de co-collectielab-partners daarin een bepalen-

de rol spelen. Deze (museale) partijen, zoals Het Tropenmuseum, stemmen 

af welke items en met welke betekenissen het beste bewaard kunnen 

blijven om ze duurzaam voor publiek toegankelijk te maken. De kunstraad 

begrijpt waarom de instelling de expertise buitenshuis zoekt, maar had een 

iets meer sturende en proactieve rol vanuit Imagine IC verwacht. 

Gezien de druk die het organiseren van SHEBANG vanaf 2020 

op de instelling legt, vindt de kunstraad het positief dat de praktische 
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uitvoering en verantwoordelijkheden onder een aparte stichting zijn 

ondergebracht.

Diversiteit en inclusie
De kunstraad vindt de aandacht die Imagine IC heeft voor diver-

siteit voorbeeld stellend. De instelling heeft een cultureel divers samenge-

steld bestuur en personeelsbestand. 

De kunstraad vindt het belangrijk dat Imagine IC een emancipatoir 

doel heeft en zich verhoudt tot de typische sociale geografie van Zuidoost. 

De thema’s diversiteit en inclusiviteit staan centraal in het programma van 

Imagine IC. Met het geheel aan activiteiten beoogt Imagine IC kennis over 

te dragen die helpt bij het creëren van een diverse en inclusieve samenle-

ving: Imagine IC functioneert ook als katalysator van een urgente dialoog 

en is een veelgevraagd partner in het culturele veld in Amsterdam. 

Imagine IC richt zich op uiteenlopende leeftijdsgroepen. Ook 

jongeren worden benaderd als kenners van de stad en curatoren van het 

veelvormige en veelsoortige erfgoed van hun tijd. De kunstraad heeft veel 

waardering voor de gespreksvorm Erfgoedmakers die vanaf 2017 is ont-

wikkeld voor leerlingen in het basis en voortgezet onderwijs. Het bijbren-

gen van erfgoedwijsheid helpt jongeren om beladen thema’s (Zwarte Piet 

en op lokaal niveau de sloopplannen van garage De Kempering) te herken-

nen en inzicht te krijgen in de waarde die mensen aan iets toekennen van-

uit verschillende perspectieven. De focus voor 2021-2024 ligt allereerst op 

scholen in Zuidoost, vervolgens op de hele stad.

Imagine IC is een innovatieve en gerespecteerde instelling die 

veelvuldig om haar expertise wordt gevraagd en daardoor een significan-

te rol speelt in hoe andere organisaties zich op het terrein van diversiteit, 

inclusie en erfgoed (verder) ontwikkelen.

Imagine IC opteert voor functieplek 8 in de Amsterdam Bis 2021-2024: po-

dium en platform voor debat en programma’s over kunst, cultuur, politiek en 

ontwikkelingen in de stad. De Amsterdamse Kunstraad adviseert, Imagine 

IC deze functieplek niet toe te kennen.
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ADVIEZEN
LETTEREN EN DEBAT

Functie 5
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SLAA

De Stichting Literaire Activiteiten Amsterdam (SLAA) maakt 

sinds 1982 literaire programma’s en projecten, online en offline, waarbij 

zij verbanden legt met actuele ontwikkelingen binnen de maatschappij. 

De missie van de SLAA is literatuur toegankelijk te maken, voor iedere 

Amsterdammer, op een manier die verbindt en beklijft.

De SLAA programmeert volgens vier pijlers: De Wijken Centraal, 

Current Literary Affairs, Crossovers (en literair experiment) en Literaire 

helden. Aan de hand van deze pijlers met een eigen artistiek profiel maakt 

de SLAA jaarlijks meer dan veertig programma’s die worden bezocht door 

ruim vierduizend mensen.

In de komende periode zet de SLAA in op het versterken en ver-

nieuwen van de programma’s. Ook zijn er nieuwe initiatieven. Zo wil de 

SLAA De Stadsschrijver in het leven roepen, een project waarin auteurs de 

wijken in gaan om verhalen naar boven te halen. In het kader van talentont-

wikkeling richt de instelling Jonge SLAA op, een jongerenredactie met een 

diverse culturele en maatschappelijke achtergrond.

Sinds 2019 heeft de SLAA een eigen pand in de Czaar Peterstraat 

in Oost, waar het vaste team van de SLAA werkt, dat tevens dient voor 
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kaartverkoop. Hier geeft de SLAA ook advies aan andere organisaties over 

literaire programma’s of projecten. Het werkterrein van de instelling beslaat 

de hele stad en de SLAA wil haar publieksbereik verbreden. Ongeveer 

60% van de activiteiten die de SLAA onderneemt vindt buiten het centrum 

plaats. De SLAA is voornemens de wijkactiviteiten nog verder uit te brei-

den en haar zichtbaarheid en toegankelijkheid te vergroten.

Een belangrijke centrale rol ziet de SLAA voor zichzelf wegge-

legd in het faciliteren van de zichtbaarheid van literatuur in Amsterdam, 

door samenwerkingen te bestendigen met literaire en andere culturele 

organisaties in de stad. 

ADVIES

Artistiek belang

De Amsterdamse Kunstraad merkt op dat de SLAA als initiatief-

nemer van de wijkprogramma’s Bijlmer Boekt! en Noorderwoord, goed 

geslaagd is in het vormgeven van de eigen missie. Deze programma’s 

trekken een gemêleerd, divers publiek. Het is de verdienste van de SLAA 

dat Bijlmer Boekt! al jaren een evenement is om naar uit te kijken. 

Inhoudelijk presenteert de SLAA een goede mix van verschillen-

de literaire niveaus. De SLAA maakt programma’s waar bezoekers nieuwe 

inzichten kunnen opdoen over wat literatuur is, in de breedste zin van het 

woord. Door het naast elkaar presenteren van bekende gezichten, zoals 

zangeres Glennis Grace, en onbekende schrijvers, maakt het publieksbe-

reik een gestage groei door. Ook in de programmareeks Literaire helden 

krijgen bekende en onbekende schrijvers samen een podium. 

Leesclub Le Monde, een gemeenschappelijk initiatief van 

Paradiso en de SLAA, vindt de kunstraad een voorbeeld van verfrissende 

programmering. Elke twee maanden selecteert een auteur een niet- 

westers boek dat hij of zij samen met een vast leespanel en het aanwezige 

publiek bespreekt. In de programmareeks Op de Schans, gericht op jon-

geren, worden optredens van jong talent afgewisseld met optredens van 
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gevestigde namen. Door de ervaring van de SLAA als programmamaker, 

leidt dit vaak tot spannende en prikkelende theaterervaringen. 

De kunstraad is enthousiast over het initiatief De Stadsdichter. Het 

instituut wordt medegefinancierd door Het Parool en De Kleine Komedie, 

maar ressorteert onder de SLAA. De Stadsdichter wordt door een commis-

sie aangesteld en werkt compleet onafhankelijk. De keuze voor Gershwin 

Bonevacia als huidige Stadsdichter vindt de kunstraad voorbeeld stellend 

en getuigen van een heldere artistieke visie. 

De kunstraad stelt vast dat er in de plannen voor 2021-2024 deels 

wordt voortgeborduurd op in het verleden behaalde successen. Dit is 

enerzijds begrijpelijk, aangezien er recent een nieuwe directeur is aange-

treden, anderzijds zou een wisseling van de wacht ook juist tot een nieuwe 

visie en andere plannen kunnen leiden.

In de programmering ziet de kunstraad veel herhaling van beken-

de namen, zoals Christine Otten, Babs Gons, Hanna Bervoets en Maartje 

Wortel. Zij worden vaak gevraagd om programma’s te leiden of een bij-

drage te leveren. De kunstraad waarschuwt voor te veel herhaling in de 

programma’s en denkt dat het belangrijk is de kring van schrijvers die re-

gelmatig deelnemen uit te breiden. 

De kunstraad vond het recente programma De Fan-fiction Trilogie 

tijdens het Brainwashfestival interessant. Hier was de vraag aan auteurs om 

een verhaal te schrijven door zelf een rol te pakken in een reeds bestaande 

vertelling en die anders te laten aflopen. 

Dit soort nieuwe manieren van literatuur presenteren en themati-

sche invalshoeken kunnen zorgen voor een toestroom van nieuw publiek. 

Het daarnaast combineren van on- en offlineactiviteiten, zoals dat voor De 

Fan-fiction Trilogie werd gedaan, is een van de speerpunten van de nieuwe 

SLAA-directie.

De SLAA produceert ook artistieke online content die niet (al-

leen) bedoeld is ter promotie van het aanbod of een (live) registratie van 

de programma’s. Het podcastkanaal SLAAcast met onder andere De 

Poëziepodcast is hier een mooi voorbeeld van. 

De kunstraad vindt de uitwerkingen van het plan voor een 

Stadsschrijver niet heel sterk, het is de kunstraad niet duidelijk hoe de 

resultaten van een op het oog zeer arbeidsintensief proces, gepresenteerd 
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en bewaard worden. De kunstraad betwijfelt of de verhalen die de schrijver 

uit een wijk komt ‘ophalen’, bijvoorbeeld in de vorm van een monoloog, 

blijvend en interessant genoeg voor het stadsdeel én de stad zullen zijn. 

Ook heeft de kunstraad de indruk dat het idee te veel van boven wordt 

opgelegd en niet direct voortkomt uit de behoeften van de inwoners van 

de stadsdelen. 

Belang voor de stad
Mede door het ontbreken van een eigen podium, is de herken-

baarheid van de door de SLAA geïnitieerde of georganiseerde activitei-

ten niet zo groot voor zowel publiek als deelnemers. Dat hoeft voor de 

kunstraad geen probleem te zijn als dat past bij de strategie van de SLAA 

als literaire stadsnomade. De instelling heeft minder vastgoedlasten en 

wint er ook een zekere mate van onafhankelijkheid mee. Nadeel is wel dat 

de activiteiten van de SLAA door een gebrek aan zichtbaarheid als te ver-

snipperd ervaren kunnen worden. De kunstraad vindt dat het succes van 

De Stadsdichter als instituut, en de huidige Stadsdichter in het bijzonder, 

meer op de SLAA mogen afstralen.

De kunstraad vraagt zich af, of er mede door het ontbreken van 

een duidelijk zichtbaar eigen signatuur van de SLAA in de algehele pro-

grammering, voldoende mobiliteit is tussen de bezoekers van de program-

ma’s in de afzonderlijke wijken. De groei in activiteiten in wijken buiten 

het centrum, met partners zoals de Meervaart en Casa Sofia, vindt de 

kunstraad een goede ontwikkeling. 

Nu de SLAA op stadsniveau een grotere rol wil gaan spelen en 

nog meer Amsterdammers met elkaar wil verbinden door middel van litera-

tuur, had de kunstraad liever een duidelijk en beter uitgewerkt plan gelezen 

om deze ambities te realiseren. De kunstraad moedigt de SLAA aan zich 

een grotere coördinerende rol toe te eigenen als ketenverantwoordelijke in 

de literaire scene van Amsterdam, waarvan het speelveld van oudsher erg 

versnipperd is. 

In het programma voor talentontwikkeling Jonge SLAA krijgen 

jaarlijks vier jongeren begeleiding in het programmeren en organiseren van 

literaire activiteiten. Daarnaast dienen de talenten niet alleen als klankbord 
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voor de SLAA-organisatie, maar ook als inhoudelijke verrijking voor de 

programmering en schakel tot de nieuwe generaties. De plannen voor 

Jonge SLAA worden door de kunstraad wat mager bevonden en hij twijfelt 

mede door de korte opleidingsduur van een half jaar, over de duurzaam-

heid en het rendement van deze investering. De kunstraad spreekt de hoop 

uit dat Jonge SLAA-deelnemers voldoende verankering zullen vinden 

binnen de organisatie en in de Amsterdamse literaire wereld.

Uitvoerbaarheid
De kunstraad spreekt zijn zorg uit over het feit dat meer dan drie-

kwart van de inkomsten van de SLAA uit structurele subsidies komt. Dat 

maakt de instelling bij het eventueel wegvallen van een subsidieverstrekker 

wel erg kwetsbaar. Deze en andere risico’s blijven in het plan onderbelicht.

De SLAA schrijft dat het in de aard van de organisatie ligt dat zij 

sterk op (structurele) subsidie steunt. De inkomsten uit crowdfunding en 

sponsoring zijn laag en blijven in het ondernemingsplan onderbelicht. De 

kunstraad constateert dat er een zekere ambitie ontbreekt op het vlak van 

financieel ondernemerschap. Er zijn meer mogelijkheden op het vlak van 

sponsoring voor een instelling die grote namen aan zich weet te binden. 

Hoewel de kunstraad het eens is met de keuze de entreeprijzen voor de 

SLAA-bijeenkomsten laag te houden, had de kunstraad in de begroting 

voor 2021-2024 meer ambitie verwacht tot het verhogen van de eigen 

inkomsten. Zeker nu de SLAA opteert voor een grotere rol en meer zicht-

baarheid in de stad.

Met ingang van de nieuwe Kunstenplanperiode kan de instelling 

de Fair Practice Code goed naleven. De kunstraad vindt het een goede 

ontwikkeling dat er uren toegevoegd worden aan de functie van marke-

tingmedewerker en producent. 

De marketingstrategie van de instelling hinkt op meerdere ge-

dachten. Enerzijds zijn er de bekende merken zoals Bijlmer Boekt! en 

Noorderwoord, anderzijds zijn er de kleinere en nieuwe evenementen die 

soms maar 25 bezoekers trekken. De SLAA vindt het belangrijk dat er ook 

plaats blijft voor dit soort microprogramma’s die op kleine schaal iets pro-

beren te bewerkstelligen. Het wordt de kunstraad niet helemaal duidelijk uit 
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de plannen voor 2021-2024 hoe de SLAA de decentrale strategie met een 

verbindende overkoepelende rol wil realiseren.

Literatuur zal niet altijd op een groot publiek gericht zijn en dat 

geldt ook voor de activiteiten van de SLAA. De plannen om bijvoorbeeld 

een deel van het archief van Harry Mulisch door middel van een podcast 

verder open te stellen, noemt de kunstraad sympathiek, maar hij vraagt 

zich af hoe dit soort ‘kleine’ projecten zonder grote partner zich verhouden 

tot de missie om alle Amsterdammers te willen verbinden. 

Diversiteit en inclusie
De SLAA is van plan om twee nieuwe leden aan het stichtings-

bestuur toe te voegen, waarbij er geworven zal worden op basis van een 

functieprofiel, waarin het element diversiteit een belangrijke rol speelt. De 

eigen organisatie kent een redelijk diverse samenstelling en het is positief 

dat de SLAA ook oog heeft voor de diversiteit onder haar freelancers.

De talentontwikkeling via het nog op te zetten project Jonge 

SLAA zou een mooi initiatief kunnen zijn om jonge talenten met een diver-

se culturele achtergrond onder de hoede te nemen, ook met het zicht op 

doorstroom in het literaire landschap, en het aanbod verder te diversifiëren 

met genres als spoken word, rap en fan-fiction. De kunstraad vindt het 

positief dat de programmering de afgelopen tijd aan meerstemmigheid 

gewonnen heeft, mede door het bespreken van thematieken zoals gender, 

inclusie, diversiteit, migratie en een diversiteit aan betrokken denkers en 

schrijvers.

De SLAA kan bogen op een breed netwerk van langdurende 

samenwerkingen met veel diverse partners, variërend van festivals, podia, 

kranten tot aan de publieke omroep. Deze partners zijn ieder voor zich in 

meer of mindere mate ook met het onderwerp diversiteit bezig. Voor het 

aanleggen van een steeds breder vertakte literaire infrastructuur in de 

stad, waar de SLAA naar streeft, zijn samenwerkingen met literaire en ook 

niet-literaire organisaties cruciaal op zowel zakelijk als artistiek niveau.
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De SLAA opteert voor functieplek nummer 5 in de Amsterdam Bis 2021-

2024: instelling voor woordkunst en letteren die vanuit een duidelijke 

missie gericht op de in inclusieve stad programma’s ontwikkelt, een ster-

ke verbinding met de stad heeft en een breed en divers publiek trekt. 

De Amsterdamse Kunstraad adviseert, de SLAA deze functieplek toe te 

kennen.

Huidig    € 236.579

Huidig 2020*   € 238.708

Gevraagd   € 274.000

Advies    € 274.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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ADVIEZEN
MUSEA, ERFGOED 
EN MONUMENTEN

Op naam
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AMSTERDAM 
MUSEUM

Op 27 oktober 2025 viert Amsterdam zijn 750ste verjaardag 

én opent het gerenoveerde Amsterdam Museum in het voormalig 

Burgerweeshuis de deuren. Vanwege deze renovatie bevindt het museum 

zich momenteel in een transitiefase waarin het de museale activiteiten op-

nieuw definieert, en partners, platforms en activiteiten herbeschouwt. Het 

Amsterdam Museum legt de komende kunstenplanperiode het fundament 

voor een duurzaam en hoogwaardig nieuw museum. Het programma voor 

2021-2024 en de verbouwing vormen een twee-eenheid.

Voor de komende kunstenplanperiode heeft het museum drie 

doelstellingen: 1) zo veel mogelijk Amsterdammers bereiken, 2) agende-

rend zijn op het gebied van Amsterdamse grootstedelijke onderwerpen, en 

3) de Collectie Amsterdam innovatief en inclusief beheren, tonen, onder-

zoeken en uitbreiden.

De programmering omvat twee programmalijnen, die inhou-

delijk sturend zijn voor de activiteiten van de komende jaren. Door New 

Narratives, een programma met gastrondleiders dat in 2017 is gestart, is 

ervaring opgedaan die wordt gebruikt voor aanpassingen in presentaties, 
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teksten en aanvullingen van de collectie. Met Collecting the City gaat 

het Amsterdam Museum op zoek naar lokale verhalen, waarbij het niet 

om een fysieke collectie gaat, maar om het collectieve geheugen van 

Amsterdammers. Collecting the City is een vernieuwende opstelling die 

inhaakt op verschillende, lokale geschiedenissen. 

Tot en met 2021 staan tijdelijke tentoonstellingen op het program-

ma. Stad van vrijdenkers is een overzichtstentoonstelling over Amsterdam 

in samenwerking met het Humanistisch Verbond. Deze toont veranderende 

perspectieven op het gemeenschappelijke verleden aan de hand van be-

langrijke momenten uit de Nederlandse geschiedenis. Voor de duur van de 

renovatie verhuist eind 2021 een deel van de collectie naar de Hermitage 

Amsterdam. Hier betrekt het Amsterdam Museum een vleugel voor het to-

nen van een nieuwe semipermanente presentatie over de geschiedenis de 

stad. De periode is tevens bedoeld als testfase en de Hermitage fungeert 

tegelijkertijd als onderzoeksruimte voor de nieuwe museale opstelling van 

het straks gerenoveerde museum.

Vanaf 2022 organiseert het museum elk jaar grote, tijdelijke 

tentoonstellingen op andere locaties, bijvoorbeeld in Noord, Zuidoost 

of Nieuw-West en minimaal één presentatie met een instelling in de 

Metropoolregio Amsterdam.

Verder rolt het Amsterdam Museum het project Vrouwen van 

Nieuw-West uit naar Noord en Zuidoost, zet het museum de samenwerking 

met CBK Zuidoost voort en gaat het nieuwe samenwerkingen aan. Onder 

meer met het Tilting Axis Fellowship, waarbij gevestigde onderzoekers, 

kunstenaars of andere cultuurproducenten uit de Caraïbische regio de 

mogelijkheid krijgen zes maanden in Nederland te werken.

ADVIES

Artistiek belang

Het Amsterdam Museum is het stadsmuseum van Amsterdam en 

het beheert ook het ingerichte grachtenpand Museum Willet-Holthuysen. 
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De permanente expositie Amsterdam DNA vormt een introductie op 

de stad voor cultuurtoeristen. Waar de oude missie de nadruk legde op 

‘identiteit’ en ‘geschiedenis’ is de nieuwe missie opener en actueler. Het 

Amsterdam Museum wil ‘de ontwikkeling van Amsterdam voelbaar en 

deelbaar maken’.

Het museum voert zijn taak als erfgoedmuseum goed uit. De in-

stelling is specialist in het uitwerken van historische thema’s op laagdrem-

pelige wijze en biedt inzicht in de identiteit van de stad. In de exposities ligt 

de nadruk niet in eerste instantie op de artistieke kwaliteit van de verzamel-

de objecten, maar op hun historische waarde en context. 

Het museum presenteert het erfgoed in relatie tot de maatschap-

pelijke context waarin dit is ontstaan en wil daarmee een breed publiek 

aanspreken en betrekken. In aanloop naar de opening van het vernieuwde 

museum in 2025, wil het museum op tal van manieren onderzoeken hoe 

het nieuwe publieksgroepen aan zich kan verbinden en het bestaande 

publiek kan blijven vasthouden.

De Amsterdamse Kunstraad heeft waardering voor de verbre-

ding in de programmering, maar vindt ook dat het museum in zijn plannen 

voor de komende jaren door het – meer dan gewone – aantal locaties 

veel stapelt in activiteiten. De kunstraad waardeert de ambitie om tijdens 

de sluiting zichtbaar te blijven, maar vraagt aandacht voor het maken van 

scherpe keuzes. De komende vijf jaar wil het museum langs alle stads-

delen, in het kader van de 750ste verjaardag van Amsterdam die in 2025 

gevierd gaat worden. Met de OBA en andere partners wil het museum op 

zoek gaan naar de mooiste en meest veelzeggende verhalen en objec-

ten in de stad van nu. De verschillende plannen voor dit verzamelproject 

Collecting the City zijn minimaal beschreven. Misschien ligt het aan de ver-

trouwelijkheid rond de verbouwingsplannen, maar de kunstraad had graag 

meer inzicht verkregen in het publieksprogramma (debat en discours) en 

de rol die het Amsterdam Museum daarin neemt in relatie tot het te ont-

wikkelen nieuwe museum. De instelling heeft met eerdere projecten wel 

bewezen op succesvolle wijze publieksparticipatie en maatschappelijk 

gesprek te stimuleren. Na de ervaringen met de tentoonstelling Vrouwen 

van Nieuw-West, is het voornemen om dit project uit te rollen naar andere 

buurten in Amsterdam, te beginnen in Noord en Zuidoost onder de noemer 
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De Vrouwen van.... De kunstraad is ook benieuwd naar de uitwerking van 

deze plannen.

Het Amsterdam Museum zet zich sterk neer als netwerkmuse-

um, wat de veelheid aan partners en activiteiten voor een deel verklaart. 

Andere stadsmusea werken volgens een duidelijk tweesporenbeleid: 

een iconische presentatie voor de toeristen en dagbezoekers enerzijds, 

naast aandacht voor het leggen van netwerken in de stad en het ophalen 

van verhalen anderzijds. Het Amsterdam Museum volgt een vergelijkbare 

strategie, en verknoopt de historische lijnen met hedendaagse en meer-

stemmige verhalen uit de stad. De gedachte is dat het nieuwe gebouw 

mogelijkheden biedt om de netwerkfunctie van het museum verder te 

versterken. 

De keuze om in de periode van de sluiting de belangrijkste wer-

ken onder te brengen bij de Hermitage is logisch gezien de bestaande 

relatie, maar de kunstraad mist nog wel een nadere onderbouwing van 

de keuze. Door op deze manier verbinding te zoeken, kan het Amsterdam 

Museum weliswaar brede publieksgroepen bereiken en de kerncollectie 

overtuigend tentoonstellen. Echter, de kunstraad vindt in het plan geen 

heldere doelen en keuzes voor de wijze waarop de organisatie omgaat 

met haar collectie en hoe ze het publiek nog sterker bij het collectioneren 

wil betrekken. Het wordt ook niet duidelijk welk verhaal het Amsterdam 

Museum wil vertellen en op welke wijze de instelling dat wil doen. Wel is de 

kunstraad positief over de voorgenomen plannen om in de Hermitage ook 

ruimte te bieden aan verschillende partners voor tijdelijke presentaties als 

aanvulling en reflectie op de vaste tentoonstelling.

De komende kunstenplanperiode zet het Amsterdam Museum 

de samenwerking met CBK Zuidoost voort door jaarlijks een opdracht 

te geven aan een Amsterdamse kunstenaar. Dit levert al zeven jaar en-

thousiasmerende presentaties op rond deze artists in residence en hun 

kunstwerken. De ambitie is om vanaf 2025 in het vernieuwde museum aan 

de Kalverstraat een permanente werkplek te creëren en te faciliteren. De 

kunstraad vindt dit een interessante samenwerking. Ook is de kunstraad 

positief over het streven van het museum om vanaf 2020 deel uit te maken 

van het zogeheten Tilting Axis Fellowship. Het Amsterdam Museum werkt 

daarin samen met partners als The Black Archives, de Rijksakademie,  
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Het Nieuwe Instituut, De Appel en Witte de With. 

Het museum verbindt via zijn programma New Narratives vele 

partners in de stad. Vanaf 2020 is Imagine IC in Amsterdam Zuidoost 

de vaste onderzoeks- en programmapartner van New Narratives. De 

kunstraad vindt dit een interessante partner. 

In de komende kunstenplanperiode wil het Amsterdam Museum, 

met name in Nieuw-West, objecten verzamelen en aanbieden aan de stad. 

Daar vraagt het museum extra geld voor. De objecten (en ook verhalen) 

moeten Amsterdam in al haar facetten weerspiegelen en worden later aan 

de stad aangeboden als een geschenk ter ere van de 750ste verjaardag 

van de stad. Ook worden ze onderdeel van de collectie. 

Belang voor de stad
Het versterken van de stadsgemeenschap is een speerpunt bin-

nen de programmering in de komende jaren. Hiermee is in de huidige kun-

stenplanperiode een begin gemaakt, de kunstraad vindt het goed dat dit 

beleid verder wordt versterkt. Het museum doet dit vooral door verhalen 

van Amsterdammers te verzamelen en ze onderdeel te maken van tentoon-

stellingen en andersoortige projecten. Hiervoor zijn community-websites 

als Het Hart en Het Geheugen van Amsterdam ontwikkeld. Met tijdelijke ex-

posities richt het museum zich op eigentijdse cultuur, waarbij het museum 

terecht meer nadruk legt op de wederkerigheid van de samenwerkingen. 

Het Amsterdam Museum heeft de ambitie om in de komende 

jaren op meer plekken in de stad te programmeren. Wat betreft het bereik 

van de educatieve activiteiten geeft het museum aan, moeite te hebben 

om de eigen ambities uit de vorige kunstenplanaanvraag te halen. Toch 

wil het Amsterdam Museum fors groeien op dit punt. Het museum wil de 

leerlijn Erfgoed & Identiteit verder ontwikkelen en een extra impuls geven 

om 7.000 extra leerlingen binnen te halen. De kunstraad vindt dat een reëel 

streven. De kunstraad vindt het interessant dat het museum in deze educa-

tieprogramma’s meerstemmigheid als een vaardigheid presenteert.

In het kader van talentonwikkeling beschrijft het Amsterdam 

Museum beknopt de verschillende ontwikkelingstrajecten en noemt het 

een aantal getalenteerde makers. De kunstraad mist een duidelijke visie op 
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de selectie van deze jonge makers en vraagt zich af wat voor mensen het 

museum zoekt en waar het museum zelf dieper op in wil gaan. Het ophalen 

van verhalen in stadsdelen vindt de kunstraad wel goed, ook in combinatie 

met het programma en de partners in Refresh Amsterdam.

Het aandeel toeristen in het totale publieksbereik is 60%, maar 

dit is niet in een businessmodel vastgelegd. De kunstraad zou dit wel een 

goed idee vinden; toeristen zijn immers een belangrijke bron van inkomsten 

voor het Amsterdam Museum. Als het museum zich hiervan rekenschap zou 

geven, zijn de programmalijnen ook duidelijker te beoordelen. De kunstraad 

ziet nog een opgave voor het museum om de onlinestrategie strak te krij-

gen, dit is ook van belang bij het vaststellen van het te bereiken publiek.

Het is de ambitie van het Amsterdam Museum om tijdens de 

sluiting zichtbaar te blijven in de stad. De kunstraad waardeert het en-

thousiasme en elan waarmee het museum zich positioneert en de verant-

woordelijkheid die het op zich neemt. Enerzijds is er waardering voor de 

voorgenomen samenwerking in 2024 met het Frans Hals Museum rondom 

het thema de gezichten van Noord-Holland. Anderzijds vindt de kunstraad 

opdrachtverlening via een open call, zoals bijvoorbeeld voor Refresh 

Amsterdam, niet per se een goed idee, omdat dit soms wijst op een gebrek 

aan eigen ideeën. De kunstraad had graag meer willen lezen over experi-

menten met nieuwe typen en nieuwe manieren van opstellen, nu het begrip 

netwerkmuseum enorm is opgerekt. 

Uitvoerbaarheid
De kunstraad is zich bewust van de financiële positie van het 

museum in relatie tot de huisvestingsopgave en het groeiend aantal taken. 

Om de geplande verbouwing te kunnen realiseren moet het museum op 

zoek naar additionele financiering. De fondsenwerving Capital Campaign 

wordt gedaan door Van Doorn en zal het uiterste vragen van de instelling. 

De reserve- en liquiditeitspositie van het Amsterdam Museum zijn welis-

waar sterk, maar het Amsterdam Museum is voor ongeveer de helft van de 

omzet van subsidie afhankelijk. In de afgelopen jaren heeft het museum de 

eigen inkomsten doen groeien, maar die vervallen door sluiting, terwijl een 

aantal kosten doorloopt. 
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Het ambitieniveau van het museum ligt hoog. Het Amsterdam 

Museum heeft een keuze gemaakt voor de Hermitage (met toeristen als 

bron voor de publieksinkomsten) en de wijken ingaan om te verzamelen. 

In de Hermitage wil het Amsterdam Museum ook experimenteren. Met 

een bekende locatie als de Hermitage, zou de prioriteit primair moe-

ten liggen bij het voldoende zichtbaar maken van de museale collectie. 

Experimenteren op meerdere locaties brengt naar de mening van de 

kunstraad het risico van versnippering met zich mee. 

Naast de locaties in beheer gaat het museum zelf uit van huur van 

minstens drie en mogelijk vier locaties. In de Hermitage Amsterdam is tij-

dens de renovatie de hoofdtentoonstelling te zien. De buurpanden van het 

Collectiecentrum en Museum Willet-Holthuysen worden gebruikt als kan-

toorpanden; de begane grond van Willet-Holthuysen wordt ingericht als 

projectruimte en krijgt een publieksfunctie. In Nieuw-West onderzoekt het 

museum de mogelijkheden voor een tijdelijke locatie, met uitzicht op vas-

te vestiging. De kunstraad zet vraagtekens bij de functies die de locaties 

vervullen, zoals de keuze om ook te gaan programmeren in het buurpand 

van Museum Willet-Holthuysen. 

Er is waardering bij de kunstraad voor de twee heldere pijlers, 

Collecting the City en New Narratives, die aansluiten bij de nieuwe 

koers. Wel mist de kunstraad een vertaling van de ambities naar 750 jaar 

Amsterdam, terwijl in het ondernemersplan wel staat dat ‘alles draait om 

750 jaar Amsterdam’. 

De kunstraad maakt zich zorgen over de veelheid aan activitei-

ten en vraagt zich af of deze niet te veel vergen van de organisatie van het 

Amsterdam Museum. De kunstraad mist scherpe keuzes met het oog op 

de belastbaarheid en inzetbaarheid van het personeel in deze fase, waarin 

het Amsterdam Museum een nieuw museum wil ontwikkelen. 

Diversiteit en inclusie
Het museum presenteert zich als voorloper op het gebied van 

diversiteit en inclusie. Aandacht voor inclusie, meerstemmigheid en on-

derbelichte verhalen zijn aantoonbaar onderdeel van de bedrijfscultuur. 

De kunstraad hoopt dat het museum deze rol ook in de toekomst zal weten 
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waar te maken. Practice what you preach is hier het adagium. Binnen de 

raad van toezicht is de diversiteit geborgd. Op het gebied van de inclusivi-

teit zijn nog wel stappen te maken voor de gehele organisatie. Het naleven 

van de Code Diversiteit & Inclusie, waar het museum actief mee bezig is, 

had in de optiek van de kunstraad uitvoeriger beschreven kunnen worden.

Bij de plannen voor het verbreden van het publieksbereik valt op 

dat het museum niet aangeeft op welke groepen het zich wanneer richt. 

De doelen zijn niet concreet genoeg en het lijkt alsof op iedereen tege-

lijk wordt ingezet. De kunstraad vindt dat het museum bij alle activiteiten 

beter moet bijhouden welke publieksgroepen het weet te bereiken en te 

betrekken. De pijlers Collecting the City en New Narratives bieden op dit 

vlak veel kansen. Waar het gaat om de andere dimensies van diversiteit en 

inclusie laat het museum zien, zich bewust te zijn van de noodzaak van een 

samenhangend en ingebed beleid. 

Amsterdam Museum wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 

opgenomen.

Huidig    € 8.477.228

Huidig 2020*   € 8.553.523

Gevraagd   € 9.127.229

Advies    € 8.600.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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FOAM 

Foam (Fotografiemuseum Amsterdam) is een internationaal ope-

rerende organisatie op het gebied van fotografie. De instelling organiseert 

activiteiten variërend van tentoonstellingen tot publicaties, debatten en 

educatieve projecten. Jaarlijks toont Foam zo’n achttien tentoonstellingen, 

van historische fotografie tot hedendaags werk, toegepaste fotografie en 

fotojournalistiek werk. 

Veel activiteiten vinden plaats in het museum aan de 

Keizersgracht. Foam richt zich met specifieke projecten ook op een inter-

nationaal publiek, zoals de internationale programmering in het museum, 

de organisatie van de Foam Paul Huf Award en het uitgeven van het inter-

nationaal gedistribueerde Foam Magazine. 

Er wordt een structurele samenwerking opgezet met de jaarlijkse 

beurs Photo London: gedurende vier jaar presenteert Foam in de Britse 

hoofdstad op maat gemaakte tentoonstellingen van jonge kunstenaars die 

eerder werden getoond in het museum in Amsterdam. In de slipstream van 

deze beurs organiseert Foam een Curator’s Symposium voor de professio-

nele, internationale fotografiegemeenschap. Dit doet Foam samen met het 
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Victoria & Albert Museum dat eveneens in Londen is gevestigd.

Foam initieert diverse talentontwikkelingstrajecten, zoals een 

traineeship voor jonge professionals (Foam Lab) en een talentontwikke-

lingstraject in samenwerking met diverse Amsterdamse cultuurhuizen 

(Foam Forward). Ook organiseert het de tentoonstellingsreeks Next Level, 

is er een projectruimte voor tentoonstellingen van recent afgestudeerden 

(Foam 3h) en zijn er programma’s voor jonge verzamelaars. Het jaarlijkse 

Talentnummer van Foam Magazine zet twintig getalenteerde internationale 

fotografen die door Foam zijn gescout in de spotlight. Met het werk van 

deze fotografen wordt elk jaar een grote tentoonstelling samengesteld die 

in het buitenland wordt getoond, onder meer in New York, Parijs, Londen, 

Frankfurt en Berlijn. 

De komende vier jaar wil Foam de verbinding met de samenleving 

verder versterken. De instelling ziet het als taak relevante vraagstukken 

als beeldvorming, identiteit en klimaatverandering onder de aandacht te 

brengen via thematentoonstellingen en bijbehorende publieke program-

mering, zoals gesprekken en debatten. In de educatieve programma’s wil 

Foam meer aandacht besteden aan kwetsbare groepen, en het museum 

wil zich vanuit het oogpunt van diversiteit en inclusiviteit tevens richten op 

Amsterdammers met een migratieachtergrond. 

ADVIES

Artistiek belang

Foam wil in de komende kunstenplanperiode de activiteiten op 

het gebied van internationalisering, talentontwikkeling en educatie naar 

een hoger plan trekken door hun samenhang structureel te verankeren 

in het beleid. De Amsterdamse Kunstraad vindt het plan overtuigend en 

een goede vertaling van de visie van Foam op de vernieuwing binnen de 

fotografie. Het is tevens in lijn met de rol die Foam voor zichzelf ziet als 

presentatie-instelling/museum in Nederland. Foam besteedt veel aan-

dacht aan de samenhang tussen kwaliteit en thematiek, zoals blijkt uit de 
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kwalitatief hoogwaardige thematentoonstellingen en solotentoonstellin-

gen met internationale allure, in combinatie met het wijdverspreide Foam 

Magazine. 

Inhoudelijk geeft Foam aan, de komende vier jaar een aantal 

thema’s centraal te stellen: beeldvorming, migratie, identiteit en klimaatver-

andering. Foam programmeert relatief kort van tevoren, maar de kunstraad 

had graag meer gelezen over de vertaling van de artistieke visie naar 

concrete plannen. De kunstraad vindt daarnaast dat de artistieke visie van 

Foam erg breed is geformuleerd, wat deels een gevolg is van de bewuste 

keuze van de organisatie om in te zetten op alle soorten fotografie voor alle 

mogelijke doelgroepen. 

Foam wil een volgende stap zetten in het bereiken en bedienen 

van zijn bezoekers door de huidige website in zijn geheel te vervangen 

door een volwaardig digitaal platform. Dit platform dient onder andere voor 

het aanbieden van aanvullende artistiek-inhoudelijke informatie, het delen 

van werk dat bedoeld is om exclusief in een digitale omgeving getoond te 

worden en ter vergroting van het publieksbereik. De kunstraad begrijpt het 

voornemen, maar had in het plan meer willen lezen over de uitwerking en 

de doelstellingen van het platform. 

In de vorige aanvraag benadrukte Foam het belang van een eigen 

fotografiecollectie. Deze collectie bestaat sinds 2008 en is samengesteld 

uit hedendaags werk van startende kunstenaars. Foam wil de collectie ver-

der uitbreiden en toegankelijker maken. Naar de mening van de kunstraad 

ontbreekt in het plan echter een reflectie op collectievorming. 

Over de artistieke output van de projectruimte Foam 3h, het 

werkervaringstraject Foam Lab en de tentoonstellingsreeks Next Level, 

is de kunstraad zeer te spreken. Projectruimte Foam 3h is voor veel jonge 

Nederlandse fotografen en kunstenaars de springplank van de academie 

naar het veld van musea en galeries. Next Level is een tentoonstellings-

reeks met kunstenaars die de status van talent zijn ontgroeid door een 

oeuvre op te bouwen met een eigen signatuur dat innovatief, experimen-

teel en gedurfd is. In de eerste reeks werden alleen Nederlandse fotogra-

fen opgenomen, maar in de komende periode wordt Next Level voortgezet 

met internationale kunstenaars. Middels het aankoopbeleid draagt Foam 

bij aan talentontwikkeling, waarbij het zowel signalerend als bevestigend 
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te werk gaat. Naast periodieke presentaties bij Foam wordt de collectie 

ook getoond in bijvoorbeeld de OBA, en kunnen foto’s uit de collectie via 

bruiklenen te zien zijn in binnen- en buitenland.

Belang voor de stad
Jaarlijks ontvangt Foam met circa achttien tentoonstellingen 

gemiddeld 190.000 bezoekers uit binnen- en buitenland. Foam bereikt een 

groot, jong en trouw publiek en presenteert aansprekende marketingplan-

nen om het publiek nog verder te vergroten. De kunstraad vindt het positief 

dat Foam een relatief jong publiek trekt vergeleken met sommige andere 

instellingen in de Amsterdam Bis. 

De maatschappelijke relevantie van Foam voor de stad is hoog. 

Dat komt ook doordat fotografie echt van deze tijd is. Met de steeds ge-

avanceerdere smartphonecamera’s is het medium uitgegroeid tot een 

laagdrempelige kunstvorm die door velen wordt beoefend. Op het vlak van 

cultuureducatie weet Foam deze waarde goed te benutten met talentont-

wikkelingsprojecten als Foam Forward en Foam Lab.

Het educatieprogramma van Foam is veelzijdig en kwalitatief 

goed. De instelling bereikt zo’n 25.000 leerlingen in de leeftijd van 4 tot 

25 jaar, van basisscholen en voortgezet onderwijs tot academies en ho-

gescholen. In samenwerking met Bijlmer Parktheater, Meervaart Studio, 

Podium Mozaïek en enkele mbo-opleidingen heeft Foam in de afgelopen 

jaren een naschools talentontwikkelingstraject opgezet. Hierin kunnen jon-

ge Amsterdammers tussen de 15 en 25 jaar zich bekwamen in fotografie. 

Jonge fotografen, die als peers functioneren, leiden de deelnemers op die 

daarna kunnen doorstromen naar Foam Forward, een Nederlandse verta-

ling van Tate Collective. Het museum is van plan om Foam Forward verder 

te ontwikkelen.

Met het educatie-aanbod draagt Foam substantieel bij aan het 

belang van de stad. De organisatie sluit met haar educatieve activiteiten 

aan bij de behoeften van scholen (in het bijzonder vmbo-scholen). Dat 

past goed bij wie Foam wil zijn en maakt het museum breder toegankelijk. 

Het is lovenswaardig hoe het museum tevens kwetsbare groepen probeert 

te bereiken. De educatieve visie en methodiek vindt de kunstraad goed 
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doordacht en goed uitgewerkt.

De samenwerking met de cultuurhuizen en de kunstopleidingen 

juicht de kunstraad toe, evenals het hoge percentage van buurtgerichte 

activiteiten, dat circa 80.000 contactmomenten per jaar genereert. Met 

betrekking tot talentontwikkeling merkt de kunstraad op dat Foam ook 

programma’s heeft opgezet voor jonge verzamelaars. 

Het museum wil zijn rol op het gebied van intergenerationeel wer-

ken verdiepen en duidelijker positioneren. De kunstraad ondersteunt de 

aandacht die Foam daarbij heeft voor de digitale benadering, zoals het uit-

bouwen van de programma’s als Twee keer kijken en Amsterdam Vertelt. In 

deze projecten ontmoeten jongeren en ouderen elkaar en wisselen ze tij-

dens het fotograferen verhalen uit. Hieruit is een intensieve samenwerking 

met de Open Schoolgemeenschap Bijlmer voortgekomen. Met het project 

Blik op Bijlmer, speciaal ontwikkeld voor derdejaars vmbo-leerlingen Zorg 

& Welzijn, heeft Foam zijn kennis van intergenerationeel werken vertaald 

naar een onderwijsmodule, ingebed in het curriculum van de school. Foam 

is ook gevraagd om het inhoudelijke publieksprogramma te ontwikkelen 

voor fotobeurs en -festival Unseen, dat eerder dit jaar een doorstart maak-

te. Dit festival heeft een groot bereik onder nieuwe groepen kunstliefheb-

bers. Volgens de kunstraad past dit goed bij het profiel van de instelling en 

laat Foam met deze projecten zien dat het museum verantwoordelijkheid 

neemt voor de hele keten. 

Uitvoerbaarheid
Foam wil de komende tijd inzetten op het versterken van de inter-

nationale positie en zorgen voor structurele middelen om een aantal van de 

kerntaken duurzaam uit te bouwen. Foam vraagt daarom in deze ronde meer 

geld aan om de balans tussen eigen inkomsten en subsidie bij te stellen, 

zodat het museum meer autonoom kan werken. Het museum wil de hogere 

subsidie vooral inzetten voor het versterken van de personele organisatie, 

het verduurzamen van het educatieve aanbod en het ontwikkelen van het 

digitale platform. Hierbij gaat het onder andere om de talent call, een groot 

project dat ook toegang tot nieuwe of jongere makers oplevert. Foam heeft 

zich hier al voor meerdere jaren aan verbonden en wil dit voortzetten. 
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Door de hele aanvraag heen is een spanning voelbaar tussen 

ambitie en de noodzaak tot financiële zekerheid. Met het wegvallen van 

een grote structurele sponsor en veranderingen in het fondsenveld loopt 

het museum risico. De internationale, langlopende verplichtingen zouden 

hierdoor onder druk komen te staan. De kunstraad constateert dat Foam 

desondanks meer wil gaan doen en mist een analyse met betrekking tot 

budgettaire beperkingen. De beoogde groei in publieksinkomsten van 1,2 

naar 1,6 miljoen bezoekers vindt de kunstraad erg optimistisch geraamd.

In het ondernemingsplan stelt Foam de uitgangspunten van de 

Fair Practice Code te omarmen, maar ook dat de toepassing van de code 

niet tot verschraling van het aanbod mag leiden. De kunstraad heeft waar-

dering voor een gemixte vergoedingsstructuur, maar merkt op dat niet 

alle getoonde kunstenaars vanzelfsprekend worden aangekocht voor 

de collectie. De kunstraad is van mening dat Foam de daad bij het woord 

moet voegen en garant moet staan voor een eerlijke vergoeding voor alle 

kunstenaars, creatieven en partners met wie het museum samenwerkt. 

Dat past bij een instelling die zegt talentontwikkeling als kernwaarde te 

hebben.

De internationale positie van Foam dwingt respect af. De instel-

ling wordt tot ver buiten de landsgrenzen gewaardeerd en weet specifieke 

groepen vanuit de hele wereld te bereiken. Met het magazine en de talen-

tenprogramma’s heeft Foam een internationaal netwerk van jonge fotogra-

fen opgebouwd, die een kring vormt en ook naar Amsterdam komt. 

Diversiteit en inclusie
Foam heeft een lange traditie van wijkgericht werken en werken 

met scholen. Het museum hecht groot belang aan openheid, dialoog en 

het gezamenlijk met maatschappelijke partners ontwikkelen van inhou-

delijke programma’s. In zijn educatieprogramma’s besteedt Foam extra 

aandacht aan kwetsbare groepen, zoals ouderen, doven, leerlingen in 

het speciaal onderwijs, laaggeletterden, nieuwe Amsterdammers en 

vmbo-leerlingen. Dit gebeurt zowel binnen als buiten de muren van het 

museum. 
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Het streven naar diversiteit leidt ook tot inhoudelijk keuzes: Foam 

programmeert tentoonstellingen over identiteit, zelfrepresentatie, gender, 

lichamelijkheid, seksualiteit, schoonheidsidealen en machtsverhoudingen.  

De samenwerkingen met platforms in Jogyakarta (Indonesië), Lagos 

(Nigeria) en Mexico-stad (Mexico) voor het Foam 3h-programma en het 

evenement Global Collaborations in Photography geven blijk van een 

internationale diversiteit in programmering en bieden kansen aan jonge 

makers uit niet-westerse landen en met een cultureel diverse achtergrond. 

In het actieplan diversiteit en inclusie noemt Foam het zijn grootste uitda-

ging om het deel van de Amsterdamse bevolking dat het museum nu nog 

niet bezoekt, structureel deel te laten uitmaken van het Foam-publiek. Dit 

gaat volgens Foam om publiek met een meervoudig culturele achtergrond 

zoals Nederlands-Turks, Nederlands-Marokkaans, Nederlands-Surinaams, 

maar ook om mensen met een bepaalde economische achtergrond. 

Het museum wil zich in de komende jaren nog meer richten op het 

aantrekken van Amsterdammers met een migrantenachtergrond en wendt 

zich daarbij in eerste instantie tot de drie grootste migrantengroepen in 

de stad. De aandacht die het museum heeft voor deze groepen is positief, 

maar de kunstraad mist een heldere visie op de verhouding tot andere 

bevolkingsgroepen en etniciteiten. De benadering komt gedateerd over en 

de kunstraad is van mening dat het museum zich beter kan richten op het 

binnenhalen van een gemengd Amsterdams publiek dat representatief is 

voor de hele bevolking. 

Foam wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 opgenomen.

Huidig    € 902.161

Huidig 2020*   € 910.280

Gevraagd   € 1.398.000

Advies    € 950.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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STEDELIJK MUSEUM 
AMSTERDAM

Stedelijk Museum Amsterdam (SMA) wil een publieke en maat-

schappelijke plek zijn, waar actualiteit door kunst wordt gedefinieerd, be-

commentarieerd en ervaren. De bezoeker moet moderne en hedendaagse 

kunst en vormgeving in het museum persoonlijk kunnen ervaren. Het 

Stedelijk hanteert vier kernwaarden: eigenzinnig, toegankelijk, betrokken 

en verantwoordelijk. Deze kernwaarden vormen in de komende kunsten-

planperiode een leidraad voor zowel programma, publiek en partners als 

voor het eigen personeel.

De ambities van het Stedelijk voor 2021-2024 lopen langs vijf 

richtingen. Van exclusief naar inclusief: het Stedelijk wil voor iedereen toe-

gankelijk zijn. Van artist-driven naar context-, audience- én artist-driven: 

naast de kunstenaar speelt de culturele en maatschappelijke context van 

kunstwerken een belangrijke rol in de programmering, evenals het publiek. 

Van vorm naar attitude: kunst is meer dan een verzameling objecten met 

een economische waarde. Van passieve naar actieve betrokkenheid: bij 

de maatschappij, de stad en elkaar. En de vijfde beweging is die naar een 

gezond instituut: de bedrijfsvoering wordt verder gestructureerd.
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Binnen het toekomstige tentoonstellingsprogramma staat het 

begrip spanningsveld centraal. Door dit op te zoeken, neemt het Stedelijk 

een verdere stap in de richting van hedendaagse meerstemmigheid. Het 

Stedelijk gaat meer experimenteren met thematische en groepstentoon-

stellingen en meer gebruikmaken van de collectie. In 2021 wordt een 

retrospectief van Hito Steyerl geprogrammeerd waarin maatschappijkriti-

sche reflectie en experimenteel onderzoek centraal staan. 

Om het jaar zal een grote tentoonstelling worden geprogram-

meerd over een klassiek-modern onderwerp. Zo staat in 2021 de relatie 

tussen modernisme en kolonialisme centraal in een tentoonstelling over 

de Duitse expressionistische kunstenaars Ernst Ludwig Kirchner en Emil 

Nolde. Twee jaar later zal er opnieuw een grote, moderne tentoonstelling 

worden geprogrammeerd waarbij historische werken in een actuele con-

text worden geplaatst. 

De aanvraag voor de komende kunstenplanperiode staat in het 

teken van inclusiviteit, kritische reflectie, (wetenschappelijke) verdieping 

en versterking van de signaleringsfunctie. Ook streeft het Stedelijk naar 

(gender)diversiteit in het aankoop- en programmabeleid.

ADVIES

Artistiek belang 

Het Stedelijk Museum is een autoriteit op het gebied van heden-

daagse kunst in Nederland. Het beheert de beste collectie klassiek- 

modern en hedendaagse kunst van ons land en heeft de ambitie om meer 

dan voorheen kunst en vormgeving te presenteren in relatie tot de maat-

schappelijke context waarin deze ontstaat. Zo wil het museum een creatie-

ve ontmoetingsplek zijn en een breder publiek aanspreken. 

Het museum heeft een moeilijke periode achter de rug. De af-

gelopen jaren heeft het museum hard gewerkt aan zijn herpositionering, 

waar het volgens de Amsterdamse Kunstraad deels in is geslaagd. Er is 

een nieuwe artistieke en zakelijke directie, waar de kunstraad vertrouwen 
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in heeft. Ook is de kunstraad positief over het streven van het museum om 

zich nog nadrukkelijker op de stad te richten en een actieve maatschappe-

lijke rol te gaan spelen. 

Het Stedelijk wil het museum de komende jaren nog meer als een 

sociale en publieke ruimte inrichten. Het voelt de verantwoordelijkheid om 

een toegankelijke plek te creëren en met uiteenlopende programmering bij 

te dragen aan een inclusieve samenleving. Het doel is om ruimte te bieden 

aan verschillende esthetische tradities die betekenisvolle ervaringen ge-

nereren voor een divers publiek. Daartoe introduceert het Stedelijk onder 

meer twee curators at large, externe curatoren met een bewezen diverse 

praktijk, die voor minstens twee jaar nauw samenwerken met de directeur, 

artistieke staf en onderzoekers. Het Stedelijk wil een plek zijn waar ieder-

een zich veilig en welkom voelt om moderne kunst en vormgeving te ont-

dekken en te beleven. De kunstraad vindt de ambities realistisch en juicht 

deze vernieuwende invalshoeken toe. Het museum kan zich volgens de 

kunstraad op deze wijze ontwikkelen tot een sterk participatief netwerk- 

en platformmuseum en nog krachtiger reflecteren op de betekenis en rol 

van hedendaagse musea in een periode van sterke veranderingen.

De kunstraad heeft begrip voor het feit dat de nieuwe directie nog 

plannen aan het ontwikkelen is en nog niet alles heeft kunnen bestendigen; 

niettemin betreurt de kunstraad de keuze om niet meer artistieke uitwer-

king en concrete plannen in het ondernemingsplan te zetten: de program-

mering beperkt zich tot 2020/2021 en ook staat er niets in over de viering 

van 125 jaar Stedelijk Museum in 2020. 

In 2021 opent de eerdergenoemde tentoonstelling van Ernst 

Ludwig Kirchner en Emil Nolde. Ook is er in dat jaar een solo-expositie 

van Bruce Nauman te zien die tot stand komt in samenwerking met Tate 

Modern (Verenigd Koninkrijk). De internationale invloed en wisselwer-

king van het Stedelijk blijft aantoonbaar groot, en overtuigt. Zie ook het 

retrospectief met Hito Steyerl, dat wordt georganiseerd in samenwerking 

met Centre Pompidou (Frankrijk) en Kunstsammlung NRW (Duitsland). 

In de aanvraag staat dat het museum zijn klassiek-moderne pro-

grammeringslijn steviger wil oppakken met een versterkte aandacht voor 

de eigen collectie. De kunstraad vindt dit terecht. Het is bovendien com-

mercieel interessant om te doen, zeker als het museum de ontsluiting van 
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zijn eigen collectie vormgeeft vanuit een verrassende invalshoek. 

De permanente collectieopstelling (STEDELIJK BASE) zal gelei-

delijk in de richting van een thematische opstelling aangepast worden en in 

elk geval tot eind 2022 behouden blijven. De voorstellen voor de aanpas-

sing van STEDELIJK BASE zijn in lijn met de artistieke herpositionering van 

het museum gericht op het presenteren van een meerstemmige kunstge-

schiedenis die is ingebed in maatschappelijke ontwikkelingen. 

De functie die Stedelijk Museum Bureau Amsterdam (SMBA) in 

de stad vervulde (een nomadische plek buiten het museum om jonge ma-

kers die in Amsterdam wonen en werken te tonen en de discussie aan te 

jagen), wordt al jaren gemist. De kunstraad is overtuigd van de intentie om 

SMBA nieuw leven in te blazen en ondersteunt het voorstel om in de over-

gang naar een nieuwe of nomadische ruimte het SMBA voorlopig in-house 

binnen de muren van het Stedelijk te ontwikkelen. De kunstraad spreekt de 

wens uit dat het Stedelijk voortvarend met het realiseren van deze ambitie 

aan de slag gaat. 

De aandacht die het museum tentoonspreidt voor niet-westerse 

beeldende kunst vindt de kunstraad positief. Het aankoopbudget wordt 

stapsgewijs verhoogd en de helft ervan wordt besteed aan kunstenaars en 

vormgevers van kleur en kunstenaars en vormgevers afkomstig van buiten 

West-Europa en Noord-Amerika. De eerste aankopen, van onder andere 

Remy Jungermann en Patricia Kaersenhout, geven de kunstraad het ver-

trouwen dat de nieuwe directie zich met succes sterk zal maken voor de 

borging van diversiteit in het aankoopbeleid. 

Belang voor de stad
Het Stedelijk Museum heeft een belangrijke toegevoegde waar-

de voor de stad, omdat het museum samenwerkingen aangaat met grote 

internationale partijen en een cruciale rol vervult in de wereld van de beel-

dende kunsten in Amsterdam. De internationale positie van het Stedelijk 

versterkt het kunstenveld. Er is waardering voor de nieuwe positionering in 

de aanvraag. Naast de internationaal georiënteerde activiteiten investeert 

het museum in duurzame partnerschappen met culturele instellingen in de 

stad. 
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De kunstraad is uitermate positief over de inhoudelijke samenwer-

kingen onder de noemer Public Programs. Tijdens de Friday Nights vinden 

openingen, performances of screenings plaats, afgewisseld met interviews 

en debat. Deze bijeenkomsten kenmerken zich door interdisciplinariteit 

en zijn experimenteel. Interactie met het publiek speelt een essentiële rol. 

Doel is impact te hebben op wat er besproken wordt in Amsterdam en 

daarbuiten. Daarmee bevestigt het SMA zijn rol als vernieuwer en voorlo-

per. De kunstraad waardeert tevens het voornemen om Public Programs di-

rect onder de nieuwe artistiek directeur te plaatsen. Echter, een prominente 

instelling als het Stedelijk zou meer geld in dit programma moeten stoppen 

dan € 280.000 per jaar. 

In 2020 bestaat het Blikopenerprogramma twaalf jaar. In die tijd is 

een groep van 180 jongeren van diverse komaf tussen vijftien en negentien 

jaar betrokken geraakt bij het Stedelijk en het culturele veld. Dit program-

ma wordt door het museum gezien als een geslaagde vorm van talentont-

wikkeling, wat het zeker is, maar de kunstraad vindt de omvang van de 

groep jongeren die op deze wijze kennismaakt met hedendaagse kunst 

beperkt. Ook het aantal leerlingen dat met binnenschoolse educatie wordt 

bereikt, is klein. De kunstraad vindt de educatie-paragraaf summier. Een 

duidelijke visie op educatie ontbreekt, evenals een lesmethodiek. Er wordt 

verwezen naar de samenwerking met de twee andere grote musea aan het 

Museumplein bij het gebruik van de Museumbus. De kunstraad stelt vast 

dat het Van Gogh Museum en het Rijksmuseum wel uitgebreide educatieve 

programma’s hebben. 

Wat het publieksbereik betreft, geeft het Stedelijk in de aanvraag 

de aanzet tot een doelgroepenanalyse. De komende periode moet in het 

teken komen te staan van een verdere specificering van profielen en kan-

sen om bezoekers te bereiken. Het bevreemdt de kunstraad dat er in het 

museum nog onvoldoende visie met betrekking tot publiek bestaat.

Het Stedelijk wil zich nadrukkelijk richten op een groep potentiële 

bezoekers die om welke reden dan ook nog niet in het museum komt. In 

de aanvraag ligt een sterk accent op het aantrekken van first time visitors. 

Dit moet nog van begin af aan worden opgebouwd; er is nog geen duide-

lijke strategie om deze mensen te bereiken. Een gedegen analyse van de 

opbouw en samenstelling van het huidige en beoogde publiek ontbreekt 
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eveneens. Wel signaleert de kunstraad bij de directie een gevoel van ur-

gentie om gerichter een publieksstrategie te ontwikkelen.

Uitvoerbaarheid
Het museum geeft aan, zich genoodzaakt te zien een substantieel 

hogere subsidieaanvraag in te dienen ten opzichte van vorige kunsten-

planperiodes, aangezien de huidige subsidie alleen de kosten van huis-

vesting en lonen dekt. De nieuwe directie, die is aangetreden een maand 

voordat de aanvraag moest worden ingeleverd, zag zich geconfronteerd 

met een financieel ongezonde instelling. In de jaren 2018 en 2019 zijn de 

inkomsten uit sponsoring teruggelopen ten gevolge van de bestuurscrisis.  

Het museum is voornemens om in de komende periode, mede op basis 

van het advies van de kunstraad Het museum als dynamisch geheugen, de 

koers te verleggen naar een meer open instituut waar toegankelijkheid en 

gevoelswaarde op één staan. Dit is een proces dat tijd kost en vraagt om 

een noodzakelijke versteviging van de financiële positie. In deze tijden van 

een grillige internationale kunstmarkt, afnemend mecenaat en een veran-

derend fondsenlandschap is steun vanuit publieke gelden extra noodza-

kelijk voor een instituut als het Stedelijk. 

De kunstraad deelt de mening van de directie van het SMA dat er 

op dit moment niet genoeg middelen zijn om de kerntaken naar behoren 

te vervullen. In bovengenoemd advies heeft de kunstraad de gemeente 

geadviseerd naast de subsidie in het kunstenplan een realistische vergoe-

ding ter beschikking te stellen aan het museum voor beheer, behoud en 

digitalisering van de collectie, inclusief de stijgende vraag naar bruiklenen. 

Deze vergoeding moet in het kader van goed rentmeesterschap van de 

gemeente ten aanzien van de collectie Amsterdam, net als de huursubsi-

die, boven op de exploitatiesubsidie van het museum gegeven worden. Dit 

advies is (nog) niet opgevolgd. De kunstraad adviseert het college van B 

en W en de directie van het Stedelijk hierover in gesprek te gaan.

De kunstraad constateert dat de financiële positie van het 

Stedelijk Museum helaas niet op orde is. De liquiditeit, de solvabiliteit en 

het weerstandsvermogen zijn voldoende, maar in het verleden zijn de on-

derhoudskosten in het meerjarenonderhoudsplan (MJOP) lager geraamd 
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dan de daadwerkelijke kosten. Over de vastgoedlasten zijn afspraken ge-

maakt met de gemeente, die vastliggen in een huurcontract dat eind 2022 

afloopt. De kunstraad adviseert de gemeente in een nieuw huurcontract de 

eigenaarslasten van het onderhoud over te nemen van het museum, zon-

der te korten op de exploitatiesubsidie en de huursubsidie. Het MJOP heeft 

met 2,4 miljoen euro een behoorlijk aandeel in de begroting. Ruim 600.000 

euro is bestemd voor de energielasten. In de komende periode moet onder 

andere de klimaatinstallatie vervangen worden, waardoor de energiekos-

ten op termijn wellicht kunnen dalen. 

Binnen de eigen inkomsten beoogt het Stedelijk een verschuiving 

aan te brengen. Het gaat ervan uit dat de publieksinkomsten zullen stijgen 

door het verhogen van de entreeprijzen. De kunstraad mist echter ook hier 

een verklarende motivering. Het is niet duidelijk hoe het SMA meer bezoe-

kers wil trekken en tegelijkertijd de toegangsprijzen wil verhogen. 

Op het vlak van ondernemerschap wist het SMA in de afgelopen 

jaren veel partijen aan zich te binden, waardoor de sponsorinkomsten 

altijd hoog waren. In de huidige aanvraag is sprake van een sterke daling in 

sponsorinkomsten ten opzichte van de voorgaande kunstenplanperiode. 

De kunstraad mist in het plan een toelichting op de financiële bijdragen via 

de Vrienden van het Stedelijk; ook zou de kunstraad meer inzicht in deze 

constructie willen hebben. 

De kunstraad zet vraagtekens bij de relatief hoge kosten voor het 

vaste personeel. Hij realiseert zich dat dit historisch zo gegroeid is, maar 

deelt niet de analyse dat de situatie van het Stedelijk zich slecht laat verge-

lijken met andere instellingen en had graag gezien dat de hoge loonkosten 

in het plan zouden worden toegelicht. Er is gerekend met een indexatie 

van de loonkosten. Het baart de kunstraad zorgen dat er geen uitgebreide 

strategie bij tegenvallende inkomsten is opgenomen. Er worden ook bijna 

geen opties benoemd om op korte termijn de inkomsten te vergroten.

In 2017 is na het vertrek van de vorige directeur de gehele  

governance van het SMA heroverwogen en opnieuw ingericht. De 

Governance Code Cultuur wordt toegepast en er is een nieuwe raad van 

toezicht benoemd in 2019. Het museum gaat echter niet specifiek in op de 

samenstelling en de taakverdeling in de huidige raad van toezicht.
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Diversiteit en inclusie

Samen zijn we Stedelijk is een interessant project dat moet leiden 

tot een compleet nieuwe familieprogrammering. De kunstraad waardeert 

het dat dit project met vijftien families, vijftien kunstenaars en maatschap-

pelijke organisaties wordt uitgevoerd in Zuidoost, Nieuw-West en Noord.  

In een stad die qua bevolkingssamenstelling sterk verandert, zijn de au-

diovisuele middelen die het Stedelijk ontwikkelt een mooie manier om het 

museum toegankelijker te maken voor meer Amsterdammers. Het is goed 

dat deze informatie in meerdere talen wordt aangeboden. 

De kunstraad is positief over Studio i, dat samen met het Van 

Abbe Museum is opgezet. Deze interne adviesraad kijkt vanaf het begin 

van projecten mee en brengt (on)gevraagd advies uit. De kunstraad is van 

mening dat de adviezen voor derden toegankelijk moeten zijn, zodat ook 

anderen hiervan kunnen leren. Door op deze manier verbindingen te zoe-

ken, kan het Stedelijk meteen ook de door de instelling gewenste opener 

houding vormgeven.

Diversiteit staat overtuigend in het hart van het museum en alle 

activiteiten. De kunstraad is benieuwd naar de uitwerking van de ambi-

tie om onderzoek te verrichten naar kunstenaars en onderwerpen buiten 

West-Europa en Noord-Amerika, de traditionele artistieke centra. Vooral 

het leggen van verbindingen tussen kunst uit verschillende regio’s kan een 

interessant perspectief opleveren. Het is een goede zet dat de medewer-

kers vier keer per jaar college volgen op dit vlak van diversiteit en inclusie. 

Ten aanzien van het personeel stelt het museum zich een duidelijke en 

meetbare doelstelling, namelijk ‘in 2024 zijn zowel de sleutelposities als de 

rest van de organisatie divers’. Dat is een nobel streven, maar is in het licht 

van waar de instelling nu staat, ook ambitieus. 
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Stedelijk Museum Amsterdam wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-

2024 opgenomen.

Huidig    € 12.714.544

Huidig 2020*   € 12.828.975

Gevraagd   € 14.229.386

Advies    € 12.925.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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ADVIEZEN
MUZIEK EN 
MUZIEKTHEATER

Op naam
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BIMHUIS

Het BIMHUIS is het belangrijkste Nederlandse podium voor jazz. 

Het is de uitgesproken plek voor traditionele en nieuwe vormen van jazz. 

Het BIMHUIS ambieert, net als de jazzmuziek dat doet, als open vorm, 

onophoudelijk in ontwikkeling te zijn. Het BIMHUIS gelooft dat het veran-

derlijke de essentie is van jazz en programmeert zodoende niet vanuit één 

specifieke definitie van jazz, maar vanuit de jazz zoals die zich aandient in 

het nu. 

Het BIMHUIS programmeert zo’n 280 concerten per jaar. Het 

haalt wereldberoemde namen als John Scofield, Joshua Redman en Brad 

Mehldau, maar ook Nederlandse jazzmuzikanten als Benjamin Herman en 

Ack van Rooyen, binnen. Voor de grote namen werkt het podium samen 

met het naastgelegen Muziekgebouw aan ’t IJ, waar in die gevallen gebruik 

wordt gemaakt van de grote zaal. Het BIMHUIS programmeert per jaar 

minstens twintig concerten met Arabische, Turkse, Afrikaanse en Zuid-

Amerikaanse muziek, die vaak sterk aan jazz zijn verwant. Daarmee bereikt 

de instelling een cultureel divers publiek met een eclectische muziek- 

smaak. In het publieksprogramma gericht op zowel ervaren luisteraars als 
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potentiële bezoekers, wordt ingegaan op de verhalen achter de muziek. 

Het BIMHUIS wil zo verschillende perspectieven belichten en daarmee de 

luisterervaring verdiepen. De instelling faciliteert ontmoetingen met musi-

ci, organiseert workshops, cd-presentaties, lezingen en inleidingen. Het 

BIMHUIS wil ruimte geven aan maatschappelijke, emancipatoire en meer 

activistische programma-inhoud en vraagt makers met uiteenlopende 

achtergronden te reflecteren op de wereld. 

Met BIMHUIS Productions geeft het podium ruimte aan het trai-

neeship voor programmeurs en Nieuwe Makers Trajecten. Jaarlijks wordt 

er een compositieopdracht uitgeschreven voor een gevorderd talent en 

wordt in huis gewerkt aan de realisatie van een landelijke productie. De 

compositieopdracht werd in 2019 voor het eerst toegekend aan altsaxo-

fonist en componist Ben van Gelder. Met jazzmusicus Tijn Wybenga is 

BIMHUIS Productions nu een meerjarige samenwerking aangegaan. Ook 

werkt het BIMHUIS sinds kort met een Young Advisory Board, om jongeren 

te betrekken en een stem te geven en zo het BIMHUIS, inclusief netwerk, 

door te kunnen geven aan de nieuwe generaties.

ADVIES

Artistiek belang

Het BIMHUIS is een begrip in de (internationale) jazzwereld. Hier 

wordt niet alleen ruimte geboden aan de jazzcanon, maar ook en vooral 

aan de vernieuwende, veelal geïmproviseerde muziek van vandaag. Waar 

de jazzwereld worstelt met de definiëring van het genre en het schijn-

baar tegen de grenzen van die definitie aanloopt, lopen muzikanten in het 

BIMHUIS voorop en breken die discussie open door radicaal te kiezen 

voor muziek van nu. Muziek die per definitie actueel is. De Amsterdamse 

Kunstraad vindt de leidraad in de aanvraag ‘het veranderlijke is de essen-

tie van de jazz’ mooi geformuleerd. Het BIMHUIS rekt de grenzen van het 

genre op en komt met een diverse en gevarieerde programmering van 

traditioneel tot experimenteel. Aanstormend talent en gevestigde namen 
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zijn naast elkaar te zien, waarmee de instelling zich op nieuw publiek richt. 

Zo speelt het BIMHUIS goed in op de trend dat musici zich niet in hokjes 

willen laten plaatsen. Met BIMHUIS Productions gaat het BIMHUIS actief op 

zoek naar nieuwe stemmen en gespreksvormen. De kunstraad vindt dat de 

huidige directeur, nadat het BIMHUIS vier jaar geleden in een neergaande 

spiraal terecht was gekomen, heeft gezorgd voor een revitalisering. Onder 

haar leiding heeft de organisatie een grote omslag gemaakt. Het huidige 

plan schetst een open organisatie die vanuit de eigen kracht nieuwe we-

gen inslaat en samenwerkingsverbanden aangaat. Het BIMHUIS is weer 

helemaal terug als hét jazzpodium van Nederland, en maakt zijn faam weer 

waar. Niet alleen is de visie helder beschreven, uit de plannen blijkt dat in 

het BIMHUIS ook goed wordt nagedacht over programmering.

De artiesten die in het BIMHUIS optreden zijn van hoog niveau en 

zeer divers. Door een goede samenwerking met Muziekgebouw aan ’t IJ, 

dat ook meer jazz en wereldmuziek wil brengen, kunnen de twee instellin-

gen aan artiesten het meest geschikte podium bieden. BIMHUIS Specials 

is een verzamelnaam voor een aantal nieuwe, aansprekende initiatieven. 

De kunstraad is enthousiast over de jaarlijkse compositieopdracht en het 

jaarlijkse BIMHUIS-wijkfestival.

Belang voor de stad
Het BIMHUIS is de spil in het jazznetwerk van de stad. Het podium 

is ook de weg waarlangs Amsterdam wereldwijd meetelt in de jazz. Met 

BIMHUIS TV en BIMHUIS Radio worden internationale kijkers en luisteraars 

bereikt. De kunstraad is blij dat de stap van radio naar streaming-content is 

gemaakt.

Het BIMHUIS is een open, gastvrije concertzaal op een prachtige 

plek in de stad. Toch vertaalt de veelkleurigheid van de artiesten op het 

podium zich lang niet altijd in de samenstelling van het publiek. Daar ligt 

een belangrijke opdracht. Het BIMHUIS heeft veel gegevens vergaard om 

het bezoekersbestand beter in beeld te krijgen. De entree van het complex 

met loopbrug en grote lege ontvangsthal is niet erg publieksvriendelijk. In 

het BIMHUIS zelf is de sfeer wel goed. 

Het voorgenomen sociaal-cultureel programma voor bewoners in 
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de wijk met afstand tot kunst komt als geroepen. De inzet van jonge pro-

grammamakers en het uitbreiden van de programmering met jonge mu-

zikanten lijkt kansrijk om een jonger publiek aan te spreken. Het BIMHUIS 

verwacht met een cultureel diverse programmering een cultureel diverser 

publiek te bereiken. De ambities op dat punt zouden concreter mogen zijn. 

Het BIMHUIS streeft naar een zaalbezetting van 70% in 2024. De zaalbe-

zetting lag in 2019 gemiddeld op 63%. Hier liggen nog kansen. 

Het BIMHUIS toont sociaal-maatschappelijke relevantie door 

samenwerkingsverbanden aan te gaan met verschillende partijen door de 

stad, zoals onder andere blijkt uit het actieplan diversiteit en inclusie. De 

kunstraad heeft waardering voor het educatieprogramma dat het BIMHUIS 

samen met Muziekgebouw aan ’t IJ uitvoert, met name voor SoundLAB (de 

voormalige Klankspeeltuin). Aan het publiek van morgen wordt met meer-

dere muziekinstellingen in de stad gewerkt in de Alliantie Muziekeducatie 

Amsterdam (AMA), waar het BIMHUIS een van de oprichters van is. De 

kunstraad is benieuwd naar de eigen muziektheaterproductie over de inzet 

van nieuwe media vanuit een niet-westers perspectief in samenwerking 

met Oorkaan en de Vereniging van Schouwburg- en Concertgebouw 

Directies (VSCD). 

Voor talentontwikkeling en educatie werkt de gezamenlijke edu-

catieafdeling van het BIMHUIS en Muziekgebouw aan ‘t IJ samen met 

het Conservatorium van Amsterdam, Muziekcentrum Zuidoost en Aslan 

Muziekcentrum. De kunstraad kijkt uit naar de uitwerking van het nieuw op 

te richten Jeugd Jazzorkest waarmee wordt voorzien in een verdiepend 

leertraject voor kinderen met interesse en talent voor jazz. Met de educatie-

projecten en de Young Advisory Board, die bestaat uit vijf jonge muzieklief-

hebbers/-studenten werkt het BIMHUIS aan het publiek van de toekomst.

De activiteiten van het BIMHUIS in diverse broedplaatsen zijn be-

langrijk voor het jazzklimaat in de stad, net als de bijdrage die de instelling 

levert aan vrije impro op een experimentele plek als De Ruimte. Ook goed 

voor Amsterdam is de positie die het BIMHUIS inneemt in het werkoverleg 

met landelijke programmeurs. Het BIMHUIS heeft een interessant internati-

onaal netwerk van musici, labels, agenten en programmeurs om zich heen 

verzameld en staat bij velen hoog in het vaandel. Dit is belangrijk voor de 

continuïteit van de programmering van jazz in Nederland.
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Uitvoerbaarheid

Op het gebied van governance heeft het BIMHUIS in de afgelo-

pen periode een grote verandering doorgemaakt. Na een turbulente pe-

riode zijn er goede stappen gezet om tot een gezonde bedrijfsvoering te 

komen. De organisatie is stabieler en toekomstbestendiger dan in de vori-

ge kunstenplanperiode. Er staat een sterk team dat eensgezind de verant-

woordelijkheid neemt voor een perfect georganiseerde avond.

De Governance Code Cultuur en de Fair Practice Code worden 

toegepast door het BIMHUIS, zij het niet altijd bij de grotere ensembles en 

orkesten. Invoering van fair practice leidt tot een verhoging van de kosten, 

die in de begroting zijn verwerkt. Het percentage eigen inkomsten van 

66 vindt de kunstraad ruim voldoende, ook in het licht van de spannende 

programmering. 

Uit het ondernemingsplan blijkt dat het BIMHUIS weer volledig 

de controle heeft over de begroting. De begroting over de komende vier 

jaar is sluitend. In de vorige periode heeft het BIMHUIS incidenteel extra 

subsidie ontvangen van de gemeente Amsterdam om de omslag naar 

een hernieuwde organisatie te kunnen maken. De kunstraad is blij dat dit 

heeft geleid tot een stabiele organisatie die een stijging van 16% eigen 

inkomsten heeft weten te realiseren ten opzichte van de vorige periode. 

Het BIMHUIS doet erg veel met verhoudingsgewijs weinig middelen. De 

personeelslasten en de reiskosten die verband houden met de activiteiten 

stijgen. Dit laatste wordt in de aanvraag goed uitgelegd. Amsterdam is een 

dure stad geworden voor de artiesten om te verblijven. 

Diversiteit en inclusie
De jazzsector is een door mannen gedomineerde wereld. Het 

BIMHUIS doet zijn best meer vrouwen op het podium te krijgen en die extra 

aandacht is nodig volgens de kunstraad, want de vooroordelen zitten diep. 

In bigbands zitten relatief weinig vrouwelijke muzikanten. De inzet van het 

BIMHUIS op het vlak van diversiteit, waar de kunstraad vertrouwen in heeft, 

is ook vanwege de positie die het podium inneemt in het veld van groot 

belang.
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Het programma van het BIMHUIS is divers en inclusief. Zoals ge-

zegd moet de ‘P’ van publiek nog een boost krijgen. Het is goed dat de 

instelling hiervoor werkt met streefcijfers. De aanstelling van een vertrou-

wenspersoon met een cultureel-diverse achtergrond getuigt van toewij-

ding aan inclusiviteit en bereidheid serieuze gesprekken aan te gaan. Uit 

het ondernemingsplan blijkt dat de instelling open staat om de verande-

rende stad en daarmee de samenstelling van het publiek serieus te nemen. 

Het team van SoundLAB bestaat voor de helft uit mensen met een bicul-

turele achtergrond. Het is bijzonder dat het podium twee statushouders in 

dienst heeft. In de raad van toezicht is sprake van een diverse samenstel-

ling en het personeel krijgt biastrainingen. Dit alles wordt in het subsidiebe-

leid aangemoedigd, maar de kunstraad heeft op grond van de aanvraag de 

indruk dat het BIMHUIS dit doet uit eigen overtuiging. 

BIMHUIS wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 opgenomen.

Huidig    € 1.051.469 

Huidig 2020*   € 1.060.932 

Gevraagd   € 1.299.263 

Advies    € 1.299.263 

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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HET 
CONCERTGEBOUW

Het Concertgebouw staat wereldwijd bekend als belangrijk 

podium voor de klassieke muziek. Het Concertgebouw heeft als missie 

mensen te verbinden en verrijken met een muzikale ervaring. Daarmee 

wil Het Concertgebouw een essentiële rol vervullen voor de stad en haar 

inwoners. Nationale en regionale orkesten, waaronder het Koninklijk 

Concertgebouworkest, het Nederlands Philharmonisch Orkest en en-

sembles zoals Amsterdam Sinfonietta, treden er regelmatig op. Het 

Concertgebouw is met ruim 700 concerten en rond de 750.000 bezoe-

kers in 2019, een van de meest bespeelde concertgebouwen ter wereld. 

Het totale aanbod is ongeveer de helft eigen programmering, de andere 

helft wordt gevuld door een ruime diversiteit aan zaalhuurders. De kern 

van de eigen programmering bestaat uit concertseries als Klassieke 

Meesterwerken en Wereldberoemde Symfonieorkesten, waarin populair 

klassiek repertoire centraal staat. Het Concertgebouw ziet het optimali-

seren van het monument als belangrijke randvoorwaarde om het jaarlijkse 

aanbod van circa duizend concerten en evenementen te realiseren. 

Naast het podium heeft Het Concertgebouw een functie voor 

de stad op het gebied van muziekeducatie, -participatie en bijzondere 
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evenementen. Circa 17.500 kinderen per jaar kunnen zodoende Het 

Concertgebouw via school bezoeken. 

Het Concertgebouw heeft de afgelopen kunstenplanperiode 

initiatieven genomen om het artistieke profiel te verbreden en de bedrijfs-

voering te versterken. De instelling programmeerde een groeiend aan-

bod van niet-westerse programma’s, er was meer concertaanbod voor 

jong publiek en het podium verbond nieuwe, grote sponsoren aan het 

gebouw. De komende vier jaar wil de instelling de klassieke kernprogram-

mering versterken. Daarnaast wil de organisatie investeren in een inclusief 

Concertgebouw, waar iedere muziekliefhebber zich welkom voelt. Zo ook 

pop- en jazzliefhebbers, met zowel westers als niet-westers aanbod, met 

het accent op Arabische, Turkse, Afro- en Latijns-Amerikaanse muziek 

(door Het Concertgebouw in de aanvraag aangeduid als ‘ATALA’). Het 

Concertgebouw zet het aanbod voortzetten van familieconcerten en edu-

catie- en participatieactiviteiten voort.

ADVIES

Artistiek belang

Het artistiek belang van Het Concertgebouw is onverminderd 

groot. De wereldberoemde natuurlijke akoestiek, de statige ligging aan 

het Museumplein en de feestelijk chique uitstraling scheppen volgens de 

Amsterdamse Kunstraad uitstekende condities voor een bijzondere er-

varing. In de programmering is veel ruimte voor internationale topmusici. 

De professionele uitvoerenden zijn van hoog niveau. Met de hoogstaande 

programmering, die primair is gericht op de uitvoering van hoofdzakelijk 

18e- tot en met 20e-eeuwse muziek, is Het Concertgebouw volgens de 

kunstraad een onmisbaar podium voor klassieke muziek.

In de programmering heeft een verbreding plaatsgevonden 

naar pop en jazz, en muziek uit films en games, maar de artistieke plan-

nen zijn vooral gericht op het ‘ijzeren klassieke repertoire’. De kunstraad 

ziet dat hiermee een groot traditioneel publiek wordt bereikt. Dit type 
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programmering voorziet in een landelijke behoefte. De kunstraad mist 

echter een zekere urgentie in het beschreven aanbod, dat in hoge mate als 

voorspelbaar kan worden gekwalificeerd. 

In de kleine zaal is meer ruimte voor artistieke vernieuwing. De 

instelling biedt hier een podium aan jonge musici die nog niet bij het grote 

publiek bekend zijn, zoals het programma Rising Stars waarin een gevari-

eerde groep jonge laureaten, gecureerd door prestigieuze Europese con-

certzalen, zichzelf presenteert. Maar de instelling zou meer risico mogen 

nemen op het gebied van experimentele programmering. 

De kamermuziek wordt omlijst met inleidingen en gesprekken 

waarin musici een toelichting geven op de muziekstukken. Voor de lief-

hebbers van hedendaagse muziek programmeert Het Concertgebouw ook 

nieuwe composities. Elk jaar maakt een Composer in Residence werken 

voor concerten in de grote zaal en de kleine zaal. 

De kunstraad juicht de ambitie om muzikaal Nederlands talent 

centraal te stellen toe. In het ondernemingsplan wordt echter onvoldoen-

de uitgewerkt hoe dit zal worden vormgegeven. Het voornemen om in de 

kleine zaal programma’s te brengen van Nederlandse artiesten met een 

biculturele achtergrond vindt de kunstraad te prijzen. 

Belang voor de stad
Het Concertgebouw is het grootste podium voor klassieke muziek 

in Amsterdam. Daarmee is de instelling onmisbaar voor ensembles, orkes-

ten en solisten. De kunstraad vindt het goed dat Het Concertgebouw ook 

ruimte maakt voor grote amateurensembles, waarmee wordt bijgedragen 

aan een volledig beeld van het klassieke muzieklandschap.

Het Concertgebouw investeert in een uitgebreid educatie- 

aanbod voor met name leerlingen uit het primair onderwijs. Het valt de 

kunstraad op dat in de aanvraag wordt uitgegaan van een bereik van 

17.500 leerlingen, een krimp van ongeveer 4.500 leerlingen ten opzichte 

van het vorige kunstenplan. Deze terugloop wordt in de aanvraag on-

voldoende toegelicht of gerechtvaardigd, wat de kunstraad gezien het 

gevraagde budget niet goed begrijpt. De kunstraad constateert een ver-

zwakking van de positie die Het Concertgebouw heeft op educatiegebied. 
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De gemeentesubsidie voor het coachen van (muziek)docenten uit het pri-

mair onderwijs eindigt, waardoor Het Concertgebouw zijn rol op dit gebied 

niet meer heeft. Daarnaast valt op dat het groots en met veel budget gelan-

ceerde educatieprogramma Kazoo na een relatief korte periode is overge-

dragen aan een particuliere partij. De educatievisie steunt onvoldoende op 

gestaafde, doorgerekende plannen en gaat in grote mate uit van incidente-

le projecten, waardoor samenhang in het educatieaanbod mist.

De kunstraad moedigt samenwerkingen met andere muziekin-

stellingen op het vlak van educatie aan. Het Concertgebouw heeft aan de 

basis van de Alliantie Muziekeducatie Amsterdam gestaan. Deze vorm van 

afstemming tussen de aanbieders van muziekeducatie werpt zijn vruchten 

af, maar de inhoud van de samenwerking en het aandeel hierin van Het 

Concertgebouw wordt in de aanvraag onvoldoende geconcretiseerd.  

De kunstraad vindt het goed dat de instelling zich breder wil oriënteren en 

zich meer richt op jong publiek. Met jongerenvereniging Entree en pro-

gramma’s als TRACKS en Klapstuk geeft Het Concertgebouw vorm aan de 

ambitie om een jonger publiek (studenten en young professionals) aan zich 

te binden. Tegelijkertijd ontbreekt een gedegen marketingplan als het gaat 

om hoe de instelling deze nieuwe doelgroepen wil bereiken. Het simpel-

weg programmeren van jong talent trekt niet automatisch jong publiek aan.

Het is spijtig dat een samenwerking met Muziekgebouw aan ’t IJ, 

door de kunstraad in het vorige kunstenplanadvies genoemd als kans om 

nieuwe doelgroepen te bereiken, niet gerealiseerd is.

Uitvoerbaarheid
De kunstraad prijst het ondernemerschap van de instelling. Het 

Concertgebouw opereert vrijwel volledig op de markt, terwijl de kern-

taak, het doorgeven van het muzikale erfgoed aan nieuwe generaties, 

een veel breder belang dient. Ook een instelling die voor 95% op eigen 

inkomsten draait, moet om voor subsidie in aanmerking te komen, vol-

doen aan de beleidsvoorwaardes. Van alle instellingen in de Amsterdam 

Bis wordt verwacht dat zij de Fair Practice Code onderschrijven en een 

eerlijke beloning van werknemers en zzp’ers als uitgangspunt hanteren. 

Het Concertgebouw zou als actief bestuurslid van de Vereniging van 
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Schouwburg- en Concertgebouwdirecties op dit gebied een voorbeeld-

functie moeten vervullen, vindt de kunstraad. De kunstraad is van mening 

dat ook conservatoriumstudenten die in het kader van hun studie optreden 

tijdens een lunchconcert een passende honorering verdienen.

Het Concertgebouw heeft in de afgelopen kunstenplanperio-

de gewerkt aan het verder verbreden van het artistieke aanbod door het 

organiseren van vele concerten met niet-westerse muziek. Vier jaar ge-

leden vroeg Het Concertgebouw om een specifiek budget voor niet-wes-

terse programmering. In het advies Zo mooi zo anders constateerde de 

kunstraad dat dit een kerntaak is voor de instelling. De kunstraad vindt het 

opvallend dat er opnieuw een dergelijk verzoek ligt voor een fors hoger 

bedrag. 

Diversiteit en inclusie
De kunstraad leest in de plannen meer bewustzijn op het ge-

bied van diversiteit dan in voorgaande jaren. Er zijn stappen gezet; Het 

Concertgebouw heeft de aanvraag aangevuld met een op eigen initiatief 

ingediend ‘plan van aanpak’ op het gebied van diversiteit en inclusie. De 

voorgenomen activiteiten zijn zodanig incidenteel en generiek dat van een 

toegewijd en duurzaam diversiteits- en inclusiebeleid amper gesproken 

kan worden. Wel is het gebouw goed toegankelijk voor mensen met een 

lichamelijke beperking. De kunstraad is zeer positief over het voornemen 

om de hoofdingang weer naar de voorkant van Het Concertgebouw te ver-

plaatsen, met uitzicht op het Museumplein. 

De kunstraad vindt dat Het Concertgebouw meer werk moet 

maken van een inclusief personeelsbestand. Uit financiële overwegingen 

wil Het Concertgebouw het aantal medewerkers niet uitbreiden. De uit-

daging is dan om binnen die randvoorwaarden toch een meer cultureel 

divers palet te realiseren. De raad van toezicht kent nu nog weinig culturele 

diversiteit in de samenstelling, terwijl de instelling toch al lang bezig is zich 

anders tot de stad te gaan verhouden. 

De diverse samenstelling van de Nederlandse bevolking maakt 

het noodzakelijk voor de toekomst van Het Concertgebouw een nieuw 

en gemengd publiek aan te trekken. De omschrijving van hoe het brede 
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publiek er dan uit moet zien, is echter te summier. De betrokkenheid bij 

de gewenste doelgroepen met een zogenoemde ‘ATALA’-achtergrond 

strandt volgens de kunstraad in een theoretische analyse. De kunstraad 

had graag gezien dat Het Concertgebouw zich meer had laten advi-

seren door culturele instellingen uit de stad die aansluiting hebben bij 

de doelgroepen die op dit moment niet bediend worden. Volgens de 

kunstraad is dat de eerste stap in de richting van een serieus diversiteits- 

en inclusiebeleid. De kunstraad vindt het merkwaardig dat de instelling 

in het ondernemingsplan geen onderscheid maakt tussen verschillende 

sociaaleconomische groepen binnen de verscheidene niet-westerse 

doelgroepen. Het op een lijn stellen van cultureel divers met minder kapi-

taalkrachtig beschouwt de kunstraad als een vooroordeel, ongeacht de 

bevindingen van een vooraanstaand adviesbureau. 

De kunstraad moedigt de ambities voor een breed aanbod waarin 

diverse muziekstijlen en landen voorbijkomen aan, maar mist een integrale 

visie op het verbreden van het aanbod en heeft moeite met de geschei-

den programmering. Het aanbod voor het traditionele publiek en voor een 

nieuw en breder publiek blijven gescheiden werelden. Door deze aanpak 

blijft Het Concertgebouw vooral een podium voor een traditioneel (vergrij-

zend) publiek. 

De kunstraad heeft begrip voor de positie van het 

Concertgebouw, aangezien de grootte van een dergelijke instelling het 

moeilijk maakt om in een nieuwe richting te navigeren. De thema’s zijn 

echter niet nieuw. De kunstraad vindt dat Het Concertgebouw bij uitstek 

verantwoordelijkheid draagt en ook over budget beschikt om een beoog-

de koers om te zetten in tastbare resultaten. 
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Het Concertgebouw wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 

opgenomen. 

Huidig    € 1.061.889

Huidig 2020*   € 1.071.446

Gevraagd   € 1.375.000

Advies    € 950.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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KONINKLIJK 
CONCERTGEBOUW-
ORKEST

Het Koninklijk Concertgebouworkest is een symfonieorkest 

dat wereldwijd concerten geeft op de belangrijkste podia, onder leiding 

van de beste dirigenten en op het allerhoogste niveau. Het Koninklijk 

Concertgebouworkest is een van de Nederlandse ambassadeurs voor 

internationale excellentie in de kunsten en heeft regelmatig overleg met 

overheden en het bedrijfsleven over de invulling van deze rol. 

Het Concertgebouworkest bestaat uit 120 musici, afkomstig uit 

zo’n 25 landen. Jaarlijks geeft het orkest rond de zeventig concerten in Het 

Concertgebouw in Amsterdam en in een gemiddeld jaar zo’n 25 tot 30 op 

andere podia over de hele wereld. In BOZAR te Brussel is het orkest in re-

sidence. Het orkest bereikt jaarlijks ongeveer 250.000 bezoekers. Door de 

regelmatige radio- en tv-uitzendingen in samenwerking met AVROTROS, 

en tegenwoordig ook met Mezzo tv en Unitel Classica, wordt dat bereik 

verveelvoudigd. Van de ruim elfhonderd plaat-, cd- en dvd-opnamen, voor 

een groot deel uitgegeven onder het eigen label Concertgebouworkest 

Live, zijn er vele internationaal onderscheiden. Het orkest ondersteunt 

hoogbegaafde jonge musici en wil hen daarmee perspectief bieden op 

een loopbaan in de orkestwereld.
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Het Concertgebouworkest ambieert voor de komende vier jaar 

het orkest te blijven waar de grootste namen uit het internationale dirigen-

tenvak en de meest gevraagde solisten en koren hun opwachting maken. 

Het orkest wil zich blijven inzetten voor een breed symfonisch repertoire 

dat verder gaat dan alleen ‘de canon’, waar ruimte is voor bekend en onbe-

kend werk uit alle stijlperiodes. Om een grotere diversiteit aan doelgroe-

pen te kunnen bereiken, wil het orkest de programma’s binnen het seizoen 

toespitsen op specifieke doelgroepen. Ook komt er vanaf 2022 jaarlijks 

een speciaal kennismakingsconcert voor nieuw publiek, en wordt er een 

week georganiseerd waarin westers en niet-westers repertoire ‘verkend’ 

zal worden.

ADVIES

Artistiek belang

Het Koninklijk Concertgebouworkest is toonaangevend in de 

wereld. Het orkest opereert vanuit een sterke thuisbasis en speelt onge-

veer een kwart van de concerten in het buitenland. Het vakmanschap van 

de uitvoerende musici uit binnen- en buitenland is van zeer hoog niveau. 

Mede hierdoor heeft het orkest een prachtige, unieke klank. De oor-

spronkelijkheid van de klank van het orkest is zeer herkenbaar en wordt 

wereldwijd geroemd. In het behoud van deze eigen klank ligt volgens de 

Amsterdamse Kunstraad een belangrijke en mooie taak voor een nieuwe 

chef-dirigent. Het Koninklijk Concertgebouworkest heeft het plotseling 

vertrek van de vorige chef-dirigent bekwaam opgelost. De wijze waarop 

hij is weggegaan, heeft een behoorlijke schok teweeggebracht, binnen en 

buiten het orkest.

Het artistiek beleid van het Koninklijk Concertgebouworkest is 

erop gericht om de internationale topkwaliteit van het ensemble te hand-

haven en te versterken, om met dat ensemble en in samenwerking met de 

meest motiverende dirigenten en solisten concerten te geven. De combi-

natie met Het Concertgebouw zorgt voor een trouw publiek dat uit het hele 
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land naar Amsterdam komt voor een optreden van het orkest. De instelling 

geeft aan dat het aantal internationale bezoekers is gegroeid, en schrijft dit 

toe aan het toerisme.

Het orkest wil in de komende tijd met veel meer verschillende 

formats gaan werken. Coproducties bijvoorbeeld met ITA en Het Nationale 

Ballet waren er altijd al, nu komt het orkest met meer thematische program-

ma’s en doelgroep-programmering. In het nieuwe eigen onderkomen aan 

het Museumplein, het RCO House, met ruimtes voor repetities, educatie 

en muziekopnames, zal ook in toenemende mate worden gespeeld voor 

publiek. 

De originaliteit van het aanbod is afhankelijk van het 

specialisme van de dirigent en de repertoirekeuze. Het Koninklijk 

Concertgebouworkest geeft aan, het onderscheidend vermogen te willen 

vergroten en meer ruimte te willen creëren voor bekend en (nieuw) onbe-

kend werk uit alle stijlperiodes. De kunstraad ziet dat de instelling vooral 

tijdens de A-serie aandacht heeft voor innovatie. Serie A typeert het orkest 

als actueel, avontuurlijk en aangrijpend, met klassiekers uit de twintigste 

eeuw, minder bekende werken en nieuwe opdrachtcomposities. Het overi-

ge aanbod vindt de kunstraad over het algemeen minder prikkelend. 

Speciale bewondering spreekt de kunstraad uit voor de enorme zeg-

gingskracht en bewezen veelzijdigheid van het orkest onder leiding van 

verschillende dirigenten met hun geheel eigen specialisme. De kunstraad 

heeft vertrouwen dat het orkest ook in de periode zonder vaste chef-diri-

gent de beoogde kwaliteit kan realiseren. 

Belang voor de stad
Het Koninklijk Concertgebouworkest is de absolute top van de 

klassieke muziek in Amsterdam. Er is voortdurend overleg met de over-

heid en het bedrijfsleven over de vraag waar en wanneer het orkest als 

ambassadeur kan optreden. Het is interessant hoe het orkest met dezelfde 

programma’s in verschillende formats probeert in te spelen op de veran-

derende samenstelling en voorkeuren van het (Amsterdamse) publiek. 

Zoals het programma rondom Oedipus Rex van Stravinsky, als onderdeel 

van de themareeks ‘Mens en Mythe’ waarmee het Concertgebouworkest 
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zich ook op andere doelgroepen richt. Klaarblijkelijk met succes, de con-

certen trekken hoge bezoekersaantallen. De instelling zet goede stappen 

richting verbreding (op dit moment vooral verjonging) van het publiek, 

maar zou zich meer mogen inspannen om een laagdrempelige uitstraling 

te realiseren. Het voornemen om vanaf 2022 jaarlijks een grootschalig 

Kennismakingsconcert gericht op een zeer breed publiek te organiseren, 

juicht de kunstraad toe. Het orkest is tevens van plan de circa acht gra-

tis toegankelijke lunchconcerten per seizoen te handhaven, evenals het 

jaarlijkse sociale goodwillconcert (asielzoekerscentra, zorginstellingen et 

cetera). 

Op het gebied van educatie werkt het Concertgebouworkest 

samen met instellingen als Muziekschool Amsterdam en Aslan 

Muziekcentrum aan toegankelijk educatieaanbod met een groot bereik in 

verschillende stadsdelen. Het RCO House speelt hierin een belangrijke rol. 

Het orkest zoekt naar gelijkwaardige, intensieve en verdiepende relaties 

met een aantal scholen in Amsterdam en maakt op aantrekkelijke wijze 

gebruik van de mogelijkheden van digitale applicaties, voor het primair en 

voortgezet onderwijs. Op platformen als Spotify heeft het orkest een groot 

aantal wekelijkse luisteraars weten te werven. De kunstraad is positief over 

de tone of voice waarmee de duizenden volgers op social media worden 

toegesproken. Ook is de kunstraad enthousiast over de onlinecampagne 

‘Waar luister jij naar’, waarmee de instelling zich op toegankelijke wijze 

richt op een brede groep nieuwe luisteraars. 

Met de RCO Academy biedt het ensemble toptalent uit heel 

Europa de kans te groeien onder leiding van professionele musici, die ook 

in binnen- en buitenland masterclasses verzorgen. De Academy is inter-

nationaal een belangrijke schakel op het gebied van talentontwikkeling. 

De kunstraad is verheugd over het ‘adoptieprogramma’ dat de instelling 

daarnaast ontwikkelt voor Nederlands muzikaal talent met een migratie-

achtergrond. Met dit initiatief zet de instelling een concrete stap richting 

het vergroten van meerstemmigheid in de orkestwereld. Het is goed dat de 

instelling in het kader van inclusief taalgebruik op zoek gaat naar een pas-

sender benaming.
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Uitvoerbaarheid

Om capaciteitsproblemen het hoofd te bieden, wil het orkest 

met vijf fte strijkers uitbreiden. Hiervoor vraagt de instelling extra geld aan. 

Snijden in het aantal optredens biedt geen soelaas, vermeldt de aanvraag, 

aangezien de variabele inkomsten van de producties vrijwel altijd hoger 

zijn dan de variabele kosten. Minder productie leidt dan tot een negatieve 

financiële ontwikkeling. Het orkest zet in deze aanvraag in op een verster-

king van het personeelsbeleid. De kunstraad is blij met de internationale 

benchmark die het orkest heeft laten maken en zou willen dat de standaard 

in Nederland in het belonen van musici hoger lag. De risico’s voor de toe-

komst die het orkest benoemt, zijn autonome kostenstijgingen in combi-

natie met dalende inkomsten door teruglopende kassa-inkomsten, ook 

internationaal. De kunstraad vindt het goed dat het orkest zelf oplossings-

richtingen voor deze mogelijke problemen aandraagt.

Een topinstelling als het Koninklijk Concertgebouworkest – dat 

zichzelf overigens steeds vaker op zijn Engels RCO noemt – vereist een 

stevige directie en een goede raad van toezicht. Niet alleen de serieuze 

kasstromen vereisen dit, ook de werving en aanstelling op korte termijn 

van twee nieuwe directieleden. De aanvraag had op het gebied van go-

vernance wat uitgebreider kunnen zijn. De kunstraad is positief over de 

statutair vastgelegde zeggenschap van orkestleden middels de Artistieke 

Commissie en het Verenigingsbestuur. Door de orkestleden een grote (of 

zelfs beslissende) stem te geven bij de keuze voor een nieuwe chef- 

dirigent en invulling van het repertoire, laat de directie zien hoe belangrijk 

de musici zijn voor de artistieke kleuring van het orkest. De kunstraad ziet 

dat de directie op personeelsgebied voor uitdagingen heeft gestaan in de 

afgelopen periode, waarin de veilige werkomgeving ter discussie stond. 

Lastige maatregelen en de verstrekkende gevolgen die daarmee samen-

hangen, zijn niet geschuwd.

Aan het begin van de vorige kunstenplanperiode zag de directie 

geen mogelijkheden de salarissen van de vaste musici te verhogen, zonder 

significante verhoging van de subsidie van de gemeente Amsterdam. Het 

orkest heeft de salarissen vanaf 2017 toch kunnen verhogen met ruim 2%. 
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De kunstraad vindt het goed dat het ensemble zijn verantwoordelijkheid 

hierin genomen heeft en een eerlijke vergoeding nastreeft.

Opnieuw doet de instelling een beroep op de gemeente 

Amsterdam voor het realiseren van fair practice. De kunstraad is van me-

ning dat de instelling zich op dit punt te afhankelijk opstelt. 

Voor de inhuur van de bij ieder orkest noodzakelijke flexibe-

le mankracht vertrouwt de instelling op de beschikbaarheid van goede 

remplaçanten. Om deze inhuur te faciliteren, is het orkest via Stichting 

Remplaçanten Koninklijk Concertgebouworkest aangesloten bij de lande-

lijke Cao Remplaçanten. De kunstraad vindt het goed dat de instelling zich 

inzet voor de noodzakelijke verbetering van de arbeidsvoorwaarden van 

remplaçanten, die mede door de Wet arbeidsmarkt in balans (WAB) wordt 

afgedwongen. 

Diversiteit en inclusie
Voor het Concertgebouworkest is het realiseren van meer cultu-

rele diversiteit naar eigen zeggen een ingewikkelde opgave. In de eerste 

plaats wil het orkest werken aan een radicaal grotere ‘publieksvoetafdruk’. 

De kunstraad vindt de constatering dat het beoogde ‘nieuwe’ publiek per 

definitie minder draagkrachtig is dan het bestaande publiek te kortzichtig, 

en te veel gedacht vanuit een stereotiep. Ook de suggestie in het actie-

plan dat het zeer specifieke kwaliteitsbegrip van het orkest een belem-

mering vormt om een meer inclusief personeelsbeleid te voeren, vindt de 

kunstraad in zijn algemeenheid niet juist. 

De kunstraad ziet dat het orkest met onder meer audities achter 

een gordijn inzet op het beperken van onbewuste vooroordelen. Natuurlijk 

is de beperkte diversiteit op conservatoria van invloed op de aanwas van 

talent die de meerstemmigheid van het orkest kan vergroten; tegelijkertijd 

is het orkest door zijn toppositie in het muzikale landschap de uitgelezen 

instelling om verantwoordelijkheid te nemen voor het beïnvloeden van de 

keten van talentontwikkeling. De kunstraad is positief over de initiatieven 

die de organisatie neemt om jonge musici te ondersteunen, zoals in het 

programma voor talent met een migratieachtergrond. Wel plaatst hij op 

basis van de beschreven plannen kanttekeningen bij de duurzaamheid 
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van dit initiatief. Het programma lijkt erg op zichzelf te staan. Zo is het de 

kunstraad niet duidelijk wat er met het resultaat gebeurt en hoe er vervolg 

wordt gegeven aan het programma. 

Het voornemen om kamermuziek op podia in diverse stadsdelen 

ten gehore te brengen, juicht de kunstraad toe. De uitwerking van de plan-

nen is echter erg summier. Bij de (rand)programmering zou een hoger am-

bitieniveau op zijn plaats zijn. De conclusie die het Concertgebouworkest 

trekt dat met de investering in jonge Amsterdammers middels educatie-

programma’s vanzelfsprekend een divers samengesteld publiek ontstaat, 

vindt de kunstraad te simplistisch. De plannen om een meer evenwichtige 

afspiegeling van de Amsterdamse bevolking bij publiek, personeel en part-

ners te kunnen realiseren, overtuigen de kunstraad nog onvoldoende. 

Het Koninklijk Concertgebouworkest wordt op naam in de Amsterdam Bis 

2021-2024 opgenomen.

Huidig    € 6.421.363 

Huidig 2020*   € 6.479.155

Gevraagd   € 6.809.000

Advies    € 6.500.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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MELKWEG

De Melkweg staat voor popcultuur in de breedste zin van het 

woord. Met ruimte voor onder meer nieuwe vormen van popmuziek, urban 

culture, film, fotografie en clubcultuur was de Melkweg in 2019 goed voor 

1.250 programma’s met 540.000 bezoekers. In de Melkweg staan interna-

tionaal gevestigde namen naast nieuw talent en krijgen opkomende stro-

mingen de kans een breed publiek te bereiken. Ook tijdens clubnachten 

komen vele muziekstijlen en publieksgroepen aan bod en wordt een brug 

geslagen tussen underground en het grote publiek. Het podium richt zich 

daarnaast op specifieke niches en subculturen van waaruit nieuwe kunst-

vormen zich aandienen. De verscheidenheid in zaalgrootte van het poppo-

dium, leent zich hiervoor goed.

Vanwege de brede doelgroep zijn er tal van toonaangevende 

festivals en competitiefinales waar de Melkweg onderdak aan biedt. Zo is 

het podium jaarlijks de plek waar de opening van het Amsterdam Dance 

Event plaatsvindt en worden de Grote Prijs van Nederland en het eindfeest 

van de Popronde in het gebouw georganiseerd.

Diversiteit in de programmering is een identiteitsbepalende factor 
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voor de Melkweg en vormt, samen met het beleid ten aanzien van talent- 

ontwikkeling, een van de twee doelstellingen voor de komende periode. 

Voor die talentontwikkeling heeft de Melkweg Milk Made opgezet: een 

‘lab afdeling’ waar dertig jongeren bij betrokken zijn. Zij houden zich zowel 

vóór als achter de schermen bezig met media, marketing, preproductie en 

programmering en doen zo werkervaring op in de creatieve en culturele 

sector.

De Melkweg is als enige van de Nederlandse poppodia aange-

sloten bij het Europese muziekplatform Liveurope. Met financiële steun en 

kennis uit dit netwerk wordt met jaarlijks 45 concerten aandacht besteed 

aan nieuwe muziek uit diverse Europese landen. Hieruit zijn onder meer 

het Scandinavisch festival Nordic Delight en het minifestival EUnderground 

ontstaan. Ook worden Nederlandse artiesten op hun beurt gepromoot bij 

de aangesloten Europese podia.

ADVIES

Artistiek belang

De corebusiness van de Melkweg bestaat uit popconcerten 

en clubnachten. Desalniettemin is er in het ondernemingsplan haast net 

zo veel aandacht voor de andere activiteiten, de talentontwikkeling, de 

expo, film, theater, spoken word en dans. De Melkweg is ambitieus en 

vernieuwend, onder meer met het voornemen ruimte te bieden aan VR, 

gaming en videokunst. Met dit veelzijdige aanbod blijft de Melkweg zich 

nadrukkelijk en overtuigend profileren als een breed, activistisch podium 

met uitgesproken aandacht voor verschillende subculturen. De Melkweg 

is daarnaast ook een huis voor de urban scene, en er is waardering bij de 

Amsterdamse Kunstraad voor de wijze waarop het podium deze muziek 

op relevante wijze een plek geeft, en heeft gegeven. Melkweg Hiphop op 

Instagram bijvoorbeeld, vormt een community waar het sociaal-maat-

schappelijk aspect van deze subcultuur (regelmatig) aan bod komt. Meer 

dan ooit is de Melkweg een plek voor talentontwikkeling. Upstairs, de zaal 
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met een capaciteit van maximaal 250 personen, is zeer geschikt voor de 

beginnende bands (uit heel Europa) die de Melkweg programmeert. De 

combinatie van gevestigde namen en nieuw talent is heel goed voor de 

ontwikkeling van opkomende artiesten. Dit maakt de Melkweg een uitste-

kend lanceerpodium. Diversiteit is een vanzelfsprekendheid. 

Het artistiek beleid ten aanzien van fotografie en (muziek)film, 

volgt deze lijn ook. De kracht van deze programmering is dat deze con-

textueel goed past bij de Melkweg; de programmering is gericht op waar 

jonge kunstenaars met een diverse achtergrond het over willen hebben. 

Door de brede programmering van de Melkweg is het aanbod mooi inge-

bed en komt het in het blikveld van een breed publiek. De koppeling die de 

Melkweg maakt met kunstacademies en de manier waarop de Melkweg 

experimenteert met andere vormen van presenteren en verbindingen 

maakt tussen disciplines en de actualiteit, is hierbij interessant. Zoals het 

multidisciplinaire evenement Arty Party, waar elk jaar een selectie van de 

beste werken van studenten van de kunstacademies wordt tentoonge-

steld, gecureerd door collega-instellingen. 

Met de talentontwikkelingsafdeling Milk Made heeft het podium 

een goed instrument in handen om bij te blijven in kennis over snel wis-

selende modes in de popcultuur. De experimentele en nicheprogramme-

ring is aantrekkelijk voor subculturen, zij voelen zich thuis in de Melkweg. 

Daarmee is het podium de plek waar de underground bovengronds komt 

en waar subcultuur en mainstream met elkaar in contact kunnen komen. 

Belang voor de stad
De verbinding tussen popmuziek, film en beeldende kunst, de 

gevoeligheden voor maatschappelijke thema’s die spelen en het brede 

scala aan activiteiten om jongeren te betrekken, maken van de Melkweg 

een cruciale instelling in de stad. De kunstraad constateert dat de Melkweg 

door zijn authenticiteit en actuele programmering steeds weer nieuwe 

doelgroepen weet te verwelkomen. Hoewel de Melkweg over vijf verschil-

lende zalen beschikt, programmeert de instelling ook elders in de stad, 

bijvoorbeeld in de Waalse Kerk en in Q-Factory. De Melkweg heeft inte-

ressante contacten gelegd in Zuidoost en Nieuw-West om talentvolle dj’s 
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en musici uit die stadsdelen te scouten en een mogelijke vervolgcarrière te 

geven op andere podia. 

De Melkweg heeft een internationaal geroemde status en is on-

misbaar voor de nachtcultuur. Het podium ziet de nachtprogrammering 

als een middel om diverse publieksgroepen te bereiken. De Melkweg 

speelt een essentiële rol in het stimuleren van muzikaal talent binnen de 

pop-, urban-, hiphop- en indie-muziek in Amsterdam, en daarmee ook in 

Nederland. Met de maandelijkse RADAR-avond laat de Melkweg zien te 

willen investeren in ‘verborgen’ Nederlands talent. Artiesten die hier ont-

dekt zijn, zien we terug op Eurosonic Noorderslag. De Melkweg biedt een 

podium aan eindexamenleerlingen van de ROC-opleiding PACT+ en de 

popopleiding van het Conservatorium van Amsterdam. Ook beeldmakers 

van ROC’s worden benaderd voor exposities met werk van Amsterdamse 

jongeren. Met het initiatief Milk Made investeert de instelling in jonge 

creatieven die als maker, programmeur of contentontwikkelaar aanbod 

verzorgen voor jongeren binnen de urban- en popscene. De kunstraad 

is erg positief over dit initiatief waarmee jongeren de mogelijkheid wordt 

geboden relevante ervaring op te doen. Nu Paradiso heeft besloten geen 

dependance te openen in Nieuw-West, is de Melkweg benaderd met die 

vraag. De kunstraad waardeert de houding van de Melkweg hierin samen 

op te trekken met de Meervaart. 

De Melkweg is als enige Nederlandse instelling aangesloten bij 

het Europese muzieknetwerk Liveurope. Deze organisatie, mede onder-

steund door de Europese Unie, wil vernieuwers uit de livemuziek naar een 

zo groot mogelijk publiek binnen Europa brengen. De Melkweg werkt 

als stuurcommissielid nauw samen met de Europese instellingen en zet 

zich hiermee in voor een sterke culturele economie en een divers live 

muziekrepertoire.

In de stad werkt de Melkweg samen met een indrukwekkend aan-

tal partijen, waaronder Holland Festival, GRAP, Unseen, Tropenmuseum, 

IDFA, Foam en Julidans. 
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Uitvoerbaarheid

De eigen inkomsten zijn met 92% hoog. Het aanstellen van een 

coördinator fondsenwerving heeft nog niet geleid tot een verhoging van 

de inkomsten voor de risicovolle programmering. De kunstraad hoopt dat 

de aanstelling van een nieuwe fondsenwerver zal leiden tot stijging van de 

middelen. Wat betreft fair practice is het standpunt dat de Melkweg in-

neemt transparant. De Melkweg past de code toe op het (vaste) personeel 

door middel van de Cao Nederlandse Poppodia en -Festivals 2019-2020. 

De instelling voldoet op dit moment nog niet altijd aan de code waar het 

gaat om vergoedingen aan beginnende zelfstandige makers en artiesten, 

maar de kunstraad kijkt uit naar de uitkomsten van het onderzoek van de 

branchevereniging Vereniging Nederlandse Poppodia en -Festivals wat 

betreft het opzetten van richtlijnen en de toepassing hiervan. 

Het getuigt van goed ondernemerschap dat de instelling ook 

events durft los te laten wanneer blijkt dat ze niet rendabel zijn, zoals bij het 

Encore Festival op NDSM, dat was voortgekomen uit een zeer succesvolle 

wekelijkse clubavond.

Er wordt in de begroting voor de komende vier jaren uitgegaan 

van een uiteindelijke daling in publiekscijfers van bijna 100.000 bezoekers 

ten opzichte van 2019. Daar worden verschillende argumenten voor aan-

gevoerd, van bewuste keuzes zoals meer evenementen rond sociaal- 

maatschappelijke thema’s tot externe factoren als Brexit of het verbod op 

een rokersruimte. De kunstraad begrijpt de impact van externe factoren en 

heeft desondanks vertrouwen in het ondernemerschap van de instelling.

Diversiteit en inclusie
De Melkweg geeft in het ondernemingsplan een reflectie op wat 

de Code Diversiteit & Inclusie in de dagelijkse gang van zaken betekent. 

Hieruit blijkt dat inclusie voor de instelling een basiswaarde is. De Melkweg 

is van nature een diverse organisatie met personeel dat zich thuis voelt 

bij de verschillende muziekgenres en bijbehorende subculturen. Werving 

gebeurt op basis van grootstedelijke profielen. De Melkweg zet in op een 

toekomstgericht personeelsbeleid met focus op groei en ontwikkeling van 
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de medewerkers. De instelling investeert in scholing om de potentie van 

het personeel optimaal te benutten.

De programmering trekt publieksgroepen die veel minder in 

andere culturele instellingen in het centrum te zien zijn. Voor veel jonge 

Amsterdammers is de Melkweg de plek waar ze voor het eerst in aanraking 

komen met popcultuur en livemuziek. 

De kunstraad is positief over de samenwerking met diverse spe-

lers in de stad, zoals de voorgenomen intensivering van de samenwerking 

met radiozender en jongerenplatform FunX. Het is goed dat de Melkweg 

zijn bezoekers en artiesten een gevoel van eigenaarschap geeft over hun 

optreden of expositie. Een mooi voorbeeld daarvan is de viering van de 

terugkeer van rapper Typhoon door hem een week lang ‘de sleutel’ van de 

Melkweg te geven. De huidige indeling in het pand weerhoudt bezoekers 

ervan ook andere subculturen te ontdekken. Daarom is de kunstraad ver-

heugd over de plannen om de toegankelijkheid van café MILK te vergroten. 

Er liggen kansen voor de identiteit van het café, dat als ontmoetingsplek 

voor verschillende doelgroepen kan dienen. Op het gebied van toegan-

kelijkheid voor personen met een fysieke beperking is er nog ruimte voor 

verbetering. Zo heeft de Max-zaal slechts één specifieke rolstoelplek.  

Melkweg wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 opgenomen.

Huidig    € 977.858

Huidig 2020*   € 986.659

Gevraagd   € 1.090.000

Advies    € 986.659

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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MUZIEKGEBOUW 
AAN ’T IJ

Het Muziekgebouw aan ’t IJ is het podium in Amsterdam voor 

hedendaagse muziek en de daaraan gerelateerde genres klassiek, jazz, 

elektronische pop en wereldmuziek. Het Muziekgebouw wil een hoge 

kwaliteit muziek brengen aan een zo breed mogelijk publiek van alle leef-

tijden. De uitgangspunten hierbij zijn: liefde voor muziek, vooroplopen en 

spraakmakend zijn. Het Muziekgebouw wil de concertpraktijk en -bele-

ving vernieuwen in nauwe samenwerking met ensembles, musici, podia, 

en andere cultuurinstellingen uit binnen- en buitenland. In 2018 trok het 

Muziekgebouw 134.000 concertbezoekers met 371 concerten. 

Met programma’s als de Donderdagavondserie, waarin 

Nederlandse ensembles centraal staan, en Piano, Grote Zangers en Oude 

Muziek heeft het Muziekgebouw de afgelopen jaren succes geboekt. De 

series The Rest is Noise en Muziektheater, creëren ruimte voor een nieuwe 

generatie makers en publiek, en met Picknick in Muziekgebouw Park boort 

het podium nieuwe publieksgroepen aan. Samen met het BIMHUIS am-

bieert het Muziekgebouw de komende jaren meer vermenging van doel-

groepen als het gaat om jazz, hedendaagse en elektronische muziek. 
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Voor talentontwikkeling legt het Muziekgebouw in het SoundLAB 

de basis voor de toekomstige generatie nieuwe makers. Met het 

Conservatorium van Amsterdam (CvA) is een nieuwe serie concerten in de 

openbare ruimte van het Muziekgebouw gecreëerd: Echoes of Nothing. 

De studenten worden door docenten van het CvA en het Muziekgebouw 

gecoacht in hun curatorschap en in de productie, marketing en techniek. 

Het Muziekgebouw aan ’t IJ wil investeren in meer pluriformiteit 

om er voor alle Amsterdammers te kunnen zijn, maar ook om een epi-

centrum van de Nederlandse contemporaine muziekcultuur te worden. 

Landelijke netwerkpartners hierbij zijn onder meer November Music, 

Korzo, de Doelen en AskoISchönberg. Het Muziekgebouw wil hiervoor een 

‘levend collectief’ opzetten: Rizoom. Nieuwe curatoren zijn hierin tijdelijk 

aan het Muziekgebouw verbonden en vormen partners met andere makers 

in het gebouw. 

ADVIES

Artistiek belang

De positie van het Muziekgebouw aan ’t IJ als thuisbasis voor de 

muziekensembles is in de afgelopen periode uitgebouwd en verbreed 

naar meer muziekgenres. Het huis van de hedendaagse muziek is een 

moderne concertzaal geworden en speelt een centrale rol in het muzikale 

landschap van Amsterdam. Muziekgebouw aan ’t IJ behoudt zijn belang-

rijke rol als verbinder van de ensembles. Het scala aan artiesten dat het 

Muziekgebouw programmeert, is enorm gevarieerd. Wat de musici ge-

meen hebben, is de buitengewone kwaliteit. Programma’s variëren van ex-

perimenteel tot schijnbaar traditioneel. Schijnbaar, want ook de traditionele 

programma’s zijn zo gekozen dat ze een aanvulling vormen op het overige 

aanbod in Amsterdam, vanwege de artiest, de invalshoek of de context. 

Dat is een knappe prestatie. 

Het Muziekgebouw is ook het huis voor een aantal festivals, 

waarvan enkele buitengewoon succesvol zijn, zoals de Cello Biënnale 
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Amsterdam en de Strijkkwartet Biënnale Amsterdam. Maar ook minder 

opgemerkte, eigenzinnige festivals als MicroFest (gewijd aan microtonale 

muziek) en de bijzondere festivals rond afzonderlijke componisten, zoals 

het Ligeti Festival, vinden er plaats. Festivals lenen zich bij uitstek voor 

reflectie, vernieuwing en verbreding en passen daarom uitstekend bij de 

uitgangspunten van het Muziekgebouw. Bovendien zorgen festivals met 

hun focus, hun gebundelde concentratie en de randprogrammering dik-

wijls voor een publieksvriendelijker aanzien van het gebouw. 

De Amsterdamse Kunstraad is verheugd over het voornemen alle 

bruikbare ruimte in het gebouw te benutten voor makers en innovatieve 

producties. Deze houding van meer openheid draagt bij aan de doel-

stelling van meer pluriformiteit. De instelling wil graag een betere dwars-

doorsnede van de Amsterdamse bevolking bereiken en slaagt daar nog 

onvoldoende in. Met Rizoom wil de instelling nieuwe genres en uitingen in 

de contemporaine muziekcultuur ontdekken en tot wasdom brengen. Ook 

als de landelijke aanvraag niet gehonoreerd wordt, wil het Muziekgebouw 

met zeven partners en de juiste Amsterdamse netwerken dit collectief in 

leven roepen. In de aanvraag lijken de toekomst van het Muziekgebouw en 

het succes van Rizoom met elkaar verweven. Het Muziekgebouw bekleedt 

een zelfstandige, interessante positie. Ook zonder aparte subsidie voor 

Rizoom, dat als plan nog in de kinderschoenen staat, is het Muziekgebouw 

aan ’t IJ in staat vernieuwing tot stand te brengen.

De kunstraad heeft twijfels over de voorgenomen optredens van 

studenten in de foyer tijdens de inloop van het concertpubliek. Dit draagt 

wellicht bij aan de sfeer in het gebouw, maar het is geen dankbare taak 

voor de musici en doet meestal geen recht aan hun kwaliteiten. 

Belang voor de stad
Het Muziekgebouw functioneert als het lokale knooppunt van 

hedendaagse muziek en heeft mede door de goede akoestiek in korte tijd 

internationaal faam opgebouwd. Het internationaal georiënteerde op-

drachtbeleid, financieel ondersteund door Ammodo, draagt hieraan bij. 

Onder Amsterdammers is het bereik nog niet breed genoeg, zoals de in-

stelling ook aangeeft in de aanvraag. Evengoed vormt het Muziekgebouw 
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zelf al een mooie aanvulling op Het Concertgebouw dat voor het klassieke 

repertoire een traditioneler publiek bedient. Het verbreden van het pu-

blieksbereik is een belangrijke ambitie waar het artistieke beleid door het 

zoeken naar nieuwe muziekvormen onderdeel van uitmaakt. De curato-

ren die onder de vlag van Rizoom aan het werk gaan, brengen, zo hoopt 

Muziekgebouw aan ’t IJ, een eigen publiek mee. Zij krijgen een jaarlijkse 

aanstelling en vullen twintig ‘concertavonden’. De kunstraad hoopt dat met 

het aanstellen van de curatoren de ingeslagen weg naar het bouwen van 

nieuwe communities verder ontwikkeld wordt.

Het Muziekgebouw geeft blijk van goed inzicht in de publieks-

groepen. Het huidige publiek is al een gedifferentieerde bezoekersgroep, 

maar men streeft naar verbetering. De doelstellingen zijn concreet. Voor 

ogen staat om het aandeel bezoekers uit Amsterdam-Noord, Nieuw-West 

en Zuidoost te verhogen van 25% tot minstens 30%. Ook de leeftijdsgroep 

onder de 35 jaar wordt aangemoedigd het Muziekgebouw te bezoeken. 

In 2024 moet deze groep van 15% naar 20% gegroeid zijn in het totale 

bezoekersaantal. Met enige trots vermeldt het Muziekgebouw de achter-

grond van het nieuwe hoofd marketing. Deze heeft ervaring opgedaan als 

marketingstrateeg in Club Trouw en als creatief directeur bij De School in 

Nieuw-West. Beide locaties gericht op jong publiek en dus een duidelijke 

vingerwijzing ten aanzien van de kant die het Muziekgebouw op wil.

Met het prijsbeleid probeert de instelling de drempel voor diverse 

groepen zo laag mogelijk te houden. De kunstraad betwijfelt of de drempel 

voor desbetreffende groepen van financiële aard is, of dat de muziek-

soorten in het programma nog te zeer op een klein en vast publiek zijn 

toegesneden. 

Samen met de Meervaart organiseert het Muziekgebouw het Ud 

Festival, en een programmaserie rond de 50-jarige relatie tussen Marokko 

en Nederland, waar ook ROSE stories en het Amsterdams Andalusisch 

Orkest bij betrokken zijn.

Uitvoerbaarheid
Het Muziekgebouw aan ’t IJ heeft een begroting opgesteld 

waarbij de groei van het aantal concerten en het aantal bezoekers van de 
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afgelopen jaren wordt getemperd, om meer financiële ruimte te maken 

voor artistieke innovatie. Ook de commerciële verhuur loopt terug, zodat 

de zalen en studio’s vaker beschikbaar zijn voor makers, ensembles en mu-

ziekgroepen. De kunstraad vindt het verstandig dat de instelling wil inves-

teren in het verhogen van de kwaliteit van haar activiteiten.

De instelling beschikt over een gezonde bedrijfsvoering en heeft 

voor ongeveer 50% eigen inkomsten. Op basis van de resultaten in de 

huidige kunstenplanperiode heeft de kunstraad vertrouwen in de capaci-

teit van de directie om het ondernemingsplan goed uit te voeren. De am-

bities uit het ondernemingsplan sluiten naadloos aan op de criteria uit de 

Hoofdlijnen Kunst en Cultuur 2021-2024; ook voor wat betreft aandacht 

voor nachtcultuur. De kunstraad vraagt zich af hoeveel nachtvergunnin-

gen beschikbaar zijn voor het Muziekgebouw en of de ambities op dit vlak 

realistisch zijn. 

De Governance Code Cultuur en de Fair Practice Code worden 

gehanteerd. Het is goed dat het Muziekgebouw met ‘open begrotingen’ 

werkt, zodat er controle kan zijn op het toepassen van fair practice door 

zijn bespelers. Het Muziekgebouw maakt zich sterk voor eerlijk honore-

ren in de muzieksector en heeft meer geld uitgetrokken op zijn begroting 

voor uitkoopsommen terwijl het aantal concerten naar beneden gaat. Voor 

honoraria van componisten en musici worden de richtlijnen van Nieuw 

Geneco en Fonds Podiumkunsten gehanteerd, staat in de aanvraag. Dit 

kan op instemming van de kunstraad rekenen. 

Het Muziekgebouw maakt zich zorgen over de mogelijke in-

voering van een kostprijsdekkende huur door de gemeente nadat het 

subsidiebedrag voor vier jaar is vastgezet. De kunstraad deelt die zorg en 

adviseert elke huurverhoging te compenseren in de vaste kunstenplan- 

subsidie, zodat deze niet ten laste komt van het exploitatiebudget. 

Diversiteit en inclusie
Het Muziekgebouw heeft nog terrein te winnen als het gaat om 

diversiteit op het podium, in het publiek, bij de partners en het eigen per-

soneel. Er is een intensief human resources-traject gestart om meer inzicht 

te krijgen in de motivatie en ambitie van de werknemers, maar dit is vooral 
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bedoeld om de omslag te maken naar de nieuwe organisatie die nodig is 

om dit beleidsplan uit te voeren. Het werven van medewerkers met een 

biculturele achtergrond is tot nu toe, volgens het ondernemingsplan, vooral 

gelukt op de afdelingen educatie en publieksservice.

Qua publiek is Muziekgebouw aan ’t IJ nog geen afspiegeling 

van de stad. Nu komt er vooral publiek uit de stadsdelen Centrum en Zuid, 

aangevuld met muziekliefhebbers en beoefenaars uit de andere stadsde-

len. Nieuw-West, Noord en Zuidoost zijn onvoldoende vertegenwoordigd. 

De nieuwe koers is vanuit dat perspectief hard nodig om als instelling in 

de toekomst te kunnen overleven. Om het proces te versnellen, werkt het 

Muziekgebouw samen met partners die culturele diversiteit meebrengen 

zoals Stichting Naad, Soirée Marocaine/Stichting Inclusive, Pink Marrakech 

en maatschappelijke organisaties als Civic Amsterdam. Door de relevante 

samenwerkingen die op basis van gelijkwaardigheid tot stand komen, heeft 

de kunstraad vertrouwen in deze strategie. Het SoundLAB voor kinderen 

biedt ook een opstap naar verbreding. De kunstraad heeft waardering voor 

de ambitie alle schoolgaande kinderen in de Metropoolregio Amsterdam 

ten minste één keer in contact te brengen met Muziekgebouw/BIMHUIS. 

Muziekgebouw aan ‘t IJ wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 

opgenomen.

Huidig    € 2.902.054 

Huidig 2020*   € 2.928.172 

Gevraagd   € 3.200.000 

Advies    € 2.870.000 

 

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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PARADISO

Paradiso is een poppodium in de breedste zin van het woord: 

het biedt niet alleen ruimte aan popmuziek en verwante muziekstijlen, het 

ambieert ook hét huis te zijn van de popcultuur. Popcultuur is op allerlei 

manieren verweven in de samenleving en draagt bij aan de maatschappij 

als het gaat om cultuurparticipatie en talentontwikkeling. Paradiso wil daar 

een reflectie van zijn van deze innovatieve cultuur die terug te vinden is in 

film, theater, games, grafische vormgeving, beeldende kunst, mode, dans 

en literatuur. Het zwaartepunt van de programmering ligt bij popmuziek, 

maar Paradiso beperkt zich niet tot bepaalde (muziek)genres, disciplines of 

landen. Paradiso biedt een podium aan een breed spectrum van genres en 

artiesten en streeft daarbij naar een balans tussen grote gevestigde namen 

en beginnend talent en tussen mainstream repertoire en niche programme-

ring. In 2019 trok Paradiso bijna 700.000 bezoekers met 1420 programma’s, 

onder meer met locatieprogrammering op kleinere podia in Amsterdam als 

Bitterzoet, Cinetol, ´t Zonnehuis, Paradiso Noord en op allerlei andere plek-

ken in de stad. Daarmee is het podium een van de meest bezochte culture-

le instellingen van Amsterdam. In de afgelopen beleidsperiode investeerde 
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Paradiso veel in deze andere podia en zette daar in op het ondersteunen 

van nieuw talent.

In de komende kunstenplanperiode wil Paradiso nog altijd de 

stad in de volle breedte bedienen en met een diverse programmering een 

net zo divers publiek op de been brengen, zij het doelgerichter en met 

minder concerten. Paradiso wil voor talentontwikkeling mensen kennis 

laten maken met livemuziek en hen laten excelleren. De cultuureducatie-

ve programmaserie ‘De Uitvinders van ...’ krijgt hiervoor navolging buiten 

Paradiso. De instelling gaat door met het investeren in de ontwikkeling van 

nieuw programma-aanbod met nieuwe concepten voor club- en nacht-

programmering gericht op het behoud van hoogwaardige nachtcultuur in 

het centrum. Live-muziek zal in de nacht vaker de ruimte krijgen, zoals dat 

eerder al het geval was tijdens het Amsterdam Dance Event en het Super 

Sonic Jazz Festival. 

ADVIES

Artistiek belang

De mate waarin Paradiso zijn publiek aan het Leidseplein weet 

te bedienen, met soms wel vijf concerten op een dag, grenst volgens de 

Amsterdamse Kunstraad aan het bovennatuurlijke. Het aantal initiatieven 

en de omvang van de output is enorm. De kwaliteit van de programmering 

lijdt hier niet onder, maar soms voelt het te ‘fabrieksmatig’ voor muzikanten 

en publiek. De strategie van de afgelopen jaren om zo veel mogelijk te wil-

len boeken op zo veel mogelijk plekken, heeft niet goed uitgepakt. Het leek 

alsof Paradiso een stempel op de hele stad wilde drukken. De kunstraad is 

blij dat de instelling zich wat matigt in dit opzicht. Een voorwaarde voor een 

nieuwe externe Paradiso-locatie is dat er inkomsten uit horeca te halen zijn, 

in dit opzicht kiest Paradiso voor een veiliger koers.

Paradiso heeft een historische, institutionele waarde binnen het 

popgenre en is van oudsher een sterk merk. De instelling heeft op het 

podium altijd diversiteit laten zien. De programmering is zeer uitgebreid 
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en gevarieerd, van popmuziek tot clubnachten en klassieke muziek, en 

van politiek tot beeldende kunst en dans. De artiesten behoren tot de we-

reldtop, of zetten net de eerste stappen in het vak. Paradiso maakt graag 

ruimte voor experimenten en is continu in ontwikkeling. Na de succesvolle 

stap naar Noord in de Tolhuistuin heeft Paradiso in Cinetol (Zuid) geïnves-

teerd. Paradiso is medeoprichter van het Milkshake Festival dat ook in São 

Paolo wordt uitgevoerd. Alle stichtingen die gelieerd zijn aan Paradiso zijn 

stuk voor stuk artistiek relevant in hun eigen domein. De kunstraad roemt 

de originele, urgente en excellente programmering. De internationale con-

tacten van Paradiso zijn uniek, grote sterren geven soms de voorkeur aan 

Paradiso als ze ook in de ArenA of AFAS Live kunnen optreden. Het is een 

mooi gebaar dat het podium een online archief bijhoudt van alle concerten 

uit de afgelopen 52 jaar en waar mogelijk ook beeld of geluidsmateriaal 

beschikbaar stelt.

Belang voor de stad
Paradiso ziet het als zijn corebusiness om jonge bands op weg te 

helpen. Hiertoe is een keten van speelplekken ontwikkeld van klein naar 

groot via een paar tussenstappen. Paradiso reflecteert in de aanvraag op 

de pogingen in Nieuw-West een dependance op te zetten en op de onder-

handelingen over een Paradiso-podium op het Westergasterrein wat niet 

doorgaat. De kunstraad is het ermee eens dat niet alles tegelijk tot bloei 

kan komen. Paradiso moet keuzes maken en de keten van zalen voor de 

ontwikkeling van talent overeind houden. De kunstraad hoopt dat Paradiso 

zijn inzet op het gebied van talentontwikkeling vergroot, wat past bij een 

instelling die veel kansen biedt aan volgende generaties.

Paradiso is in Amsterdam een onmisbare schakel voor popmu-

ziek, popcultuur, het nachtleven, internationale artiesten en de indie scene, 

ook vanwege de impact van alle aan Paradiso gelieerde stichtingen. De 

maatschappelijke relevantie van Paradiso komt eveneens tot uiting in de 

laagdrempelige toegang tot een brede lijn concerten, waarbij zowel voor 

gerenommeerde als experimentele acts en publieksgroepen wordt ge-

kozen. Nu het nachtelijke clubleven zich verplaatst naar de randen van de 

stad, wint de nachtprogrammering aan belang voor de stad.
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Veranderingen in uitgaansgedrag door het festivalaanbod, maar 

ook doordat bezoekers minder loyaal zijn aan vaste clubavonden, zorgen 

voor een terugloop in publiekscijfers. Paradiso zet zich expliciet in om 

zijn prominente podium in het centrum toegankelijk te houden voor de 

ontwikkeling van inhoudelijk interessant nachtaanbod en koppelt de pro-

grammering terecht aan talentontwikkeling. De kunstraad is positief over 

de aanstelling van twee programmeurs om zo het aanbod van subgenres 

in de nachtprogrammering te verbreden. Het groot aantal beveiligers bij de 

entree, die na klachten van buurtbewoners de orde bewaken, zorgt helaas 

voor een minder gastvrije binnenkomst.

De omvang van het educatieprogramma is bescheiden. Intern 

wordt een traineeteam opgeleid met een jonge producent, een bedrijfslei-

der, een programmeur en een publiciteitsmedewerker, om uiteindelijk als 

zelfstandig team te opereren. De kunstraad vindt dit een mooi project. De 

marketing van Paradiso is goed. Tijdens de vorige subsidieronde heeft de 

instelling aangegeven zich zorgen te maken over het hoofdzakelijk ‘witte’ 

publiek dat de concerten bezoekt. De huidige aanvraag zwijgt over dit 

onderwerp, al geeft het podium wel aan, extra inspanningen te verrichten 

om een breder publiek binnen te krijgen door de gemeenschappen rond 

de sub brands te versterken. In de aanvraag ontbreekt een reflectie op de 

geboekte progressie ten aanzien van de publieksverbreding, evenals con-

crete en meetbare doelstellingen. Ook had de kunstraad de strategie voor 

West en Nieuw-West graag meer uitgewerkt willen zien. 

Uitvoerbaarheid
De gemeente Amsterdam betaalt maar voor een klein deel mee 

aan de financiering van Paradiso. Het podium kan voor meer dan 95% op 

eigen benen staan. Voor de komende periode voorziet Paradiso een kos-

tenstijging van 800.000 euro per jaar, waarvan zij de helft in de vorm van 

extra subsidie bij de gemeente aanvraagt. 

Paradiso heeft veel verlies geleden in voorgaande jaren zodat 

het eigen vermogen is gedaald. De instelling gaat minder buiten het eigen 

huis programmeren en toch stijgen de programmeringskosten. Naast de 

voorgenomen extra investeringen in nieuw programma-aanbod heeft deze 
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stijging te maken met toenemende reis- en verblijfskosten, en personeels-

kosten. De kunstraad hoopt dat de verwachte stijging van gages slechts 

een geringe invloed zal hebben op de toegangsprijzen, om terugloop in 

bezoekersaantallen te voorkomen. De vele verzoeken die Paradiso krijgt 

om de zaal te huren worden afgeslagen, tenzij het aanbod past bij het pro-

fiel van Paradiso. De kunstraad ziet een groeiende druk op de exploitatie 

als gevolg van de ambitie om op meer externe locaties te programmeren 

en de concurrentie met vele festivals. 

Met betrekking tot de Fair Practice Code schrijft Paradiso dat het 

zich aansluit bij het standpunt van de Vereniging Nederlandse Poppodia en 

-Festivals (VNPF): ‘De popsector streeft ernaar popmusici een gage te be-

talen die fair is voor de bespeler en tegelijkertijd niet leidt tot verschraling 

van het aanbod doordat de programmering niet meer is te bekostigen. [...] 

De VNPF gaat in samenspraak met [...] popmuzikanten in 2020 werken aan 

de totstandkoming van een in de popsector passende honorariumrichtlijn.’ 

De kunstraad kijkt uit naar de toepassing van de honorariumrichtlijn waar-

over gesproken wordt in de aanvraag.

Diversiteit en inclusie
Het is een grote verdienste van Paradiso dat zij al initiatieven 

ondersteunde van makers met een diverse achtergrond toen dat nog 

niet werd aangemoedigd. Zo stond zij aan de wieg van Likeminds en 

Marmoucha. Deze aandacht vertaalde zich lange tijd echter niet naar een 

gemengd publiek voor de concerten in Paradiso. De kunstraad denkt dat er 

in de afgelopen jaren hard gewerkt is om een meer gemengd publiek bin-

nen te krijgen en vindt dat er sprake is van een opwaartse lijn. Zo kennen 

de Korendagen, clubnacht Rapido en het Suikerfeest een vanzelfspreken-

de plek binnen het totaalprogramma. De genderdiversiteit op het podium 

blijft een punt van aandacht. Hoewel een lichte kentering is waar te ne-

men, wordt de popwereld nog door mannen gedomineerd. Paradiso doet 

bewust moeite om meer vrouwen een podium te geven, onder meer met 

emancipatoire hiphop. Ook zet de instelling zich actief in meerstemmig-

heid in het programma te waarborgen, waardoor op het podium ruimte is 

voor zowel ongekuiste rap als het bezoek van de vrouwelijke imam Amina 
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Wadud die als eerste vrouw in Nederland publiekelijk in het vrijdagmiddag-

gebed voorging. Dit vindt de kunstraad te prijzen. 

Het actieplan dat Paradiso heeft ingediend, is helder. De belang-

rijkste ambitie is het mengen van verschillende doelgroepen. Hiertoe staan 

de deuren van de grote en kleine zaal vaak open. De kunstraad vindt het 

mengen van publieksgroepen een nobele doelstelling. Het is belangrijk dat 

mensen uit verschillende bevolkingsgroepen en met verschillende mu-

ziekvoorkeuren elkaar tegenkomen in Paradiso. Het traineeteam biedt een 

mogelijkheid het personeelsbestand op een organische manier diverser te 

maken. Een goed instrument volgens de kunstraad, die van mening is dat 

Paradiso op het vlak van de samenstelling van het personeel nog weinig 

cultureel divers is. Er is veel waardering voor de manier waarop Paradiso 

met rolstoelgebruikers omgaat. Bijvoorbeeld door hen de sleutel van de lift 

te geven, waardoor zij zich zelfstandig kunnen bewegen door het pand.

Paradiso wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 opgenomen.

Huidig    € 683.771

Huidig 2020*   € 689.925

Gevraagd   € 1.089.925

Advies    € 710.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020 
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ADVIEZEN
MUZIEK EN 
MUZIEKTHEATER

Functie 9
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AMSTERDAM 
SINFONIETTA

Amsterdam Sinfonietta is een strijkorkest bestaande uit 22 musici 

die met optredens in binnen- en buitenland het volledige repertoire voor 

strijkorkest belichten, van bekend erfgoed tot nieuw werk. Dit doet het 

onder leiding van violist en artistiek leider Candida Thompson, samen met 

(inter)nationaal bekende solisten en musici. Het orkest levert een bijdrage 

aan de uitbreiding van het repertoire en verkent de artistieke grenzen met 

crossovers tussen muziekgenres en andere kunstdisciplines.

Naast een tweetal geplande intercontinentale tournees naar Azië 

en Zuid-Amerika ontwikkelt Amsterdam Sinfonietta de komende kunsten-

planperiode binnen vier formats cross-culturele en cross-disciplinaire pro-

jecten. Onder de noemer Meesterwerken en premières worden bekende 

werken aangevuld met eerste uitvoeringen van hedendaagse componisten 

en arrangeurs. Hierbij kiest Amsterdam Sinfonietta voor opdrachten aan 

bekende componisten én jong talent. Ook zoekt het orkest de verbinding 

met muziekgenres als pop, jazz en rap, legt het een verbinding met dans 

en richt het de focus op Iran en India voor de cross-culturele projecten. De 

Amsterdam Sinfonietta Solisten brengen in een kleine setting bekende en 
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onbekende werken uit het kamermuziekrepertoire ten gehore. 

In samenwerking met scholen, conservatoria en jeugdstrijkor-

kesten ontwikkelt Sinfonietta Academy diverse initiatieven voor educatie 

en talentontwikkeling om een jongere generatie kennis te laten maken met 

het strijkrepertoire. Het ensemble wil tevens de toegankelijkheid vergro-

ten onder een publiek dat vanwege zijn achtergrond of beperkte budget 

niet vanzelfsprekend een klassiek concert bezoekt. Daartoe ontplooit 

het activiteiten zoals concerten, participatieworkshops, een amateur-

dag en KleuterSinfonietta, in het nieuw te openen ‘tweede thuis’ in de 

Betlehemkerk in de Vogelbuurt in Noord. Hiermee stimuleert het ensemble 

de creatieve ontwikkeling van kinderen. Ook zal Amsterdam Sinfonietta 

uitvoeringen organiseren op onverwachte locaties met programma’s en 

partners die de weg openen naar een jong en divers publiek. Met compo-

sitie- en arrangementsopdrachten wordt de canon verbreed om zo een 

breder publiek aan te spreken. 

ADVIES

Artistiek belang

Amsterdam Sinfonietta is een strijkersensemble zonder dirigent, 

dat uitvoeringen op hoog niveau geeft. De programma’s zijn afwisselend 

en verrassend. Het repertoire bestaat voor een belangrijk deel uit klassie-

ke muziek van barok tot 21e eeuw, vaak in samenwerking met nationale en 

internationale topsolisten als violiste Janine Jansen of pianiste Beatrice 

Rana. Binnen het programmaformat Meesterwerken en premières wordt 

populair klassiek repertoire gecomplementeerd met eerste uitvoeringen 

van hedendaagse componisten en arrangeurs. Daarnaast verbindt het 

ensemble zich met artiesten met een andere muzikale invalshoek en uit 

andere disciplines. Dit heeft volgens de Amsterdamse Kunstraad interes-

sante crossovers opgeleverd, onder meer met Rufus Wainwright in de serie 

Breder dan Klassiek. De namen die genoemd worden, maken nieuwsgierig, 

ook door interessante crossovers, zoals op het vlak van urban dans.
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Amsterdam Sinfonietta blijft zich vernieuwen in genres en vor-

men. Het is bewonderenswaardig dat het ensemble echt de dialoog aan-

gaat met werelden buitende klassieke muziek en andere kunsten. Road 

to Iran, het project met onder anderen cellist Kian Soltani, bracht Iraanse 

en westerse klassieke klanken samen in spannende nieuwe composities. 

Ook de inzet van Amsterdam Sinfonietta voor nieuw repertoire is te prijzen. 

Interpretaties zijn, en dat is kenmerkend voor dit gezelschap, zeer goed 

verzorgd. Zoals het romantische programma An die ferne Geliebte rondom 

liederen van Richard Strauss in nieuwe arrangementen. Al zijn ze soms ook 

wat aan de brave kant.

Amsterdam Sinfonietta scoort zeer goed als het gaat om artistieke 

kwaliteit. Het ensemble bestaat uit musici van hoog niveau. Er is sprake van 

vakmanschap, excellentie, eigenheid en ambitie. Dit telt op naar een sterke 

artistieke visie die heeft geleid tot een groei van internationale activiteiten 

en successen in het buitenland. Geen ander Amsterdams strijkorkest be-

schikt over dezelfde kwaliteit en output. De kunstraad vindt dat Amsterdam 

Sinfonietta uitblinkt in het traditionele strijkorkestrepertoire. 

Belang voor de stad
Na de experimenten in de vorm van crossovers met andere mu-

ziekgenres en andere kunstdisciplines wil Amsterdam Sinfonietta zich in 

de komende jaren ook richten op samenwerkingen die de instelling zelf 

als cross-culture typeert. Het ensemble wil met zijn compositie- en arran-

gementopdrachten zorgen voor een verbreding van de canon, opdat een 

divers publiek zich er vaker in herkent. Amsterdam Sinfonietta bereikt pu-

bliek van alle leeftijden. De kunstraad is enthousiast over KleuterSinfonietta 

voor kinderen in de leeftijd van vier tot zes jaar, waarmee het ensemble al 

sinds 2005 jaarlijks 7.000 bezoekers weet te bereiken uit alle wijken van de 

stad. Het publieksbeleid vindt de kunstraad erg mager en hangt in hoge 

mate af van de samenwerkingspartners waarmee het bereik vergroot kan 

worden. Het is zeer te prijzen dat het ensemble een tweede vestiging in de 

Bethlehemkerk in Noord wil openen om de banden met de stad meer aan 

te halen. De kunstraad waarschuwt ervoor dat wanneer de beoogde loca-

tie wordt omarmd door ‘nieuwe’ noorderlingen dat juist een extra drempel 
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zou kunnen vormen voor de oorspronkelijke bewoners in Noord. Een pro-

bleem dat zich vaker voordoet in gegentrificeerde wijken. De opgebouwde 

ervaring met educatie en talentontwikkeling via Sinfonietta Academy, IMC 

on Tour en de samenwerking met het Conservatorium van Amsterdam en 

jeugdstrijkorkesten als het Nederlands Jeugd Strijkorkest wil het ensemble 

gebruiken op de nieuwe locatie in Amsterdam-Noord. 

De internationale samenwerkingen die in de afgelopen tien jaar 

door het ensemble zijn opgebouwd, versterken het genre wereldwijd. Via 

gerenommeerde tourmanagementbureaus trad het ensemble op in zalen 

als de Elbphilharmonie (Hamburg), Cité de la musique (Parijs), Barbican 

(Londen), Konzerthaus (Wenen), Teatro Colón (Buenos Aires) en NCPA 

(Peking). Uit het netwerk komen ook opdrachten voort. Voor de opdracht 

die Amsterdam Sinfonietta heeft verstrekt aan Thomas Adès werkt de 

instelling samen met zeven mede-opdrachtgevers: Australian Chamber 

Orchestra (Australië), New Jersey Symphony Orchestra (Verenigde 

Staten), Kammerorchester Basel (Zwitserland), Munich Chamber Orchestra 

(Duitsland), Gstaad Menuhin Festival (Zwitserland), Hong Kong Sinfonietta 

(China) en Istanbul Music Festival (Turkije).

Er ligt een ambitieus plan om aan de slag te gaan in de Vogelbuurt 

in Amsterdam-Noord. Deze plannen zitten nog in de aanvangsfase en de 

kunstraad meent dat het ensemble er echt de schouders onder zal moeten 

zetten om tot resultaten te komen. Er is vertrouwen dat de activiteiten met 

integriteit en liefde worden vormgegeven, maar de kunstraad waarschuwt 

voor te hoge verwachtingen. De stap naar de Vogelbuurt in Noord is mooi 

omdat dit een zeer diverse wijk is. Het ensemble zal wel zorgvuldig moeten 

kijken hoe het aansluiting gaat vinden bij de buurtbewoners.

Uitvoerbaarheid
De zakelijk leider van Amsterdam Sinfonietta heeft als voorzitter 

van de sector muziek van de Nederlandse Associatie voor Podiumkunsten 

(NAPK) tussen 2012 en 2018 het thema eerlijke beloning in de ensem-

blesector continu geagendeerd, omdat topkwaliteit vraagt om een faire 

beloning. Deze inspanning heeft bijgedragen aan de totstandkoming van 

de honoreringsrichtlijn voor ensemblemusici. De sector spant zich in om 
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een nieuwe cao vanaf 2021 in werking te laten treden. De (vaste) musici 

van Amsterdam Sinfonietta zijn in de periode 2017-2019 gehonoreerd met 

nabetalingen langs voornoemde richtlijn, de remplaçanten werden deels 

nabetaald. De kunstraad hoopt dat het toepassen van de richtlijn de positie 

van remplaçanten verbetert. 

Om vanaf 2021 structureel conform cao te kunnen betalen, is een 

ruimer budget noodzakelijk, want de stijging van de kosten ten gevolge 

van het toepassen van de Fair Practice Code wordt vooral bekostigd uit 

de verhoging van de subsidies. Bij het Rijk ligt het verzoek 90% van de 

meerkosten te vergoeden. De kunstraad vraagt zich af welke garanties het 

ensemble kan bieden dat de code wordt toegepast als deze verhoging 

(deels) niet doorgaat.

De bedrijfsvoering komt gezond over en de begroting roept geen 

vragen op. Op het vlak van marketing stelt het plan teleur. De wens om 

nieuwe doelgroepen te bereiken, vertaalt zich onvoldoende in concrete 

plannen. 

Diversiteit en inclusie
Amsterdam Sinfonietta wil zijn programma diverser maken, en 

dat is ook nodig omdat het publiek voor het traditionele strijkersrepertoire 

vergrijst. Educatie is zeker een hulpmiddel in het voorkomen van segmen-

tatie. Qua programmering is het ensemble voortvarend bezig met Indiase 

en Iraanse muziek, met dansgezelschap ISH en met nieuwe componisten. 

De blikverbreding levert spannende concerten op. De kunstraad verheugt 

zich op de uitvoering van The American Four Seasons geïnspireerd op 

raga’s uit India en op de samenwerking met de Nederlands-Indiase zan-

geres Madhu Lalbahadoersing en de Nederlands-Bengalese tabla-speler 

Niti Ranjan Biswas, met sitar en sarangi, en de jonge Amerikaanse violist 

William Hagen.

Het personeel van Amsterdam Sinfonietta is nog niet divers. De 

kunstraad heeft er begrip voor dat dit tijd nodig heeft door de geringe om-

vang van de personeelsformatie en het lage verloop van medewerkers en 

ensembleleden. In de aanvraag staan goede intenties, die zonder uitwer-

king nog niet overtuigend genoeg zijn voor de kunstraad.  
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Het is een gegeven dat de werving van musici met een achtergrond die 

bij kan dragen aan de diversiteit binnen het ensemble, wordt bemoeilijkt 

door de ondervertegenwoordiging van talent met een biculturele achter-

grond op conservatoria. Voor een strijkorkest opererend in de traditie van 

klassieke, westerse muziek is het bereiken van een divers en gemengd 

publiek een uitdaging. Door de partners waarmee het ensemble samen-

werkt, kan nieuw publiek kennismaken met het genre, daarbij helpen ook 

de vele cross-culturele concerten die de instelling programmeert. De 

kunstraad benadrukt wel het belang van wederkerigheid in de samen-

werkingen. Om vooruit te komen moeten deze plaatsvinden op basis van 

gelijkwaardigheid.

Amsterdam Sinfonietta opteert voor functieplek 9 in de Amsterdam Bis 

2021-2024: muziekgezelschap (strijkersensemble) dat op zowel nationale 

als internationale podia optreedt, aandacht heeft voor verbinding met an-

dere genres en voortalentontwikkeling. De Amsterdamse Kunstraad advi-

seert, Amsterdam Sinfonietta deze functieplek toe te kennen.

Huidig    € 256.556 

Huidig 2020*   € 258.865 

Gevraagd   € 300.000 

Advies    € 290.000 

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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ASKO|SCHÖNBERG

Het ensemble voor hedendaagse klassieke muziek 

Asko|Schönberg is in 2009 ontstaan uit een fusie van het Asko Ensemble 

en het Schönberg Ensemble. Het gezelschap positioneert zich met een ac-

tief opdrachtenbeleid als aanjager voor nieuwe kamermuziek, waarbij kwa-

liteit, experiment en actualiteit voorop staan. De uitvoering en ontwikkeling 

van niet-symfonisch gecomponeerd repertoire uit de 20e en 21e eeuw 

van componisten van diverse generaties en genres, ziet Asko|Schönberg 

als kerntaak. De nadruk ligt op werk van levende componisten. De instel-

ling wil een cultureel ecosysteem zijn dat zichzelf continu bevraagt en 

vernieuwt. Het ensemble heeft een vaste kernbezetting van veertien mu-

sici. Na het terugtreden van oprichter Reinbert de Leeuw, die begin 2020 

overleed, is niet gekozen voor een nieuwe chef-dirigent, maar wordt per 

programma naar de geschiktste invulling gekeken. Zo krijgt dirigent Bas 

Wiegers voor de komende periode carte blanche om rond het werk van 

Louis Andriessen zijn eigen programma’s samen te stellen. De kernmusici 

stellen zelf ook ongedirigeerde avonden samen, zoals de concertserie  

& Beyond, samengesteld en geleid door concertmeester en vaste violist 
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Joe Puglia. Asko|Schönberg opereert vanuit de filosofie dat de bezetting in 

dienst moet staan van de artistieke bedoelingen van de maker. De bezet-

ting van het ensemble kan op maat aangepast of uitgebreid worden om het 

rijkgeschakeerde hedendaags repertoire ten gehore te brengen.

Het gezelschap staat op nationale en internationale concertpodia 

en festivals, en doet mee aan grootschalige interdisciplinaire voorstel-

lingen. Thuishaven van het Asko|Schönberg is Muziekgebouw aan ’t IJ, 

maar het ensemble werkt ook samen met Het Concertgebouw en Holland 

Festival. Daarnaast heeft Asko|Schönberg internationale samenwerkings-

verbanden met onder andere London Sinfonietta en Ensemble Modern 

voor de realisatie en presentatie van nieuw werk op internationale podia. 

In dit kader schreef componist Richard Ayres het muziekstuk The Garden, 

dat werd uitgevoerd in New York, Amsterdam, Londen, Porto en Frankfurt. 

De instelling ontwikkelt, produceert en presenteert langs drie lijnen; het 

Kernensemble waarin iconische werken uit de hedendaagse muziek cen-

traal staan, Interdisciplinair waarin de grenzen van de interdisciplinaire 

maakcultuur worden opgezocht en Dialoog waarin diverse activiteiten 

worden ontwikkeld ten behoeve van het vernieuwen en verbreden van 

het genre en de bezoekers. Met nieuwe initiatieven als de broedplaats 

GrasLab in Amsterdam-Noord wil Asko|Schönberg talent de mogelijk-

heid bieden hun werk aan een groter publiek te tonen. En met het initiatief 

K[h]AOS wordt een jonge generatie musici opgeleid tot interdisciplinair 

performer.

ADVIES

Artistiek belang
Asko|Schönberg is hét instrumentaal ensemble voor nieuwe 

muziek in Nederland. In de afgelopen decennia heeft het ensemble met de 

getoonde zeggingskracht en oorspronkelijkheid een onuitwisbare indruk 

gemaakt binnen het Nederlandse muzieklandschap. Als onvermoeibare 

pleitbezorger voor nieuwe muziek heeft het gezelschap musici, liefhebbers 

246

ADVIES AMSTERDAM BIS, KUNSTENPLAN 2021-2024 ASKO|SCHÖNBERG



en leken uitgedaagd, verrast en nieuwsgierig gemaakt. De inzet en het 

vakmanschap van de musici is bewonderenswaardig. Zij onderwerpen zich 

aan abstracte en complexe composities die veel voorbereiding vragen en 

concentratie vergen. De onorthodoxe speeltechnieken die componisten 

voorschrijven, worden met geslepenheid uitgevoerd. 

Het ensemble wil in de komende kunstenplanperiode nadrukkelijk 

de jonge generatie dirigenten zoals Jamie Man en Gregory Charette aan 

bod laten komen. De Amsterdamse Kunstraad hoopt dat het ensemble 

daarmee de ervaren dirigenten niet uit het oog verliest. De programma-

plannen 2021-2024 zijn ambitieus en verfrissend, zoals Phonetic Stories 

waarbij jonge componisten gekoppeld worden aan schrijvers met een 

achtergrond in toneel, poëzie of spoken word, maar laten ook ruimte 

voor traditioneel Asko|Schönberg-repertoire. De kunstraad mist echter 

een concrete uitwerking van de inhoud van de beoogde programma’s. 

De kunstraad is benieuwd hoe het ensemble zich gaat ontwikkelen in het 

post-De Leeuw tijdperk, onder leiding van verschillende dirigenten. De 

grotere rol die weggelegd is voor dirigent Bas Wiegers, die zich vertaalt in 

actieve betrokkenheid bij het samenstellen van programma’s voor de grote 

podia, juicht de kunstraad toe.

Het ensemble draagt ook internationaal bij aan de ontwikkelin-

gen op het gebied van nieuwe muziek. Een mooie samenwerking is de 

opera Antarctica, gecomponeerd door de Australische componiste Mary 

Finsterer in samenwerking met wetenschappers uit Tasmanië. Het radicaal 

kiezen voor nieuwe muziek brengt onvermijdelijk ook teleurstellingen met 

zich mee. De kunstraad vindt dat gezond; vooral voor deze niche geldt dat 

het ontwikkelingsproces net zo belangrijk is als het resultaat.

Belang voor de stad
Asko|Schönberg vormt een onmisbare schakel in de muziekketen 

in Amsterdam. Als een van de weinige ensembles voor nieuwe muziek is 

het gezelschap essentieel voor nieuwe (Nederlandse) componisten. Bij 

reguliere ensembles kan nieuwe muziek stuiten op weerstand en onbe-

grip. Het ensemble benadert nieuwe partituren zonder schroom, met grote 

kunde en draagt zorg voor geïnspireerde voordrachten. De door studie 
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en ervaring opgedane specialistische kennis van het ensemble en van de 

individuele musici valt niet te onderschatten. Daarnaast speelt het ensem-

ble een elementaire rol in de programmering van Muziekgebouw aan ’t IJ 

als huis voor nieuwe muziek en voor festivals die vernieuwing en experi-

ment voorstaan zoals Holland Festival en het Opera Forward Festival van 

Nationale Opera & Ballet.

De activiteiten op het gebied van educatie zijn gedreven door 

maatschappelijk relevante thema’s. Zoals bij het programma The Gender 

Agenda onder leiding van Manoj Kamps, voor leerlingen uit het voortge-

zet onderwijs. Hier werden complexe onderwerpen rondom gender, ge-

aardheid en gelijkwaardigheid behandeld in een muzikale spelshow. De 

kunstraad mist in de plannen een stevige visie op educatie en hoopt dat 

de initiatieven een verankerde positie krijgen binnen het aanbod, en niet 

slechts incidenteel worden opgezet. De kunstraad onderschrijft het belang 

dat Asko|Schönberg hecht aan kennisoverdracht van nieuw repertoire. De 

organisatie richt zich niet alleen op getalenteerde masterstudenten van de 

Ensemble Academie|Koninklijk Conservatorium, maar ook op het netwerk 

van de CoMA-ensembles, een landelijk netwerk van ensembles die zich 

verdiepen in hedendaags repertoire. Het nieuw op te zetten Graslab klinkt 

als een prima initiatief en een verrijking van Noord, ook omdat het gekop-

peld wordt aan een aantal samenwerkingspartners in de buurt. De uitwer-

king van dit plan is echter summier. Het is nog onvoldoende duidelijk hoe 

het ensemble nieuwe doelgroepen (buurtbewoners) wil gaan bereiken.

Het ensemble wil de komende tijd inzetten op het verdiepen 

van samenwerking binnen de stad, met onder andere Paradiso, ITA, Het 

Concertgebouw en de Cello Biënnale Amsterdam.

Uitvoerbaarheid
Asko|Schönberg hecht waarde aan een passende honorering voor 

de musici. Het complexe repertoire en de onalledaagse speelaanwijzingen 

in de composities vragen veel van de musici, zowel in de voorbereiding als 

in de uitvoering. Terecht maakt het ensemble veel werk van de Fair Practice 

Code en de daarbij horende toepassing van fair pay, wat zichtbaar is in de 

begroting die € 600.000 hoger is dan het resultaat van een jaar eerder.
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Zowel in het Kunstenplan 2013-2016 als in het Kunstenplan 2017-

2020 werd de instelling geconfronteerd met aanzienlijke kortingen op haar 

subsidie. In 2019 en in 2020 teert de instelling in op het eigen vermogen. 

Ook staan de uitkoopsommen de laatste jaren onder druk, wat de financië-

le positie van het ensemble verzwakt. Asko|Schönberg zet in op een sub-

stantiële verhoging van het aangevraagde subsidiebedrag zowel landelijk 

als bij de gemeente.

Het percentage eigen inkomsten (25%) is in verhouding tot de 

gevraagde subsidie erg laag. De kunstraad verwacht van de instelling dat 

zij sterker inzet op het realiseren van financieringsmogelijkheden. Nieuwe 

muziek is een niche, de programma’s zijn vanwege het experimentele 

karakter moeilijk te verkopen. Het is daarom essentieel dat er stevige plan-

nen worden geformuleerd om nieuw publiek te werven en behouden. Het 

marketingplan is mager. De kunstraad hoopt dat het ensemble de huidige 

stijgende lijn in de publiekscijfers voortzet en dat de instelling erin zal sla-

gen nieuw publiek te bereiken. 

Diversiteit en inclusie
Het ensemble richt zich op de legitimering van het genre nieuwe 

muziek als levende kunstvorm, maar bereikt daarmee vooralsnog een klein 

publiek. De noodzaak voor een inclusieve programmering is ondanks de 

bijzondere rol die het ensemble heeft binnen de sector evengoed aan-

wezig. De instelling vindt dat bij innovatieve muziek vanzelfsprekend een 

inclusief karakter hoort omdat de inhoud zich verhoudt tot de huidige 

maatschappij, maar de kunstraad ziet dat de programmering niet vanzelf-

sprekend een divers publiek trekt. 

Een sterke visie op inclusie moet zich ook uiten in de juiste tone 

of voice om toegankelijkheid te genereren. Op dit gebied heeft de instel-

ling nog een stap te maken. Het bevragen van de onzichtbare codes van 

klassieke concerten en het zoeken naar nieuwe vormen van uitvoering 

onderdeel maken van de programmering, vindt de kunstraad een goed 

voornemen.

De kunstraad heeft vertrouwen in het bestuur van het ensemble, 

dat zich oprecht wil inzetten voor een inclusiever beleid en het onderwerp 
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niet schuwt, maar constateert dat dit bewustzijn zich nog maar matig ver-

taalt in concrete stappen. Asko|Schönberg voert actief beleid om vrou-

welijke componisten zoals Jamie Man, Mary Finsterer, Calliope Tsoupaki 

(Componist des Vaderlands) en Corrie van Binsbergen in de schijnwerpers 

te plaatsen. Dit is in de sector nieuwe muziek allesbehalve vanzelfspre-

kend. De kunstraad huldigt dit initiatief en hoopt dat de instelling het beleid 

uitbreidt en dat er ook extra aandacht komt voor meerstemmigheid in bre-

dere zin.

 

Asko|Schönberg opteert voor functieplek 9 in de Amsterdam Bis 2021-

2024: muziekgezelschap (een ensemble voor hedendaagse muziek) 

dat op zowel nationale als internationale podia optreedt, aandacht 

heeft voor verbinding met andere genres en voor talentontwikkeling. De 

Amsterdamse Kunstraad adviseert, Asko|Schönberg deze functieplek toe 

te kennen.

Huidig    € 185.257

Huidig 2020*   € 186.924

Gevraagd   € 300.000

Advies    € 186.924

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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CAPPELLA 
AMSTERDAM

 

Cappella Amsterdam brengt klassieke koormuziek, al dan niet 

in samenwerking met andere instellingen. Het repertoire van Cappella 

Amsterdam beslaat de laatste duizend jaar muziekgeschiedenis. Cappella 

Amsterdam wil een zo breed mogelijk publiek in aanraking laten komen 

met koormuziek. In de loop der jaren hebben de verschillende samen-

werkingen die het ensemble is aangegaan, partnerschappen opgele-

verd met diverse orkesten, operagezelschappen en solisten. Zo heeft 

Cappella Amsterdam onder meer samengewerkt met Project Wildeman, 

Asko|Schönberg en het Amsterdams Andalusisch Orkest. De samenwer-

king met het Orkest van de Achttiende Eeuw resulteerde in het ontvangen 

van de VSCD Klassieke Muziekprijs. Zowel in binnen- als buitenland treedt 

Cappella Amsterdam op, in 2018 werden 80 concerten gespeeld, in 2019 

waren dat er 67.

Het programma 2021-2024 beschrijft Cappella Amsterdam langs 

vijf programmalijnen: het seizoensthema, de experimentele programma-

lijn Cappella LAB, de jaarlijkse Kanon Pokajanen, samenwerkingen onder 

de noemer Cappella & en een educatieve programmalijn Kids & koor. Om 
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toekomstbestendig te zijn, wil Cappella Amsterdam de komende periode 

interdisciplinaire verkenningen aangaan met theatergezelschappen, mu-

sici, schrijvers, filmmakers en beeldend kunstenaars. De experimentele 

programmalijn Cappella LAB moet zo vernieuwing aanbrengen in de koor-

muziek. Met deze programmalijn beoogt het ensemble voorstellingen die 

zowel meer diversiteit in de uitvoeringspraktijk als in het publieksbereik 

met zich meebrengen. 

Met het programma Kids & koor biedt het ensemble kinderen de 

kans op jonge leeftijd kennis te maken met muziek en de menselijke stem. 

Na de lancering van het programma in Amsterdam-West in samenwerking 

met Muziekcentrum Aslan, zet Cappella het project voort in andere stads-

delen. Speciaal voor het project Kids & koor heeft Cappella Amsterdam 

een nieuw koor opgericht: Ah, Cappella!. Dit koor bestaat uit leden van 

Cappella Amsterdam en jong talent. Bij dit koor hoeven de zangers niet per 

se een klassieke opleiding te hebben genoten om mee te kunnen zingen.

ADVIES

Artistiek belang

Cappella Amsterdam heeft een duidelijke artistieke visie die zich 

richt op het levend houden van koormuziek van de afgelopen duizend jaar 

en op het op hoog niveau uitvoeren en realiseren van nieuw repertoire. 

Het ensemble bestaat uit zangers die hoogstaande kwaliteit leveren en is 

daarmee veelzijdig genoeg om een zeer breed repertoire te kunnen ver-

tolken, van gregoriaanse muziek tot complexe experimentele 21e-eeuwse 

werken. Het koor heeft een herkenbare en eigenzinnige ensembleklank die 

ook onder leiding van gastdirigenten behouden blijft. 

Het ensemble geeft goed ruimte aan aanstormend talent en heeft 

de komende kunstenplanperiode meerdere programma’s onder leiding van 

jonge makers als dirigent/componist Leonard Evers en regisseur Lisenka 

Heijboer Castañon op stapel staan. Ook is er in de plannen veel aandacht 

voor vrouwelijke componisten en andere vrouwelijke makers.  
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De Amsterdamse Kunstraad ziet dat de instelling verantwoordelijkheid 

neemt in een muziekwereld die traditioneel gedomineerd wordt door man-

nelijke componisten.

In Analoog Algoritme reageert het ensemble op de beleving van 

muziek online, waar de persoonlijke muziekvoorziening steeds eenzijdi-

ger wordt doordat streamingdiensten zich aanpassen aan de smaak van 

de luisteraar. De jonge componiste Mathilde Wantenaar krijgt in dit kader 

een compositieopdracht. De kunstraad vindt het mooi dat het gezelschap 

met deze concerten op spannende wijze actuele thema’s wil aansnijden, 

en hoopt dat de concerten ook het beoogde publiek aanspreken. De 

kunstraad is benieuwd naar de uitwerking van het programma Cantigas in 

samenwerking met het Amsterdams Andalusisch Orkest. De inhoud van dit 

programma is gericht op de gelijkwaardigheid van muziektradities uit het 

Westen en Midden-Oosten tijdens de Renaissance, met diepgaande aan-

dacht voor de achtergrond en betekenis van de muziek. 

Bewondering heeft de kunstraad voor de wijze waarop de instel-

ling zich, ondanks weggevallen subsidie van het Fonds Podiumkunsten 

in 2017, op artistiek gebied heeft kunnen doorontwikkelen. Cappella 

Amsterdam heeft een nieuwe visie ontwikkeld, waarin de werkwijze met 

seizoensthema’s als Zie de Mens! werd geïntroduceerd aan het publiek. En 

met het toe-eigenen van het indrukwekkende koorwerk Kanon Pokajanen 

van Arvo Pärt, waar het ensemble in 2017 een Edison Klassiek voor won, in 

de vorm van een jaarlijkse uitvoering, bezegelt het ensemble zijn voorname 

positie binnen de vocale muziek.

Belang voor de stad
Cappella Amsterdam heeft de ambitie om een zo breed mogelijk 

publiek met koormuziek in aanraking te brengen en is regelmatig te be-

luisteren op de Amsterdamse podia. In de stad werkt het ensemble struc-

tureel samen met organisaties als De Nationale Opera en het Amsterdams 

Andalusisch Orkest. Daarbuiten werkt de organisatie geregeld samen 

met het Residentie Orkest, het Nederlands Kamerorkest, de Internationale 

Koorbiënnale Haarlem en het O18E. Het ensemble staat steevast op het 

programma van het Holland Festival en is veelgevraagd door terugkerende 
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festivals als de Cello Biënnale Amsterdam, November Music, Festival Oude 

Muziek en Musica Sacra. Cappella Amsterdam heeft stevige ambities 

op het gebied van educatie. Het Kids & koor, in samenwerking met Aslan 

Muziekcentrum, moet resulteren in het enthousiasmeren van leerlingen uit 

het primair onderwijs. 

In 2022 staat er een kinderopera op het programma. De kunstraad 

vindt de activiteiten op educatiegebied nog wat summier. Vooral omdat 

vocaal musiceren bij uitstek geschikt is voor kinderen die van huis uit geen 

muziekinstrument bespelen.

Op het vlak van talentontwikkeling biedt het ensemble leertrajec-

ten voor jonge dirigenten, die als assistent-dirigent werken onder bege-

leiding van artistiek leider Daniel Reuss. Enthousiast is de kunstraad over 

de carte blanche die wordt geboden aan de twee huidige assistent-diri-

genten, om aanvullend op de hoofdprogrammering een programma sa-

men te stellen. Daarnaast coacht het ensemble meerdere koren, zoals het 

jeugdkoor Nieuw Vocaal Amsterdam, het VU-Kamerkoor en Photonen. Als 

medeoprichter van Tenso Network Europe, een netwerk voor professione-

le koren, onderhoudt Cappella Amsterdam contacten met professionele 

koren uit Europa. De kunstraad vindt het waardevol dat het koor de laatste 

ontwikkelingen in de vocale muziek volgt en beïnvloedt, en kennis en kun-

de inzet om ook andere koren op hoog niveau te ondersteunen. 

Uitvoerbaarheid
In het vorige kunstenplan heeft Cappella Amsterdam moe-

ten herstellen van de weggevallen structurele subsidie van het Fonds 

Podiumkunsten. De instelling heeft andere subsidiënten bereid gevonden 

de tekorten aan te vullen en heeft de periode zowel zakelijk als artistiek 

goed doorlopen. De kunstraad heeft vertrouwen in het ondernemerschap 

van de instelling en in haar vaardigheid op het gebied van fondsenwer-

ving. In 2019 heeft de instelling haar kantoor-organisatie vernieuwd en het 

aantal fte uitgebreid bij productie, artistieke ontwikkeling en marketing 

om de ambities voor het komende kunstenplan te kunnen realiseren. Het 

gezelschap uit toewijding aan de Fair Practice Code en beschrijft de hui-

dige arbeidsomstandigheden voor zangers als onzeker en ontoereikend. 
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Cappella Amsterdam zet zich, met medespelers uit het veld, in om met de 

Nederlandse Associatie voor Podiumkunsten een cao voor muziekensem-

bles te realiseren. De instellingen streven ernaar om voor 2021 met de vak-

bonden heldere afspraken over het honoreringsniveau vast te stellen. De 

instelling is reeds gestart met het verhogen van de vergoedingen van de 

zangers met dienstverband en secundaire arbeidsvoorwaarden, inclusief 

pensioenvoorziening. Dit resulteert in een toename van 70% op de honore-

ringslasten van een jaarprogramma. Cappella Amsterdam reserveert daar-

naast budget voor training, opleiding en coaching van de medewerkers. 

De kunstraad waardeert deze proactieve houding van de instelling. 

Diversiteit en inclusie
De kunstraad is zeer positief over de beoogde samenwerking en 

ontwikkeling van het Ah, Cappella!-project in samenwerking met Aslan 

Muziekcentrum. Met deze samenwerking slaat de instelling de handen 

ineen met een ervaren speler op het gebied van inclusief en toegankelijk 

lesmateriaal voor het primair onderwijs. Het speciaal opgerichte koor  

Ah, Cappella! dat uit jong vocaal talent bestaat, is volgens de kunstraad 

uitermate geschikt voor het aantrekken van divers talent. De kunstraad 

vindt het daarom opmerkelijk dat het de organisatie niet gelukt is een 

diverse samenstelling te realiseren. De kunstraad hoopt dat Cappella 

Amsterdam stappen neemt om ook binnen het eigen educatieteam meer-

stemmigheid te bevorderen, en zo de duurzaamheid van initiatieven kan 

waarborgen. De kunstraad had graag gezien dat Cappella Amsterdam 

zou investeren in het realiseren van de brug tussen talent met een migra-

tieachtergrond en de klassieke muziek, die de instelling (zelf) noodza-

kelijk acht voor het genereren van meer diversiteit. Het verlagen van de 

instapeis, zoals het niet vereisen van een conservatoriumdiploma, is niet 

toereikend.

De instelling heeft een realistisch beeld van de eigen samen-

stelling en formuleert concrete acties om personeel te werven om de di-

versiteit binnen de organisatie te vergroten. De kunstraad mist hierbij een 

reflectie op de invloed van het imago van de instelling en de keuze voor 

het repertoire, die de gewenste diversiteit naar mening van de kunstraad 
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beperken. Zo leidt een experimentele programmalijn niet automatisch tot 

nieuw publiek. 

Het zou waardevol zijn als de instelling actief op zoek gaat naar 

medewerkers die in direct contact staan met de beoogde doelgroepen of 

stadsdelen. De kunstraad hoopt dat het realiseren van de doelstellingen op 

het gebied van inclusie niet (uitsluitend) leunt op de nieuw aangetrokken 

medewerkers. De kunstraad is wel te spreken over de vernieuwing in het 

bestuur. Cappella Amsterdam is dit seizoen begonnen met het verruimen 

van zijn activiteiten op maatschappelijk gebied. Met het openstellen van 

zijn repetities in de Oranjekerk in de Pijp krijgen omwonenden en geïnte-

resseerden de mogelijkheid laagdrempelig kennis te maken met vocale 

muziek op hoog niveau. De kunstraad moedigt het ensemble aan, dergelij-

ke activiteiten die een toegankelijk imago versterken in het komende kun-

stenplan te verbreden.

Cappella Amsterdam opteert voor functieplek 9 in de Amsterdam Bis 

2021-2024: muziekgezelschap (koor) dat op zowel nationale als internatio-

nale podia optreedt, aandacht heeft voor verbinding met andere genres en 

voor talentontwikkeling. De Amsterdamse Kunstraad adviseert, Cappella 

Amsterdam deze functieplek toe te kennen.

Huidig    € 78.860 

Huidig 2020*   € 79.569 

Gevraagd   € 129.750 

Advies    € 110.000 

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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NEDERLANDS 
BLAZERS ENSEMBLE

Het Nederlands Blazers Ensemble (NBE) bestaat uit ruim twintig 

musici die ongeveer tachtig keer per jaar samenkomen om in binnen- 

en buitenland programma’s te spelen. Het NBE combineert eigentijdse 

en oude muziek en staat bekend om zijn theatrale muziekprogram-

ma’s. Naast de concertseries op de Nederlandse podia, waaronder Het 

Concertgebouw en het Muziekgebouw aan ’t IJ, verzorgt het NBE ieder 

jaar het Nieuwjaarsconcert dat door de VARA op televisie wordt uitge-

zonden. Ook wordt het NBE regelmatig uitgenodigd om te spelen tijdens 

staatsbezoeken, waaronder aan India, Thailand en Turkije, en wil het en-

semble in de komende jaren in Brazilië, Zuid-Afrika en Iran optreden.

Het NBE heeft een educatie- en talentontwikkelingsprogramma 

gericht op kennismaking met muziek op school tot het intensief coachen 

van jong toptalent richting beroepspraktijk. Het NBE begeleidt zes jongta-

lentensembles in verschillende leeftijdsgroepen op verschillende plaatsen 

in het land. Met het opleidingsensemble jongNBE heeft het NBE zijn eigen 

kweekvijver van jong talent gecreëerd. 

De thuisbasis van het NBE is Podium Mozaïek in Amsterdam-West. 
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Het netwerk en de kunstenaars die aan die plek verbonden zijn, gelden 

als inspiratiebron voor het ensemble. Het NBE investeert in het maken 

van muziek voor minder kansrijken en speelt op uiteenlopende locaties. 

Het ensemble zoekt daarbij naar musici uit andere culturen, waaronder 

Marokko, Benin en Suriname. Ook zoekt het naar verbindingen met andere 

disciplines. In de komende kunstenplanperiode wil het NBE met het jong-

NBE muzikale portretten maken van de buurtbewoners in West. 

Het NBE wil overal spelen waar cultuurliefhebbers bijeenkomen 

en gaat daarom programma’s maken met podia en festivals die een breed 

publiek hebben. Zo zijn er plannen om samen te werken met het Keti Koti 

Festival, het Kwaku Summer Festival en het Ud Festival. 

ADVIES

Artistiek belang

Het Nederlands Blazers Ensemble is een bruisend ensemble dat 

met eigenzinnige en kwalitatief hoogstaande concerten een grote impact 

heeft op het Nederlandse muzieklandschap. Het gezelschap heeft een 

sterke artistieke signatuur. Bart Schneeman legt als artistiek leider met 

aanstekelijk enthousiasme de nadruk op de hoge speelkwaliteit van het 

ensemble en streeft naar een pakkende lijn waarin vele muziekstijlen en 

musici worden samengebracht. Zoals in de muziekproductie Bach & Soefi, 

waarin het NBE met de jonge componiste Mathilde Wantenaar een bijzon-

dere versmelting tussen klassieke Perzische muziek en werken van Bach 

ten gehore brengt.

De programma’s getuigen van integriteit, originaliteit en urgen-

tie. Door de intensieve samenwerking met artiesten uit andere landen en 

verschillende muziekculturen wordt het eigen vaste ensemble gevoed en 

krijgt het publiek van het NBE nieuwe vergezichten voorgeschoteld. Het 

NBE is een hecht gezelschap van topmusici, dat hoogstaand repertoire 

speelt en vakmanschap uitstraalt. Het ensemble is een ware ambassadeur 

van de blaasmuziek zonder daarbij in een afgebakend hokje te blijven. 
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Integendeel: het gezelschap is veelzijdig, breed georiënteerd en bestrijkt 

artistiek gezien een wijd spectrum. Het verbinden en experimenteren zit 

verankerd in de organisatie, het ensemble zorgt voor bijzondere toevoe-

gingen of onverwachte samenwerkingen. Dit alles maakt het NBE een 

spannend, origineel en verfrissend ensemble, met een eigenzinnigheid die 

niet gekunsteld overkomt. De zoektocht naar verbinding en experiment 

is integer gemotiveerd. De Amsterdamse Kunstraad is benieuwd naar de 

ontwikkeling van het programma Made In, gericht op het uitwisselen van 

muziekstijlen en op de samenwerking met talent uit verschillende landen. 

Het ensemble reist in het kader van dit project af naar onder andere Benin 

en Zuid-Afrika om met lokale musici muziek te creëren, die zowel op loca-

tie als in Nederland gepresenteerd wordt.

Belang voor de stad
Het NBE heeft zijn thuisbasis in Podium Mozaïek. Daarmee is 

het ensemble een waardevolle toevoeging voor de muziekcultuur in 

Amsterdam-West. Het past ook uitstekend bij de buurt, gezien de verbin-

dingen die het ensemble maakt met muziek uit andere culturen. Naast de 

meer traditionele vaste podia van het NBE, als het Muziekgebouw aan  

’t IJ, is het ensemble te zien op festivals als het Amsterdam Light Festival, 

het Grachtenfestival, de Cello Biënnale Amsterdam en Klassiek op het 

Amstelveld. Dankzij deze samenwerkingen weet het NBE ook de vaste 

kern van bezoekers van die evenementen te bereiken en daarmee een 

steeds bredere groep Amsterdammers. Ondanks de vaste plek van het 

ensemble in Amsterdam-West, vinden de meeste concerten plaats in 

stadsdeel Centrum en Zuid. De kunstraad vindt het goed dat het ensemble 

voornemens is om actiever te zijn in andere stadsdelen.

Het NBE geeft blijk van een visie op talentontwikkeling en neemt 

met enthousiasme verantwoordelijkheid vanuit zijn positie in het veld. 

Grote bewondering spreekt de kunstraad uit voor de ontwikkeling van het 

jongNBE en de investering die het NBE blijft maken in het enthousiasme-

ren van nieuwe generaties voor blaasmuziek. Met jongNBE biedt het NBE 

verschillende doorgroeimogelijkheden aan talent, wat kan resulteren in 

een vaste aanstelling binnen het ensemble. Het jongNBE speelt samen 
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met stimulerende partners als ISH en mogelijk de Junior Company van 

Het Nationale Ballet. Daarnaast is het jonge ensemble betrokken bij so-

ciaal-maatschappelijk projecten zoals Verhalen uit de Buurt met Podium 

Mozaïek, Boost en Stichting Papageno. 

Met de compositiewedstrijd Op weg naar het Nieuwjaarsconcert, 

dat aan de basis staat van NBE’s ‘talentontwikkelingspyramide’, worden 

jongeren tot achttien jaar opgeroepen composities te schrijven voor het 

NBE. De kunstraad waardeert de uitvoerige aandacht die het ensemble 

besteedt aan de zestig geselecteerde inzendingen, middels workshops 

en begeleiding door professionele arrangeurs. De instelling investeert met 

deze competitie in de ontwikkeling van een ruime hoeveelheid jonge ma-

kers, waarvan een aantal doorstroomt naar conservatoria. De kunstraad 

juicht het toe dat het NBE op toegankelijke wijze bijdraagt aan het en-

thousiasmeren van jonge makers voor nieuwe muziek. De kunstraad ziet 

dat het talentontwikkelingsprogramma zorgt voor vruchtbare grond voor 

de ontwikkeling van talent naar professional. Oud-deelnemers als sin-

ger-songwriter Aafke Romeijn of jazzpianist Daniel von Piekartz werken 

aan carrières in de muziek, anderen hebben zelf (blazers-)ensembles op-

gericht, als het Nieuw Amsterdams Klarinet Kwartet, en een aantal heeft 

zich als docent verbonden aan een conservatorium.  

Uitvoerbaarheid
De kunstraad constateert dat er sprake is van een gezonde be-

drijfsvoering, solvabiliteit, liquiditeit en een realistische begroting. Het valt 

op dat de personele activiteitenlasten fors stijgen, terwijl het percentage 

publieksinkomsten in verhouding tot de vorige vier jaar daalt. Dit heeft voor 

een deel te maken met de invoering van de cao voor ensembles die mo-

menteel in ontwikkeling is. Daarnaast wil de instelling artistiek-inhoudelijk 

investeren in technische ondersteuning, buitenlandse artiesten, muziek- 

research en coaching. De plannen getuigen van een realistische aanpak; 

zo start een project als Made In pas wanneer de sponsoring voor 100% 

rond is. 

De kunstraad vindt het passend bij de schaalgrootte en ambi-

ties van het ensemble dat het bestuur momenteel wordt omgevormd tot 
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een raad van toezicht-model. Dat er bij de samenstelling van deze raad 

van toezicht wordt nagedacht over het verwelkomen van expertise om-

trent inclusie vindt de kunstraad verstandig. Het NBE voldoet aan de Fair 

Practice Code. Het ensemble onderzoekt momenteel in hoeverre het 

wettelijk vereist is om musici in dienst te nemen, nu met het toepassen van 

fair pay de vergoeding erg dicht bij dat van een vast dienstverband komt. 

De kunstraad vindt het goed dat het NBE zich inzet om met name voor de 

musici een zo flexibel mogelijke situatie te creëren. Indien blijkt dat een 

vast dienstverband verplicht is, dan zal dat extra op de begroting drukken. 

Vergeleken met andere organisaties weet het NBE veel output te realise-

ren met een relatief klein aantal fte. Tegelijkertijd bestaat bij de kunstraad 

de indruk dat de organisatie aan de top van haar kunnen zit, zeker gezien 

de hoge ambities om activiteiten te verbreden. Uit de plannen blijkt dat de 

online community klein maar groeiende is. De kunstraad is positief over 

de stappen die het NBE zet richting het uitbreiden van zijn online aanbod. 

Het ensemble zou meer kunnen investeren in een visie en strategie om een 

jonger publiek aan te spreken. 

Diversiteit en inclusie
Uit de aanvraag komt naar voren dat de instelling een helder 

beeld heeft van succesmomenten en verbeterpunten. Zo constateert 

het ensemble dat publiek dat is geïnteresseerd in een specifiek NBE-

programma niet vanzelfsprekend ook andere NBE-programma’s zal 

bezoeken. De kunstraad juicht het toe dat de instelling in de komende 

kunstenplanperiode onderzoekt hoe het publiek kan enthousiasmeren 

voor een breder NBE-aanbod. Het uitvoeren van programma’s tijdens 

festivals die worden georganiseerd voor de beoogde doelgroep, zoals Into 

The Great Wide Open en Kwaku Summer Festival, vindt de kunstraad een 

goede stap. 

De grote uitdaging voor dit ensemble is het realiseren van meer-

stemmigheid binnen de vaste musici en het personeel. Op dit moment 

is de samenstelling van het ensemble monocultureel, de diversiteit komt 

voornamelijk van bijzondere musici die worden aangetrokken bij speciale 

projecten. De kunstraad vindt het goed dat het profiel van toekomstige 
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vacatures passender gemaakt zal worden voor een bredere groep sol-

licitanten. Het is verstandig en getuigt van inzicht dat het NBE daarvoor 

expertise vraagt bij ervaren partners zoals Podium Mozaïek. De kunstraad 

vindt het voor een instelling als het NBE essentieel dat bij de invulling van 

toekomstige vacatures in de raad van toezicht, ook werk wordt gemaakt 

van een meerstemmige samenstelling.

In samenwerking met Podium Mozaïek ontwikkelt het ensem-

ble het programma Verhalen uit de buurt, voor en door bewoners van 

Amsterdam-West. De instelling investeert hiermee in betrokkenheid van 

bewoners uit de omgeving van haar thuisbasis. De voorstellingen worden 

ook gespeeld op locatie in andere stadsdelen zoals in de broedplaatsen 

de Kazerne in Zuidoost en De Vlugt in Nieuw-West. Het ensemble heeft in 

voorgaande jaren bewezen zeer kundig te zijn in het vertolken van diverse 

verhalen tot artistiek hoogstaande inhoud. De kunstraad is verheugd dat 

het ensemble zich blijft inzetten om de diversiteit binnen muziekstijlen en 

de samenleving ten gehore te brengen.

Het Nederlands Blazers Ensemble opteert voor functieplek 9 in de 

Amsterdam Bis 2021-2024: muziekgezelschap (blazersensemble) dat op 

zowel nationale als internationale podia optreedt, aandacht heeft voor ver-

binding met andere genres en voor talentontwikkeling. De Amsterdamse 

Kunstraad adviseert, het Nederlands Blazers Ensemble deze functieplek 

toe te kennen.

Huidig    € 210.292 

Huidig 2020*   € 212.184 

Gevraagd   € 235.000 

Advies    € 235.000 

 

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020 
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ADVIEZEN
PODIA

Op naam
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BIJLMER 
PARKTHEATER

Het Bijlmer Parktheater (BPT) is een Amsterdams stadstheater 

in Zuidoost, dat in 2009 zijn deuren opende. Huisgezelschappen zijn 

Jeugdtheaterschool Zuidoost, Untold Empowerment, Going Social en 

We Are On The Move. De terugkerende programmalabels zijn karakter-

bepalend voor het BPT: Fatu (komedie), Bijlmer Boekt! (literatuur), Bijlmer 

Klassiek (muziek) en Bijlmer Danst. Directeur van het eerste uur, Ernestine 

Comvalius, vertrekt dit jaar. Naar een opvolger wordt nog gezocht.

Het BPT wil zich de komende Kunstenplanperiode verder ontwik-

kelen als producerend podium. De thema’s waar het theater zich vooral op 

gaat richten, zijn: grootstedelijke ontwikkeling/gentrificatie, zwart bewust-

zijn, historisch bewustzijn, gender- en seksuele diversiteit en inclusie, loka-

le en familiegeschiedenissen en connecting diasporas. De programmering 

van het BPT is een mix van voorstellingen die in het land worden gepro-

duceerd, producties van de huisgezelschappen en de eigen programma’s 

en coproducties. De komende periode komt er meer nadruk te liggen op 

de coproducties met Orkater en Well Made Productions, de vernieuwde 

Bijlmer Labels en de producties van de Nieuwe Makers. Laatstgenoemden 
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zullen worden gekoppeld aan de festivals waar het BPT al langer onderdeel 

van is, zoals het Amsterdam Fringe Festival, Afro_Vibes, Julidans en Oerol.

Na Woiski vs. Woiski werkt het BPT met Orkater aan de tweede 

voorstelling van een trilogie. In 2021 wordt De Gliphoeve op de planken 

gebracht, over de grote groep Surinamers die na de onafhankelijkheid 

in 1975 naar Nederland kwam om zich hier te vestigen. Plannen voor een 

derde voorstelling met Orkater zijn reeds in de maak. Dit wordt een actuele 

voorstelling over de nieuwe generatie.

Het BPT wil het jeugdaanbod versterken met biculturele ma-

kers en het veld voeden met producties vanuit een inclusieve visie. Zo 

zet het BPT onder meer in op een coproductie met ROSE stories en wil 

het de deelnemers aan talentontwikkelingstrajecten kennis laten maken 

met professionals en werkwijze van groepen als DOX, Lost Project en 

MAAS Theater en Dans. Op dit moment is er ruimte voor elf jeugd- en vier 

jongerenvoorstellingen per jaar.

Samen met Centrum Beeldende Kunst Zuidoost en Imagine IC 

vormt het BPT het Cultuurconsortium, een lobbynetwerk met bilaterale 

samenwerkingen. De komende periode werken zij samen aan het project 

SHEBANG, een hybride, multidisciplinair project gericht op nieuw werk 

van kunstenaars van divers pluimage op een locatie in Zuidoost. Sinds 

2019 loopt Not Yet SHEBANG, dat tijdelijk is gehuisvest op bedrijventerrein 

Amstel III in Bullewijk. Naar een vaste locatie wordt gezocht.

ADVIES

Artistiek belang

Het Bijlmer Parktheater is een voorbeeldtheater voor velen en 

inmiddels een begrip geworden in Amsterdam en daarbuiten, vindt de 

Amsterdamse Kunstraad. Het BPT kent een eigen signatuur en is een wel-

kom huis voor makers, publiek, deelnemers en andere gebruikers. Voor 

het BPT is een nieuwe, inclusieve definitie van artistieke kwaliteit een 

grote voorwaarde om een substantiële bijdrage te kunnen leveren aan de 
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omslag naar een meer diverse en inclusieve kunstensector in en buiten 

Amsterdam. De kunstraad vindt het tekenend dat het BPT uitgaat van deze 

bredere definitie van artistieke kwaliteit. Het zegt iets over de rol die het 

BPT zichzelf terecht toedicht in Amsterdam Zuidoost en daarbuiten.

Het BPT vindt het belangrijk dat het kwaliteitsaanbod van gezel-

schappen uit het land ook in Zuidoost te zien is. Dat bijna het volledige 

spectrum van gesubsidieerde jeugdgezelschappen in het theater een plek 

krijgt, zegt veel over de kwaliteit die het wil bieden voor zijn publiek. Het 

BPT kent een aantal stevige programmaformats, waar een trouw publiek 

voor is. Denk aan Bijlmer Boekt!, een sterk cross over-label waarbij litera-

tuur, muziek en theater worden gebundeld. 

Het BPT programmeert relatief weinig muziek, maar in verhouding 

veel muziektheater. Daarom is de kunstraad enthousiast over de aandacht 

voor nieuwe makers, die zich veelal op natuurlijke wijze meerdere stijlen 

eigen hebben gemaakt. Ook vindt de kunstraad het waardevol dat gezel-

schappen als Sir Duke en Orkater onderdeel uitmaken van de reguliere 

programmering. De kunstraad heeft waardering voor sterke formats als 

Bijlmer Klassiek en ZoJazz. Op het open podium tijdens het zomerfestival 

Kwaku kunnen jonge musici een maand lang werk presenteren. Dit vindt 

de kunstraad een goed initiatief. Het BPT zou wel wat meer risico’s in de 

programmering mogen durven nemen, merkt de kunstraad op, vooral om-

dat het BPT zelf aangeeft zich de komende jaren nog meer te willen ont-

wikkelen als innovatief en experimenteel. Hetgeen het BPT beschrijft in de 

plannen met betrekking tot de internationale positie en ambities, stelt de 

kunstraad enigszins teleur omdat deze vaag en nauwelijks concreet zijn. 

Het BPT is tijdens het huidige Kunstenplan (2017-2020) begon-

nen met produceren. Een voorbeeld is Woiski vs. Woiski, een succesvolle 

coproductie met Orkater, die zowel in Nederland als in Suriname is ge-

speeld. Het BPT is gaan produceren vanuit de behoefte om andere en tot 

nog toe onderbelichte verhalen op het podium te brengen en daarmee iets 

toe te voegen aan het landelijke aanbod in het algemeen. De kunstraad 

onderschrijft deze behoefte. Dat het BPT de komende periode meer na-

druk wil leggen op coproducties met onder meer Orkater en Well Made 

Productions vindt de kunstraad daarom een goede ontwikkeling.
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Vier jaar geleden is het BPT begonnen met twee talentontwik-

kelingstrajecten voor nieuwe theatermakers, te weten het Nieuwe Makers 

Traject en Talentlab. De kunstraad juicht het toe dat het BPT hier de komen-

de jaren mee door wil gaan. De kunstraad mist in het ondernemingsplan 

wel een terugblik op wat deze twee trajecten de afgelopen vier jaar hebben 

opgeleverd. Er wordt nauwelijks gereflecteerd op de makers die in de aan-

vraag voor het vorige Kunstenplan genoemd werden. Daarnaast bevat de 

huidige aanvraag weinig nieuwe namen van makers met wie het BPT aan de 

slag wil. Dit vindt de kunstraad een gemiste kans. De aanvraag gaat slechts 

beknopt in op de wijze waarop nieuwe makers en talenten begeleid zullen 

worden. De kunstraad zou graag willen lezen op welke manier het BPT ta-

lent scout en wie deze talenten zullen coachen om daadwerkelijk het beste 

uit zichzelf te halen. Ook #NieuweStukken, waarin beginnende schrijvers 

hun werk kunnen ontwikkelen en presenteren, maakt de kunstraad nieuws-

giering naar de toekomstplannen. Dit neemt niet weg dat de kunstraad 

waardering uitspreekt voor het feit dat het Nieuwe Makers Traject en 

Talentlab worden voortgezet. Het is een mooie plek voor geluiden en verha-

len van nieuwe makers. Het BPT vervult hierin een belangrijke functie.

Belang voor de stad
Het BPT krijgt heel veel verzoeken tot samenwerking, dat moet als 

een compliment worden gezien. Al geeft het BPT zelf aan op dit vlak tegen 

zijn grenzen aan te lopen. Bijgevolg moet de instelling keuzes maken met 

wie er wel en niet wordt samengewerkt. Het BPT kiest zijn partners volgens 

de kunstraad zorgvuldig uit en heeft duidelijk voor ogen met wie het sa-

menwerkt en waarom. Leidend daarbij is dat de programmering door de 

samenwerking wordt versterkt.

Dat het BPT samen met een aantal andere instellingen een pu-

blieksonderzoek heeft laten uitvoeren, vindt de kunstraad een goede zaak. 

Alleen de uitkomsten van dit onderzoek worden in het ondernemingsplan 

gemist. Hierin ontbreekt eveneens een gedegen hoofdstuk over marketing 

en communicatie. De kunstraad weet dat het BPT hier veel aandacht aan 

schenkt en had het daarom niet meer dan logisch gevonden dat een be-

schrijving hiervan was opgenomen in de aanvraag.
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Het BPT neemt verantwoordelijkheid op het gebied van educatie 

met een uitgebreid programma, dat vaak verder gaat dan het bezoeken 

van voorstellingen. Het educatieve aanbod van gezelschappen houdt het 

BPT kritisch tegen het licht. Het theater stelt zich altijd de vraag of de be-

oogde doelgroep er goed mee bediend wordt. 

Naast een regulier voorstellingenaanbod voor het primair en 

voortgezet onderwijs, verzorgt het BPT projecten op maat binnen het on-

derwijs. Daarnaast organiseert het kennismakingslessen op de scholen, 

met doorstroommogelijkheden naar het talentontwikkelingstraject van het 

theater. Ook buitenschools biedt het BPT interessant aanbod op het vlak 

van cultuureducatie, onder meer via het project Wereldmakers, waarbij kin-

deren als kunstenaars benaderd worden en hun creatief potentieel wordt 

aangeboord. 

Uitvoerbaarheid
In 2019 is het directieteam uitgebreid en is er een zakelijk direc-

teur aangesteld. De kunstraad erkent dat de organisatie hierdoor steviger 

is geworden, vooral met het oog op het op handen zijnde afscheid van 

algemeen directeur Ernestine Comvalius, die gezichtsbepalend is geweest 

voor het BPT. Haar vertrek en opvolging wordt kort aangestipt in het onder-

nemingsplan. Het valt de kunstraad op dat de sponsorinkomsten jaarlijks 

zuinig worden begroot. Hier spreekt weinig ambitie uit, vooral omdat uit de 

begroting blijkt dat een vriendennetwerk onder dezelfde noemer valt. De 

kunstraad kan zich voorstellen dat het BPT hier wel iets mee zou kunnen 

doen, zeker nu het publiek uit de hele stad en daarbuiten trekt.

De kunstraad vraagt zich af waarom het BPT de Cao Zorg & 

Welzijn volgt en niet, zoals veel andere podia, de Cao Nederlandse Podia. 

Het lijkt de kunstraad logisch dat de instelling, nu ze ruim tien jaar bestaat, 

de stap gaat zetten naar een culturele cao. De kunstraad geeft het BPT 

complimenten voor het feit dat het consequenties verbindt aan het niet 

naleven van de Fair Practice Code door gezelschappen en/of makers.
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Diversiteit en inclusie

Diversiteit zit in het DNA van het BPT, het is verweven in alle pro-

ducties en in de programmering. Het theater vormt een spil in het debat 

over culturele diversiteit en inclusie en jaagt dit ook aan. Het BPT neemt 

hierin zijn verantwoordelijkheid, wat de kunstraad een goede zaak vindt. 

Het BPT werkt veel met biculturele makers. De verhalen van deze 

makers en het perspectief waarmee zij kijken naar de verhalen die in het 

theater verteld worden, krijgen bij veel andere theaters geen of veel minder 

een plaats.

Het theater heeft goed in het vizier welke publieksgroepen er al 

wel en welke groepen er nog minder goed bereikt worden en onderneemt 

hier actie op. Zuidoost kent een grote West-Afrikaanse gemeenschap waar 

het BPT veel meer voor zou kunnen betekenen dan het nu doet. Het theater 

zou hiervoor eventueel inspiratie op kunnen doen door naar podia elders in 

Europa te kijken. Het BPT denkt in het algemeen goed na over de te berei-

ken doelgroepen, bijvoorbeeld door bij een deel van de programmering 

Engels als voertaal te kiezen. Bovendien richt het BPT programma’s in om 

zogenoemde theatermijders naar het podium te trekken.

Het Bijlmer Parktheater wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 

opgenomen.

Huidig    € 1.450.603

Huidig 2020*   € 1.463.658

Gevraagd   € 1.803.958

Advies    € 1.522.519

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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HOLLAND FESTIVAL

De kernwaarden van het Holland Festival zijn artistieke vernieu-

wing, innovatie en experiment. Sinds de oprichting in 1947 zijn deze waar-

den leidend voor de programmering, die aanvullend is op het reguliere 

seizoensaanbod in Nederland. Elke jaar in juni toont het Holland Festival 

voorstellingen van makers van over de hele wereld en nieuwe ontwikkelin-

gen binnen de podiumkunsten. Van theater, dans, muziek, muziektheater 

en opera tot multidisciplinaire vormen en crossovers met beeldende kunst, 

digitale kunst, fotografie en film. Het Holland Festival brengt voorstellingen 

op de planken die anders niet te zien zouden zijn. 

Het Holland Festival heeft voor de komende jaren vier speer-

punten benoemd: 1) Artistieke vernieuwing, waarbij experiment, nieuwe 

partnerschappen, grensverleggende ontwikkelingen en innovatie cen-

traal staan in de programmering; 2) Verdieping door middel van het verder 

ontwikkelen van de contextprogrammering; 3) Publieksverbreding door 

toegankelijker en meer uitnodigend te worden; en 4) Diversiteit en in-

clusie op het vlak van programma, contextprogramma en de keuze voor 

een variëteit aan partners, alsmede op het vlak van publiek en het eigen 

personeelsbestand.
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In 2019 werkte het Holland Festival voor het eerst met associate 

artists: buitenlandse kunstenaars die een deel van het festivalprogramma 

(mede) bepalen, een netwerk meenemen en op het festival aanwezig zijn. 

In de periode 2021-2024 zet het Holland Festival deze werkwijze voort. Zo 

nemen in 2021 de Franse theatermaker Gisèle Vienne en de Japanse com-

ponist Ryuichi Sakamoto de rol van associate artist op zich.

Het Holland Festival ondersteunt midcareer-podiumkunstenaars 

en stelt daarbij een aantal eisen: een presentatie moet van toegevoeg-

de waarde zijn, zich op een internationaal platform kunnen bewijzen en/

of nergens anders in Nederland geproduceerd kunnen worden. Op deze 

manier brengt het Holland Festival artistiek vernieuwend aanbod en kun-

nen makers een stap zetten richting excellentie. In 2021 staat onder meer 

componist Arnoud Noordegraaf op het programma met The Hearing, een 

‘driedimensionale, interactieve soundscape’.

Hoewel het definitieve festivalprogramma omwille van de actua-

liteit zes maanden van tevoren wordt vastgesteld, staat voor de komende 

periode reeds een aantal grote projecten gepland. Onder meer nieuw werk 

van Dimitris Papaioannou, Koma van Romeo Castellucci en een integrale 

uitvoering van de vijf Europeras van John Cage.

Een nieuw aandachtsgebied voor het Holland Festival is musical, 

waarbij het onder meer samenwerkt met het DeLaMar Theater. Daarnaast 

gaat het festival, in samenwerking met Eye Filmmuseum en het Stedelijk 

Museum, door met projecten waarbij podium- en beeldende kunst el-

kaar ontmoeten. De samenwerking met Nederlandse ensembles, zoals 

Asko|Schönberg en Amsterdam Sinfonietta, wordt geïntensiveerd.
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ADVIES

Artistiek belang

De artistieke kwaliteiten van het Holland Festival vindt de 

kunstraad van topniveau. De kunstraad is enthousiast over de introductie 

van de associate artist, waarbij niet alleen het werk van de kunstenaar, 

maar ook diens werkwijze gepresenteerd en overgedragen wordt. Het 

Holland Festival is hiermee een weg ingeslagen die inspirerende mogelijk-

heden biedt en die bovendien een goede uitstraling heeft op de stad en 

richting nieuwe samenwerkingspartners. Vanuit de samenwerking met zo’n 

associate artist ontstaat een interessant netwerk van creatieve partners, 

variërend van instellingen tot makers. Hierdoor wordt een levendig klimaat 

geschapen.

Het Holland Festival is een breed multidisciplinair programmerend 

festival, aangevuld met unieke contextprogramma’s. Het festival wil hierin 

aanvullend zijn op het aanbod in Amsterdam en de rest van Nederland. 

Met betrekking tot het programmeren van aanbod van 

Nederlandse bodem ligt de focus van de programmaraad op de 

midcareer-kunstenaars, waarbij het belangrijk is dat deze zich op een 

internationaal platform moeten kunnen presenteren.

De ambities van het Holland Festival verschillen per discipline, 

constateert de kunstraad. Wat theater en muziek betreft is er relatief veel 

ruimte voor Nederlands aanbod binnen de programmering. Lange tijd 

presenteerde het Holland Festival toptheater uit de westerse avant-garde. 

Nu legt het festival zich toe op meerstemmigheid, publieksverbreding en 

talentontwikkeling. De kunstraad juicht dit toe en het versterkt de relatie 

met de stad.

De kunstraad ziet dat het Holland Festival een belangrijke rol 

speelt in het presenteren en programmeren van de Amsterdamse ensem-

bles. In de muziekprogrammering is ruimte voor crossovers en experiment. 

De kunstraad hoopt dat het Holland Festival de muziekprogrammering op 

locaties buiten het centrum voortzet. 

Het idee van het festival om nu ook musical als genre mee 
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te nemen in de programmering, biedt veel nieuwe mogelijkheden. De 

kunstraad ziet dit als een spannende aanvulling, waarbij het festival ver-

schil kan maken door niet te focussen op regulier musical aanbod, maar 

door juist de vernieuwende, eigenwijze en innovatieve initiatieven binnen 

dit genre een podium te geven. 

De dansprogrammering van het Holland Festival is van hoge 

kwaliteit en biedt ruimte aan veel gevestigde namen. De kunstraad ziet de 

keuze voor enkele choreografen als associate artists als een goede ont-

wikkeling naar een nog dynamischer dansaanbod. Over het dansbeleid 

van het festival staat echter nauwelijks iets in de plannen beschreven, alsof 

een inspirerende visie op de dansprogrammering ontbreekt. De kunstraad 

is van mening dat er binnen de dansprogrammering vaak voorspelbare 

keuzes worden gemaakt. Er zou meer durf getoond kunnen worden, onder 

andere door vaker een platform te bieden aan het middensegment in de 

Nederlandse dans.

In de afgelopen kunstenplanperiode heeft het Holland Festival 

ook een onderscheidende, eigen productie ten tonele gebracht: aus 

LICHT. De kunstraad prijst het festival dat het zo’n risicovol project op de 

planken heeft gebracht en kijkt uit naar de uitvoering van Europeras 1-5 

van John Cage in 2023, die eveneens een sterk educatieve component 

kent.

Belang voor de stad
Als het Holland Festival plaatsvindt, is dat merkbaar in de hele 

stad. Het festival trekt steeds meer de wijken in, wat de kunstraad een po-

sitieve ontwikkeling vindt. Op deze manier wordt vanuit de kunsten gepro-

beerd nieuw publiek te bereiken.

In het advies voor het huidige kunstenplan was de kunstraad kri-

tisch, vanwege het zeer beperkte educatieve programma van het Holland 

Festival. De kunstraad constateert dat er nu een meer uitgewerkte visie 

op educatie ligt. Ondanks het feit dat het Holland Festival tegen enkele 

barrières aanloopt – de maand juni is een drukke maand op scholen, het 

educatieve aanbod in Amsterdam is groter dan de vraag en er is geen spe-

cialistische kennis aanwezig in de organisatie – ziet het festival in jongeren 
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het publiek van de toekomst en zal het zich blijven inzetten om hen ontvan-

kelijk te maken voor kunst. Zo ontwikkelt het Holland Festival de komende 

periode in samenwerking met enkele onderwijsinstellingen een educatie-

programma dat bestaat uit projecten die verder gaan dan voorstellingsbe-

zoek. Daarnaast gaat het Holland Festival mbo-studenten betrekken door 

hen meer inzicht in te geven in de werkwijze van het festival. 

Het Holland Festival investeert eveneens in studenten van kunst-

vakopleidingen, bijvoorbeeld door projecten te ontwikkelen met de 

Rietveld Academie. Hoewel het hier niet om grote aantallen gaat, zijn de 

trajecten intensief en vindt de kunstraad de gestegen aandacht voor edu-

catie een goede ontwikkeling.

Het Holland Festival gaat de komende periode terecht meer in-

vesteren in het programma HF Young en zet daarmee volop in op een jon-

ger en breder geschakeerd publiek. 

Uitvoerbaarheid
De begroting van het Holland Festival oogt grotendeels realis-

tisch, constateert de kunstraad, al zijn er kanttekeningen te plaatsen bij de 

forse groei van de sponsorinkomsten (HF Business) van veertigduizend 

euro in 2021 naar honderdduizend euro in 2024. 

Het festival zet in op een eigen inkomstenniveau van gemiddeld 

35%. Hiervoor is een stijging van de opbrengsten voor development ver-

eist van ruim driehonderdduizend euro. De kunstraad vraagt zich af hoe het 

Holland Festival deze groei wil bewerkstelligen.

Het Holland Festival vergelijkt zich met de grote Europese po-

diumkunstenfestivals als het Festival d’Avignon (Frankrijk), Edinburgh 

International Festival (Schotland), de Wiener Festwochen (Oostenrijk) en 

de Ruhrtriennale (Duitsland). Het Holland Festival wijst er zelf op dat het 

HF-budget vele malen kleiner is dan de budgetten die deze festivals han-

teren. De kunstraad vindt de vergelijking in artistiek opzicht zeker gerecht-

vaardigd. Dat de financiële middelen die deze festivals tot hun beschikking 

hebben, verschillen met die van het Holland Festival, is (van oudsher) een 

gegeven. De kunstraad waardeert het dat het Holland Festival, met de 

middelen die het heeft, een eigen plan trekt en zo het unieke karakter van 
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het festival aantoont. De nieuwe koers die het festival inmiddels vaart met 

onder meer de associate artists biedt voor de langere termijn mogelijkhe-

den tot aanscherping van het eigen profiel.

Op het gebied van duurzaamheid mag het Holland Festival wel 

wat meer ambitie tonen, vindt de kunstraad. Er is in 2019 dan wel een inter-

ne Groen-commissie ingesteld, die draagvlak voor duurzame veranderin-

gen moet stimuleren, maar hoe dit concreet gemaakt gaat worden, blijkt 

niet uit de aanvraag. Het Holland Festival noemt wel een aantal toekomsti-

ge veranderingen, zoals het binnen Europa per trein reizen van kunstenaars 

en festivalprogrammeurs, minder of geen vlees in de catering en uitsluitend 

digitale programmaboeken. Een mooi streven, vindt de kunstraad, maar 

een kunstfestival zou verduurzaming ambitieuzer kunnen thematiseren.

Diversiteit en inclusie
Door de mentaliteitsverandering van ‘we know best’ naar ‘they 

know best’ gaat het Holland Festival een meer gelijkwaardige en wederke-

rige relatie aan met partners in de stad en met nieuwe, jongere doelgroe-

pen, zo staat in het beleidsplan. De kunstraad is benieuwd hoe dit gaat 

uitpakken. Het feit dat het festival in alle opzichten meer divers en inclusief 

moet worden, wordt door het Holland Festival serieus genomen, maar de 

manier waarop dit vorm zou kunnen krijgen, is nog niet gevonden. Zo is de 

organisatie zelf weinig cultureel divers in de samenstelling.

Het Holland Festival is een tamelijk elitair festival, al wordt er 

geprobeerd te verbreden, onder andere door meer in de wijken te pro-

grammeren. De kunstraad constateert dat hier geen sprake is van een 

vervangend, maar juist van een breder en toegankelijker aanbod en vindt 

dit een goede ontwikkeling. Ook het betrekken van een associate artist is 

hierin een goede stap: die kan zorgen voor blikverruiming binnen de pro-

grammering en de keuze voor nieuwe en mogelijk minder voor de hand 

liggende samenwerkingspartners. Hoewel het programma divers is en 

afkomstig vanuit de hele wereld, is het van belang dat het Holland Festival 

nieuwe publieksgroepen en lokale gemeenschappen in de stad weet te 

bereiken.
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Het Holland Festival wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 

opgenomen.

Huidig    € 820.146

Huidig 2020*   € 827.527

Gevraagd   € 897.750

Advies    € 827.527

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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DE MEERVAART

Theater de Meervaart staat aan het begin van een grote uitbrei-

ding. De gemeenteraad heeft in 2019 ingestemd met de bouw van een 

nieuw theater aan de Sloterplas om de huidige Meervaart te vervangen. De 

periode 2017-2020 was voor de Meervaart een dynamische tijd waarin de 

nadruk lag op expansie. De komende periode ziet de Meervaart als een tijd 

van aanscherping en verdieping. Consolidatie van wat werkt en afscheid 

nemen van wat niet werkt. Het podium wil een voorloper zijn in het aan-

trekken van mensen buiten het reguliere theaterpubliek en in het geven van 

een plek aan nieuwe verhalen over Amsterdam en Nieuw-West.

De Meervaart is een allround theater en daarnaast steeds meer 

een plek waar voorstellingen gemaakt worden. Voor de programmering 

blijft de Meervaart het podium waar zowel het aanbod van vrije producen-

ten als gesubsidieerde voorstellingen te zien zijn. De rol van programmeur 

van de Meervaart wordt steeds meer die van programmamaker. Naast 

voorstellingsselectie neemt de programmeur de verantwoordelijkheid voor 

verbindende activiteiten, contextprogrammering en presentaties. Zo wor-

den er bijvoorbeeld bij de voorstellingen van Nasrdin Dchar iftar-maaltijden 

en lezingen aangeboden. 
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Er komt meer aandacht voor profielvoorstellingen. Hierbij gaat 

het onder meer om de voorstellingen van de huisgezelschappen, met 

wie de Meervaart de samenwerking voortzet en wil versterken. Bij de ei-

gen (co)producties kiest de Meervaart voor verhalen die een rol spelen 

in de belevingswereld van Amsterdammers. Zo ontwikkelt de Meervaart 

onder de noemer Amsterdamse Helden zaalproducties over bekende 

Amsterdammers als Eberhard van der Laan, Johan Cruijff en Abdelhak 

Nouri. De Duik wordt een beeldende muziektheatervoorstelling voor de 

hele familie en voor het Ud Festival, gepland voor 2022 en 2024, werken 

nationale en internationale ud-spelers (de voorloper van de Europese luit) 

samen met Nederlandse ensembles en orkesten aan nieuw repertoire. De 

komende kunstenplanperiode staat voor de Meervaart in het teken van het 

nieuwe gebouw, dat volgens de planning in 2025 de deuren moet openen.

De Meervaart heeft een uitgebreid educatieprogramma dat wordt 

uitgevoerd in het nabijgelegen Talentenhuis en op locaties in de buurt. In 

het hoofdgebouw van de Meervaart zit Meervaart Studio, een eigen ruimte 

voor jongeren (15-25 jaar) die onder begeleiding van artiesten en kun-

stenaars leertrajecten volgen op het gebied van dj-vaardigheden, zang, 

streetdance, choreografie en videobewerking.

ADVIES

Artistiek belang

Het programma-aanbod van de Meervaart, een combinatie van 

mainstream vermaak en urgente voorstellingen, is veelzijdig, veelkleurig 

én van hoog artistiek niveau. De Amsterdamse Kunstraad heeft waardering 

voor de bijzonder brede mix van stijlen, disciplines en genres. Zo staan de 

grote namen van het Nederlandse cabaret in de grote zaal voor een breed 

publiek, treden internationale Gnawa-bands op tijdens Gnawa Night en 

worden er voor liefhebbers van Surinaamse kaseko muziek- en dansvoor-

stellingen ten tonele gebracht. Er zijn weinig podia waar zo breed wordt 

geprogrammeerd.
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De Meervaart heeft een theaterfunctie, die veel verder reikt dan 

Nieuw-West. Er vinden onderscheidende premières plaats en de sfeer is er 

open en aangenaam. In de programmering is veel ruimte voor cross-overs, 

vanuit de terechte constatering dat genreonderscheid aan relevantie in-

boet. De ambitie maatschappelijk relevant te zijn ziet de kunstraad terug 

in de coproducties met huisgezelschappen en in de programmering van 

maatschappelijk geëngageerde gezelschappen. De Meervaart krijgt door 

deze goedgekozen samenwerkingen een krachtiger, eigen profiel. 

Wat de huisgezelschappen betreft, valt het de kunstraad op dat 

de Meervaart niet zozeer nieuwe keuzes maakt, maar doorgaat op de 

ingeslagen weg. De instelling blijft trouw aan vier van de vijf huisgezel-

schappen en consolideert en verdiept de samenwerking. George & Eran 

Producties, Jakop Ahlbom Company, Amsterdams Andalusisch Orkest 

en ICK Amsterdam gaan ook onderling meer relaties aan en dragen mede 

daardoor bij aan de stevige uitstraling van de Meervaart.

De dansprogrammering biedt een mooi breed palet aan vormen, 

genres en stijlen, toegesneden op de doelgroep(en) van de Meervaart, 

maar is niet heel spannend. Een brede visie op de dansprogrammering 

ontbreekt. Natuurlijk is er een nauwe samenwerking met huisgezelschap 

ICK, die mede zorg draagt voor het dansaanbod van de Meervaart. 

Daarnaast beleeft de Junior Company van Het Nationale Ballet haar premi-

ères in de Meervaart en er is enige ruimte voor moderne en hedendaagse 

dans. Over urban dans is de instelling meer uitgesproken. De Meervaart 

heeft oog voor ontwikkelingen en de hele keten, van beginnend talent tot 

excellent, is te vinden binnen de eigen activiteiten en programmering. Het 

programmeren van een internationaal gerenommeerd festival als Breakin’ 

Convention is hier een goed voorbeeld van. 

De kunstraad heeft qua muziekprogrammering veel vertrouwen 

in de samenwerking met huisgezelschap, het Amsterdams Andalusisch 

Orkest. De kunstraad dicht dit orkest veel kwaliteiten toe en ziet dat de 

concerten een uiteenlopend publiek trekken. Het orkest speelt toegan-

kelijk repertoire, soms met een herkenbaar niche-geluid, en munt uit in de 

samenwerking met uiteenlopende partners. Ook over de samenwerking 

met andere (Amsterdamse) ensembles, zoals Cappella Amsterdam, is de 

kunstraad enthousiast. In de brede programmering van de Meervaart wordt 
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aan verschillende muziekgenres en (interdisciplinair) muziektheater een 

podium geboden. 

Hoewel het filmprogramma van Oxville Cinema pas in oktober 

2018 van start is gegaan, spreekt er een duidelijke visie uit. De ambitie is 

een brede filmprogrammering die varieert van arthouse en documentaires 

tot blockbusters.

De filmprogrammering wordt regelmatig voorzien van randpro-

grammering, zoals Freedom Fields en Klanken van Oorsprong. Het idee om 

de filmprogrammering beter te laten aansluiten op de brede Meervaart-

programmering, valt in goede aarde bij de kunstraad. Desalniettemin had 

de kunstraad graag meer willen lezen over de samenwerking met Oxville 

Cinema, vooral omdat de Meervaart met Oxville Cinema het enige filmhuis 

in Nieuw-West in huis heeft.

Belang voor de stad
Naar aanleiding van de première van de voorstelling Jihad van 

Liefde schreef rapper en schrijver Massih Hutak dit voorjaar een column in 

Het Parool met als titel De Meervaart is het mooiste theater van Amsterdam. 

De kunstraad vindt dat de columnist de Meervaart terecht een groot 

compliment maakt. Het theater speelt een belangrijke rol in de stad. De 

Meervaart vervult zowel een culturele als een maatschappelijke rol. Van 

het vieren van een verjaardag tot het fungeren als vertrekpunt van de bus-

sen die naar de onderwijsstaking in Den Haag gaan: het gebeurt allemaal 

bij de Meervaart. 

Het podium spreekt al jarenlang een breed publiek aan en het 

verleidt mensen vaak tot een eerste theaterbezoek. Niet alleen uit de eigen 

wijk, maar van ver daarbuiten. De ‘nieuwe publieksgroepen’ zijn voor de 

Meervaart allang niet nieuw meer, constateert de kunstraad. Het theater 

trekt al jaren een divers publiek. Een publiekswerker vergroot de outreach 

door specifieke publieksgroepen te benaderen die de Meervaart nog niet 

of beperkt bereikt. In dat verband vindt de kunstraad de voorgenomen 

programma’s rondom grote Amsterdamse helden, zoals Eberhard van der 

Laan, Johan Cruijff en Abdelhak Nouri, een goede vondst.
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De Meervaart doet veel aan educatie, participatie en talentont-

wikkeling en biedt zowel binnen- als buitenschoolse activiteiten aan. Zo 

worden er met huisgezelschap ICK interessante lesprogramma’s ontwik-

keld. De kunstraad is enthousiast over de functie die de Meervaart daar-

mee binnen de keten van (dans)talentontwikkeling inneemt. Met Meervaart 

Jong en Meervaart Studio is een doorgaande lijn voor danseducatie ont-

wikkeld voor jeugd en jongeren in het nabijgelegen Talentenhuis.

Het Talentenhuis en Meervaart Studio kennen een lange geschie-

denis en trekken veel deelnemers uit de wijk en daarbuiten. De samenwer-

king van Meervaart Studio met de Nederlandse Filmacademie is kansrijk, 

omdat we leven in een beeldcultuur en film een mooi vehikel kan zijn om 

jongeren voor (film)kunst te enthousiasmeren.

In het ondernemingsplan wordt ook ruim aandacht besteed aan 

het ondersteunen van jong muzikaal talent uit Nieuw-West. De kunstraad 

vindt het een goede keuze om de producties die het resultaat zijn van de 

talentprogramma’s voornamelijk in het theaterpand uit te voeren en zo de 

drempel voor potentiële publieksgroepen uit het stadsdeel te verlagen.

De keuzes voor groot- en kleinschalig aanbod zijn illustratief voor 

de wijze waarop de Meervaart de rollen van zowel regioschouwburg als 

buurttheater met elkaar weet te verenigen. Steeds vaker neemt de instel-

ling een discoursvormende rol in het Amsterdamse theaterlandschap op 

zich; de Dag van de Mime is daar een voorbeeld van.

Uitvoerbaarheid
Met het benoemen van Yassine Boussaid als directeur en Pieter 

Jan Willems als zakelijk directeur – beiden waren al langer werkzaam voor 

de Meervaart in een andere functie – beschikt de Meervaart over een 

degelijk managementteam waar de kunstraad vertrouwen in heeft. Zij zijn 

zeker in staat te consolideren wat de Meervaart de afgelopen jaren tot 

stand heeft gebracht. De nieuwbouw is een tijdelijke, maar forse taak erbij 

en een heel andere tak van sport. Voor de begeleiding van dit grote project 

adviseert de kunstraad extra capaciteit vanuit de gemeente beschikbaar 

te stellen om in opdracht van de Meervaart-directie de gesprekken met 

architecten, aannemers en vergunningverleners te voeren. 
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Dat de Meervaart anders gaat werken, met een zogeheten buddy- 

aanpak waarbij de afdelingen marketing en programmering nauwer aan 

elkaar gekoppeld worden, vindt de kunstraad een spannend idee. Een 

intensievere samenwerking kan iets nieuws opleveren. 

Hoewel er op de korte termijn en met de nieuwbouw in zicht geen 

grote investeringen worden gedaan, staat er in het ondernemingsplan dat 

de Meervaart zowel in de Rode als in de Blauwe Zaal de luidsprekers gaat 

vervangen. Dat is een goede zaak, want de geluidskwaliteit van versterk-

te muziek is in deze zalen onder het niveau dat het publiek tegenwoordig 

gewend is.

Het valt op dat de Meervaart in de aanvraag te weinig uitgespro-

ken is over het hanteren van de Fair Practice Code. Van een instelling met 

deze omvang wordt op dit vlak meer verwacht. In het advies in aanloop 

naar het huidige Kunstenplan (2017-2021) maande de kunstraad tot te-

rughoudendheid bij het uitbreiden van de formatie. Desondanks is er de 

afgelopen vier jaar fors meer personeel aangetrokken en is de Meervaart 

voornemens nog verder uit te breiden. De kunstraad vraagt zich af of dit 

wel verantwoord is.

Diversiteit en inclusie
Diversiteit is bij de Meervaart goed verankerd in de organisatie 

(personeel), de programma’s, het publiek en de partners. Het valt daarbij 

wel op dat de raad van toezicht monocultureel is. Hier zou de Meervaart 

meer aandacht aan kunnen schenken. De kunstraad prijst de instelling voor 

het feit dat het een jonge directeur met een Marokkaanse achtergrond 

heeft aangesteld. Culturele diversiteit op directieniveau is in Amsterdam 

nog een uitzondering, meer instellingen zouden dit voorbeeld kunnen 

volgen. Wel valt het de kunstraad op dat er in de plannen een onderverte-

genwoordiging is van vrouwelijke makers en artiesten.

De verschillende publieksgroepen komen al bij de Meervaart over 

de vloer. De volgende stap, zo schrijft de Meervaart, is dat ze ook tegelij-

kertijd in huis zijn en zich bewust zijn van elkaars aanwezigheid. Dit vindt 

de kunstraad een goed voornemen, al blijkt uit het ondernemingsplan niet 

precies hoe de Meervaart dit wil bewerkstelligen.
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De Meervaart geeft aan te gaan onderzoeken hoe het nog inclu-

siever kan werken en werkt aan aanbod voor kinderen met een beperking.

De Meervaart wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 

opgenomen.

Huidig    € 2.789.085

Huidig 2020*   € 2.814.187

Gevraagd   € 3.821.000

Advies    € 2.814.187

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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PODIUM MOZAÏEK

Podium Mozaïek is een theater met café-restaurant in Amsterdam 

West, gevestigd in de voormalige Pniëlkerk aan de Bos en Lommerweg. 

Het podium bestaat dit jaar vijftien jaar en biedt onder meer thea-

ter, muziek, comedy, storytelling en dans uit binnen- en buitenland. 

Huisgezelschappen zijn Theater RAST, Het Nederlands Blazers Ensemble 

(NBE), DEGASTEN, Orkaan en reART Collective.

Na de pioniers- en consolidatiefase is Podium Mozaïek in 2020 in 

een acceleratiemodus geraakt: een fase waarin nieuwe makers met nieuwe 

verhalen samensmelten met een nieuw publiek. RRReuring, dat in 2020 

haar vierde editie beleeft, vormt een goed vertrekpunt voor het maken van 

nieuwe verhalen door theatermakers, regisseurs en dichters die al in beeld 

zijn bij Podium Mozaïek zoals Daniel Bonsu, Perry Gits, Akram Assan en 

Ada Ozdogan. Het vertellen van verhalen staat ook de komende kunsten-

planperiode centraal. Daartoe start Podium Mozaïek met PM2024, een 

productiehuis dat makers in verschillende disciplines in staat stelt werk te 

maken dat ook buiten Podium Mozaïek wordt uitgevoerd. 

In 2021 wil Podium Mozaïek acht korte portretten produceren 

die later tot een voorstelling samengesmeed kunnen worden. Samen met 
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Urban Myth breidt Podium Mozaïek de internationale contacten uit. De in-

stelling noemt hierbij podia in Engeland, Duitsland en België waar jongeren 

met een migratieachtergrond ook een visie op de diverse grootstedelijke 

samenleving ontwikkelen. Jaarlijks kiest Podium Mozaïek een aantal actu-

ele thema’s waar omheen geprogrammeerd wordt, zoals migratie en fort 

Europa, gentrificatie, dekolonisatie, democratie, big data en privacy. 

Podium Mozaïek gaat de muziekprogrammering uitbreiden. In na-

volging van Café Istanbul en Café Marrakesh, met internationale artiesten, 

introduceert Podium Mozaïek Café Teheran. Ook legt Podium Mozaïek een 

connectie met BIRD in Rotterdam en brengt het akoestische gigs van Altin 

Gün, Joya Mooi en Janne Schra. De programmalijnen storytelling en spo-

ken word worden verder ontwikkeld. De samenwerking met Storytelling 

Festival en Storytelling Centre krijgt een vervolg en Podium Mozaïek pro-

grammeert onder meer vertellers als Nasrdin Dchar, Mouna Laroussi en 

Abdelkarim el Baz. 

Daarnaast wil Podium Mozaïek een steviger plek verwerven in het 

comedycircuit, omdat het podium geschikt is voor artiesten die de kleine 

zaal ontgroeien en de grote zalen nog niet vol krijgen. Komend seizoen 

staan onder meer Hassan El Rahaui en Stacey Esajas op het programma. 

Ook breidt Podium Mozaïek de familieprogrammering uit met festivals in 

de herfst-, kerst- en voorjaarsvakantie. Nieuw in Podium Mozaïek is het 

programmeren van podcasts. De instelling wil een plek worden die mak-

kelijk gevonden wordt door makers en liefhebbers. Als dit succesvol is, wil 

Podium Mozaïek een Podcastfestival organiseren.

ADVIES

Artistiek belang

Podium Mozaïek is een breed programmerend, intercultureel en 

multidisciplinair podium. De instelling is goed op de hoogte van de ver-

anderende dynamiek in de buurt en stimuleert huisgezelschappen zo-

als theater RAST en DEGASTEN daarop te reflecteren. Podium Mozaïek 
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programmeert een breed scala aan voorstellingen uit het landelijk ge-

subsidieerde aanbod. De Amsterdamse Kunstraad vindt de jeugd- en 

familieprogrammering goed en ook het festivalprogramma tijdens vakan-

ties, waaronder Winterverhalen en het GilGAMEsj Festival, is sterk in de 

interactie met de wijk. Podium Mozaïek onderhoudt nauwe banden met en 

is een fijne speelplek voor huisgezelschappen en vaste bespelers. 

De muziekprogrammering bestaat uit een bont aanbod waarbij 

een mooie brug wordt geslagen tussen de westerse en Arabische muziek-

traditie. Het is te prijzen dat de concerten van vaste bespelers NBE, reArt 

en het Amsterdams Andalusisch Orkest vaak zijn uitverkocht. De samen-

werking met het Rotterdams jazzpodium BIRD, met onder meer Janne 

Schra, noemt de kunstraad opvallend.

Het NBE en Podium Mozaïek hebben in stadsdeel West een bij-

zondere samenwerking ontwikkeld. Het NBE levert muzikale topkwaliteit en 

verbindt zich ook met de buurt. De kunstraad is enthousiast over de gratis 

concerten, waarin regelmatig jong talent centraal staat. Deze uitvoeringen 

verbinden Podium Mozaïek op een laagdrempelige manier met de directe 

omgeving. 

Podium Mozaïek richt zich de laatste jaren steeds meer op zelf 

produceren, vanuit een behoefte meer aanbod te creëren dat aansluit bij 

het publiek. Met productiehuis PM2024 gaat Podium Mozaïek zich rich-

ten op het vertellen van nieuwe verhalen, onder meer met spoken word, 

storytelling, theater, muziek en fotografie. De aanpak in deze eigen pro-

ductiekern spitst zich toe op persoonlijke verhalen waarvoor uitgebreid 

onderzoek wordt gedaan. De kunstraad spreekt zijn waardering uit voor 

de artistiek-inhoudelijke lijnen in het overzichtelijke ondernemingsplan. 

De kunstraad ziet de urgentie van deze plannen. Het gaat niet alleen om 

de verhalen van nu, maar ook om verhalen van vroeger, die nu pas verteld 

(kunnen) worden. Podium Mozaïek haalt deze verhalen rechtstreeks uit de 

buurt, de stad en van kunstenaars en bundelt ze in een database die voor 

iedereen toegankelijk moet worden. Dat is een innovatieve aanpak, vindt 

de kunstraad. Zo maakt Podium Mozaïek op een nieuwe manier contact 

met het publiek en weet het relevant te blijven. Daarbij merkt de kunstraad 

wel op dat het nog een pril idee is. De methode en de uitwerking moeten 

zich nog bewijzen.
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De kunstraad kijkt uit naar de projecten voor 2021, die gevarieerd 

zijn en tegelijk goed passen bij het profiel van Podium Mozaïek. Voor de 

jaren erna zijn de plannen wat minder concreet. Er worden veel namen en 

verschillende formats genoemd, die gebracht worden als losse ideeën 

waarvan het nu nog niet duidelijk is of ze wel of niet tot uitvoering komen. 

Maar de ideeën hebben, mits goed uitgevoerd, potentie, zo oordeelt de 

kunstraad. Als de daaropvolgende jaren ook op deze wijze worden in-

gevuld, kan dit een mooi en afwisselend programma opleveren. Podium 

Mozaïek denkt vanuit de mogelijkheden van de samenwerkingspartners 

en zet vooralsnog terecht niet hoog in op groots en landelijk bereik van de 

mogelijke activiteiten en producties die hieruit voortkomen. 

Podium Mozaïek heeft in het verleden geworsteld met de (on)mo-

gelijkheden die de zaal bood, vanwege het feit dat het publiek op tribunes 

aan drie kanten van het podium zit, maar heeft daarvoor nu een goede 

modus gevonden. Deze zaal is bij uitstek geschikt voor storytelling in aller-

lei vormen. Door deze verhalen te brengen, draagt Podium Mozaïek bij aan 

het opbouwen van een nieuwe meerkleurige identiteit van Amsterdam. 

Belang voor de stad
Podium Mozaïek is een aantrekkelijke, laagdrempelige plek en 

fungeert als ‘huiskamer’ van Bos en Lommer. De horeca – intussen in eigen 

handen – is op niveau, je kunt naar Podium Mozaïek toe gaan voor een 

voorstelling, maar je kunt er ook afspreken voor de gezelligheid. Podium 

Mozaïek is een plek voor de buurt, maar het is al lang geen buurttheater 

meer. Podium Mozaïek is een grootstedelijk podium, wat ook blijkt uit de 

bezoekcijfers: 30% uit de buurt, 30% uit de rest van de stad en 40% uit de 

rest van Nederland (vooral uit de regio). 

Rond Podium Mozaïek is de stad volop in beweging. Bos en 

Lommer gentrificeert en door de uitbreidingsplannen voor de Houthavens 

en Havenstad krijgt het podium er een nieuw en mogelijk ander publiek 

bij. Podium Mozaïek wil inspelen op deze dynamiek en wil het gesprek 

tussen nieuwkomers en ‘oudkomers’ gaande houden. De kunstraad had 

graag gezien dat Podium Mozaïek in het ondernemingsplan een nadere 

beschouwing had opgenomen over de veranderende samenstelling van 
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de buurt. Juist omdat in de programmering de nadruk ligt op het ophalen 

van verhalen uit de wijk. In hoeverre verandert de focus als het proces van 

gentrificatie rond Podium Mozaïek voortschrijdt? De kunstraad vermoedt 

dat Podium Mozaïek wel heeft nagedacht over die vraag en had er graag 

meer over willen lezen.

Talentontwikkeling en cultuureducatie zijn kernactiviteiten van 

Podium Mozaïek geworden. Het podium wordt steeds belangrijker als plek 

waar verschillende theatermakers hun eerste meters kunnen maken. Met 

RRReuring heeft Podium Mozaïek een mooi festival in huis dat nieuwe en 

iets gevorderde makers een platform biedt. Onder de vleugels van Podium 

Mozaïek heeft een gezelschap als George & Eran Producties zich kunnen 

ontwikkelen. Samen met Frascati heeft de instelling het initiatief geno-

men voor het opzetten van de Dramaturgische Tafel, een netwerk van vijf 

Amsterdamse podia (ook de Meervaart, Bijlmer Parktheater en Tolhuistuin 

maken hier deel van uit). Zij houden zich bezig met het signaleren en on-

dersteunen van nieuw talent. De samenwerking tussen deze partners heeft 

inmiddels geleid tot het festival Town Tales. De kunstraad is enthousiast 

over de samenwerking en hoopt op voortzetting en versteviging van dit 

netwerk.

Op het gebied van cultuureducatie verlegt Podium Mozaïek de 

focus van het bereiken van grote groepen kinderen via voorstellingen, 

zoals eindmusicals, naar een benadering die inzet op intensieve cultuur- 

educatietrajecten en lange leerlijnen met een klein aantal scholen. Dit past 

in het beleid zoals uitgestippeld op advies van Paul Collard. Hierbij worden 

scholen inhoudelijk actief betrokken.

Ook vindt de kunstraad het een spannend idee DEGASTEN uit te 

nodigen om in de nieuwe kunstenplanperiode naast hun eigen voorstellin-

gen in Podium Mozaïek eveneens op te treden als gastcurator. DEGASTEN 

programmeert in dat kader zes voorstellingen gericht op mbo’ers en  

vmbo-leerlingen in West en Nieuw-West, inclusief workshops. 

Uitvoerbaarheid
De begroting vindt de kunstraad niet transparant. Voor 2016 wa-

ren de publieksinkomsten op € 200.000 begroot en in 2018 is € 175.000 
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gerealiseerd. Voor 2021 wordt deze inkomstenbron begroot op € 450.000. 

De kunstraad acht een dergelijke stijging nogal ambitieus.

Podium Mozaïek vraagt € 250.000 subsidie uit het kunstenplan 

aan voor programmering van Urban Resort. Dit is een vorm van kruissub-

sidiëring, die de kunstraad niet wenselijk vindt. Daar komt bij dat Urban 

Resort voornamelijk in vastgoed investeert en geen enkel track record in 

programmering heeft. Urban Resort zou zich op dit vlak dus nog moeten 

bewijzen. De kunstraad ziet ook dat in de Hoofdlijnen Kunst en Cultuur 

2021-2024 staat dat meer ingezet moet worden op culturele activiteiten in 

ontwikkelbuurten als Nieuw-West, Noord en Zuidoost door bijvoorbeeld 

de broedplaatsen in die wijken te laten samenwerken met meer gevestigde 

culturele instellingen. Deze samenwerkingen moeten volledig transparant 

zijn. Er is zodoende geen noodzaak in deze kunstenplanaanvraag vooruit 

te lopen op de verdeling van de middelen voor ontwikkelbuurten en/of 

over mogelijke coproducties van Podium Mozaïek en Urban Resort. 

Een complicerende factor vormt de dubbelfunctie van Zafer 

Yurdakul, die zowel directeur van Podium Mozaïek is als van Urban Resort. 

Er wordt in de aanvraag geld gevraagd voor de gebundelde expertise van 

Podium Mozaïek en Urban Resort. Dit betekent dat Podium Mozaïek straks 

verantwoording zou moeten afleggen over wat Urban Resort als partner 

heeft gedaan. Een directeur die zijn eigen functioneren moet beoordelen, 

vindt de kunstraad oneigenlijk.

De kunstraad wil desondanks zijn waardering uitspreken voor het 

feit dat Podium Mozaïek de connectie met Urban Resort heeft gemaakt en 

zo bijdraagt aan het broedplaatsenklimaat in de stad. 

Als het gaat om het toepassen van de Fair Practice Code geeft 

Podium Mozaïek aan dat de instelling die kosten deels wil dekken met de 

opbrengst van horeca en zaalverhuur. Wanneer deze inkomsten tegen zou-

den vallen, zou er niet fair conform de code gehonoreerd kunnen worden, 

maakt de kunstraad hieruit op. Dit vindt de kunstraad geen goede zaak.

Diversiteit en inclusie
Diversiteit en inclusie zit, zoals Podium Mozaïek zelf ook aangeeft, 

in de kern van de organisatie. De kunstraad erkent dit, maar had toch graag 
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gezien dat Podium Mozaïek dit wat beter had toegelicht. Bijvoorbeeld of 

het een nieuwe visie heeft ontwikkeld op diversiteit of dat deze in de loop 

der jaren onveranderd is gebleven. Dat Podium Mozaïek voor de verhalen 

de wijk ingaat, kan interessant nieuw aanbod opleveren vanuit aanvullen-

de perspectieven. Podium Mozaïek bouwt zichtbaar aan een gemengd 

publiek, ook door de keuze voor bepaalde samenwerkingspartners. In het 

ondernemingsplan geeft Podium Mozaïek aan, bezorgd te zijn over de 

toegankelijkheid van het gebouw voor mensen met een fysieke beperking. 

Een zorg die door de kunstraad gedeeld wordt.

Podium Mozaïek wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 

opgenomen.

Huidig    € 797.015

Huidig 2020*   € 804.188

Gevraagd   € 1.793.213

Advies    € 890.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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TOLHUISTUIN

Sinds de oprichting in 2007 biedt Tolhuistuin een plek aan ma-

kers waar ze zich kunnen manifesteren in verschillende disciplines. De 

Amsterdams Kunstraad vindt het belangrijk dat er goede voorzieningen 

zijn in Amsterdam-Noord, omdat hier verhoudingsgewijs weinig cultureel 

aanbod aanwezig is.

De Tolhuistuin is mede door het aan de voorzijde gelegen res-

taurant en de muzikale programmering van Paradiso een aantrekkelijke 

cultuurplek geworden. De kleine zalen van het complex en de tuin wor-

den geprogrammeerd door Stichting Tolhuistuin, die onderdelen van 

het complex verhuurt aan een aantal gezelschappen, festivals en indivi-

duele makers. De zogeheten huisgenoten leveren een bijdrage aan de 

programmering.

In 2021 verandert de relatie van de stichting met de andere ge-

bruikers van de panden en de tuin. De stichting is geen huisbaas meer 

– dat is de directie Vastgoed van de gemeente – en alleen nog betrokken 

bij de selectie van de huurders. Het college van B en W heeft besloten om 

Tolhuistuin te handhaven in de Amsterdam Bis 2021-2024, weliswaar met 

een speciale opdracht.
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De kunstraad uitte in de tussentijdse evaluatie van 2019 reeds zijn 

zorgen over de geringe prestaties van de instelling. De kunstraad heeft de 

plannen van Tolhuistuin voor de periode 2021-2024 zorgvuldig tegen het 

licht gehouden en komt tot de conclusie dat er onvoldoende vertrouwen is 

in het ondernemingsplan en de uitvoeringscapaciteit van Tolhuistuin.

De kunstraad adviseert het gemeentebestuur Tolhuistuin een nieuwe 

opdracht te geven en de instelling in de gelegenheid te stellen voor 15 

september 2020 een nieuw plan in te dienen. In de nieuwe opdracht aan 

Tolhuistuin adviseert de kunstraad een focus op de succesvolle program-

mering in de wijken in samenwerking met partners als Volksoperahuis, de 

Noorderparkkamer en de Theaterstraat. 

Voor Tolhuistuin neemt de kunstraad in dit advies een reserve-

ring op van 500.000 euro. Dit is een maximumbedrag, afhankelijk van de 

nieuwe aanvraag kan de kunstraad in het najaar ook een lager bedrag 

adviseren. De kunstraad adviseert tevens een tussentijdse evaluatie van 

Tolhuistuin. 

Huidig   € 578.308 

Huidig 2020* € 583.513 

Gevraagd  € 840.000 

Advies**  € 500.000 

 

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020

**maximaal - tevens adviseert de kunstraad een tussentijdse evaluatie
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ADVIEZEN
PODIA

Functie 6
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NOWHERE

Nowhere is een multidisciplinair productiehuis voor talentont-

wikkeling en cultuureducatie gevestigd in Amsterdam-Oost. Jonge 

Amsterdammers tussen 6 en 35 jaar krijgen er de kans hun talenten te ont-

dekken, te verfijnen en te professionaliseren. Nowhere, dat nu vijftien jaar 

bestaat, heeft een voorliefde voor nieuwe kunstvormen en voor disciplines 

die (nog) geen plek hebben in het kunstonderwijs, zoals voguing, popping, 

beatboxen en spoken word.

Jaarlijks neemt een groot aantal kinderen en jongeren deel aan de 

workshops en programma’s van Nowhere, zowel in het cultuurpand in de 

Indische Buurt als daarbuiten. Communities verzamelen zich rond artiesten 

en jonge en talentvolle makers kunnen zich ontwikkelen, krijgen een podi-

um en worden begeleid in hun ontwikkeling en professionalisering. 

Voor de komende kunstenplanperiode heeft Nowhere een vijftal 

ambities: 1) zich profileren als cultuur(t)huis voor jonge Amsterdammers; 

2) nieuwe makers actief ondersteunen in ontwikkeling en productie; 3) 

een duurzame bijdrage aan diversiteit en inclusie op het middenveld le-

veren; 4) nieuwe podia voor nieuwe vormen ontwikkelen door slimme 
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partnerschappen aan te gaan; en 5) investeren in organisatie en pand. 

De activiteiten van Nowhere vallen onder drie pijlers: huis, pro-

gramma en productie. Hiermee komen alle fases van talentontwikkeling sa-

men: van kennismaken en ontwikkelen tot bekwamen en excelleren. Onder 

de huisfunctie vallen de activiteiten waarbij er zonder directe begeleiding 

wordt gemaakt of geleerd. Bijvoorbeeld House of Vineyard, Native Moons 

en Damsco Break Cypher. Daarnaast biedt Nowhere jaarlijks vrije studio- 

ruimte aan tien makers uit het Nowhere-netwerk, en geeft het podium elk 

jaar twee individuele makers ruimte via het artist in residence-programma.

De pijler programma omvat alle workshop- en podiumprogram-

ma’s die Nowhere zelf ontwikkelt. Van workshops als New Hero en een 

internationaal leertraject met Framer Framed en De Ateliers, tot podium-

presentaties als Yellow Brick Road en New Hero Open Podium. De produc-

tiefunctie omvat producerende activiteiten, waarvoor Nowhere nieuwe 

samenwerkingen aangaat met onder meer het Amsterdam Fringe Festival, 

het BIMHUIS en ROSE stories. 

De afgelopen jaren heeft Nowhere zich ontwikkeld van talentont-

wikkelingsplek met workshopaanbod, tot een huis voor talentontwikkeling 

met ambities op het vlak van productieontwikkeling. In de komende kun-

stenplanperiode wil Nowhere dit verder uitbouwen en professionaliseren. 

ADVIES

Artistiek belang

De Amsterdamse Kunstraad vindt dat de aanvraag van Nowhere 

voor het Kunstenplan 2021-2024 tot de verbeelding spreekt. Uit de tekst 

blijkt dat de stichting haar doelstellingen niet slechts vanuit visie en ambi-

tie vormgeeft, maar ook vanuit een authentieke, praktijkgerichte ervaring. 

Jongeren kunnen bij Nowhere kennismaken met kunst en cultuur, hun ta-

lenten ontdekken én excelleren. Het podium vormt als het ware een spring-

plank voor jongeren om toegang te krijgen tot de bredere Amsterdamse 

(en nationale) culturele infrastructuur.  
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De kunstraad ziet de ontwikkeling die Nowhere heeft doorgemaakt. De 

instelling heeft vooral naam gemaakt als kraamkamer, podium en dis-

coursbepaler op het gebied van spoken word. In dit genre is de hele keten 

aanwezig: van workshops tot presenteren op het eigen podium, elders in 

de stad of buiten Amsterdam. Er is in de loop der jaren een aantal mooie 

programmaformats ontwikkeld, vindt de kunstraad. Zo is Poetry Circle een 

sterk eigen merk geworden met landelijk bereik. Zowel in Amsterdam als 

in Rotterdam, Eindhoven, Tilburg, Leeuwarden en Zwolle komen wekelijks 

schrijvers samen om onder leiding van coaches en artiesten te werken aan 

de ontwikkeling van hun talent. De komende periode wil Nowhere uitbrei-

den met Circles in Amsterdam Nieuw-West en Den Haag. Uit de kweekvij-

vers stromen talenten door naar Poetry Circle Nowhere, een collectief van 

artiesten dat voorstellingen maakt voor podia in binnen- en buitenland.

De kunstraad spreekt waardering uit voor het feit dat Nowhere 

jongeren in diverse disciplines de kans geeft hun talenten te ontwikkelen, 

die zij op hun beurt vaak weer doorgeven aan een volgende generatie. 

Hierdoor ontstaat een mooie cirkel. Voorbeelden hiervan zijn Zeinab El 

Bouni (spoken word), Ellroy Uyleman (DJ Jarreau Vandal) en Constantin 

Trommlitz (dans). Er wordt bij Nowhere niet alleen aan het ontwikkelen van 

skills gewerkt, er wordt ook aan gemeenschappen gebouwd en aan blij-

vende verbindingen tussen kunstenaars, deelnemers en publiek.

Nowhere vertrekt vanuit een aantal disciplines waar ze goed 

in is en die op weinig andere plekken in de stad plaatsvinden. Daardoor 

heeft de instelling een juiste focus en maakt ze duidelijke keuzes. Dit 

prijst de kunstraad. Door samenwerking met Framer Framed, Urban Myth, 

DEGASTEN en het BIMHUIS zijn er verbanden met de meer canonieke 

kunsten: beeldende kunst, theater en muziek. 

Het plan om een artistieke raad samen te stellen, juicht de 

kunstraad toe. Helaas valt er nauwelijks iets te lezen over hoe deze raad 

precies te werk zal gaan. De artistieke raad bestaat uit vier professionals 

uit verschillende disciplines die zelf vooral performers zijn met een eigen 

praktijk. Als Nowhere fors wil inzetten op de ontwikkeling tot een produc-

tiehuis, zou dit team een grotere rol moeten spelen. Ook zou het meer 

middelen moeten hebben om daadwerkelijk proactief te kunnen zijn in het 

scouten, in het actief professionaliseren van talent en het ontwikkelen van 
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programma’s en beleid. Er ligt wat de kunstraad betreft nog een grote taak 

voor Nowhere om deze artistieke raad verder vorm te geven. 

Belang voor de stad
De kunstraad vindt het belang voor de stad van Nowhere groot. 

Hoewel gesitueerd in Amsterdam-Oost, is het een plek waar jonge mensen 

uit de hele stad, en zelfs daarbuiten, zich thuis kunnen voelen. Nowhere 

heeft de vinger aan de pols als het gaat om wat er speelt in de stad en wat 

er belangrijk is bij identity building onder jonge Amsterdammers. Nowhere 

is een van de partners in het netwerk Cultuurhuis Oost en draagt op deze 

manier bij aan het versterken van het cultureel aanbod in dit stadsdeel. 

De kunstraad herkent dat Nowhere laagdrempelig is, zoals 

het schrijft in het ondernemingsplan. Kunst en cultuur moeten volgens 

Nowhere voor iedereen bereikbaar zijn. Jonge mensen kunnen voor weinig 

geld deelnemen aan workshops en gebruikmaken van de faciliteiten, die 

ook gratis beschikbaar worden gesteld. Docenten zijn bij Nowhere geen 

leraren, maar Amsterdammers die naam hebben gemaakt in een (soms 

nog) jong genre en die hun cultuur willen doorgeven aan de volgende 

generatie. In een stad waar vrije ruimte schaarser wordt en de studiofaci-

liteiten beperkt zijn, zijn laagdrempelige speel- en leerplekken belangrijk. 

Nowhere beantwoordt aan die behoefte.

Nowhere neemt het begrip jongeren ruim, namelijk tot 35 jaar. 

Deelnemers krijgen zo echt de gelegenheid zich niet alleen te verhouden 

tot hun talent, maar ook tot hun ambitie. De kunstraad hecht veel waarde 

aan het feit dat Nowhere zich inzet voor een integrale keten van talent- 

ontwikkeling en daarmee voorziet in een breed aanbod aan kunst- en 

cultuureducatie. Juist nu de instelling wil groeien, is het van belang dat de 

didactische methoden goed geborgd worden. Nowhere richt zich in de 

aanvraag relatief weinig op kunst- en cultuureducatie voor jonge kinderen 

(basisschoolleeftijd), terwijl het bij uitstek een plek zou kunnen zijn waar 

kinderen op jonge leeftijd kunnen kennismaken met kunst en cultuur. Een 

initiatief als Club Hero, waarbij basisschoolkinderen uit groep 7 en 8 leskrij-

gen in debatteren, is hier een mooi voorbeeld van.
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Uitvoerbaarheid

Nowhere staat aan het begin van een nieuw hoofdstuk. De 

kunstraad had daarom graag in de aanvraag willen lezen wie de mede-

werkers zijn, aangezien een stevig team van medewerkers ten grondslag 

ligt aan een succesvolle uitwerking van de ambities van Nowhere voor de 

komende vier jaar.

De kunstraad heeft waardering voor het aansprekende materiaal 

dat Nowhere voor haar marketingcampagnes gebruikt, namelijk een fysie-

ke kaart van Amsterdam met daarop alle activiteiten in de stad. De plannen 

om jongeren te enthousiasmeren door workshopmasters via social media 

en 1 minute-tutorials te laten delen, passen goed in het plan van Nowhere 

om via eigen geproduceerde content de naamsbekendheid te vergroten. 

Toch mist de kunstraad in de aanvraag een hoofdstuk over marketing en 

communicatie. Als Nowhere zich wil ontwikkelen als producent van pro-

ducties die behalve op het eigen podium ook op andere podia en in de rest 

van het land te zien zullen zijn, moet ze ook duidelijk kunnen aangeven hoe 

ze haar producties aan de man gaat brengen, hoe ze de stad gaat bedie-

nen en hoe ze publiek van buiten de stad wil bereiken. Uit de begroting 

blijkt bovendien dat Nowhere veel inkomsten van buiten verwacht. Een 

extra reden om hier beleid op te voeren.

Het pand waarin Nowhere is gehuisvest, moet zich nog een posi-

tie zien te verwerven als podium voor de stad. Dat het een locatie is waar 

je ook presentaties en voorstellingen kunt zien, staat nu nauwelijks op de 

radar van het grote publiek. Ook daarom is een gedegen marketingplan 

een must, vindt de kunstraad.

De kunstraad vindt het goed dat de instelling zich houdt aan de 

Fair Practice Code en deze niet alleen toepast binnen de organisatie, maar 

ook voor de workshopdocenten. Het feit dat de tarieven van de docenten 

omhooggaan en dat er voorbereidingstijd wordt betaald, is eveneens te 

waarderen. 
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Diversiteit en inclusie

Wat culturele diversiteit en inclusie betreft, scoort Nowhere goed, 

vindt de kunstraad. Zowel performers, publiek als deelnemers vormen een 

afspiegeling van de stad in het algemeen en van Oost in het bijzonder. Dat 

geldt ook grotendeels voor de medewerkers. Nowhere heeft plannen voor 

een verbouwing van het pand aan de Madurastraat waarin het is gehuis-

vest. Daarbij verwacht de kunstraad dat er rekening wordt gehouden met 

de toegankelijkheid voor mensen met een fysieke beperking.

Nowhere opteert voor functieplek 6 in de Amsterdam Bis 2021-2024: 

Multidisciplinair productiehuis voor talentontwikkeling en cultuureducatie 

voor kinderen en jongeren, gericht op bestaande kunstvormen en op het 

ontdekken van nieuwe kunstvormen door jonge makers. De Amsterdamse 

Kunstraad adviseert, Nowhere deze functieplek toe te kennen.

Huidig    € 262.865 

Huidig 2020*   € 265.230 

Gevraagd   € 455.000 

Advies    € 310.000 

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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DE VROLIJKHEID

De Vrolijkheid, voluit Nationale Stichting ter bevordering van 

Vrolijkheid, is een netwerk van kunstenaars, theatermakers en musi-

ci. De instelling streeft ernaar het leven van kinderen en jongeren in 

asielzoekerscentra minder ‘schadelijk’ te maken en neemt het VN-

kinderrechtenverdrag daarbij als leidraad. Hierin staat dat elk kind dat de 

vluchtelingenstatus heeft of wenst te verkrijgen, speciale bescherming 

moet worden geboden. Door middel van gezamenlijke kunstbeoefening 

investeert De Vrolijkheid in ontwikkeling, empowerment en talenten van 

kinderen en jongeren in azc’s.

De Vrolijkheid bestaat ruim twintig jaar en organiseert wekelijks 

zo’n honderd kunstprojecten op bijna dertig azc’s in Nederland, onder 

meer in Amsterdam Nieuw-West. Vijf kernprincipes dienen als uitgangs-

punt voor de activiteiten: Veerkracht, Veiligheid, Vertrouwen, Verhaal en 

Vrolijkheid. Op basis van deze vijf V’s worden alle projecten en program-

ma’s ontworpen en geëvalueerd. In 2019 heeft De Vrolijkheid in Amsterdam 

samengewerkt met de Amsterdamse Theaterschool, het Stedelijk Museum 

en de dansschool van Urban Heroes/Jonge Helden.
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Jonge azc-bewoners in de leeftijd van vier tot achttien jaar vor-

men de primaire doelgroep van de activiteiten. Secundaire doelgroepen 

zijn jongeren, ouders, anderen uit de directe omgeving en bezoekers van 

presentaties, bijeenkomsten en exposities. Door de interactie met vrijwilli-

gers, met bewoners in de omgeving van het azc en met kunstenaars in heel 

Nederland, worden jonge azc-bewoners betrokken bij de Nederlandse 

samenleving. Hiermee draagt De Vrolijkheid bij aan de integratie van 

nieuwkomers.

De Vrolijkheid probeert haar doelen te bereiken door wekelijks op 

vaste momenten met een vertrouwd team aan kunstprojecten te werken. 

Hiermee wil de organisatie de eigen kracht en capaciteiten van de kinderen 

vergroten, talenten ontwikkelen en de deelnemers toegang bieden tot een 

nieuw en groter netwerk. Kinderen maken kennis met verschillende disci-

plines: muziek, dans, theater, beeldende kunst, spoken word, film, fotogra-

fie, mediakunst en (nieuwe) media. Onder leiding van een professioneel 

kunstenaar gaan ze met materialen en technieken aan de slag. Zo geeft 

harpist Lavinia Meijer muziekworkshops en begeleidt choreograaf Daphne 

Scheerlink hiphoplessen. Drie tot vier keer per jaar wordt een workshop-

reeks afgesloten met een presentatie, expositie of voorstelling waarvoor 

bewoners, omwonenden en publiek uit andere delen van de stad worden 

uitgenodigd. 

ADVIES

Artistiek belang

De Vrolijkheid kan op sympathie van de Amsterdamse Kunstraad 

rekenen. Het is een bevlogen initiatief dat van groot belang is voor de 

groep waarop de organisatie zich richt, namelijk kinderen en jongeren in 

het asielzoekerscentrum van Amsterdam.

De nadruk in de missie van De Vrolijkheid ligt op welzijn, op cul-

turele activiteiten, een plek van veiligheid en het geven van een noodza-

kelijke structuur en een menswaardig bestaan. De organisatie ziet kunst 
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vooral als middel en niet als doel op zich: meedoen is winst. Het gaat hierbij 

niet per se over het ambacht van de kunsten, maar meer over de expres-

sieve waarde ervan. Daarmee heeft De Vrolijkheid volgens de kunstraad 

een te weinig artistiek-inhoudelijk belang. Het is meer cultuureducatie dan 

talentontwikkeling. 

Welzijn staat in het jongerenprogramma, voor de leeftijdscate-

gorie 16 tot 25 jaar, ook voorop. Met dit programma is De Vrolijkheid vanaf 

2020 aan de slag gegaan. Naast het verbeteren van de psychosociale 

gezondheid is dit programma bedoeld om jongeren in azc’s nieuwe vaar-

digheden en competenties te leren, zodat ze aansluiting kunnen vinden op 

de arbeidsmarkt. Niet alleen kunnen zij workshops in verschillende disci-

plines volgen, met ondersteuning van een coördinator van De Vrolijkheid 

wordt hun ook geleerd hoe ze zelf een project kunnen opzetten, plannen 

en realiseren. Binnen deze projecten werken ze altijd nauw samen met een 

professioneel kunstenaar. Voorbeelden zijn AZC Style, een fotografie- en 

grafisch designproject, filmworkshops onder de noemer One Minutes Jr. 

en het stop motion-project Vergeten Helden.

De kunstraad constateert dat het er bij De Vrolijkheid vooral om 

gaat dat jonge mensen in azc’s kennismaken met kunst en cultuur en het 

primaire doel is niet om aan producties en presentaties te werken. Het is 

nadrukkelijk geen productiehuis en er vindt geen openbaar programma 

plaats, zoals bij andere (multidisciplinaire) podia het geval is.

Belang voor de stad
De kunstraad vindt het heel belangrijk dat er een plek is in de stad 

waar kinderen van asielzoekers door middel van kunst worden geholpen 

bij empowerment, netwerk en dagbesteding. Andersom is het ook van 

belang dat leeftijdsgenoten een ander beeld krijgen van kinderen in azc’s. 

De samenleving ziet jonge azc-bewoners immers vaak als vluchteling. De 

kunstraad vindt het te prijzen dat het kind als mens centraal staat bij De 

Vrolijkheid en dat hij/zij niet wordt gezien als asielzoeker, maar als iemand 

die tijdelijk ergens woont. Zoals De Vrolijkheid zelf schrijft: ‘Vluchteling zijn 

is een situatie, geen identiteit.’ 
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Vooralsnog ziet de kunstraad dat er, behalve met enkele individu-

ele kunstenaars, weinig sprake is van structurele samenwerking met ande-

re culturele en kunstzinnige instellingen in de stad. Met de Amsterdamse 

Hogeschool voor de Kunsten vindt een pilot plaats, maar het is niet duide-

lijk of deze samenwerking zal bestendigen. Met andere partners, zoals het 

Stedelijk Museum Amsterdam, wordt eenmalig een partnerschap aange-

gaan in plaats van een duurzame relatie opgebouwd. Voor een Amsterdam 

Bis-instelling zou een netwerk met meer instellingen en een meer struc-

turele samenwerking vereist moeten zijn. Zo kan de kinderen een zekere 

doorstroom of continuïteit geboden worden zodra ze uit een azc kunnen 

vertrekken.

Uitvoerbaarheid
De kunstraad vindt het werk van De Vrolijkheid uitermate belang-

rijk voor Amsterdam als stad en voor alle mensen die er wonen. 

De bijgeleverde stukken, zoals de begroting, zijn echter niet op 

orde en op punten slordig. Zo heeft de begroting betrekking op Amsterdam, 

terwijl in het ondernemingsplan wordt verwezen naar Utrecht – waar ove-

rigens Amsterdam wordt bedoeld. De begroting geeft inzicht in de activi-

teiten, maar niet in de bedrijfsvoering. Het bijgevoegde jaarverslag is een 

verslag van de landelijke organisatie. Bovendien ontbreekt informatie over 

hoe en of de organisatie een fair practice-beleid voert. Tevens wordt in het 

ondernemingsplan niets gezegd over de Governance Code Cultuur. 

Uit de aanvraag blijkt niet hoe de lokale afdeling van De 

Vrolijkheid zich verhoudt tot de landelijke organisatie. Navraag leert dat 

azc Amsterdam een van de 29 locaties (teams) is, die samen De Vrolijkheid 

vormen. De Vrolijkheid is een landelijk werkende organisatie (ANBI), die de 

activiteiten in Amsterdam organisatorisch, financieel en juridisch borgt. Elk 

lokaal team bestaat uit twee programmacoördinatoren die invulling geven 

aan het kunstprogramma en gebruikmaken van hun eigen netwerk. Zij zijn 

verantwoordelijk voor de bestedingen en krijgen daarin zakelijke onder-

steuning van het landelijk kantoor. De kunstraad had in het kader van de 

transparantie graag gezien dat deze zaken helder benoemd en beschre-

ven waren in het plan.
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Diversiteit en inclusie

Op het punt van diversiteit en inclusie scoort De Vrolijkheid logi-

scherwijs heel hoog. De stichting heeft een duidelijke visie op dit vlak: voor 

en door. Hoewel dit zowel voor de vele deelnemers als voor het bestuur 

van de stichting opgaat, heeft de kunstraad geen zicht op wie de mede-

werkers op kantoor zijn. Ook het daadwerkelijke publieksbereik is ondui-

delijk. Hier leest de kunstraad in de plannen te weinig over.

De Vrolijkheid opteert voor functieplek 6 in de Amsterdam Bis 2021-2024: 

Multidisciplinair productiehuis voor talentontwikkeling en cultuureducatie 

voor kinderen en jongeren, gericht op bestaande kunstvormen en op het 

ontdekken van nieuwe kunstvormen door jonge makers. De Amsterdamse 

Kunstraad adviseert, De Vrolijkheid deze functieplek niet toe te kennen.
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ADVIEZEN
THEATER

Op naam
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FRASCATI

Frascati is een grootstedelijk platform dat artistieke innovatie 

verbindt aan maatschappelijke impact op de stad Amsterdam. Met De  

(on)vertelde stad heeft Frascati een programmalijn opgezet waarbij het 

zich richt op de ontwikkeling van theater in co-creatie met maatschappe-

lijke instellingen, zoals woningcorporaties of psychiatrische instellingen. 

In Nieuw-West opende Frascati het Pop-up Theater van Deyssel. De the-

atermakers die zich via Frascati konden ontwikkelen, stromen door naar 

BIS-gezelschappen en trekken de aandacht met hun geëngageerde voor-

stellingen. Meestal zijn ze ook onderzoeker, journalist en co-creatiemaker. 

In de afgelopen jaren heeft Frascati samenwerking gezocht met Podium 

Mozaïek, de Meervaart, Tolhuistuin en het Bijlmer Parktheater. Samen ont-

wierpen ze de dramaturgische tafel.

In de komende periode wil Frascati de banden met Podium 

Mozaïek en Bijlmer Parktheater verstevigen. Ook de langjarige samen-

werking met ITA, rond het begeleiden van toptalent voor de grote zaal en 

de ondersteuning van toneelschrijvers, wordt voortgezet. Als een van de 

initiatiefnemers van het landelijke Vlakke Vloer Platform, beijvert Frascati 
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zich voor de eigen producties meer speelbeurten te organiseren elders in 

Nederland en Vlaanderen. Frascati 4 wordt in de komende jaren als een 

werk- en ontmoetingsplek voor jonge makers ingericht. Vaste bespelers 

en huisgenoten vormen het hart van de programmering; deze bespelers 

zijn ook betrokken bij Frascati Issues, waarbinnen maatschappelijke the-

ma’s op theatrale wijze geagendeerd worden. 

Frascati doet veel publieksonderzoek en is bezig de vaste kern 

van trouwe bezoekers met gerichte marketing (onder meer via social me-

dia) uit te breiden. Hierbij richt de instelling zich vooral op de leeftijdsgroep 

18 tot en met 26 jaar. In de samenwerking met scholen zijn er intensieve en 

doorlopende contacten met het middelbaar en het voortgezet onderwijs. 

Jaarlijks komen zo’n duizend leerlingen (14+) in klassikaal verband met 

Frascati in aanraking. Een belangrijke prioriteit voor Frascati is het verster-

ken van de internationale programmering. 

ADVIES

Artistiek belang

Frascati heeft een gedegen aanvraag voorgelegd, waarbij 

voortgebouwd wordt op de huidige programmalijnen. De Amsterdamse 

Kunstraad ziet het beeld bevestigd dat hij heeft van de artistieke orga-

nisatie: breed georiënteerd, een veelgevraagd partner die een groot en 

groeiend netwerk onderhoudt en maatwerk biedt aan nieuwe makers. De 

geproduceerde en geprogrammeerde voorstellingen zijn veelal van goede 

kwaliteit, artistiek vernieuwend en urgent. Wat de kunstraad betreft neemt 

Frascati een belangrijke positie in het Amsterdamse en Nederlandse thea-

terbestel in.

De missie van de instelling vertaalt zich naar vier stedelijke an-

kerpunten. De kunstraad vindt ze goed gekozen, ook in relatie tot de 

kerntaken produceren, programmeren en verbinden. De op de stad ge-

richte programmalijnen, zoals De (on)vertelde stad, geven de instelling 

een onderscheidende signatuur met maatschappelijke relevantie. Het 
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programmaonderdeel Frascati Issues krijgt een vervolg met herkenbare 

thema’s. 

De kunstraad vindt de programmering een interessante se-

lectie van kwalitatief theater- en dansaanbod gericht op verschillende 

leeftijden en doelgroepen, eigenzinnig en discipline overschrijdend. 

Naast de vaste bespelers en huisgenoten is er ruimte voor onbekende-

re namen uit binnen- en buitenland. Daarbij doet Frascati een oprechte 

poging om meer buiten het centrum te spelen. De plannen om te inves-

teren in het huidige dansklimaat wekken vertrouwen door de genoemde 

samenwerkingspartners. 

De ambitie om meer internationaal werk te presenteren is be-

grijpelijk en zou een aanvulling kunnen betekenen op het aanbod in 

Amsterdam. Recentelijk presenteerde Frascati werk van onder meer 

Quesne, Rimini Protokol en Forced Entertainment. De kunstraad kijkt uit 

naar de samenwerking met Manchester en Barcelona. Frascati heeft na-

melijk eerder bewezen een goede neus te hebben voor internationaal aan-

stormend talent. De instelling maakt deel uit van diverse, soms informele 

Europese netwerken. Met Vlaamse partners als het Kunstenfestivaldesarts, 

CAMPO, Toneelhuis en Monty deelt de instelling een fascinatie voor de-

zelfde kunstenaars die geregeld leidt tot coproducties. De kunstraad 

vraagt zich wel af of er ook wordt samengewerkt met de buurman in de 

Nes, de Brakke Grond. 

De eigen producties geven blijk van een goede begeleiding. 

Met ruim dertig eigen producties per jaar levert Frascati een aanzienlijke 

bijdrage aan talentontwikkeling. De komende jaren gaat Frascati intensief 

samenwerken met DAS Graduate School, en via co-creatie en embedded 

theatre komt documentair werk tot stand dat vaak direct op de stad be-

trekking heeft. Voorbeelden hiervan zijn het werk van Naomi Steijger en 

Timo Tembuyser in de flat Groeneveen in Amsterdam Zuidoost, of van 

Priscilla Vaudelle in een psychiatrische instelling voor jeugd en jongeren. 

Uit de aanvraag blijkt duidelijk naar welk type makers Frascati op zoek 

is, maar niet waarom juist voor deze namen is gekozen. Frascati biedt op 

verschillende manieren ruimte aan jong talent. Het nieuwe initiatief Frascati 

Verbond spreekt tot de verbeelding en is een in potentie waardevol in-

strument tot reflectie en intervisie. De kunstraad is nieuwsgierig naar de 
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inhoudelijke uitwerking van de programma’s en hoopt dat de samenwer-

king verder strekt dan het overhandigen van een sleutel alleen. 

De kunstraad denkt bovendien dat Frascati een meer debatbepa-

lende rol zou kunnen innemen, zoals de instelling eerder initiatiefnemer of 

bondgenoot was bij De Agenda of De Mars der Beschaving. 

Belang voor de stad
In de aanvraag wordt veelvuldig gereflecteerd op de rol in de 

stad. Frascati vult deze in door het aangaan van maatschappelijke sa-

menwerkingen met bijvoorbeeld tehuizen en woningcorporaties. Deze 

samenwerkingen zijn in de plannen goed gemotiveerd, leveren soms 

sponsoring op in natura en bieden een inhoudelijke verdieping aan pro-

gramma’s. Dat deze contacten een duurzaam karakter hebben, valt te 

prijzen, hierdoor dragen ze bij aan de worteling van Frascati in wijken bui-

ten het centrum. Middels de makers van het kleinschalige Pop-up Theater 

van Deyssel, heeft Frascati zich sterk met de Van Deysselbuurt verbonden. 

De kunstraad is enthousiast over de nieuwe plannen rond co-creatie met 

buurtbewoners, dit keer in Zuidoost.

Binnen het culturele veld is Frascati een veelgevraagd partner. 

Bij de dramaturgische tafel schuiven de artistieke teams van het Bijlmer 

Parktheater, Podium Mozaïek en de Meervaart aan om expertise uit te wis-

selen omtrent talentontwikkeling. De samenwerking krijgt eveneens vorm 

in het jaarlijkse festival Town Tales, waarin Frascati participatief werk van 

een nieuwe generatie theatermakers presenteert. 

Co-creatie krijgt een groter aandeel binnen het programma 

van Frascati. De kunstraad is verheugd te lezen over de nieuwe plannen 

STEMMEN UIT BETON en Platform, in partnerschap met ggz-instellingen. 

Ook in contextprogramma’s geeft Frascati blijk van een duurzame ver-

binding met de stad. Educatie blijft gericht op de bovenbouw van het 

middelbaar onderwijs (vmbo/havo/vwo) en vervolgopleidingen. Jaarlijks 

bezoeken ongeveer duizend leerlingen/studenten Frascati. Het bereik van 

de educatie blijft gelijk, de kunstraad denkt dat hier meer kansen liggen. 

Frascati is op verschillende manieren betrokken bij versterking 

van de kunstensector. De Podiumpas, die avontuurlijk en verdiepend 
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aanbod toegankelijk maakt voor een groot publiek en definitief ingevoerd 

wordt in seizoen 20/21, is hier een voorbeeld van. Met het oog op verdere 

stedelijke uitbreiding van Amsterdam vraagt de kunstraad zich af of aan-

vangstijden een drempel op kunnen werpen voor publiek uit verder weg 

gelegen stadsdelen. Het is positief dat jong publiek in korte tijd zijn weg 

naar Frascati 4 heeft gevonden. 

Uitvoerbaarheid 
De aanvraag van Frascati bevat een degelijke begroting. De 

kunstraad denkt dat er meer (sponsor)geld te halen valt uit de samenwer-

king met partners. De instelling staat bekend als een solide en kundige 

organisatie. Prestaties van Frascati uit het verleden bieden de kunstraad 

voldoende vertrouwen wat betreft uitvoerbaarheid. 

De ingeschatte zaalbezetting lijkt de kunstraad reëel. Op het vlak 

van publieksbinding en -onderzoek bedient Frascati zich van geavanceer-

de programma’s die de zogeheten customer journey in beeld brengen. 

Nieuwe en waardevolle verhalen worden niet alleen op het podium, maar 

ook via social media gedeeld. De zaalcapaciteit in het landelijke circuit van 

vlakke vloeren is beperkt en wordt steeds kleiner. De vraag of alle makers 

met wie Frascati in zee gaat genoeg vlieguren kunnen maken om door te 

breken, kan hierdoor niet zomaar met ‘ja’ worden beantwoord. 

Frascati ging in het voorjaar van 2020 over naar een model met 

een raad van toezicht. De kunstraad vindt het een goede ontwikkeling dat 

er ruimte voor tegenspraak georganiseerd wordt. De kunstraad is even-

eens positief over het besluit het zaalpersoneel weer in dienst te nemen. 

De instelling volgt de Cao Toneel en Dans voor de beloning van al haar 

(vaste en tijdelijke) personeel. De kunstraad zou Frascati willen aanraden te 

blijven inzetten op een redelijke vergoeding voor jonge makers bij Fraslab. 

Frascati zet zich terecht in voor een veilige werkomgeving.

Diversiteit en inclusie
De programmering van Frascati biedt een variëteit aan verhalen, 

verteld vanuit verschillende culturele en maatschappelijke perspectieven. 
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Dat komt sterk tot uiting in Town Tales, het festival in samenwerking met 

Bijlmer Parktheater en Podium Mozaïek. De kunstraad is verheugd te le-

zen dat Frascati middels het Schrijfhuis de komende tijd meer ruimte biedt 

aan de zoektocht naar een bredere canon. De instelling slaagt er wat de 

kunstraad betreft in, de pluriformiteit van de stad te representeren op het 

podium. 

Diezelfde ambitie heeft Frascati wat betreft haar publiek. In de 

aanvraag wordt een aantal doelgroepen omschreven, waarbij Frascati met 

name inzet op internationaal publiek en jonge diverse Amsterdammers. De 

instelling hoopt dit te bereiken door context te bieden en de dialoog aan te 

gaan. Gezien de huidige publiekssamenstelling kunnen deze instrumen-

ten weleens onvoldoende blijken. Ambities in het opzoeken en binden van 

nieuwe gemeenschappen aan Frascati zouden concreter vorm moeten 

krijgen. Produceren en presenteren buiten het centrum levert een goede 

bijdrage aan publieksverbreding. De kunstraad vraagt zich wel af of dit pu-

bliek ‘meegenomen’ wordt naar ander aanbod van Frascati. In het actieplan 

licht de instelling de mate van diversiteit binnen het personeelsbestand toe. 

Frascati ziet middels verschillende samenwerkingspartners nieuwe ingan-

gen tot werving. Vooral wat betreft culturele diversiteit denkt de kunstraad 

dat de organisatie de meerstemmigheid van de stad nog niet voldoende 

weerspiegelt. Frascati erkent die noodzaak, maar noemt geen streefcijfers. 

Frascati wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 opgenomen.

Huidig    € 2.096.301

Huidig 2020*   € 2.115.168

Gevraagd   € 2.200.000

Advies    € 2.040.168

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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INTERNATIONAAL 
THEATER AMSTERDAM

Internationaal Theater Amsterdam (ITA) is de voorzetting van 

Toneelgroep Amsterdam en Stichting Stadsschouwburg Amsterdam, die in 

2018 gefuseerd zijn. ITA produceert én programmeert internationaal toon-

aangevende toneel- en dansvoorstellingen. In het gebouw, dat sinds 1894 

aan het Leidseplein is gevestigd, vinden diverse festivals plaats en spelen 

zowel de BIS-gezelschappen als een aantal fondsgezelschappen, wan-

neer zij Amsterdam aandoen. Het huis houdt zich via de ITA-Academy met 

talentontwikkeling bezig en bouwt aan een permanente relatie met de stad, 

maar ITA verhoudt zich evenzeer tot Nederland en de hele wereld. ITA wil 

een springplank zijn voor de makers van nu en morgen. Hoogtepunten in 

de internationale programmering van de afgelopen jaren zijn de voorstel-

lingen van Robert Wilson, met Isabelle Huppert, en van William Forsythe. 

Voor het Kunstenplan 2021-2024 kondigt ITA vijf grootschalige 

projecten in de regie van algemeen directeur Ivo van Hove aan, een project 

zal te zien zijn in het Amsterdamse Bostheater, waarmee ITA de banden 

aanhaalt. ITA investeert eveneens in de samenwerking met de Meervaart 

met het project Lijn 1. Robert Icke wordt na Simon Stone de tweede 
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gastregisseur en Halina Reijn debuteert in 2021 als regisseur. Nieuw is ook 

het initiatief om de voorstellingen van het eigen ensemble via streaming 

uit te zenden in tachtig bioscopen door het hele land. Daarnaast ontvangt 

ITA de livestream van de Comédie-Française en andere internationale 

theaters. ITA blijft de thuisbasis van het Holland Festival en het Nederlands 

Theaterfestival en wordt ook het kloppend hart van uiteenlopende festivals 

als ADE en IDFA. Op dansgebied start ITA een samenwerking met Nicole 

Beutler, naast de vaste relatie met Club Guy & Roni. ITA blijft hoofdprodu-

cent van Julidans. 

De internationale positie van ITA wordt versterkt door langdu-

rige partnerschappen aan te gaan met buitenlandse podia, zoals het 

Barbican Centre (Londen), BAM (New York), Théâtre de la Ville (Parijs), The 

Factory (Manchester, in oprichting) en het theater van Tiago Rodrigues in 

Lissabon.

ADVIES

Artistiek belang

Na de fusie van Toneelgroep Amsterdam (TA) en 

Stadsschouwburg Amsterdam (SSBA) is ITA in korte tijd uitgegroeid tot 

een sterk podium met eigen gezelschap, dat in staat is de toon te zetten in 

Europa door een artistiek hoogwaardige theater- en dansprogrammering. 

Het podium aan het Leidseplein toont kwalitatief hoogstaande (inter)natio-

nale programmering aan een groot publiek. 

De Amsterdamse Kunstraad is onverminderd positief over het 

werk van het gezelschap, dat nationaal en internationaal als excellent te 

boek staat. Met groot vakmanschap worden voorstellingen geproduceerd, 

over thema’s die raken aan de huidige tijdsgeest. De deconstructivistische 

blik op repertoire, gecombineerd met een diepgravende interesse in de 

emotionele kant van de menselijke psyche, levert intense theatrale ervarin-

gen op. Buiten de landsgrenzen is ITA een waardevol ambassadeur van het 

Nederlands theater. 
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De kunstraad merkt op dat de geplande producties voor de ko-

mende periode beknopt beschreven worden, met uitzondering van de 

serie The age of… die door Ivo van Hove zelf geregisseerd zal worden. 

Deze serie, waarin sterk gereflecteerd zal worden op de wereld om ons 

heen, vindt de kunstraad zonder meer prikkelend. Bij de opsomming van 

regisseurs die in de komende jaren bij ITA zullen werken, mist de kunstraad 

een motivatie voor de keuze van zowel regisseur als productie. Gezien 

de kwaliteit van de gekende regisseursnamen heeft de kunstraad zonder 

meer vertrouwen in de voorgestelde programmering. De meeste ma-

kers vertonen verwantschappen met Van Hoves eigen signatuur. Mede 

daarom had de kunstraad graag gelezen binnen welke overkoepelende, 

artistiek-inhoudelijke lijn dit werk geplaatst wordt. De kunstraad vindt het 

enigszins teleurstellend dat er bij het ensemble weinig plaats lijkt voor 

nieuwe/jonge Nederlandse regisseurs; van de dertien gastregisseurs is 

alleen Halina Reijn nieuw op dit vlak en zij is eveneens de enige vrouw in 

dit rijtje. De kunstraad vindt dat een gezelschap met een sterke voorbeeld-

functie meer aandacht aan de genderbalans in de selectie van makers zou 

moeten besteden. Bij de TA-2 producties evenals de juniorproducties zijn 

gelukkig meer vrouwelijke makers betrokken. De kunstraad hoopt op door-

stroom naar producties voor de grote zaal.

Het merendeel van de gekozen makers komt van buiten de lands-

grenzen. De kunstraad vraagt zich af of, en op welke manier, de voorstellin-

gen die zij zullen maken een lokale verankering krijgen. Een instituut als ITA 

zou een voortrekkersrol kunnen spelen bij het agenderen van maatschap-

pelijke thema’s, maar de kunstraad ziet dat nauwelijks terug in de (artistie-

ke) plannen van het ensemble.

De accentverschuiving van Brandhaarden, niet meer rond een 

enkele maker maar meer thematisch, biedt ruimte voor multidisciplinair 

aanbod. Dit is positief, maar de kunstraad vindt ook dat het risico aanwezig 

is dat dit het scherpe profiel van het festival verzwakt. Het vervlechten van 

programmeren en produceren heeft voordelen, naar nu al blijkt. De artis-

tieke meerwaarde van de fusie kan volgens de kunstraad in de komende 

tijd nog sterker tot uiting komen. Zo zouden de thematieken in de eigen 

producties terug kunnen komen in bijvoorbeeld de programmering, de 

educatie of de publiciteit. Met de inzet van podcasts, video-inleidingen en 
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digitale magazines geeft ITA aan, een nieuwe weg in te slaan in het bieden 

van context bij de programmering aan een (potentieel nieuw) publiek.  

In een advies over de fusie gaf de kunstraad destijds aan dat deze niet 

ten koste van de programmering van de Stadsschouwburg en van de ver-

bindingen tussen dit gebouw en de rest van de stad zou mogen gaan. De 

kunstraad constateert dat die zorg grotendeels ongegrond is gebleken. 

ITA heeft in de afgelopen tijd intensief gewerkt aan het opbouwen van 

relaties met instellingen buiten het centrum, zoals de Meervaart en het 

Amsterdamse Bostheater. De samenwerking tussen ITA en de Meervaart 

in Nieuw-West, onder de noemer Lijn 1, kan op waardering rekenen van de 

kunstraad.

In de programmering krijgt de band met de stad ook meer han-

den en voeten door de keuzes voor festivals en in producties van huisge-

zelschappen. De komst van IDFA (het festivalhart) kan spannend zijn. De 

cross-over van theatrale documentaires en documentair theater is interes-

sant. En ook de perspectiefprogrammering met Pakhuis de Zwijger en De 

Balie klinkt weloverwogen en doordacht.

De kunstraad vindt de internationale programmering sterk. 

London Calling is een nieuw programmaonderdeel, met potentieel inspire-

rend nieuw aanbod. Kijkend naar hoe de stad steeds internationaler wordt, 

vindt de kunstraad het een slimme zet om hiermee aansluiting te zoeken 

bij nieuwe doelgroepen. Het is goed dat het publiek bij ITA terechtkan voor 

de volle breedte van gesubsidieerde dans. De internationale component in 

het dansaanbod is sterk en past bij de focus en uitstraling van het instituut 

ver buiten de landsgrenzen. De kunstraad mist echter nieuwe aanwas in de 

programmering. 

Hoewel dans ongeveer 40% van het gehele aanbod bestrijkt, 

vindt de kunstraad de aandacht voor dansbeleid in het ondernemings-

plan van ITA teleurstellend. Ambities op het gebied van dans zijn minimaal 

geschetst. Er is geen visie op dansprogrammering geformuleerd en de 

keuze voor dansmakers wordt niet nader toegelicht. ITA heeft een brede 

verantwoordelijkheid, ook voor de dans, maar uit het plan spreekt wei-

nig urgentie. Het festival Julidans vormt een belangrijke component in de 

dansagenda van het podium. Daarom, en gezien de financiële afspra-

ken die hieraan ten grondslag liggen, verbaast het de kunstraad dat dit 
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toonaangevende internationale dansfestival slechts kort inhoudelijk wordt 

toegelicht in de plannen. 

Belang voor de stad
ITA heeft zich in korte tijd ontwikkeld tot een coherent geheel, 

waar productie en programma samenkomen. Het publieksbereik van de 

artistiek interessante voorstellingen is groot. Daarmee is de instelling van 

onmiskenbaar belang. ITA heeft een uitgesproken profiel en een stevige 

positionering ten opzichte van andere gezelschappen. De instelling met 

Ivo van Hove aan de top, functioneert als internationaal boegbeeld voor de 

stad en voor Nederland. 

ITA is een baken van en voor de internationale avant-garde van 

de podiumkunsten, door de programmering van belangwekkende produc-

ties en de contacten met een groot internationaal netwerk. ITA levert een 

belangrijke bijdrage aan de versterking van het aanbod van internationale 

kunst en cultuur in de stad. 

De ambitie een afspiegeling van de stad in de zaal terug te zien, is 

lovenswaardig. Hoe dat voelbaar kan worden voor potentieel publiek blijkt 

niet uit de aanvraag. Wel weet de instelling de toegankelijkheid te vergro-

ten, door een paar concrete plannen: het vervroegen van aanvangstijden, 

het continueren van het bussenproject en het tweetalig maken van alle 

communicatie.

ITA stelt, aan te sluiten op de stadsdeelprofielen, zoals omschre-

ven in de Hoofdlijnen Kunst en Cultuur 2021-2024. Hiertoe wordt een 

aantal valide instrumenten en strategieën ingezet, maar de specifieke 

verbinding tussen een profiel en het gekozen marketingmiddel mist. Onder 

de noemer ITA-Media wordt een aantal digitale plannen gebundeld die 

kunnen leiden tot meer verbinding met publiek. De kunstraad is nog niet 

enthousiast over het voornemen gestreamde voorstellingen te gebruiken 

voor cultuureducatie. Tot dusver leek juist het van dichtbij ervaren en het 

ontdekken van de eigen creativiteit de ingeslagen koers voor educatie 

binnen ITA. Het streamen kan wel bijdragen aan de zichtbaarheid van het 

gezelschap en om het aanbod voor publiek buiten Amsterdam toeganke-

lijk te maken. 
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Het hoofdstuk over verbreding en vernieuwing van publiek 

roept bij de kunstraad vragen op. ITA wil graag een huiskamer voor alle 

Amsterdammers zijn, maar in het plan staat nauwelijks hoe de instelling 

dit wil bereiken. ITA geeft weliswaar aan, verschuivingen binnen het totale 

publiek te willen realiseren, maar legt niet uit hoe. Vier jaar geleden con-

stateerde de kunstraad dit ook al. ITA slaagt er onvoldoende in een brede 

afspiegeling van de Amsterdamse bevolking binnen te krijgen.

Nieuw initiatief is de ITA-Academy: een bundeling van alle talent-, 

educatie- en perspectiefprogramma’s, die volgens het plan zijn ontwikkeld 

vanuit één visie. Wat die specifieke visie is, blijft onbelicht. De kunstraad 

vraagt zich af hoe de activiteiten samenhang krijgen en op welke wijze 

verschillende doelgroepen zullen worden benaderd. 

ITA neemt op het gebied van educatie een belangrijke plek in het 

Amsterdamse veld in. Educatieactiviteiten zijn uiteenlopend, gericht op 

jong publiek, talent en amateurs en in samenwerkingen van primair onder-

wijs tot kunstvakonderwijs. 

De juniorproducties zijn van hoogwaardige kwaliteit en weten ur-

gente, maatschappelijke thema’s te vertalen naar de leefwereld van jonge-

ren. De kunstraad is enthousiast over de samenwerking met Het Nationale 

Theater (HNT) in MAAK en de toolkit die een kwaliteitsimpuls kan geven 

aan groep 8-musicals. Talentontwikkeling omvat eveneens een breed palet 

aan activiteiten, van stages en summerschools tot aan de begeleiding van 

makers als Simon Stone en Julien Gosselin. Het talentontwikkelingstraject 

ITA2-regie heeft succesvolle regisseurs opgeleverd, met een zichtbare 

doorstroom naar het veld (met uitzondering van ITA zelf). Dit wordt gecon-

tinueerd. Met Frascati wordt specifiek met ITA-2 schrijvers, middels stuk-

ken voor grotere ensembles ingezet op talentontwikkeling voor de grote 

zaal. De kunstraad had graag een bredere selectie van schrijvers en regis-

seurs gezien, met meer vrouwen, en die meer recht doet aan de diversiteit 

van de Amsterdamse samenleving. 

De aanvraag etaleert een rijke lijst aan partnerorganisaties. 

Samenwerkingen uit het verleden, zoals die met het Amsterdamse 

Bostheater, waarin de schouwburg de marketing en kaartverkoop op zich 

nam, hebben zich vertaald in plannen voor een coproductie met het en-

semble. Het is een positieve ontwikkeling hoe ITA in toenemende mate 
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verantwoordelijkheid neemt binnen het theaterlandschap. De deur staat 

open. ITA staat andere professionals bij met raad en daad. Of het nu gaat 

om expertise in logistiek, coaching in het bespelen van de grote zaal, het 

delen van ruimtes (van studio tot opslag) of het mede faciliteren van dis-

coursvormende avonden als Aanvang! en Requiem voor Tomaat. 

Uitvoerbaarheid
Aan de uitvoerbaarheid van de plannen hoeft volgens de 

kunstraad niet getwijfeld te worden. ITA, en in het verleden SSBA en TA, 

staat bekend als een solide en kundige organisatie. De instelling kent een 

gezonde bedrijfsvoering. De begroting lijkt in balans, met een gedegen 

bijdrage aan cofinanciering. 

Er wordt zwaar geleund op Amsterdamse subsidiëring. Minder 

zwaar dan op het eerste gezicht lijkt: 1,9 miljoen euro, die eerder behoorde 

tot de ‘vaste subsidies kunstenplan’, is verschoven naar de exploitatiebe-

groting van ITA. 

ITA benadrukt in de aanvraag ‘hét huis voor dans en theater […]’ 

te willen zijn. Het deel theater (Toneelgroep Amsterdam) beslaat een aan-

zienlijk deel van de begroting. De kunstraad vindt het in dit opzicht vreemd 

dat de financiering van de dansprogrammering deels (Julidans) separaat 

gezocht wordt door middel van een aanvraag bij het AFK van de Stichting 

Julidans. Dat terwijl de directeur van Julidans in dienst is van ITA. De 

kunstraad zou op termijn een andere balans willen zien in de benadering 

van de twee disciplines op de begroting van ITA, waarbij voor dans meer 

middelen worden vrijgemaakt. 

In de komende periode vindt de renovatie van de gevel plaats, 

waar externe financiering voor is gevonden. Voor de huur van 4,1 miljoen 

euro ontvangt ITA 3,6 miljoen euro huursubsidie uit de post ‘vaste subsi-

dies kunstenplan’. De huur van 0,5 miljoen euro voor de decoropslag aan 

de Kabelweg komt wel ten laste van de exploitatiebegroting. Aangezien de 

onderhoudskosten van 2,1 miljoen euro die ITA moet betalen aan de forse 

kant zijn, adviseert de kunstraad, de huur voor de Kabelweg onderdeel te 

maken van de ‘vaste subsidies’, zonder dit bedrag aan de begroting van 

ITA te onttrekken. 
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ITA kiest ervoor meer lokaal en internationaal te spelen. 

Tegenover de afname van landelijke speelbeurten zet ITA streaming en het 

bussenproject. De kunstraad vraagt zich af of landelijk draagvlak voldoen-

de geborgd blijft. ITA is aan het groeien in aantal activiteiten en dat staat 

voor de kunstraad op gespannen voet met ITA’s constatering dat de rek er 

in de organisatie en in de financiële reserve uit is. Nu legt de instelling de 

rekening bij de gemeente. 

ITA onderschrijft de Fair Practice Code. In de beloning van al haar 

medewerkers volgt de instelling de Cao Toneel en Dans. ITA is een van 

de weinige instellingen in het Nederlandse theaterveld die haar voltallige 

ensemble in vaste dienst heeft en ook zzp’ers volgens de cao-afspraken 

betaalt. Daarnaast biedt ITA werkervaringsplekken en op jaarlijkse basis 

ontwikkelingsmogelijkheden voor ruim vijftig stagiairs (mbo, hbo en wo). 

ITA focust zich de komende jaren op verdere ontwikkeling van de me-

dewerkers. Hierin maakt ITA, naast externe opleidingen en diensten, ook 

gebruik van de mogelijkheden die de ITA–Academy gaat bieden. ITA biedt 

de medewerkers de kans om zich te blijven ontwikkelen via opleidingen en 

cursussen. 

Licentiëring in buitenlandse theaters van in Nederland geprodu-

ceerde voorstellingen is nieuw voor artistiek toneel. Het kan zorgen voor 

meer zichtbaarheid van Nederlands repertoire op de buitenlandse podia, 

maar ook voor meer financiële armslag. De kunstraad denkt dat de inkom-

sten uit internationale tournees vooral in Azië hoger kunnen zijn dan nu 

begroot. Verder valt het de kunstraad op dat de ambities op het vlak van 

sponsoring en het uitbreiden van verhuur nog geen vertaling hebben ge-

kregen op de begroting.

Diversiteit en inclusie
De kunstraad ziet dat diversiteit en inclusie meer aandacht 

krijgen in de programmering. De themaprogrammering rond de Black 

Achievement Month, het jaarlijkse festival Lieve Stad en het zomerfestival 

tijdens Amsterdam Pride ziet de kunstraad als een waardevolle toevoe-

ging. In het ruimte bieden aan onderbelichte verhalen leunt ITA nadruk-

kelijk op kwalitatief sterke partnerorganisaties met een complementaire 
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signatuur als Urban Myth, RAST en Summer Dance Forever. Het actieplan 

diversiteit en inclusie gaat niet in op de keuzes die gemaakt worden in de 

eigen producties door het ensemble. De kunstraad ziet culturele diversiteit 

en de aandacht voor verhalen verteld vanuit meerstemmige of niet-wes-

terse perspectieven, te weinig terug in het gekozen repertoire, terwijl de 

gekozen thema’s in de reeks The Age of… hier zeker kansen toe bieden. 

Hiermee krijgt de ambitie een huis voor de hele stad te zijn, nog onvol-

doende uitwerking in de activiteiten. 

Met de themaprogrammering en de producties van partners 

wordt wel een divers publiek bereikt. De kunstraad is benieuwd hoe ITA dit 

publiek blijvend aan zich zal weten te binden. De instelling ambieert een 

diverser publieksbereik, specifieke ambities zijn gericht op meer spreiding 

in leeftijd en over de stadsdelen. Er wordt een aantal instrumenten ingezet, 

waaronder ‘de ontwikkeling van applicaties’. De kunstraad is er niet van 

overtuigd dat dit een goede manier is om een diverser publiek te bereiken. 

De verjonging en verkleuring van het ensemble is een belangrijke zichtbare 

stap. Representation matters, daar geeft de instelling blijk van. De ambities 

om dit verder door te voeren in de gehele organisatie zijn er, de kunstraad 

had hierover graag meer concrete plannen gelezen, specifiek wat betreft 

de samenstelling van het artistieke team. De genoemde makers zijn over-

wegend wit, hierin is de instelling nog ver verwijderd van een realistische 

afspiegeling van de samenleving. 

In haar aanvraag benoemt de instelling een grote diversi-

teit aan partnerschappen, gericht op jong en oud, binnen en buiten de 

podiumkunsten.

ITA wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 opgenomen.

 

Huidig    € 10.116.656 

Huidig 2020*   € 10.207.705 

Gevraagd   € 10.410.000 

Advies    € 10.000.000 

 

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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DE TONEELMAKERIJ 

De Toneelmakerij maakt maatschappelijk geëngageerd theater 

voor jeugd en jongeren, waarbij gereflecteerd wordt op de wereld van nu. 

Het gezelschap verbindt voorstellingen met de belevingswereld van jonge 

mensen en vertelt verhalen vanuit veelkleurige perspectieven. Educatieve 

programma’s spelen hierin een belangrijke rol. Het gezelschap gaat met 

zijn publiek, aan wie de Toneelmakerij vaak een eerste kennismaking met 

theater biedt, een dialoog aan en creëert een gevoel van saamhorigheid. 

Daarvoor zet het naast beproefde theaterdisciplines nieuwe en multidisci-

plinaire vormen in en wordt jong en bewezen talent experimenteerruimte 

geboden.

De Toneelmakerij houdt onder de nieuw aangetreden artistiek 

leider, Paul Knieriem, vast aan de koers om niet meer te gaan produce-

ren, maar gedifferentieerder (meer aanbod voor de grote zaal). Omdat de 

Toneelmakerij hecht aan de culturele canon, zal jaarlijks in de grote zaal 

een multidisciplinaire klassieker in een hedendaagse bewerking gespeeld 

worden. Dit gebeurt in coproducties. Aangemoedigd door het succes 

van De Krijtkring en De Toverfluit de afgelopen jaren, wordt bijvoorbeeld 
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met Silbersee Figaro ontwikkeld, gebaseerd op de Barbier van Sevilla. 

Met Circus Treurdier wordt As You Like It gemaakt, in samenwerking met 

Sadettin Kirmiziyüz/Trouble Man komt er een uitvoering van 1001 Nachten 

en met dansgezelschap Dox ontwikkelt de Toneelmakerij de voorstelling 

Giselle. Voor deze grotezaalproducties maakt de Toneelmakerij afspraken 

met ITA en wordt jaarlijks een aantal dagen van de herfst- tot en met de 

kerstvakantie gereserveerd. 

Voor de vlakke vloer en optredens in de klas wordt aanbod ont-

wikkeld dat letterlijk en figuurlijk dichter op de huid gespeeld wordt. Voor 

de kleine en middenzalen verstrekt de Toneelmakerij schrijfopdrachten 

voor twee nieuwe producties per jaar. Bij het ontwikkelen van nieuwe 

toneelstukken en het bewerken van klassiekers werkt de Toneelmakerij 

samen met een aantal schrijvers, onder wie Lowie van Oers, Tjeerd 

Posthuma, Bodil de la Parra en Esther Duysker. Ook worden jonge schrijf-

talenten (Tomer Pawlicki en Vera Morina) betrokken, aan wie een ont-

wikkeltraject op maat geboden wordt. In de klassenvoorstellingen kiest 

de Toneelmakerij voor urgente en confronterende thema’s in een intieme 

setting. Bij de voorstellingen op locatie wordt interactie met de plek en zijn 

bewoners gezocht. 

De Toneelmakerij biedt ruimte voor experiment en geeft kansen 

aan een aantal gastregisseurs. Zo zal nieuwkomer Timothy de Gilde bege-

leid worden als maker voor de grote zaal, rondt Belle van Heerikhuizen een 

talentontwikkelingstraject af, en wordt aan een aantal regietalenten uit de 

stal van de Toneelschuur de kans geboden te regisseren voor jeugdthe-

ater. Ook Carmen Lamptey wordt begeleid in het regisseren van een 

kleinezaalvoorstelling. 

De helft van de ongeveer driehonderd voorstellingen die het 

gezelschap per jaar wil gaan spelen betreft schoolvoorstellingen. De 

Toneelmakerij kiest in de educatie voor een interdisciplinaire aanpak en 

biedt de kinderen een totaalervaring, die na het bezoek aan het theater 

op school en thuis doorloopt. Het gezelschap continueert de succesvolle 

samenwerking met de Toneelmakerijscholen en gaat nieuwe verbindingen 

aan binnen het vmbo, mbo en speciaal onderwijs. Met Mocca wordt de 

samenwerking voortgezet. 

322

ADVIES AMSTERDAM BIS, KUNSTENPLAN 2021-2024 DE TONEELMAKERIJ



ADVIES

Artistiek belang
In de aanvraag blikt de Toneelmakerij op een eerlijke manier te-

rug om op basis daarvan de plannen voor de toekomst te formuleren. De 

toon is optimistisch. Het gezelschap heeft zich na vele ingrijpende ver-

anderingen – een fusie, verschillende bezuinigingen, een reorganisatie 

en een vertrekkend artistiek leider – goed staande weten te houden. De 

ingezette koers wordt voortgezet, het gezelschap gaat door met waar het 

goed in is. De Amsterdamse Kunstraad vindt de plannen wel beknopt om-

schreven. Sommige zaken worden zo kort aangeraakt dat ze wat abstract 

overkomen. 

De signatuur van Paul Knieriem is goed herkenbaar, maar de 

kunstraad had graag gezien dat de Toneelmakerij meer ruimte had ge-

nomen om de artistieke visie in de aanvraag uit de doeken te doen. 

Sommige onderdelen van de aanvraag zijn daardoor lastig te beoordelen. 

De kunstraad constateert dat de focus op taal, zoals in eerdere plannen 

verwoord door de Toneelmakerij, nog steeds aanwezig is. De keuze voor 

interessante en passende samenwerkingen geeft een beeld van welke 

kant het gezelschap artistiek op wil gaan. 

De Toneelmakerij geeft op een bevlogen manier vorm aan de 

eerste kennismaking van kinderen met familievoorstellingen. Het gezel-

schap kan daarbij bogen op een lange traditie van excellent jeugdtheater, 

dat oorspronkelijk en eigenzinnig is. Op een succesvolle manier weet de 

Toneelmakerij maatschappelijke en actuele thema’s te vertalen naar de 

leefwereld van de jeugd. Van de voorstellingen van de Toneelmakerij gaat 

vaak veel zeggingskracht uit. Met Paul Knieriem aan het roer twijfelt de 

kunstraad niet aan het vakmanschap van de instelling. 

Met het bewerken van klassiekers naar een hedendaagse con-

text, om ze op die manier toegankelijk te maken voor een jong publiek, 

gaat de Toneelmakerij door op een recent ingeslagen weg. Na De Krijtkring 

en De Toverfluit zullen in het komende kunstenplan andere werken uit 

de canon van theater, opera en dans bewerkt en uitgevoerd worden in 

een coproductie. De kunstraad is te spreken over deze werkwijze en is 

323

ADVIES AMSTERDAM BIS, KUNSTENPLAN 2021-2024 DE TONEELMAKERIJ



nieuwsgierig naar de vier grotezaalproducties. De formule, waarbij inten-

sief wordt opgetrokken met ITA, lijkt de kunstraad succesvol, al is er in de 

plannen nog geen indicatie gegeven ten aanzien van de inhoudelijke ver-

taling van de klassiekers.

De kunstraad vindt de keuze om te produceren voor de grote 

zaal een logische en een grotezaal-ervaring voor kinderen belangrijk. Het 

gezelschap maakte in het verleden ook voorstellingen in de grote zaal, en 

de laatste twee grotezaalproducties zijn goed ontvangen. De kunstraad 

had hierop graag een reflectie gezien, omdat het produceren voor de grote 

zaal ook een artistieke keuze is. Dat leidt tot een andersoortige voorstelling 

dan in Theater De Krakeling of in de klas, waar publiek op een andere ma-

nier bij betrokken wordt. Het valt de kunstraad op dat de samenwerkings-

partners voornamelijk ervaring hebben met het maken voor de kleine en de 

middenzaal. Het is positief dat de Toneelmakerij op de behoefte aan artis-

tiek hoogwaardig jeugdtheater voor de grote zaal inspeelt, waarmee meer 

publiek bereikt wordt. 

Belang voor de stad
De Toneelmakerij speelt een voortrekkersrol in Amsterdam op het 

gebied van educatie. Het gezelschap biedt een weloverwogen aanbod dat 

goed is afgestemd op verschillende doelgroepen. Met schoolvoorstellin-

gen verspreid over Amsterdam worden alle leeftijdsgroepen en niveaus 

bereikt. Het netwerk van achttien Toneelmakerij-scholen speelt nog altijd 

een belangrijke rol: met deze scholen heeft de Toneelmakerij een speciale 

band en ontwikkelt het gezelschap samen op maat gemaakte workshops. 

De Toneelmakerij vervult hierin een voorbeeldfunctie. De plannen voor het 

participatieproject TM Amsterdam zijn prikkelend, maar roepen nog wat 

vragen op over de impact.

Het gezelschap geeft sinds 2019 uitvoering aan het project Alle 

Kinderen naar Theater. Hiermee bereikt het gezelschap kinderen uit milieus 

waar theaterbezoek niet vanzelfsprekend is, of waar de middelen ontbre-

ken. Samenwerking wordt hiervoor opgezocht met welzijnsorganisaties, 

zoals Stichting Spirit, Cordaan en Stichting de Vrolijkheid, onderwijspart-

ners en organisaties zoals de Voedselbank en Stadspas. De kunstraad 
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is over dit initiatief zeer te spreken. Op enthousiaste wijze neemt de 

Toneelmakerij verantwoordelijkheid voor deze doelgroep. Met een project 

als dit toont het gezelschap zijn maatschappelijke relevantie en zijn positie 

als het enige jeugdtheatergezelschap op naam in de Amsterdam Bis. 

In de keten van talentontwikkeling neemt de Toneelmakerij een 

belangrijke plaats is. Er is aandacht voor de allerkleinsten tot aan de pro-

fessionals. Het bereik van talentontwikkeling bij de Toneelmakerij is groot: 

regisseurs worden uitgedaagd om voor de jeugd te maken, maar ook 

neemt het gezelschap schrijvers en acteurs onder zijn hoede. Uit de plan-

nen komt niet heel duidelijk naar voren hoe de talentontwikkelingstrajecten 

vorm krijgen en op welke wijze begeleiding wordt geboden. De kunstraad 

is positief over de schrijverstrajecten op maat en over het creëren van 

ruimte voor schrijvers met een cultureel diverse achtergrond. 

De Toneelmakerij zet in op consolidatie, groei, verbreding en ver-

dieping van haar publiek. Voor dit doel zal de marketingafdeling uitgebreid 

worden. Een nieuwe, aanvullende functie wordt gecreëerd om met maat-

werk gestalte te geven aan ‘publiekswerking’. De kunstraad is benieuwd 

langs welke wegen specifieke doelgroepen benaderd gaan worden en 

welke rol de publiekswerker hierin speelt. 

De Toneelmakerij draagt met het actieve lidmaatschap van de 

European Theater Convention (ETC) bij aan een waardevol internationaal 

netwerk. Om buiten Nederland te kunnen spelen vertaalt de Toneelmakerij 

haartoneelteksten. In Europa is de Toneelmakerij hierdoor een graag 

gezien gezelschap, omdat het zich een ambassadeur toont voor het be-

spreekbaar maken van ingewikkelde politieke en psychologische onder-

werpen voor de jeugd. 

Uitvoerbaarheid
De kunstraad heeft er waardering voor dat de tekorten die ont-

stonden door de wegvallende subsidie van de provincie Noord-Holland 

door de Toneelmakerij zijn opgevangen. Eerdere zorgen hierover zijn bij de 

kunstraad weggenomen.

De Toneelmakerij vraagt 16% meer subsidie aan, wat aanzien-

lijk is. In de plannen wordt aangegeven dat de stijging is bedoeld om 
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‘producties kwalitatief op peil te houden en een groot en divers publiek 

te bereiken, wat zich mede vertaalt in de hoge kosten van grotezaalpro-

ducties’. De kunstraad onderkent dat de ambitie om voor de grote zaal te 

produceren hogere kosten met zich meebrengt. De Toneelmakerij is een 

vrij stabiele organisatie, maar de kunstraad heeft vragen over het invullen 

van functies binnen de instelling. Het valt namelijk op dat niet alle functies 

volledig zijn ingevuld. Toch staat het de Toneelmakerij voor ogen het vaste 

team uit te breiden om de werkdruk op te vangen, en een publiekswerker 

aan de marketingafdeling toe te voegen. Eerder werd al teruggekeerd 

naar het werken met afdelingshoofden. Omdat de overhead al vrij hoog 

is, vraagt de kunstraad zich af, of en waar in de organisatie een personele 

versteviging nodig is. De kunstraad had graag een reflectie gezien op de 

mogelijkheid om functies intern anders in te delen, of een kritische blik van 

de instelling op de activiteiten.

De begroting ziet er realistisch uit, maar met het oog op de 

voorgenomen schaalvergroting, lijken de gereserveerde middelen voor 

marketing niet toereikend. Ook andere ambities op bijvoorbeeld het vlak 

van educatie, zoals experimenteren met nieuwe vormen, installaties en 

interactieve games, vinden geen vertaling naar de begroting. Het valt de 

kunstraad op dat er helemaal geen sponsorinkomsten zijn opgenomen, 

al begrijpt de kunstraad dat de producties van de Toneelmakerij minder 

aantrekkelijk zijn voor commerciële organisaties. Wel is de kunstraad te 

spreken over de financiële bijdragen van particulieren en (bedrijfs)fondsen 

voor Alle Kinderen naar Theater. De onbetaalde inzet van bloggers vindt de 

kunstraad niet stroken met de Fair Practice Code. 

Diversiteit en inclusie
De Toneelmakerij werkt met cultureel diverse casts en in het 

aanbod van het gezelschap zijn niet-westerse verhalen en perspectieven 

vertegenwoordigd. Dat is positief, maar de voorstellingen in de grote zaal 

en in de kleine zaal of op locatie, zijn nu nog te veel gescheiden werel-

den. Het artistiek tableau voor spelen in de klas en voor de participatie-

voorstellingen oogt bijvoorbeeld diverser. De kunstraad constateert dat 

de Toneelmakerij er al mee bezig is, maar zou graag nog meer zien dat 
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verhalen vanuit een meerstemmig perspectief in de grote zaal belanden. 

Daar ligt nog een kans voor de Toneelmakerij: diversiteit en inclusie zouden 

bijvoorbeeld een rol kunnen spelen in de dramaturgie van te bewerken 

repertoirestukken voor de grote zaal. 

Bij het personeel achter de schermen en in het bestuur is nog te 

weinig diversiteit te zien. Dat constateert de Toneelmakerij zelf ook, maar 

de constatering wordt niet vertaald naar beleid. De ambities op het gebied 

van diversiteit en inclusiviteit zijn te vrijblijvend verwoord. 

De Toneelmakerij wordt op naam in de Amsterdam Bis 2021-2024 

opgenomen.

Huidig    € 946.322

Huidig 2020*   € 954.839

Gevraagd   € 1.102.928

Advies    € 954.839

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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ADVIEZEN
THEATER

Functie 1 
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LIKEMINDS

Likeminds is een ontwikkelplaats. Via trainingsprogramma’s voor 

jong talent, theaterproducties en internationale multimediaprojecten stelt 

Likeminds makers, partners, publiek en de eigen medewerkers in staat zich 

te ontwikkelen. Likeminds is een zeer diverse instelling, die zich beweegt 

tussen de schouwburgen en de ‘rafelige’ netwerken van makers. Onder het 

motto We create to resist wil Likeminds ingesleten patronen doorbreken. 

De instelling pakt de rol van begeleider van een nieuwe generatie makers, 

van ‘artivist’ en van futuroloog. Likeminds verkent in eigen woorden de new 

cultural frontiers, wat onder meer leidt tot nieuwe productiewerkwijzen en 

nieuwe coachingstechnieken. 

Likeminds ondersteunt makers in alle fases van hun ontwikkeling. 

In de Factory, de humuslaag, kunnen jongeren hun talent en ambitie testen, 

terwijl de Werkplaats een proeftuin is voor nieuwe makers, afgestudeerd of 

autodidact. De instelling faciliteert een schrijfwerkplaats en een FutureLab, 

waar het theater van de toekomst wordt onderzocht door makers met een 

fascinatie voor technologie. 

Vanaf 2021 wil Likeminds samen met Summerdance Forever 

en ICK Amsterdam de programmering van het theater aan het Gedempt 
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Hamerkanaal in Amsterdam-Noord gaan verzorgen. De programmering 

zal bestaan uit een gezamenlijk opgezet interdisciplinair festival en voor-

stellingen van Likeminds. Makers krijgen de ruimte om werk te tonen in 

een omgeving van vertrouwen en ontwikkeling. De directe omgeving van 

Amsterdam-Noord biedt locatiegerichte en community-gedreven makers 

de gelegenheid om hun werk te ontwikkelen en tonen.

Vanuit de Non Profit Kapitalist (NPK) initieert of coproduceert 

Likeminds multimediale producties, zoals in het verleden de succes-

volle films Rabat en Wolf. Likeminds werkt samen met platenlabel Top 

Notch aan een begeleidingstraject voor jonge film- en videoclipmakers. 

Op theatergebied werkt de instelling samen met de festivals Oerol 

en Over ‘t IJ, en gezelschappen als Club Guy & Roni/NNT, Well Made 

Productions, Productiehuis Rotterdam en anderen. Likeminds participeert 

in twee Europese samenwerkingsprojecten: Generation to Generation en 

ID:Babylon. Een derde project is in de maak. 

ADVIES

Artistiek belang

De Amsterdamse Kunstraad is positief over het gedreven meer-

jarenplan. Likeminds is toegewijd om nieuwe stemmen, welke klankkleur 

of toonhoogte ze ook hebben, de ruimte te geven voor ontwikkeling. De 

artistieke visie is bevlogen beschreven en getuigt van maatschappelijke 

relevantie. Deze spreekt ook uit de reeks geselecteerde makers en hun 

bondig weergegeven onderzoeksplannen voor de aankomende jaren. Om 

de voorstellingen naar buiten toe te duiden, is gekozen voor een tweetal 

overkoepelende thema’s: ‘meer zijn’ en ‘mijn omgeving’. Dit is tekenend 

voor de signatuur van Likeminds: kritisch zelfbewust in een meerstemmige 

wereld. 

De activiteiten van Likeminds zijn onderverdeeld in de Factory, 

Werkplaats en NPK. Hierbij is inzichtelijk gemaakt in welk stadium van zijn 

of haar ontwikkeling een maker op een van deze plekken past. Doorstroom 
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is mogelijk en er is onderscheid in ontwikkel- en productieplekken. De 

kunstraad vindt het goed dat ontwikkelprojecten niet vanzelfsprekend 

aan publiek worden getoond. Het artistieke proces prevaleert boven 

publieksaantallen.

De producties die hieruit voortkomen, zijn meerstemmig en uit-

eenlopend. Van kleine presentaties tot aan coproducties voor de grote 

zaal. Het aanbod van Likeminds is niet in één hokje te plaatsen, omdat 

de producties ruimte laten voor de artistieke eigenheid van elke maker. 

Eerdere producties zoals Beige en A seat at the table waren verrassend en 

hadden een duidelijke zeggingskracht. De kunstraad vindt de onderwerp-

keuzes origineel en denkt dat het revolutionaire potentieel uit de aanvraag 

nog sterker in de voorstellingen van Likeminds door kan klinken. De plan-

nen van FutureLab over theater en technologie zijn zonder meer innovatief 

te noemen.

De succesvolle formule van het festival Likeminds Bedankt wordt 

gecontinueerd. Op het programmeren van Podium Noord als nieuwe poot 

binnen de activiteiten gaat de aanvraag beperkt in. Belangrijkste partners 

zijn ICK en Summerdance Forever, met wie een interdisciplinair festival 

wordt georganiseerd. De kunstraad heeft positieve verwachtingen van de 

samenwerking van deze drie partijen uit verschillende podiumdisciplines. 

Het kan een interessante kruisbestuiving opleveren. 

Belang voor de stad
De kunstraad ziet dat Likeminds een stevig netwerk heeft, met 

uiteenlopende partners binnen en buiten de podiumkunsten. Film, tech-

nologie, de urban scene: kaders vervagen en nieuwe vormexperimen-

ten worden mogelijk. Uit de inhoudelijk gedreven samenwerkingen met 

festivals, gezelschappen en podia blijkt hoe sterk de instelling gewor-

teld is in de stad. Likeminds is onderscheidend in hoe de instelling het 

grassroots-circuit weet te verbinden met grote instituten. De voorgestelde 

samenwerking in Podium Noord kan hier een belangrijke toegevoegde 

waarde aan leveren. Het initiatief van deze maak- en presentatieplek is 

kansrijk wanneer de verschillende partners zich gezamenlijk actief tot het 

stadsdeel weten te verhouden en de programmering weten te matchen 
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met publieksgroepen aldaar. Van de vestiging van Likeminds in Noord kan 

een magnetische werking uitgaan, als plek waar verschillende makers zich 

aan elkaar kunnen verbinden. Maar de plannen zijn pril. Likeminds houdt 

zijn ruimte in West voorlopig aan.

Likeminds richt zich niet op educatie. Talentontwikkeling is de 

corebusiness van de instelling. Van beginnend autodidact tot midcareer, 

Likeminds heeft de tools en jarenlange expertise in huis om allerlei makers 

te begeleiden. De instelling maakt verrassende keuzes in het aangaan van 

contacten en het valt te prijzen dat Likeminds de jonge talenten niet alleen 

lijkt klaar te stomen als makers in het theaterlandschap, maar ook als kri-

tische wereldburgers. Begeleiding bij Likeminds is maatwerk. Een goed 

voorbeeld hiervan vindt de kunstraad de schrijfwerkplaats, waar makers 

extra taaltools krijgen aangereikt. Additionele begeleiding wordt zo nodig 

ingevlogen. Likeminds kan hiervoor putten uit een breed en multidiscipli-

nair netwerk.

De instelling heeft een scherpe visie op wat talentontwikkeling 

moet zijn. Hier worden waarden aan verbonden als vertrouwen, zorg en 

risico. Op het gebied van talentontwikkeling heeft Likeminds een onmis-

kenbaar belangrijke rol voor de stad: in het scouten, begeleiden en laten 

doorstromen van jong en divers talent, met name autodidacten. Maar de 

plannen van de geselecteerde makers geven weinig blijk van verbinding 

met Noord. De aanvraag zegt te streven naar community-gedrevenheid en 

locatiegericht werken. Dit ziet de kunstraad in de plannen niet terug. 

De twee internationale projecten zijn gericht op technologie en 

innovatie. De kunstraad is benieuwd naar de resultaten hiervan en naar 

wat deze projecten Likeminds en de stad kunnen opleveren. Het is goed 

dat Likeminds zich internationaal aan het positioneren is, talent scout en 

verschillende samenwerkingen aangaat via netwerken als IETM. Van het 

internationale The Wells Project wordt in deze aanvraag het framework en 

de samenwerkingsduur van partnerschappen geschetst. Het verbaast de 

kunstraad dat de artistieke invulling blijft steken bij een installatie of online 

performance. 
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Uitvoerbaarheid

Al jaren laat Likeminds zich in het podiumkunstenveld zien met 

eigen, interessante producties, samenwerkingen of andere initiatieven die 

vaak afwijken van de geijkte paden. Daarbij mag volgens de kunstraad 

verondersteld worden dat Likeminds als ervaren organisatie in de komen-

de jaren het platform en de producties op professioneel niveau en met de 

juiste begeleiding verder zal ontwikkelen. 

De begroting oogt realistisch, Likeminds besteedt in zijn plan 

uitvoerig aandacht aan de organisatiestructuur en geeft een toelichting op 

de begroting. Dat wekt vertrouwen. De groei in het aantal activiteiten die 

de instelling voor ogen heeft, wordt echter beknopt beargumenteerd. Ook 

worden de activiteiten in talentontwikkeling slechts zijdelings verbonden 

met de nieuwe festivals, en met de presentatieplek in Noord, terwijl aan het 

pand de meeste kosten verbonden zijn. Likeminds neemt als hoofdhuurder 

het voortouw in de exploitatie van Podium Noord. De begroting maakt niet 

inzichtelijk welk deel van de beheer- en activiteitenlasten ten goede komt 

aan talentontwikkeling en welk deel aan het pand.

Voor uitvoering van de plannen in Noord wordt de organisatie 

verder uitgebreid. Naast een zakelijk leider wordt een acquisiteur/city 

connector aangesteld die programma en marketing creëert en verant-

woordelijk zal zijn voor de ontwikkeling van Podium Noord. Deze functie 

moet nog verdere invulling krijgen, het gaat om expertise die Likeminds als 

gezelschap/productieplek zelf niet direct in huis heeft. Voornamelijk het 

uitbaten van een theater en de bedrijfsmatige samenwerking met verschil-

lende inpandige partners en huurders is nieuw. Inhoudelijke plannen, zoals 

voor de festivals, kristalliseren zich nog uit.

De city connector en Likeminds’ eigen marketeer staat een om-

vangrijke opdracht te wachten, gezien de ambities in publiekstoename. 

Hoewel de producties van Likeminds een groot publiekspotentieel kunnen 

hebben, denkt de kunstraad dat nieuwe publieksgroepen uit het stadsdeel 

niet vanzelfsprekend gevonden zijn. Een meer geleidelijke groei in pu-

blieksaantallen zou realistischer zijn.

Likeminds past de principes van de verschillende codes toe en 

geeft hier in de aanvraag zorgvuldig blijk van. De instelling werkt met een 
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raad van toezicht. Inzake fair practice stelt Likeminds begrippen als ‘trans-

parantie’ en ‘flexibiliteit’ centraal in het doen en laten van de gehele organi-

satie. De instelling geeft de benodigde tijd en kosten voor de realisatie van 

een productie zorgvuldig gespecificeerd weer, waarbij de kunstraad ervan 

uitgaat dat de instelling wendbaar genoeg is om op onverwachte vragen 

van makers in te kunnen spelen.

Het marketingbeleid is goed beschreven. De instelling zet klassie-

ke middelen in zoals het verspreiden van flyers en affiches, het exploiteren 

van een website en het inzetten van social media. Daarnaast kijkt de instel-

ling naar de eigen publieksgroepen, waaruit nog te bereiken doelgroepen 

zijn gedestilleerd. Door te werken met talentvolle jongeren van diverse 

herkomst, worden ook diverse publieksgroepen aangesproken.

Diversiteit en inclusie
De kunstraad vindt Likeminds zeer divers. Het trackrecord van de 

instelling is indrukwekkend, waar het gaat over representatie en het ont-

sluiten van onderbelichte verhalen. De persoonlijke verhalen die Likeminds 

ten tonele brengt, zijn gezamenlijk meerstemmig op meer gebieden dan 

alleen culturele achtergrond en de tegenstelling zwart-wit. Likeminds geeft 

stem aan een zo breed mogelijke scope van jong talent, voor wie diversi-

teit vanzelfsprekend is, en positioneert zich daarmee als grootstedelijke 

instelling.

De instelling probeert zowel in personeelsbeleid als in de selectie 

van makers zeer nauwkeurig te werk te gaan. In de werving van een nieuw 

lid voor de raad van toezicht, wordt de Code Diversiteit & Inclusie in acht 

genomen. De kunstraad denkt wel dat de instelling in de aanvraag nog 

meer visie en strategie op divers publieksbereik had kunnen tonen. Uit het 

plan blijkt niet op welke wijze de voorgestelde doelgroepen bereikt zullen 

worden en hoe publieksverbreding kan worden gerealiseerd.
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Likeminds opteert voor functieplek 1 in de Amsterdam Bis 2021-2024: 

Theatergezelschap of theaterproductiemaatschappij dat/die vanuit een 

duidelijke missie gericht op de inclusieve stad nieuwe/onvertelde verha-

len van jonge en/of nieuwe makers centraal stelt, interdisciplinair werkt, 

een sterke verbinding met de stad heeft en een breed en divers publiek 

trekt, onder meer in grote zalen. De Amsterdamse Kunstraad adviseert, 

Likeminds deze functieplek toe te kennen. 

Huidig    € 243.938

Huidig 2020*   € 246.133

Gevraagd   € 500.000

Advies    € 425.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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ROSE STORIES

Hoewel ROSE stories verhalen ontwikkelt voor zowel boeken, 

films, programma’s als theatervoorstellingen, richt de aanvraag van de 

instelling zich op het laatste. Met haar verhalen wil ROSE stories bereiken 

dat alle Nederlanders, of ze nu hier geboren zijn of elders, herkenning 

vinden in kunst en cultuur. Daarmee wil de producent bijdragen aan een 

meer inclusieve en gezonde maatschappij. De instelling realiseerde een 

aantal producties die niet onopgemerkt bleven. Zo werden Melk & Dadels 

en Noumi, zusje zeven geselecteerd voor het Theater Festival en ontving 

ROSE stories in 2018 de Gieskes Strijbis Podiumprijs voor haar bijdrage 

aan het Nederlandse theaterlandschap.

Als producent hanteert ROSE stories een crossmediale werkwij-

ze. Theaterproducties komen vaak voort uit boeken, en de film- en televi-

sieprojecten komen op hun beurt voort uit theateradaptaties. ROSE stories 

maakt in haar producties onderscheid in een drietal categorieën: in de ene 

categorie (expliciet) staat de biculturele achtergrond van de maker inhou-

delijk centraal, in de andere categorie (impliciet) staat die achtergrond 

niet centraal, maar is hij wel aanwezig. In de derde categorie (colorblind 

casting) zijn er nauwelijks culturele verwijzingen, maar is de kleur terug te 

vinden in de cast.
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ROSE stories ziet voor het komende kunstenplan vooral een rol 

voor zichzelf weggelegd om in die laatste twee categorieën producties te 

ontwikkelen en ambieert een verdubbeling van haar theateractiviteiten. 

Jaarlijks realiseert ROSE stories een drie- of viertal producties, 

voor de kleine, midden- en grote zaal. Producties richten zich op verschil-

lende leeftijden, in uiteenlopende genres. Daarnaast wil ROSE stories met 

verschillende partners zoals Theater Bellevue en Nowhere doorlopende 

ontwikkelprojecten opzetten voor schrijf- en productietalenten, om zo de 

inclusie van het theaterlandschap te bevorderen.

ADVIES

Artistiek belang

De aanvraag van ROSE stories is enthousiasmerend geschreven. 

In korte tijd is ROSE stories uitgegroeid tot een spraakmakende, veelbe-

lovende theaterproducent met interessante en opvallende producties op 

haar naam. De toekomstplannen om het aantal theateractiviteiten uit te 

bouwen, ogen voortvarend en kansrijk, ook al is de trackrecord van de 

instelling nog gering.

De Amsterdamse Kunstraad vindt de artistieke visie en maat-

schappelijke missie zeer helder uiteengezet. ROSE stories brengt verhalen 

zonder stereotypen in een representatie die recht doet aan de werkelijk-

heid. Daarnaast bevordert ze diversiteit van binnenuit. ROSE stories weet 

het belang van inclusieve verhalen goed te onderbouwen. Theater wordt 

gebruikt als middel naar een inclusieve samenleving. De drie vormen van 

representatie (expliciet, impliciet en colorblind casting), geven blijk van 

een genuanceerde kijk op de werkelijkheid. De instelling kent haar kracht 

en weet in welk opzicht zij een goede aanvulling kan zijn op het huidige 

theateraanbod. In alle activiteiten wordt de aandacht voor biculturaliteit en 

vrouwelijke rolmodellen consequent doorgevoerd. De manier waarop de 

instelling dit doet, getuigt van urgentie. 
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De waaier aan activiteiten van ROSE stories wordt kort maar krach-

tig beschreven, met bij elk product een toelichting op de categorie waar het 

in geplaatst is. Naast de voorstellingen organiseert ROSE stories andere the-

aterprojecten gericht op toneelschrijven of figurentheater (in samenwerking 

met Feikes Huis). Hierbij wordt ruimte gemaakt voor bicultureel talent.

Voorstellingen van ROSE stories zijn licht en vaak humoristisch; 

zware onderwerpen worden door hun dramatische vorm toegankelijk ge-

maakt. De gedeelde ervaring van verschillende publieksgroepen in de zaal 

is van artistieke meerwaarde. Het vergroot de zeggingskracht. Het is een 

gedurfde keuze om voor de grote zaal een theaterstuk te maken over een 

echtscheiding binnen de Marokkaanse gemeenschap. Meer in het alge-

meen vindt de kunstraad de spelers, makers en coproducenten goed ge-

kozen. ROSE stories biedt ruimte aan zowel jong talent als ervaren makers.  

De crossmediale aanpak is zeer innovatief en onderscheidend. Zo wordt 

een techniek uit de televisiewereld, de writersroom, ingezet in het maak-

proces van een voorstelling. De kracht van ROSE stories is die van match-

maker: behoeften bij publiek worden gesignaleerd, waarop het gezelschap 

op zoek gaat naar geschikte makers en concepten. Er zit wel een nadeel 

aan deze werkwijze: door het brede scala aan verschillende soorten pro-

ducties en talentontwikkelingstrajecten, is het ontwikkelen van een eigen 

signatuur of vormtaal minder eenvoudig. Ook omdat er veel verschillende 

makers en coproducenten bij betrokken zijn. 

Belang voor de stad
ROSE stories heeft zich ontpopt tot een belangrijke speler in de 

stad met een groot netwerk. Het gezelschap blijkt zowel lokaal als landelijk 

in staat veel culturele en maatschappelijke samenwerkingen aan te gaan. 

Ook heeft ROSE stories zich aan verschillende impresariaten verbonden. 

De instelling koestert vooralsnog geen internationale ambities. 

ROSE stories is succesvol in het bereiken van verschillende pu-

blieksgroepen en heeft dit met eerdere voorstellingen bewezen. In de 

aanvraag geeft de organisatie een helder beeld van de eigen doelstel-

lingen op dit vlak. Wel vindt de kunstraad dat de doelgroepen erg breed 

geformuleerd zijn. 

338

ADVIES AMSTERDAM BIS, KUNSTENPLAN 2021-2024 ROSE STORIES



De drijfveer van ROSE stories is het maken van producten waar 

in de samenleving vraag naar is, in het bijzonder bij een relatief jong pu-

bliek. Door middel van local outreach, ambassadeurschap en publieks-

ontwikkeling, is er beleid opgesteld gericht op een wederkerige relatie 

met Amsterdams publiek. Hiertoe wordt de samenwerking opgezocht met 

organisaties als buurthuizen en welzijnsinstanties. De kunstraad ziet dit als 

een zorgvuldige en duurzame doch tijdrovende manier om nieuwe pu-

blieksgroepen voor theater te winnen. 

ROSE stories speelt voornamelijk in het centrum en in Nieuw-

West. In stadsdeel Noord is de instelling nog niet actief. Om de toeganke-

lijkheid van de voorstellingen te vergroten, zet ROSE stories bussen in om 

publiek te halen of geeft het korting op de kaartjes voor mensen met een 

kleine portemonnee. 

De kunstraad vindt het een goede ontwikkeling dat bij een aan-

tal producties educatieve activiteiten worden opgezet, al zijn de plannen 

hiertoe nog weinig uitgewerkt. Specifieke ambities in bereik worden niet 

vermeld en uit de aanvraag spreekt geen uitgesproken visie op educatie. 

ROSE stories vindt het van belang dat kinderen op jonge leeftijd met kunst 

in aanraking komen, ze gaat daarom samenwerken met een scholenma-

kelaar voor de verkoop van schoolvoorstellingen. Dat lijkt de kunstraad 

een goed idee, al is het wel de vraag of deze rol niet beter onderdeel zou 

kunnen zijn van de vaste organisatie. Op die manier zou de instelling zelf 

expertise opbouwen. 

ROSE stories doet zowel bij de spelers als bij de makers aan ta-

lentontwikkeling. Dubbeltalenten, zoals Fadua El Akchaoui, krijgen de kans 

zich in verschillende vaardigheden en disciplines te bekwamen of door te 

stromen. Het gezelschap heeft al laten zien talent op een goede manier te 

kunnen begeleiden. Er zijn verschillende langdurige ontwikkeltrajecten. 

Binnen de discipline theater richt de instelling zich voornamelijk op de ont-

wikkeling van bicultureel repertoire, wat volgens de kunstraad beslist van 

toegevoegde waarde is. 

Talentontwikkeling is een belangrijk onderdeel van het activitei-

tenprogramma. ROSE stories werkt met wisselende artistieke teams en 

ervaren partners, zoals Theater Bellevue en Feikes Huis. De kunstraad vindt 

de koppeling van jonge makers aan gevestigde namen sterk. Uit de keuzes 
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blijkt dat de instelling een goede matchmaker is. ROSE stories lijkt in de 

werving van talent over de juiste antennes te beschikken, en trekt makers 

aan die goed passen bij de instelling. Bijzonder hierbij is de aandacht voor 

ontwikkeling van (theater)producenten. 

Uitvoerbaarheid 
Sinds de oprichting van ROSE stories zijn de activiteiten in een 

paar jaar tijd exponentieel gegroeid. ROSE stories streeft nu naar een 

verdubbeling van het aantal voorstellingen. Er wordt geproduceerd met 

verschillende samenwerkingspartners uit diverse disciplines en voor 

verschillende zaalgroottes. De begroting groeit daarbij van vijf ton naar 

gemiddeld negen ton per jaar. Hoewel de kunstraad de noodzaak van 

de verhalen van ROSE stories onderschrijft, met het oog op diversiteit en 

inclusie, is hij kritisch op de keuze om in een keer zo’n grote groei door 

te maken. Waarom is er niet gekozen voor een meer geleidelijke toena-

me en meer focus in de nieuwe plannen? Ook vraagt de kunstraad zich 

af of het haalbaar is dat de instelling gelijktijdig veel verschillend werk wil 

produceren. 

Het risico zit wat de kunstraad betreft in het feit dat de omvang 

van de organisatie niet voldoende meegroeit met de ambities. Er liggen 

veel taken en verantwoordelijkheden bij de zakelijk leider, die slechts voor 

een halve fte is aangesteld. Ook de medewerker local outreach, op wie in 

het plan zwaar wordt geleund, is beperkt in haar uren. De kunstraad vraagt 

zich af of dit in verhouding staat met alle ambities. 

De organisatie is jong en opereert met lef. In korte tijd is veel 

bereikt. ROSE stories heeft een hoge en kwalitatief goede output. Het 

ondernemerschap dat ROSE stories in de afgelopen periode heeft laten 

zien, was indrukwekkend. De Stichting ROSE Stories heeft een aantal 

goede financieringsstromen aangeboord en bleek succesvol te zijn in 

fondsenwerving. 

De begroting van de stichting is transparant en inzichtelijk en 

biedt door de combinatie met ROSE stories BV een solide basis. De cross-

mediale aanpak en het doorontwikkelen van succesvolle verhalen naar 

een ander medium bieden financiële kansen, al vragen film en televisie een 
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langere adem en veel (tijds)investeringen. 

Door het korte bestaan, is het eigen vermogen op dit moment 

beperkt. De kunstraad ziet dat dit de aandacht van de organisatie heeft.  

De marketingplannen ogen helder en effectief. De instelling heeft goed 

zicht op de doelgroepen en weet hoe die geworven kunnen worden. Hierin 

werkt het gezelschap samen met lokale partners. 

ROSE stories leeft de verschillende codes na. De instelling han-

teert de Cao Toneel en Dans en voor medewerkers is er via een ontwikkel-

plan aandacht voor professionele groei. Op de begroting is hier geld voor 

uitgetrokken. 

Met het bestuur is een reglement vastgesteld waarin taakver-

deling, werkwijze en verantwoording zijn vastgelegd. De uitgangspunten 

rond representatie van vrouwelijke rolmodellen zijn doorgevoerd in de sa-

menstelling van het bestuur, dat volledig vrouwelijk is. Een goed statement, 

vindt de kunstraad. De kunstraad is benieuwd hoe dit zich in de toekomst 

zal ontwikkelen. 

Diversiteit en inclusie
De eis die de organisatie aan zichzelf stelt is dat het team en 

het verhaal bicultureel zijn. En dat maakt ROSE stories waar. De organi-

satie, op het toneel en eromheen, is zonder meer divers te noemen. De 

inzet voor meer vrouwelijke rolmodellen in het culturele landschap is te 

prijzen. Doordat binnen alle gelederen mensen werken met een bicul-

turele achtergrond, winnen de voorstellingen aan waarachtigheid en 

oorspronkelijkheid.

Zonder uitzondering zijn alle producties gemaakt vanuit een 

meervoudig perspectief. Verhalen met een Chinese, Marokkaanse, 

Syrische en Surinaamse invalshoek, bieden herkenning en erkenning aan 

diverse doelgroepen. Aan anderen geven ze juist een inkijkje in onbe-

kende cultureel bepaalde situaties. De voorstellingen van ROSE stories 

hebben een artistieke meerwaarde door de ontmoeting van verschillende 

publieksgroepen in de zalen. 

Middels het local outreach-programma worden nieuwe doel-

groepen geworven. De reeks geplande voorstellingen richten zich op alle 
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denkbare leeftijden en niches, waarbij verschillende theaterdisciplines 

gehanteerd worden: van tekst- en muziektheater tot beeldend objectthe-

ater. Om het bereik te vergroten, wordt samengewerkt met verschillende 

partners, waaronder DeLaMar.

De aanvraag geeft blijk van scherpe inzichten over het in prak-

tijk brengen van diversiteit en inclusie, zoals blijkt uit de categorieën van 

representatie. ROSE stories ademt diversiteit en inclusie. Dit wordt ook 

geïllustreerd door de trainingen en adviezen die de organisatie geeft over 

bewuste omgangsvormen in het belang van diversiteit en inclusie.

ROSE stories opteert voor functieplek 1 in de Amsterdam Bis 2021-2024: 

theatergezelschap of theaterproductiemaatschappij dat/die vanuit een 

duidelijke missie gericht op de inclusieve stad nieuwe/onvertelde verhalen 

van jonge en/of nieuwe makers centraal stelt, interdisciplinair werkt, een 

sterke verbinding met de stad heeft en een breed en divers publiek trekt, 

onder meer in grote zalen. De Amsterdamse Kunstraad adviseert, ROSE 

stories deze functieplek toe te kennen.

Huidig    n.v.t.   

Huidig 2020*   n.v.t.

Gevraagd   € 300.000

Advies    € 250.000

*inclusief (eenmalige) 0,9% compensatie nominaal in het jaar 2020
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GEORGE & ERAN 
PRODUCTIES

George & Eran Producties (G&EP) heeft sinds 2017 een snelle 

groei doorgemaakt en kan in de pers rekenen op een hoge waardering. 

George Tobal en Eran Ben-Michaël willen voorstellingen maken voor een 

groep die zich nog te weinig vertegenwoordigd ziet in de podiumkunsten. 

Alle producties zijn gebaseerd op nieuw, zelfgeschreven werk en bestrij-

ken een breed palet aan genres: van stand-up-achtige voorstellingen tot 

locatietheater en jeugdtheater. De persoonlijke ervaring staat centraal en 

humor is voor G&EP een manier om een band met de toeschouwer te creë-

ren. Ook de inzet van livemuziek maakt de voorstellingen toegankelijk voor 

een jong en divers publiek. 

George & Eran Producties wil onderdeel zijn van de nieuwe ca-

non. In de komende kunstenplanperiode wil de instelling, die tot nu toe 

veel in de kleine zalen heeft gewerkt, de stap zetten naar de productie 

van maatschappelijke theatervoorstellingen voor jeugd en volwasse-

nen. Hiervoor zal ook research worden gedaan. Mogelijke onderwerpen 

zijn: stille armoede, voedseltransitie, en reflectie van mensen buiten de 

Randstad op de grootstedelijke ‘bubbel’. Over de grotezaalvoorstelling 

343

ADVIES AMSTERDAM BIS, KUNSTENPLAN 2021-2024 GEORGE & ERAN PRODUCTIES



Richard Pryor zijn reeds afspraken gemaakt met het DeLaMar Theater, 

waar de productie zes weken te zien zal zijn. Voor een jeugdvoorstel-

ling over stille armoede in 2023, zal G&EP samenwerken met Theater De 

Krakeling. De samenwerking van G&EP, de Meervaart en het Amsterdams 

Andalusisch Orkest in de voorstelling Jihad van Liefde (2020), krijgt in 

2023 een vervolg waarbij DeLaMar aansluit. 

Met de Academie voor Theater en Dans zet G&EP een samen-

werkingsverband op waarin derdejaarsstudenten (circa twintig deelne-

mers) van de Amsterdamse Toneelschool & Kleinkunstacademie, vanuit 

de Meervaart aan een eigen project zullen werken. Drie weken van on-

derzoek en ontwikkeling resulteren in het driedaagse George & Eran 

Meervaartfestival, waarin de studenten hun voorstellingen presenteren 

aan het publiek. Voor het vervaardigen van het educatiemateriaal voor 

de jeugdvoorstellingen, werkt G&EP samen met Theater De Krakeling en 

ROSE stories. Met behulp van een educatiemedewerker van ROSE stories, 

wil G&EP circa vierhonderd schoolklassen bereiken. Om de veelvoud aan 

plannen tot uitvoering te brengen, wil G&EP uitbreiden tot een kernteam 

van vijf mensen. 

ADVIES

Artistiek belang
George Tobal en Eran Ben-Michaël hebben gezamenlijk in korte 

tijd een eigen signatuur ontwikkeld. Hun zelfkritische en humoristische 

vertelwijze is origineel en maakt ogenschijnlijk complexe onderwerpen 

behapbaar en breed toegankelijk. De Amsterdamse Kunstraad heeft waar-

dering voor dit vakmanschap. Tobal en Ben-Michaël werken komende 

periode vaker los van elkaar. In verschillende producties ontwikkelen zij 

hun vaardigheden als regisseur, schrijver of speler. De kunstraad vindt het 

feit dat ze zo breed inzetbaar zijn te prijzen. 

Sinds een aantal jaar huist het gezelschap in de Meervaart. 

Daarmee is wat de kunstraad betreft de perfecte partner gevonden om de 
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grootstedelijke thema’s over het voetlicht te brengen; bovendien past het 

stand-up karakter goed binnen de programmering van dit podium. 

De aanvraag klinkt enthousiast en gedreven, met een uitgespro-

ken visie op de rol van het gezelschap in deze tijd. De keuze voor verhalen 

over identiteit is helder, evenals de daaraan verbonden thematieken als 

oorlog, moderne slavernij of stille armoede. De kunstraad vindt het een 

goede ontwikkeling dat research een belangrijk aandeel krijgt in de uitwer-

king hiervan, al ligt de wijze waarop dit gebeuren zal nog open. 

George & Eran Producties kiest een veelheid aan onderwerpen en 

activiteiten en wil zich manifesteren op verschillende vlakken: stand-up-

voorstellingen, jeugdtheater, grootschalig locatietheater, het festival met 

de Meervaart, talentontwikkeling, research en contextprogramma. De inzet 

om zowel voor jeugd als volwassenen theater te maken is prijzenswaardig, 

maar door de veelheid aan ambities ziet de kunstraad te weinig ruimte voor 

inhoudelijke verdieping.

In de gekozen thematiek is een accentverschuiving waarneem-

baar van persoonlijke naar sociaal-maatschappelijke thema’s. De kunstraad 

heeft vertrouwen in de uitwerking van de George & Eran worden…-reeks, 

gezien het trackrecord van de makers. In de jeugdvoorstellingen zijn goede 

inhoudelijke partners gekozen (ROSE stories en Theater De Krakeling). 

Bij de nieuwe, grootschalige plannen heeft de kunstraad twij-

fels. Het artistieke plan van de dorpenvoorstelling bijvoorbeeld, vindt de 

kunstraad te summier uitgewerkt. Omdat de inhoud van de voorstellingen 

afhankelijk is van nader te bepalen lokaal relevante onderwerpen, had de 

kunstraad graag meer willen lezen over zaken als motivatie, werkwijze of 

artistieke partnerschappen.

De ambitie met betrekking tot de grote zaal lijkt meer gestoeld 

op de vraag van programmeurs en publiek, dan dat ze voortkomt uit een 

artistieke wens. Dat de gekozen thematieken en onderwerpen, zoals 

Richard Pryor, in de grote zaal op hun plaats zijn en relevant zijn voor een 

groot publiek, onderschrijft de kunstraad. De aanvragers constateren 

echter ‘een esthetische noodzaak’ om deze voorstellingen in de grote 

zaal te spelen. Dit kan de kunstraad niet zonder meer onderschrijven om-

dat dit niet wordt toegelicht of uitgewerkt in bijvoorbeeld dramaturgie- of 

vormgevingsconcepten. 
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Belang voor de stad

De eigentijdse voorstellingen van G&EP geven kleur aan het 

Amsterdamse culturele veld. Het artistieke duo heeft een grote publieks-

groep tussen de twintig en veertig jaar aan zich weten te binden. Publiek 

is afkomstig uit verschillende delen van de stad, de samenstelling ervan 

weerspiegelt de Amsterdamse stedelijke diversiteit. Het gezelschap levert 

wat de kunstraad betreft een goede bijdrage aan de groei van kunst en 

cultuur in de wijken.

Met zijn grootstedelijke verhalen is het gezelschap een belang-

rijke partner in Nieuw-West. Tobal en Ben-Michaël zijn goede strategische 

netwerkers. De kunstraad ziet dat ze voortbouwen op bestaande allianties, 

zoals met de Meervaart, en dat ze nieuwe partnerschappen aangaan met 

maatschappelijke instellingen, gezelschappen en podia van verschil-

lende statuur. Dat is een grote verdienste. Hiermee weet het gezelschap 

verschillende publieksgroepen aan zich te binden. De samenwerking met 

DeLaMar kan in het voordeel van beide partijen werken: nieuw publiek 

voor G&EP, en een paletverbreding voor dit centraal gelegen podium. 

De relevantie van de gekozen maatschappelijke thema’s stopt niet 

bij de landsgrenzen. Voorstellingen gaan over mensen van over de hele 

wereld, die hier wortelen. De kunstraad denkt dat G&EP zich op internatio-

naal vlak, in bereik en in netwerk, nog verder kan ontplooien.

In het verlengde van hun docentschap ontwikkelen Tobal en 

Ben-Michaël een talentontwikkelingstraject voor studenten van de 

Amsterdamse Toneelschool & Kleinkunstacademie, waarbij een werkme-

thode wordt overgedragen gericht op stedelijke verbinding. De kunstraad 

vraagt zich af op welke manier dit aanvullend of vernieuwend is ten op-

zichte van hun huidige werkzaamheden aan de Academie voor Theater 

en Dans. De kunstraad mist een toelichting op de wijze waarop studenten 

worden begeleid. In het komende kunstenplan zijn twee festivals gepland 

als presentatiemoment, met ieder drie weken voorbereidingstijd. Dat vindt 

de kunstraad weinig duurzaam, talentontwikkeling lijkt daarmee nog niet 

wezenlijk verankerd in het geheel aan activiteiten van G&EP. De door-

stroommogelijkheid naar het Over het IJ Festival is wel kansrijk.

Hetzelfde geldt wat de kunstraad betreft voor educatie. Het 
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gezelschap heeft hier geen uitgesproken visie op. Het richt zich via twee 

coproducties op een jonge doelgroep, met aanzienlijke ambities in pu-

blieksbereik. Voor het ontwerpen en uitvoeren van educatieactiviteiten 

leunt het gezelschap op coproducerende partners of nog aan te stellen 

tijdelijke medewerkers. De invulling van de contextprogramma’s, waarbij 

samen zal worden gewerkt met maatschappelijke partners, ligt nog open.

Uitvoerbaarheid
Het gezelschap is ambitieus. De groei in het aantal activiteiten 

vertaalt zich financieel: de begroting verdubbelt ruim en de publieksinkom-

sten schieten omhoog. Zakelijk gezien is dit een spannende onderneming. 

De verkoop van de jeugdvoorstellingen door Stip theaterproducties, de 

samenwerking met Via Rudolphi en de goede garanties van coproducent 

DeLaMar, vergroten het vertrouwen in uitvoerbaarheid. Ook de geslaagde 

eerdere producties en de opbouw van een bestemmingsreserve dragen 

hieraan bij.

Er spreekt lef uit de aanvraag. De kunstraad heeft echter vragen 

bij de artistieke uitvoerbaarheid. De plannen, vooral voor de grote zaal, 

geven weinig blijk van beproefde artistiek-inhoudelijke concepten. Dat 

dit een voor het gezelschap nog grotendeels onontgonnen werkterrein is, 

vindt de kunstraad risicovol.

Ook zijn er vragen bij de praktische uitvoering. Hoe garandeert 

de artistieke leiding bijvoorbeeld zorgvuldige talentontwikkeling wanneer 

er tegelijkertijd voorstellingen geschreven of geregisseerd moeten wor-

den? De planning is strak en biedt weinig tijd voor de in maakprocessen 

benodigde reflectie. Doordat de artistieke werkzaamheden en eindverant-

woordelijkheid veelal bij de artistiek leiders zelf liggen, is de continuïteit 

kwetsbaar. Er is bijvoorbeeld niet voor gekozen om een productie uit han-

den te geven. Het gezelschap kan nog te weinig profiteren van een vaste, 

doorlopende bedrijfsvoering. 

In het seizoen 20/21 start G&EP een publieksonderzoek, samen 

met de Meervaart en diens andere huisgezelschappen. Nieuwsgierigheid 

naar de samenstelling en omvang van het eigen publiek is goed. 

De kunstraad hoopt dat hieruit betere doelgroepomschrijvingen en 
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bijpassende marketingstrategieën voort zullen komen, want die ontbreken 

op dit moment nog grotendeels in het plan. De inspanning wat betreft mar-

keting hangt sterk samen met – en is afhankelijk van – de inzet van partners 

of speelplekken. Het is een goed idee om een vaste marketingmedewer-

ker aan te stellen. Het flexibele prijsbeleid is sympathiek en vergroot de 

toegankelijkheid.

Het gezelschap onderschrijft de verschillende codes. 

Medewerkers worden betaald volgens de Cao Toneel en Dans. De loyaliteit 

aan partners en medewerkers valt te prijzen, maar de mogelijkheid tot ont-

wikkeling van de medewerkers vindt geen weerslag in de begroting. Punt 

van zorg in dit kader is de hoge werkdruk, vanwege de strakke planning. 

G&EP kiest voor een directie- en bestuursmodel, met een driekoppig be-

stuur. Aandachtspunt is de gelijktijdige datum van aftreden van voorzitter 

en secretaris. In het kader van governance meent de kunstraad dat nieuwe 

leden openbaar geworven moeten worden. 

Diversiteit en inclusie
George & Eran Producties vertelt van nature en met urgentie ver-

halen vanuit een meerstemmig perspectief. De kunstraad ziet het veran-

kerd in hun missie en tot uitwerking komen in bijvoorbeeld de voorstelling 

over moderne slavernij. Diversiteit krijgt bij G&EP een brede invulling: be-

halve culturele diversiteit gaat het ook om de economische achtergrond, of 

diversiteit in woonplaats (de Dorpenvoorstelling).

Het publiek dat nu op de voorstellingen afkomt, is in de ogen van 

de kunstraad cultureel divers. Verder richt de aanvraag zich op publieks-

bereik van mensen die weinig te besteden hebben of buiten de Randstad 

wonen. Een marketingstrategie gericht op deze nieuwe doelgroepen, 

ontbreekt. 

Voor verschillende podia, zoals DeLaMar, is G&EP een welkome 

verbreding van de diversiteit van het aanbod. Met de Meervaart wordt 

samen opgetrokken om met nieuwe verhalen een breed publiek te berei-

ken. Zoals blijkt uit het plan zijn Tobal en Ben-Michaël veelgevraagd ge-

sprekspartner en worden zij met regelmaat benaderd om expertise omtrent 

diversiteit te delen. In de eigen organisatie vindt werving plaats binnen 
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het eigen cultureel diverse netwerk. Diversiteit in de vier p’s zijn kortom bij 

G&EP goed zichtbaar. De kunstraad vindt George & Eran Producties hierin 

voorbeeld stellend. 

George & Eran Producties opteert voor functieplek 1 in de Amsterdam Bis 

2021-2024: theatergezelschap of theaterproductiemaatschappij dat/die 

vanuit een duidelijke missie gericht op de inclusieve stad nieuwe/onvertel-

de verhalen van jonge en/of nieuwe makers centraal stelt, interdisciplinair 

werkt, een sterke verbinding met de stad heeft en een breed en divers 

publiek trekt onder meer in grote zalen. De Amsterdamse Kunstraad advi-

seert, George & Eran Producties deze functieplek niet toe te kennen.
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ORKATER

Vanaf de oprichting is muziektheatergezelschap Orkater een 

broedplaats voor jong talent. Doordat Orkater geen regisserende directeur 

heeft, biedt het gezelschap kansen aan een gevarieerde groep theaterma-

kers. Qua stijl zijn de voorstellingen verschillend: denk aan Julius Caesar 

in het Amsterdamse Bostheater naast Lost Tango (met bandoneonist Carel 

Kraayenhof) of Kreutzer vs. Kreutzer (met Amsterdam Sinfonietta). Alle zijn 

wel als Orkater-voorstelling herkenbaar. Orkater wil een vaste waarde zijn 

in het landelijke en hoofdstedelijke theaterbestel en zoekt daarom aanslui-

ting bij de basisinfrastructuur van het Rijk en de gemeente Amsterdam.

Orkater repeteert en bouwt voorstellingen in de Houthavens en 

bespeelt meerdere podia in de stad, zowel de grote zaal van ITA en de 

Meervaart als de zalen van Theater Bellevue en het Bijlmer Parktheater. Het 

gezelschap is ook te zien op veel podia in de Metropoolregio Amsterdam. 

Na de succesvolle samenwerking met het Bijlmer Parktheater, die re-

sulteerde in de voorstelling Woiski vs. Woiski, wil Orkater de komende 

periode met het project De Vreemdeling op zoek gaan naar ‘de wortels 

van een inwoner aan de rafelrand van de stad’. Orkater blijft werken aan 
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het uitbouwen van het internationale netwerk, waarbij het accent komt 

te liggen op de producties van De Nieuwkomers en oud-Nieuwkomers, 

zoals Lars Doberman, iona&rineke en Via Berlin. Ook wil het gezelschap 

middels een samenwerking met muziektheatergezelschap LOD uit Gent, 

meer speelbeurten in Vlaanderen realiseren. Succesvolle producties 

worden steeds vaker langer doorgespeeld en op het repertoire gehou-

den. Voorbeelden hiervan zijn 237 redenen om door te gaan, Hatta & De 

Kom, De Onzichtbare Man, Woiski vs. Woiski, Merkel, Lost Tango en Kill 

all Kids. Via Orkater/De Nieuwkomers biedt het gezelschap aan jonge 

makers een kans in korte tijd te professionaliseren. Het realiseren van een 

Nieuwkomersproductie is net als de selectie maatwerk. Een groot aantal 

podia uit het hele land is bij De Nieuwkomers betrokken als alliantiepartner. 

Dit initiatief zorgt voor doorstroom van nieuwe makers via festivals naar 

de kleine en grote zaal. Naast muziektheatermakers levert Orkater schrij-

vers, componisten, regisseurs en theatertechnici af. In het decoratelier 

van Orkater, een erkende leerplek, is plaats voor leerlingen van vmbo en 

mbo. In de periode 2021-2024 is Orkater van plan meer te gaan doen aan 

educatie. 

ADVIES

Artistiek belang

Aan het vakmanschap van Orkater hoeft niet getwijfeld te worden. 

Orkater laat al jaren zien aan de top van het muziektheater te staan met 

eigenzinnige en aansprekende voorstellingen. De Amsterdamse Kunstraad 

ziet het gezelschap als avontuurlijk en nieuwsgierig naar het ontdekken 

van de theatrale kwaliteit van verschillende muzikale stijlen en subculturen. 

Daarbij is Orkater een aanjager van nieuw werk.

Bijzonder aan de producties en makers van Orkater is dat ze con-

ceptueel sterk kunnen verschillen, maar dat een signatuur herkenbaar blijft: 

eigenzinnige, energieke, performatieve montagevoorstellingen met een 

muzikale dramaturgie. Aan de makers die Orkater aan zich bindt, worden 
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geen vooraf voorwaarden opgelegd aangaande onderwerp, doelgroep of 

educatief karakter. Projecten worden beoordeeld op originaliteit, producti-

onele haalbaarheid en vakmatige kwaliteit van de betrokkenen. Experiment 

krijgt de ruimte. Een duidelijke aanpak, vindt de kunstraad. Uit de aanvraag 

van Orkater klinkt een grote vanzelfsprekendheid. In het algemeen had-

den de plannen, en vooral een visie op nieuwe ontwikkelingen, van de 

kunstraad meer onderbouwing mogen krijgen. Orkater lijkt hierin vooral 

voort te bouwen op bestaande ontwikkelingen en daarbij niet veel onver-

wachte paden in te slaan. Daartegenover biedt de aanvraag een uitgebreid 

overzicht van de producties in de komende vier jaar. Orkater kiest maat-

schappelijke onderwerpen en zoekt naar de polsslag van de tijd, aldus de 

aanvraag. De kunstraad ziet stedelijke vraagstukken in diverse voorstel-

lingsconcepten terug. 

De kunstraad is blij te lezen dat de artistieke samenwerking met 

het Bijlmer Parktheater een structureel vervolg krijgt in een tweetal voor-

stellingen. Er wordt blijvend ruimte gemaakt voor bewezen talent, zoals 

Dionne Verwey en Gery Mendes. 

Locatievoorstellingen worden door het gezelschap vaak om-

gewerkt tot zaalvoorstellingen. In publieksbereik is dit een strategische 

ingreep, maar de kunstraad vindt dat de voorstellingen hierdoor soms aan 

artistieke kwaliteit inboeten. 

Nieuw is de samenwerking met BonteHond. Een spannende en 

kansrijke ontmoeting tussen doelgroep, speelstijl en signatuur die resul-

teert in de nog onderbelichte term ‘labelloze voorstelling’. 

Orkater is een belangrijke speler als het gaat om genreontwik-

keling en -vernieuwing van muziektheater, een genre dat dit gezelschap 

heeft gedefinieerd en geëmancipeerd. De instelling is zich ervan bewust 

dat de relatie tussen makers en publiek toe is aan een nieuw elan, om toe-

komstbestendig te zijn. Tweerichtingsverkeer, daar gaat het om. Die zelfkri-

tische houding waardeert de kunstraad zeer. De aanvraag was nog sterker 

geweest als nieuwe plannen, en daarmee het innovatieve karakter van de 

instelling, hier zichtbaar aan waren verbonden.  
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Belang voor de stad

Samenwerkingspartners worden gevonden door de hele stad 

en daarbuiten. Orkater is een sterke en inspirerende partner, die zich ver-

bonden voelt met de hele sector. Middelen en deskundigheid worden 

snel gedeeld. Door langdurige samenwerking en dialoog weet Orkater 

ruime afzetmogelijkheden te realiseren, ook voor nieuw en meer expe-

rimenteel werk. Nieuwe makers en hun werk worden zo geïntroduceerd 

bij een breed publiek. Orkater stelt nog stappen te kunnen zetten in 

publieksdifferentiatie. 

Het gezelschap bespeelt groot Amsterdam, in verschillende 

zaalgroottes en op locatie. De kunstraad heeft waardering voor de aan-

dacht die in het plan uitgaat naar het brede bereik in de Metropoolregio 

Amsterdam. Een aantal producties richt zich specifiek op grootstedelijke of 

Amsterdamse thema’s, zoals Verhalen uit een stad of Amsterdam 749.

Orkater bouwt het internationale netwerk verder uit. Interessant 

is dat Orkater het aantal speelbeurten in Vlaanderen wil uitbreiden en een 

samenwerking aangaat met het Gentse muziektheatergezelschap LOD. 

Talentontwikkeling gebeurt binnen alle gelederen van de orga-

nisatie en wordt op positieve wijze geïllustreerd door de doorgroei van 

de recentelijk aangesteld zakelijk leider. Ook zijn er samenwerkingen met 

kunstvakopleidingen en met de vier Amsterdamse jeugdtheaterscholen. 

De kunstraad is enthousiast over de bijdrage van Orkater aan de ontwikke-

ling van het volledige theaterlandschap. Orkater kan hierin bogen op jaren-

lange expertise en ervaring.

Onderscheidend is de ontwikkeling van theatercollectieven. Het 

belang van het Nieuwkomersprogramma is evident, via De Nieuwkomers 

hebben al diverse groepen hun eerste meters gemaakt. Ze zijn doorge-

stroomd naar voorstellingen in de grote zaal, of naar een eigen zelfstandi-

ge praktijk. Jonge makers kunnen leunen op Orkaters naamsbekendheid 

en krijgen veel vertrouwen en speelbeurten om ervaring op te doen. De 

kunstraad denkt dat, om de Amsterdamse samenleving goed te weerspie-

gelen, culturele diversiteit in de selectie van de collectieven een nog ster-

ker accent kan krijgen.
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Orkater wil de educatieactiviteiten verder uitbreiden, evenals 

randprogramma’s, dit waardeert de kunstraad. Er is een interessant digitaal 

aanbod met onder meer podcasts. Er wordt over muziektheater een eigen 

algemeen basislespakket ontwikkeld voor het voortgezet onderwijs. De 

instelling stelt een educatiemedewerker aan en leunt op partners als ITA en 

Theater Bellevue. Rond elke productie wordt educatie ontwikkeld, waar-

mee er veel werkzaamheden bij de educatiemedewerker komen te liggen. 

Uit het plan wordt niet inzichtelijk op welke wijze Orkater rekening houdt 

met differentiatie of waaruit de expertise van theatermakers blijkt die zelf 

de lesprogramma’s geven.

Uitvoerbaarheid 
De kunstraad is positief over de bedrijfsvoering, die stoelt op een 

aantal heldere uitgangspunten. Zo is er sprake van risicospreiding in een 

balans van meer en minder vernieuwende producties, duurzame werkrela-

ties met tijdelijke krachten en direct contact met de afnemers van de pro-

ducties. De organisatie heeft een gezond eigen vermogen. De begroting 

oogt realistisch, al steunt deze vooral op subsidiëring van de landelijke en 

gemeentelijke overheid. Dat de organisatie sterk toegespitst zou zijn op 

het werven van extra fondsen, of dat het substantiële aanvullende finan-

ciering weet te realiseren bij bijzondere projecten, valt niet direct terug te 

lezen in de begroting. In de ogen van de kunstraad laat Orkater kansen 

liggen wat betreft sponsoring. Orkater onderkent dat een vernieuwings- en 

verjongingsslag evident is. De instelling kan niet voor elke publieksgroep 

blijvend bouwen op de naamsbekendheid en indrukwekkende status uit 

het verleden. 

Opvallend in de aanvraag is de aandacht voor marketing. Orkater 

maakt hier een significant bedrag voor vrij. Er is doorlopend publiekson-

derzoek en met een externe marketeer zijn strategische doelen opgesteld. 

Dit oogt solide. De kunstraad denkt wel dat sommige uitspraken wat vrij-

blijvend of weinig concreet zijn, vooral als het gaat om de denktank van 

makers en marketeers of community-vorming middels de vernieuwde 

website. Ook is de doelgroep ‘bezoekers met een diverse achtergrond en 

opleidingsniveau’ erg breed geformuleerd. 

354

ADVIES AMSTERDAM BIS, KUNSTENPLAN 2021-2024 ORKATER



Orkater leeft de verschillende codes na. De instelling is een voor-

beeld als het gaat om het hanteren van de Fair Practice Code. Betrokkenen 

(vast en tijdelijk) worden goed betaald, en in de vergoeding wordt ook 

voorbereidingstijd meegenomen. Orkater is pleitbezorger voor belangen 

in de theatersector, maakt zich hard voor eerlijke werkomstandigheden en 

is met grote regelmaat zichtbaar in het debat rond dit onderwerp. Dat vindt 

de kunstraad zeer te prijzen. Orkater heeft een bewezen staat van dienst. 

De kunstraad heeft alle vertrouwen in een kwalitatieve uitvoering van de 

plannen. 

Diversiteit en inclusie
Orkater onderschrijft de Code Diversiteit & Inclusie, heeft in het 

navolgen hiervan zichtbare stappen gezet en wil dit in de toekomst blijven 

doen. Diversiteit wordt door de instelling breed opgevat: in leeftijd, gender, 

afkomst, disciplines en kwaliteiten. Blijkens het actieplan heeft Orkater 

geen specifieke missie op diversiteit en inclusie vastgelegd. Dit is wel al 

lange tijd onderwerp van gesprek.

Sinds enkele jaren heeft Orkater duidelijk een nieuwe weg inge-

slagen waarbij meer diverse verhalen worden verteld. Dat is een positieve 

ontwikkeling, hiermee winnen de producties aan herkenbaarheid voor 

een groter publiek. De kunstraad constateert dat Orkater diversiteit een 

belangrijke en zichtbare plek heeft gegeven in het repertoire. Komende 

periode staat een aantal producties op de rol met stedelijke thematieken 

alsmede producties waarin een meerstemmig perspectief weerklinkt, zoals 

De Vreemdeling of De Gliphoeve. Orkater kiest daarbij vaak voor een con-

frontatie of ontmoeting van zwarte en witte perspectieven en muziekstijlen. 

Het valt de kunstraad bijvoorbeeld op dat bij een voorstelling over 

de Gliphoeve of Muhammad Ali, met goedgekozen thema’s als aanpas-

singsvermogen of cultural appropriation, juist is gekozen voor een witte 

regisseur en een gekleurde cast. Het is een goede ontwikkeling dat makers 

van Sir Duke een plek hebben gekregen in het ensemble. In de namen die 

verder genoemd worden in het plan ziet de kunstraad theatermakers van 

diverse achtergronden terug. Orkater is transparant over zijn bedrijfscul-

tuur en heeft oog voor diversifiëring in achtergrond, maar ook in leeftijd. 
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Diversiteit in gender en leeftijd is terug te zien in de samenstelling van vast 

personeel, maar daar vallen wat culturele diversiteit betreft nog stappen 

te zetten. Orkater streeft ernaar de samenstelling van vast personeel een 

afspiegeling te laten zijn van de Amsterdamse samenleving. Hoe dat con-

creet vorm gaat krijgen, wordt niet duidelijk. Het succesvolle partnerschap 

met het Bijlmer Parktheater zet zich voort. De samenwerkingen met de 

Amsterdamse jeugdtheaterscholen en de IMC Weekendschool worden 

geïntensiveerd. Gepaard met het doorlopende publieksonderzoek biedt 

dit volop kansen tot verdere verbreding van Orkaters publieksbereik. Dit 

had voor de kunstraad iets meer context en onderbouwing verdiend, even-

als hoe de diverse doelgroepen op lange termijn aan de instelling verbon-

den blijven.

Orkater opteert voor functieplek 1 in de Amsterdam Bis 2021-2024: thea-

tergezelschap of theaterproductiemaatschappij dat/die vanuit een duide-

lijke missie gericht op de inclusieve stad nieuwe/onvertelde verhalen van 

jonge en/of nieuwe makers centraal stelt, interdisciplinair werkt, een sterke 

verbinding met de stad heeft en een breed en divers publiek trekt onder 

meer in grote zalen. De Amsterdamse Kunstraad adviseert, Orkater deze 

functieplek niet toe te kennen.
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PODIUMPARTNERS

PodiumPartners is een jong productiehuis met twee presentatie- 

en makersplekken: Plein Theater en Theaterbroedplaats Dapper. Het plein 

als metafoor vormt voor de instelling een inspiratiebron: een dynamisch 

ontmoetingspunt, een vrijplaats, een plek van maatschappelijk verandering 

– toegankelijk voor iedereen.

In 2018 is Berith Danse aangetrokken als directeur voor Oostblok, 

de voorloper van het Plein Theater. Haar ervaring als co-founder van 

Theatre Embassy is gebruikt voor het opzetten van een productiehuis.  

Voor de komende vier jaar wil PodiumPartners een van de toonaangeven-

de productiehuizen in Amsterdam en daarbuiten worden. De instelling wil 

een impresariaat opzetten zodat eigen producties ook elders te zien zijn, 

en wil breder programmeren met crossovers in dans, mime, jeugd, film, 

beeldende kunst en hedendaagse muziek. De instelling wil zowel stads-

breed als internationaal werken. 

In vrijplaats Dapper krijgen (nieuwe) makers de mogelijkheid 

elkaar te ontmoeten, experimenten uit te voeren en aan producties te wer-

ken. Tweejaarlijks worden jonge/nieuwe makers opgeroepen een plan in 
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te dienen om drie weken onder begeleiding te werken aan een project in 

de Dapper. Het plein en de publieke ruimtes in Oost gaat PodiumPartners 

intensiever betrekken bij de activiteiten.

Voor het artist in residence-programma heeft PodiumPartners vier 

internationale makers op het oog, die in de zomer vier weken lang in het 

Plein Theater mogen werken. In samenwerking met directeur Danse, even-

eens regisseur, wordt er jaarlijks een internationale presentatie gemaakt 

die voortkomt uit deze periode.

Om de programmalijnen te verdiepen, gaat PodiumPartners 

Spraakmakers-avonden organiseren, met als doel mensen met elkaar in 

gesprek te laten gaan over onderwerpen als identiteit, klimaat, nieuwe 

economie en mensenrechten. De avonden worden omlijst met optredens 

van jonge artiesten of opiniemakers, een bespreking van literatuur of poë-

zie of het vertonen van een documentaire of korte film. In het Eetlokaal wil 

PodiumPartners elke drie maanden een expositie organiseren. 

ADVIES

Artistiek belang

PodiumPartners heeft in de ogen van de Amsterdamse Kunstraad 

een uitgesproken visie: buurtgericht, inclusief en maatschappelijk be-

trokken. Dit verbeeldt de organisatie in de metafoor van een plein als toe-

gankelijke ontmoetingsplek. PodiumPartners heeft in de afgelopen korte 

tijd flinke stappen gezet zich verder te ontwikkelen in programmering en 

productie. En dat met een beperkt budget. Voor de komende periode heeft 

PodiumPartners torenhoge ambities: de aanvraag staat vol nieuwe plannen 

binnen de performing arts, met makers uit binnen- en buitenland, voor en 

met buurtbewoners. Dit is wat de kunstraad betreft direct de grootste val-

kuil: door de veelheid aan initiatieven is de uitwerking ervan te beperkt. De 

huidige organisatie heeft bovendien nog geen trackrecord om op voort te 

bouwen.
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PodiumPartners noemt in de aanvraag interessante makers en 

een veelheid aan samenwerkingsverbanden. Zo lijkt het podium met dans 

in te spelen op een niche: het biedt een open vloer voor dansers en geïn-

teresseerden om te komen jammen in Niemandsland. Ook het genoemde 

theateraanbod geeft de programmering een experimenteel karakter. De 

concertserie Nieuwe Noten is inspirerend in de ontmoeting tussen ervaren 

en beginnend talent. Het totaal aan samenwerkingsverbanden is echter 

zo groot, dat er in de praktijk keuzes gemaakt moeten worden. De veel-

heid aan plannen en ambities, zonder duidelijke keuzes en onderbouwing, 

maakt de aanvraag weinig realistisch. 

De Spraakmakers-avonden passen bij de signatuur van een 

buurtgebonden plek waarbij de rafelranden van kunstvormen worden 

opgezocht. De kunstraad is enthousiast over het participatieaanbod 

van PodiumPartners, zowel over de programmering als over het eigen 

meemaakprogramma waar ervaren kunstenaars als Edit Kaldor en Gita 

Hacham bij betrokken zijn. De kunstraad mist in de aanvraag een toelich-

ting op het buurtgerichte karakter van het podium. Het is niet duidelijk 

hoe PodiumPartners de buurt benadert en enthousiasmeert om mee te 

doen. Hoe buurtbewoners inspraak hebben in de programmering, blijft 

onderbelicht. 

 
Belang voor de stad 
De imagoverandering van jeugdtheater naar productiehuis 

verdient verdere toelichting. Temeer omdat met het jeugdaanbod voor-

namelijk publiek uit de nabije omgeving wordt bediend. Ook met ande-

re programmaonderdelen, vooral de presentaties op locatie, denkt de 

kunstraad dat PodiumPartners een belangrijke functie voor stadsdeel 

Oost kan hebben. Het stevige internationale accent in de activiteiten en 

programma’s zou goed aan kunnen sluiten bij de grote diversiteit van het 

stadsdeel. Passend zijn samenwerkingspartners als Keti Koti, Kwaku en 

Amsterdam Roots Festival. PodiumPartners toont zich in de aanvraag een 

stadsdeelgerichte organisatie. 

PodiumPartners heeft een goed beeld van de buurt, haar diversi-

teit in bevolking en de kwaliteiten van de verschillende wijken en podia.  
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De participatieve manifestaties en projecten op het plein moeten een pu-

bliek bereiken dat door reguliere programmering niet wordt aangesproken. 

Met twee jaarlijkse manifestaties lijkt de impact echter beperkt. 

Samenwerking met festivals in het buitenland en ook met andere partners 

illustreert een sterk internationaal netwerk. PodiumPartners lijkt er vooral op 

gericht internationale kunst en expertise naar Oost te halen en er zijn ambi-

ties voor een aantal uitwisselingen of internationale tournees.

De kunstraad vindt het positief te zien dat de instelling veel en 

verschillende samenwerkingen aangaat, maar denkt dat er ook hier scher-

pere keuzes moeten worden gemaakt. Daardoor kan de instelling werken 

aan verdieping, en kunnen partnerschappen meer uitgediept en duurzaam 

bestendigd worden. Over de toekomst van het samenwerkingsverband op 

basis van het advies ‘Een cultuurhuis in Oost’, is de aanvraag niet heel dui-

delijk. Het verbaast de kunstraad dat de plannen niet leiden tot een verdie-

ping van de samenwerking van de vier partners Nowhere, Framer Framed, 

De Rode Loper op School en Q-factory. 

PodiumPartners is in de plannen sterk gericht op kennisdeling 

over onderwerpen als talentontwikkeling, diversiteit en participatie. De 

kunstraad waardeert deze houding, maar is van mening dat de jonge or-

ganisatie in eerste instantie de focus op zichzelf en de eigen ontwikkeling 

moet richten. Daarbij merkt de kunstraad op dat de organisatie op het 

gebied van participatie veel expertise heeft en met ervaren makers werkt. 

De plannen voor talentontwikkeling en educatie worden 

veelal in samenwerking met anderen vormgegeven, onder meer met 

RIGHTABOUTNOW INC., het Fringe Festival en Mezrab. Educatie is gericht 

op het primair en voortgezet onderwijs en wordt verzorgd door De Rode 

Loper op School. PodiumPartners zet de wekelijkse jeugdtheaterlessen 

voort op de nieuwe locatie De Dapper. Deze lessen zijn voor kinderen van 

zes tot twaalf jaar. Het is de kunstraad niet duidelijk hoe dit aanbod zich 

verhoudt tot de cursussen die door de Amsterdamse jeugdtheaterscholen 

worden gegeven. PodiumPartners is van plan om de muziekstudio toegan-

kelijk te maken voor jongeren tussen de zestien en twintig jaar oud, die de 

faciliteiten willen benutten. In de aanvraag krijgt de wijze van begeleiding 

nog geen vorm.
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Er zijn weinig podia waar talenten kunnen uitvinden wat voor hen 

het beste werkt. Op dat punt kan PodiumPartners als laagdrempelig theater 

voorzien in een behoefte. Deze functie van fringe theater is belangrijk voor 

de stad, omdat het voor veel jonge makers uit het alternatieve circuit be-

langrijk is waar ze voor het eerst optreden. In theaterluwe zomers opent de 

instelling haar deuren voor een aantal internationale artists in residence. 

Uitvoerbaarheid
PodiumPartners opteert voor functie 1 in de Amsterdam Bis als 

een theaterproductiemaatschappij en moet daarvoor flink in soorten acti-

viteiten groeien. De kunstraad is niet overtuigd van de zakelijke haalbaar-

heid van de plannen. De brede ervaring en het uitgebreide (internationale) 

netwerk van de directie, geven vertrouwen in de artistieke haalbaarheid. 

Maar de hoeveelheid aan plannen, in alle disciplines, brengen voor de 

zakelijke kant risico’s met zich mee. De kunstraad betwijfelt of alle plannen 

daadwerkelijk tot uitvoering zullen komen. 

Door de wijze waarop de organisatie is ingericht, hangt veel af 

van de directeur en haar netwerk. De kunstraad acht dat risicovol. De in-

stelling kiest ervoor de staf zo klein mogelijk te houden en te werken met 

veel freelancers, zoals curatoren, in een flexibele schil. Tegelijkertijd is 

PodiumPartners op dit moment behoorlijk in beweging en is de druk op het 

personeel hoog. Bij de veelheid aan nieuwe plannen zou de organisatie 

volgens de kunstraad juist gebaat zijn bij versteviging en continuïteit. 

Door in alle disciplines een veelvoud aan samenwerkingspartners te pre-

senteren, lijkt het alsof PodiumPartners het onderscheid tussen (co)produ-

ceren en programmeren niet maakt. De jonge organisatie heeft bovendien 

nog niet alle samenwerkingen beproefd en bestendigd. Structurele sa-

menwerking met de Hogeschool van Amsterdam moet bijvoorbeeld nog 

worden onderzocht. En ook het opzetten van een impresariaat om extra 

inkomsten te genereren door de distributie van eigen producties, draagt 

niet bij aan lastenverlichting. 

PodiumPartners onderschrijft de codes. Het bestuur wil zich de 

komende jaren omvormen naar een raad van toezicht. De Fair Practice 

Code kan worden nageleefd bij structurele subsidiering, waarbij als eerste 
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in een pensioenvoorziening van medewerkers zal worden voorzien. 

De kunstraad vindt de SWOT-analyse getuigen van goede zelf-

reflectie. De instelling constateert kansen en bedreigingen zoals nieuw 

publieksbereik door programma’s op verrassende buitenlocaties, slimme 

programmering van topgroepen en het laagdrempelige karakter van het 

Eetlokaal. Met de hieruit voortkomende breed geformuleerde risicomaat-

regelen zijn alleen nog niet alle bedreigingen afgewend. 

Kijkend naar de begroting verwacht PodiumPartners bijna een 

verviervoudiging van directe en indirecte publieksinkomsten. De kunstraad 

vindt deze stijging onvoldoende onderbouwd. Weliswaar zijn marke-

tingdoelstellingen duidelijk geformuleerd, de concrete stappen daartoe 

worden niet helder. Het plan blijft steken op goede intenties zoals het door-

lichten van de customer journey. De kunstraad vraagt zich af of de instel-

ling voldoende zicht heeft op doelgroepen die nog niet bereikt worden en 

hoe resultaten meetbaar zullen zijn. 

PodiumPartners beschikt niet over een geschikte behuizing. Het 

Plein Theater, eigendom van Stadgenoot, voldoet niet aan de arbo-eisen 

voor het (technisch) personeel, en is op dit moment niet toegankelijk voor 

mensen met een fysieke beperking. In de aanvraag staat dat de lekkage 

van het dak verholpen is en dat er minder kans is op kortsluiting, maar dat 

overvloedige regenval een probleem blijft. In het licht van de achterstallig-

heid heeft PodiumPartners te weinig middelen uitgetrokken om verbetering 

in de situatie te brengen en te komen tot een meer professionele accom-

modatie. Over de locatie Muiderpoorttheater is de instelling in gesprek met 

stadsdeel Oost om te bezien of de ruimte een broedplaats voor theaterma-

kers kan worden ten behoeve van de buurt. 

De organisatie heeft een bescheiden eigen vermogen en is 

voornemens dit de komende jaren uit te bouwen. Op dit moment is 

PodiumPartners nog niet in staat de Fair Practice Code toe te passen.  

Opvallend is dat er geen sponsorinkomsten zijn begroot. Wat betreft de 

horeca, jaarlijks goed voor € 25.000, denkt de kunstraad dat er meer 

ondernemerschap kan worden getoond. Zeker gezien de bruisende ont-

moetingsplek die PodiumPartners met het Eetlokaal voorstaat. Anderzijds 

begrijpt de kunstraad dat inkomsten uit verhuur op dit moment achterblij-

ven, gezien de staat van het pand aan het Sajetplein.
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PodiumPartners verwacht doorlopende subsidiëring te kunnen 

krijgen van verschillende publieke en private fondsen, maar de begro-

ting leunt voor een aanzienlijk deel op gemeentelijke subsidiëring. De 

kunstraad mist hier een goede balans. 

Diversiteit en inclusie
De organisatie geeft blijk van een eigen, diep verankerde opvat-

ting over inclusiviteit. PodiumPartners wil nadrukkelijk ruimte geven aan 

uiteenlopende stemmen. De instelling kiest voor een breed palet aan ma-

kers en partners met uiteenlopende achtergronden. Dat resulteert volgens 

de kunstraad in een meerstemmige en multidisciplinaire programmering. 

Amsterdammers zouden hierin herkenning moeten kunnen vinden. 

In het actieplan diversiteit en inclusie geeft de instelling een aantal 

aandachtspunten aan, waaronder een vergroting van diversiteit in publiek. 

De kunstraad onderschrijft dat de instelling nog aan kracht kan winnen op 

het gebied van diversiteit in publiekswerving. Er lijkt nog weinig sprake van 

kennis over het potentiële publiek, waardoor er in aanbod nog niet goed 

gestuurd kan worden. Over de rol van de influencers die PodiumPartners 

wil inzetten, maakt de aanvraag weinig duidelijk.

De instelling geeft aan dat de samenstelling van het personeel op 

dit moment een afspiegeling van de stad vormt. Wat betreft diversiteit in 

leeftijd zijn nog stappen te zetten. De ambitie is om het bestuur nog ver-

der te diversifiëren in leeftijd. Hierin zoekt de instelling samenwerking met 

Stichting Blikverruimers. 

PodiumPartners opteert voor functieplek 1 in de Amsterdam Bis 2021-

2024: theatergezelschap of theaterproductiemaatschappij dat/die vanuit 

een duidelijke missie gericht op de inclusieve stad nieuwe/onvertelde ver-

halen van jonge en/of nieuwe makers centraal stelt, interdisciplinair werkt, 

een sterke verbinding met de stad heeft en een breed en divers publiek 

trekt onder meer in grote zalen. De Amsterdamse Kunstraad adviseert, 

PodiumPartners deze functieplek niet toe te kennen.
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RIGHTABOUTNOW INC.

RIGHTABOUTNOW INC. is een interdisciplinair productiehuis 

dat zich richt op het begeleiden van nieuwe en midcareer makers, op het 

produceren van hun werk, en op het organiseren van events en educatieve 

trajecten. De inspiratie van hiphop, straatcultuur en de urban scene zijn 

hierbij groot. RIGHTABOUTNOW INC. borduurt op deze manier voort op 

de nalatenschap van cultureel divers theater in Nederland, waarbij nieuwe 

en onderbelichte verhalen centraal staan. 

Het productiehuis werkt langs een drieledige as: het verbreedt de 

klassieke canon van de Nederlandse podiumkunsten met niet-westerse 

bronnen en andere subculturen, het haalt inspiratie uit onder meer de pop- 

en straatcultuur, en laat zijn activiteiten aansluiten bij de grote stad en haar 

inwoners. 

Op het jaarlijkse RIGHTABOUTNOW Festival brengt de organi-

satie makers uit de nationale en internationale urban podiumkunsten bij 

elkaar. Het festival creëert daarmee een plek waar nieuwe verhalenvertel-

lers uit de grote stad hun kunst en visie met publiek kunnen delen. In 2021 

hoopt de instelling de vleugels uit te slaan naar Zeeburgereiland, om een 

van de drie silo’s te gaan gebruiken als productiehuis/broedplaats.
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ADVIES

Artistiek belang

RIGHTABOUTNOW INC. werkt vanuit de overtuiging dat diversi-

teit de enige route is naar vernieuwing, maatschappelijke verandering en 

innovatie. De instelling geeft interdisciplinair werkende, jonge en/of nieuwe 

makers de ruimte om onderbelichte verhalen te brengen. De instelling wil 

een productiehuis zijn voor grootstedelijke kunstvormen met de hiphop-

cultuur als vertrekpunt. Deze missie zet RIGHTABOUTNOW INC. helder 

uiteen in de aanvraag.

De oprichters van RIGHTABOUTNOW INC., Marjorie Boston 

en Maarten van Hinte, representeren de erfenis van het cultureel diverse 

theater in Nederland. Zij behoren tot een generatie kunstenaars die in de 

voorhoede heeft gestaan van het postkoloniale debat. De Amsterdamse 

Kunstraad heeft veel waardering voor hun ambitie voort te borduren op 

deze nalatenschap en hun expertise in te zetten voor talentvolle makers in 

urban culture en social practice. Het is daarnaast een waardevol initiatief 

om de geschiedenis van dertig jaar cultureel divers theater in Nederland 

te borgen in een kennis- en documentatiecentrum, waarvoor de instel-

ling in de Stichting Theater Instituut Nederland een goede partner heeft 

gevonden.

RIGHTABOUTNOW INC. biedt een platform voor het vertellen van 

nieuwe verhalen op moderne, eigentijdse manieren. Zo levert de instel-

ling een bijdrage aan de verbreding van de Nederlandse podiumkunsten. 

De klassieke canon wordt momenteel door meerdere gezelschappen 

aangevuld met niet-westerse bronnen en subculturen. De wijze waarop 

RIGHTABOUTNOW INC. dit wil doen, heeft volgens de kunstraad een grote 

toegevoegde waarde: door repertoire te ontsluiten, te (laten) vertalen en 

door de inzet van montagetechnieken uit onder andere hiphop.

Eigenzinnige makers die niet in één hokje passen en daar-

door soms tussen wal en schip dreigen te vallen, vinden hun plek bij 

RIGHTABOUTNOW INC. De kunstraad is onder de indruk van de aanhou-

dende inhoudelijke en maatschappelijke motivatie van het team.  
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Het is interessant hoe Boston en Van Hinte hun ervaring op toneelgebied 

hebben weten te vertalen naar de urban club- en straatcultuur, dit doen 

ze op een vanzelfsprekende manier. Intussen hebben zij een trackrecord 

aan producties en events opgebouwd, evenals een belangrijk netwerk. 

De kunstraad is positief over het plan om een broedplaats voor de urban 

scene te beginnen in een van de silo’s op Zeeburgereiland. 

RIGHTABOUTNOW INC. heeft de afgelopen jaren veel talenten 

bijgestaan die hun weg hebben gevonden in de theaterpraktijk. De aan-

vraag gaat uitvoerig in op prestaties uit het meer recente verleden, op 

inspiratiebronnen en ontwikkelingen in het culturele landschap. Maar de 

vraag blijft wat de organisatie de komende vier jaar precies gaat doen. 

Welke producties worden er gemaakt en waar worden die gespeeld? In 

de bijlage ‘productieplanning’ worden wel titels van voorstellingen ge-

noemd, maar deze worden verder niet toegelicht. Er wordt alleen in het 

algemeen iets over de producties gezegd. Dat RIGHTABOUTNOW INC. 

theater wil maken zoals musici sampelen, vindt de kunstraad interessant en 

onderscheidend. 

Initiatieven als het RIGHTABOUTNOW festival, het STRTORI 

Festival, Cypher – Open mic en het Flying Solo-traject passen goed bij de 

artistieke signatuur die de instelling heeft ontwikkeld. Ook de Long Table 

event formats sluiten aan op de missie die RIGHTABOUTNOW INC. zich 

heeft gesteld. De instelling maakt in de programmering veel ruimte voor 

reflectieprojecten en rondetafelgesprekken (About Right Now). In de aan-

vraag zijn geen concrete plannen beschreven om met producties de grote 

zaal te bespelen.

Belang voor de stad
RIGHTABOUTNOW INC. levert een wezenlijke bijdrage aan de 

ontwikkeling van de urban scene in de stad. De thema’s in de activiteiten 

zijn maatschappelijk relevant. Het belang voor de stad zit vooral in het 

doorgeven van de nalatenschap van het cultureel diverse theater en het 

ruimte bieden aan een belangrijke groep makers. 

De makers waar RIGHTABOUTNOW INC. mee in zee gaat, heb-

ben vaak zelf al een publiek opgebouwd. De instelling werpt zich op als het 
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eerste urban theaterimpresariaat van Nederland, en deelt op die manier 

het eigen netwerk met aanstormend talent. Het opzetten van een ken-

nis- en documentatiecentrum voor de urban arts, samen met de afdeling 

Bijzondere Collecties van de Universiteit van Amsterdam, is een waarde-

volle bijdrage aan de culturele kennisinfrastructuur van de stad. 

RIGHTABOUTNOW INC. is op dit moment gevestigd op 

IJburg-Zuid, de silo die de instelling wil betrekken bevindt zich op 

Zeeburgereiland. Dit zijn allebei gebieden in de stad waar nog weinig 

cultuur te vinden is. In IJburg is de aanwezigheid van RIGHTABOUTNOW 

INC. inmiddels vanzelfsprekend, de instelling levert er een bijdrage aan de 

spreiding van kunst en cultuur in de wijken, voor zowel jong als oud. 

Met Plein Theater in stadsdeel Oost gaat de instelling een duurzame sa-

menwerking aan voor Flying Solo-makers, die overigens ook plaatsvindt 

met De Brakke Grond en het Fringe Festival Amsterdam. Met Nowhere, 

eveneens in Oost, werkt RIGHTABOUTNOW INC. samen aan talentont-

wikkeling. De kunstraad vraagt zich af hoe RIGHTABOUTNOW INC. bewo-

ners van andere stadsdelen structureel aan zich zal weten te binden. Het 

voornemen van RIGHTABOUTNOW INC. om op te treden als verbindende 

schakel tussen IJburg en Almere, als onderdeel van de Metropool Regio 

Amsterdam, vindt de kunstraad een goed idee. 

RIGHTABOUTNOWINC. is een erkend leerbedrijf en betrekt 

studenten van verschillende vakopleidingen en niveaus bij de organisa-

tie. Daarnaast zijn de oprichters van RIGHTABOUTNOW INC. al langer 

betrokken bij het inclusiever maken van de curricula van verschillen-

de kunstvak(docent)opleidingen. De instelling wil contextprogramma’s 

en educatietrajecten ontwikkelen rond eigen projecten en events. De 

kunstraad kan zich voorstellen dat hier behoefte aan is. De oprichters van 

RIGHTABOUTNOW INC. maken onderdeel uit van een uitgebreid internati-

onaal netwerk, dat ze kunnen aanwenden ten behoeve van de stad. 

De gekozen makers die RIGHTABOUTNOW INC. een ontwikkel-

plek biedt, krijgen in het plan de ruimte hun fascinaties, onderwerpkeuzes 

en ambities te verwoorden. Hieruit blijkt een brede inhoudelijke interesse, 

ook in vorm en stijl. Maar over talentontwikkeling wordt in het plan wei-

nig geschreven. De kunstraad heeft vragen over de selectie, het aantal 

te begeleiden makers en de mogelijke duur van een traject. Vergelijkbare 
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vragen zijn er over de samenstelling van de junior-projectteams.

Onduidelijk is ook hoe de makers specifiek begeleid gaan 

worden. Naast de voorgestelde lezingen, book readings en rondetafel-

gesprekken, wordt er in de plannen weinig toelichting gegeven op de 

begeleiding tijdens afzonderlijke maakprocessen. RIGHTABOUTNOW INC. 

kiest in de aanvraag voor makers vanuit allerlei disciplines, van stand-up 

comedy tot aan grafisch ontwerpers; de kunstraad had graag willen lezen 

welke expertise hiervan buiten de organisatie wordt ingezet.

Uitvoerbaarheid
Om publiek te bereiken, wordt er per project een communica-

tiestrategie op maat bedacht. Het idee om te werken met ambassadeurs, 

met ieder een eigen achterban, is effectief en er worden klinkende namen 

genoemd. Als RIGHTABOUTNOW INC. als productiehuis en agency wil 

groeien, is er volgens de kunstraad wel verdere ontwikkeling nodig in 

naamsbekendheid. Ook is een marketingvisie voor de lange termijn no-

dig, om tussen alle andere (culturele) initiatieven in de drie silo’s, positie in 

te nemen en publiek te binden. De doelgroepspecificatie is te algemeen 

geformuleerd.

Projectontwikkelaar Grayfield zal de drie silo’s op Zeeburger-

eiland gaan exploiteren, er komt een mix van toegankelijke horeca en 

culturele voorzieningen. RIGHTABOUTNOW INC. gaat een van de silo’s 

gebruiken als productiehuis/broedplaats. Bureau Broedplaatsen heeft 

hiertoe opstartkosten gereserveerd en vanuit Vink Bouw is er een aanzien-

lijk bouwbudget om de silo gereed te maken. Dit kan gezien worden als 

sponsoring van het initiatief. In de aanvraag beschrijft RIGHTABOUTNOW 

INC. wat er is geleerd van het mislukken van Theater MC. Een terechte 

referentie, vindt de kunstraad, gezien het debacle rond de horecafunc-

tie dat destijds mede de ondergang van Theater MC heeft veroorzaakt. 

RIGHTABOUTNOW INC. stelt een schaalverkleining voor, ten opzichte van 

de MC-periode. Maar daarmee blijft de groei die RIGHTABOUTNOW INC. 

nu zou doormaken nog steeds substantieel.

Grayfield stelt meerjarige subsidie als noodzakelijke voorwaarde 

om de huur te garanderen. De kunstraad is van mening dat, als de plannen 
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daadwerkelijk doorgang vinden, RIGHTABOUTNOW INC. de eerste drie 

jaar geen huur, of anders een ingroeihuur zou hoeven te betalen. De horeca 

is op termijn misschien levensvatbaar, maar moet zich nog bewijzen. Zeker 

gezien de concurrentiepositie van de Ysbreeker, die een horecafunctie 

gaat vervullen in een van de andere silo’s.

De zakelijk leider zal aanspreekpunt zijn tijdens het bouwproces, 

naast haar andere activiteiten. Verdere personele invulling, zoals wie de 

broedplaats c.q. het theater of de verhuur van studio’s coördineert, heeft 

nog geen invulling gekregen. 

De kunstraad heeft begrip voor de wens van RIGHTABOUTNOW 

INC. om aan langeretermijndoelstellingen te kunnen werken. Subsidiëring 

op projectbasis is geen basis voor continuïteit van bedrijfsvoering. 

RIGHTABOUTNOW INC. werkt op dit moment met veel vrijwilligers en sta-

giairs. De instelling is van plan om in de toekomst de Fair Practice Code te 

hanteren, maar stelt structurele subsidiëring als voorwaarde hiervoor.

De groei naar een toekomstbestendige en stevige organisatie 

kan volgens de kunstraad het beste in stappen plaatsvinden. In het on-

dernemingsplan maakt de omzet een enorme sprong naar meer dan een 

miljoen euro per jaar. Een groot aandeel komt van het Rijk als de instel-

ling een ‘ontwikkelplek’ krijgt in de basisinfrastructuur. Daarvoor hebben 

veel instellingen een aanvraag gedaan, dus de concurrentie is groot. 

RIGHTABOUTNOW INC. verwacht weinig sponsorinkomsten en geeft aan 

te zoeken naar alternatieve financieringsvormen, maar dit krijgt in de aan-

vraag weinig uitwerking.

In de aanvraag reflecteert RIGHTABOUTNOW INC. onvoldoende 

hoe de organisatie een professionaliseringsslag zal maken. Het kernteam 

wordt aangevuld met fulltimemedewerkers in productie, backoffice en 

publiciteit. Het productieteam zal deels uit studenten en stagiairs bestaan. 

Dit lijkt niet de stabiliteit te geven die de instelling nodig heeft. Bovendien 

ontbreken bij de uitbreiding van het artistieke team functies zoals een 

educatiemedewerker, dramaturg of talentontwikkelaar. De continuïteit van 

het gezelschap is in grote mate afhankelijk van de twee oprichters, wat ri-

sicovol is voor de uitvoerbaarheid op de lange termijn. RIGHTABOUTNOW 

INC. onderschrijft de Governance Code Cultuur en werkt met een raad van 

toezicht. 
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Diversiteit en inclusie

De kunstraad stelt vast dat de oprichters van RIGHTABOUTNOW 

INC. behoren tot de grondleggers van het gesprek over culturele diversi-

teit en meerdere perspectieven. Terecht wordt in de aanvraag beschreven 

hoe dat wat RIGHTABOUTNOW INC. al jaren doet, eindelijk beleid gaat 

worden. Diversiteit gaat wat RIGHTABOUTNOW INC. betreft niet om huids-

kleur en etniciteit, maar om de afspiegeling van mensen en verhalen, die 

Nederland een 21e-eeuws gezicht geven. Er is veel kennis en expertise 

op dit vlak en RIGHTABOUTNOW INC. wordt vaak benaderd voor advies. 

Verschillende festivals benaderen RIGHTABOUTNOW INC. om in context- 

programmering te voorzien; in het plan wordt een beperkt aantal partners 

genoemd.

Meerstemmige perspectieven en verhalen van nieuwe makers 

staan centraal in de activiteiten en zijn de bron van artistieke vernieuwing. 

Voor veel publieksgroepen biedt RIGHTABOUTNOW INC. grote herken-

baarheid. De instelling zegt zich expliciet te willen richten op publiek met 

een lichamelijke of mentale ontwikkelingsachterstand, maar geeft niet 

aan op welke wijze. Publieksparticipatie gericht op senioren is onderdeel 

van het plan, dit laatste mede omdat urban nog te vaak de connotatie van 

jonge makers heeft. De diversiteit in het personeelsbestand is groot, color-

blind casting is standaard en er is aandacht voor vrouwen als het gaat om 

leidinggevende posities. 

RIGHTABOUTNOW INC. opteert voor functieplek 1 in de Amsterdam Bis 

2021-2024: theatergezelschap of theaterproductiemaatschappij dat/die 

vanuit een duidelijke missie gericht op de inclusieve stad nieuwe/onvertel-

de verhalen van jonge en/of nieuwe makers centraal stelt, interdisciplinair 

werkt, een sterke verbinding met de stad heeft en een breed en divers 

publiek trekt onder meer in grote zalen. De Amsterdamse Kunstraad advi-

seert, RIGHTABOUTNOW INC. deze functieplek niet toe te kennen.
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SILBERSEE

Silbersee profileert zich als innovatief productiehuis dat onortho-

doxe opera en muziektheater creëert voor een breed publiek. Met de men-

selijke stem als uitgangspunt, wil Silbersee het operagenre vernieuwen. 

Hiervoor kiest de instelling verrassende samenwerkingen met de meest 

uiteenlopende genres en disciplines. Als productiehuis brengt Silbersee 

ruim honderd voorstellingen per jaar, in binnen- en buitenland. 

Naast artistieke vernieuwing hecht Silbersee grote waarde aan de 

maatschappelijke verankering van zijn werk. Zowel op de bühne als achter 

de schermen houdt Silbersee zich bezig met actuele thema’s als inclusie, 

ecologie, artificiële intelligentie en hun impact op de mens. Zo maakten 

ze voorstellingen over de verhouding van de mens tot de techniek (Homo 

Instrumentalis) en over de spanningen tussen het stadsleven en het boe-

renbestaan (Aardappelvreters). Sinds een paar jaar biedt Silbersee nieuwe 

makers en performers structureel een plek in Spr!tzl, een experimenteer-

ruimte waarin jong talent budget en begeleiding krijgt om een korte pro-

ductie te maken. 

In de komende kunstenplanperiode legt Silbersee de focus op de 

vernieuwing van het operagenre voor een breed publiek. Silbersee wil zijn 
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twee pijlers, artistieke vernieuwing en maatschappelijk engagement, ver-

stevigen. De instelling zal vanaf 2021 bestaan uit Silbersee Productiehuis 

en Silbersee Vrijplaats. Met de Vrijplaats richt Silbersee zich, voortbou-

wend op Spr!tzl, primair op de ontwikkeling van jonge, aanstormende 

makers en performers. Op maatschappelijk gebied heeft Silbersee onder 

meer de ambitie om in de komende zeven jaar zijn ecologische voetafdruk 

naar nul te reduceren. Silbersee wil zich vestigen in Amsterdam Noord en is 

op zoek naar een geschikte locatie voor een eigen huis.

In de Silbersee Vrijplaats vinden drie ontwikkelingstrajec-

ten plaats: Makerspad – tweejarige begeleiding van circa tien makers; 

Noordverhalen – twee participatieprojecten met de gemeenschappen van 

Amsterdam Noord, en Silbersee Summer Academy – een jaarlijkse tien-

daagse Summer Academy gewijd aan het ontwikkelen van transculturele 

creatie.

ADVIES

Artistiek belang

Silbersee maakt muziektheater in de volle breedte, op basis van 

klassieke vocaliteit. Dankzij de expertise en ervaring met 20e/21e-eeuwse 

avant-garde operarepertoire – Stockhausen, Nono, Aperghis – positio-

neert Silbersee zich stevig in een bijzondere niche van het Nederlandse 

muziektheaterlandschap. Silbersee heeft de laatste jaren met vele cross-

overproducties laten zien een interessante en belangrijke speler te zijn in 

het muziektheaterlandschap. De instelling toont vakmanschap, de produc-

ties zijn oorspronkelijk en innovatief. 

Silbersee neemt de definitie van opera en muziektheater ruim 

en gooit de ramen van het genre open. De instelling verbindt eeuwenoud 

repertoire aan actuele thema’s en werkt daarbij graag samen met eigen-

zinnige vormdenkers, waarmee Silbersee het operagenre wil ontwikkelen. 

De Amsterdamse Kunstraad vindt het waardevol dat Silbersee opera maakt 

waarbij de grens van de kunstvorm wordt opgezocht. De kunstraad heeft 
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waardering voor de manier waarop Silbersee het operagenre met nieuwe, 

eigentijdse vormen dichter bij het publiek weet te brengen. De instelling 

bewandelt niet de geijkte paden, maar gaat hierbij innovatief te werk. De 

instelling investeert in hedendaagse operacomposities waarmee het inter-

nationaal bijdraagt aan de vorming van nieuw operarepertoire.

Bijzonder aan Silbersee’s werkwijze is dat de instelling samen-

werkt met partnerorganisaties als de Toneelmakerij, ISH en BackBone. De 

plannen voor de komende kunstenplanperiode, zoals de Robotopera in 

samenwerking met Nicole Beutler en Ulrike Quade, en de Rave Opera met 

De Operastudio van De Nationale Opera, maken enthousiast. Dankzij de 

interdisciplinaire samenwerking worden de zangers uitgedaagd om buiten 

hun comfortzone te treden. De muzikale en theatrale mogelijkheden van de 

stem staan overtuigend centraal, maar de invulling van de theatrale ruimte 

is mede afhankelijk van de coproducent. De kracht van Silbersee is hoofd-

zakelijk de muzikale expertise (muzikale leiding), wat het theatrale aandeel 

(regie/choreografie) betreft wordt er samengewerkt met de bewust geko-

zen partnerorganisatie/coproducent. Door de steeds wisselende coali-

ties en de zoektocht naar innovatie, is de kwaliteit van de uitkomst van de 

samenwerkingen uiteenlopend. 

Dat is inherent aan het concept van experimenteren. Tegelijkertijd 

vindt de kunstraad dat een sterkere hand in het bewaken van de kwaliteit 

van het eindproduct nodig is. 

Belang voor de stad
De ‘ontwikkeling van het operagenre’ staat centraal in Silbersee’s 

missie. De instelling vervult dan ook een belangrijke rol in de talentontwik-

keling van jonge, klassiek geschoolde zangers. Daarnaast biedt ze, dankzij 

de vele samenwerkingen met tal van theater- en dansgezelschappen, de 

mogelijkheid te experimenteren met klassieke vocaliteit. In de afgelopen 

jaren heeft het gezelschap een grote ontwikkeling doorgemaakt en een 

talentontwikkelingspoot opgezet. De instelling heeft nu de ambitie de rol 

van talentcoach en verbinder te bestendigen. De kunstraad vindt het waar-

devol voor het behoud van de kunstvorm dat Silbersee investeert in de 

jonge generatie. 
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De uitgangspunten van Silbersee Vrijplaats en de diverse tra-

jecten die daarbinnen worden aangeboden, zijn in het algemeen helder 

verwoord. Toch mist de kunstraad in de plannen voor de Vrijplaats op een 

aantal punten onderbouwing. Zo vindt de kunstraad de selectie van ma-

kers die de instelling aan zich wil binden, niet helder uitgelegd. Voor de 

Vrijplaats wordt een sterk team begeleiders genoemd, maar het is ondui-

delijk hoe de begeleiding vorm krijgt. 

In de aanvraag zegt de instelling dat ‘vanzelfsprekend Silbersee 

Vrijplaats ook een kraamkamer is van waaruit makers, performers en 

ideeën kunnen doorstromen naar het productiehuis.’ De kunstraad had 

hier graag een uitwerking van gelezen, nu is niet duidelijk welke positie 

het werk van de Vrijplaats krijgt binnen de reguliere programmering. De 

Vrijplaats lijkt (vooralsnog) ook in output gescheiden te zijn van het 

Productiehuis.

Silbersee heeft de ambitie programma’s te maken voor de hele 

familie en biedt veel en diverse educatieactiviteiten aan. De uitwerking van 

de educatieplannen is summier.

De kunstraad vindt de keuze zich te willen vestigen in Noord een 

logisch vervolg van de activiteiten die de organisatie de afgelopen jaren 

in het stadsdeel heeft georganiseerd. Het valt op dat in het plan geen con-

crete locatie wordt genoemd. De kunstraad mist een reflectie op mogelijke 

samenwerking met partners die al actief zijn in het stadsdeel, bijvoorbeeld 

over het afstemmen van de beoogde participatieprojecten met buurtbe-

woners. Tot nu toe speelt Silbersee het merendeel van de voorstellingen 

buiten Amsterdam. Met een eigen locatie en daarmee meer aanbod in de 

stad, kan de instelling de band met Amsterdam versterken. 

Silbersee kiest zijn (Amsterdamse) partners strategisch, primair 

artistiek ingestoken en tevens met de wens om het publieksbereik van de 

instelling te vergroten. Het is voor een relatief kleine organisatie bewon-

deringswaardig dat Silbersee genoemde, ook vaak terugkerende samen-

werkingspartners aan zich weet te binden. Silbersee heeft eerder al laten 

zien allianties aan te kunnen gaan met de volle breedte van het (klassieke) 

muzieklandschap: van amateurkoren tot De Nationale Opera, van com-

ponisten tot activisten. Met de pilaren Silbersee Vrijplaats en Silbersee 

Productiehuis laat de instelling een enorm artistiek ambitieniveau zien voor 
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de komende jaren. Het speerpunt in de plannen voor de Vrijplaats is urban 

arts. De kunstraad hoopt dat de onderzoeksthema’s die centraal staan in 

de Vrijplaats een sterkere verbinding krijgen met de hoofdproducties.

Silbersee blinkt uit in zijn inspanning gericht op duurzaamheid. De 

instelling heeft de wens een klimaatneutraal productiehuis te zijn, dat geen 

enkel negatief effect heeft op mens en milieu. In het plan wordt een transi-

tie naar een zero footprint-organisatie omschreven. Hoe dit zich vertaalt in 

investeringen of juist bezuinigingen binnen de begroting blijft onderbelicht. 

De kunstraad is benieuwd hoe deze plannen zich gaan ontwikkelen. De in-

stelling spreekt zelf van ‘radicale klimaatambities’, de kunstraad vraagt zich 

af in hoeverre het haalbaar is volledig klimaatneutraal te opereren. Toch is 

het ‘streven naar’ belangwekkend en vooruitstrevend. 

Uitvoerbaarheid 
Het plan zet op veel ambities tegelijk in. Silbersee geeft een hel-

dere omschrijving waarom de instelling wil groeien. Voor de ontwikkeling 

van het R&D-atelier Spr!tzl naar de Vrijplaats, de beoogde transities op 

het gebied van inclusie, duurzaamheid en maatschappelijke inbedding, 

en het vergroten van het publieksbereik heeft de instelling een behoorlijke 

schaalvergroting voor ogen. Het gaat hier om meer dan een verdubbeling 

van het aantal fte’s. De kunstraad uit zijn zorgen over de vele ambities naast 

elkaar en vraagt zich af of de plannen realistisch zijn. Het vertrouwen van 

de kunstraad in Silbersee Productiehuis is groot. Wat de Vrijplaats betreft 

vindt de kunstraad een meer gelijkmatige overgang realistischer.

De kunstraad begrijpt dat er voor Silbersee Productiehuis en de 

Vrijplaats nog geen locatie in Noord is gevonden. De kunstraad vraagt 

zich wel af of de plek voor het in de begroting opgenomen bedrag vind-

baar is. Ook is de kunstraad benieuwd naar de rol die fondsenwerving en 

mecenaat heeft, en hoe de baten die hiermee samenhangen opgenomen 

zijn in de begroting. Silbersee bereikt per seizoen gemiddeld 25.000 be-

zoekers en wil het publieksbereik vergroten naar 30.000 bezoekers per 

jaar. Deze ambities zijn niet voldoende vertaald naar concrete acties: hoe 

en welke publieksgroepen Silbersee wil gaan bereiken, is niet uitgebreid 

geformuleerd. 
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Het inzetten van de Omdenktank voelt als een inhoudelijk sterke 

troef in de schaalvergroting van de organisatie. Er lijkt een mooie mix aan 

ervaringsdeskundigen en vertrouwelingen in de Omdenktank zitting te 

hebben genomen. Met de Omdenktank en de ambitie voor duurzaamheid 

laat Silbersee zien niet alleen binnen het operagenre innovatief te willen 

opereren, maar ook het engagement in de bedrijfsvoering te verankeren.

Diversiteit en inclusie
Silbersee wil in de communicatie de tone of voice en de kanalen 

meer afstemmen op cultureel diverse doelgroepen. De kunstraad vindt het 

goed dat de instelling hiervoor een communicatiebureau in de arm neemt. 

Silbersee wil nieuwe verhalen maken, maar de kunstraad ziet de daarvoor 

benodigde meerstemmigheid niet terug in de samenstelling van de vaste 

organisatie. Het zijn vooral de freelancers en de partners die de diversiteit 

op en achter het podium moeten realiseren. De kunstraad ziet de bevlo-

genheid bij artistiek leider Romain Bischoff, die de noodzaak voelt om 

inclusief te denken en te werken. Het aantrekken van een nieuwe creatief 

producer, met een meerkleurig perspectief, vindt de kunstraad een goede 

ontwikkeling. 

Silbersee wil nieuwe onderbelichte verhalen vertellen. In de 

plannen voor het productiehuis en de samenwerkingspartners ziet de 

kunstraad niet direct een invulling van deze ambitie. De kunstraad is van 

mening dat de nieuwe verhalen van de Vrijplaats kunnen komen, waar de 

vertaling naar de grote zaal die onderdeel is van de functie waar Silbersee 

een aanvraag voor heeft ingediend, niet wordt gemaakt.

Silbersee opteert voor functieplek 1 in de Amsterdam Bis 2021-2024: 

Theatergezelschap of theaterproductiemaatschappij dat/die vanuit een 

duidelijke missie gericht op de inclusieve stad nieuwe/onvertelde verhalen 

van jonge en/of nieuwe makers centraal stelt, interdisciplinair werkt, een 

sterke verbinding met de stad heeft en een breed en divers publiek trekt 

onder meer in grote zalen. De Amsterdamse Kunstraad adviseert, Silbersee 

deze functieplek niet toe te kennen.
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URBAN MYTH

Urban Myth maakt sinds 2001 interdisciplinaire theatervoorstel-

lingen voor de grote en kleine zaal van ITA. Onder leiding van regisseur 

Jörgen Tjon A Fong brengt het gezelschap voorstellingen die veelal een 

zoektocht zijn naar antwoorden op actuele en maatschappelijke vraag-

stukken op het gebied van diversiteit. De levens van bekende en minder 

bekende historische figuren stonden de afgelopen jaren centraal, zoals 

burgerrechtenactivist Robert F. Williams, Ella Fitzgerald en Martin Luther 

King.

In samenwerking met het Amsterdam Museum heeft Tjon A Fong, 

als curator, een fototentoonstelling gemaakt onder de noemer Hollandse 

Meesters Her-Zien. In dit werk kruipen prominente Nederlanders van 

kleur in de huid van historische Nederlanders van kleur. Urban Myth is ook 

betrokken bij de tentoonstelling van het Rijksmuseum over het slavernij-

verleden en werkte in 2020 mee aan een tentoonstelling in Museum het 

Rembrandthuis. 

De komende jaren wil Urban Myth zich ontwikkelen tot een cul-

turele instelling die verhalen presenteert – zowel in voorstellingen als met 
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exposities – die voortvloeien uit de Nederlandse en Europese cultureel di-

verse geschiedenis. De term afropean identity, waarbij de zwarte Europese 

identiteit als vanzelfsprekend onderdeel van de Europese cultuur wordt 

gezien, is hierbij het uitgangspunt.

Urban Myth belicht in de komende jaren de levens van Joseph 

Bologne Chevalier de Saint-George, een zwarte componist in het Parijs 

van de 18e eeuw, en de Afrikaans-Nederlandse familie Rühle-Botri, die een 

prominente rol speelde in de slavenhandel. 

ADVIES

Artistiek belang

De missie van het gezelschap is helder. Urban Myth wil bezoe-

kers confronteren met eigen denkpatronen en ze een spiegel voorhouden. 

Dit doet het gezelschap met actueel repertoire gebaseerd op historische 

verhalen en figuren. De Amsterdamse Kunstraad is positief over de tot 

dusver gerealiseerde activiteiten. Urban Myth heeft zich tot een belang-

rijke speler in het theater ontwikkeld en speelt sinds kort ook een rol in het 

museale veld. Daarbij staat het streven naar een inclusieve samenleving 

centraal. Urban Myth belicht en bezielt verhalen waarmee het beeld van de 

geschiedenis verrijkt en verbreed wordt. De noodzaak om onderbelichte 

verhalen te vertellen, komt in de aanvraag goed naar voren. 

Urban Myth brengt aansprekend muziektheater met goede mu-

zikanten en aantrekkelijke performers. De Afro-Europese identiteit wordt 

door Urban Myth als narratief opgenomen in het theaterlandschap. Hier 

spreekt urgentie uit. Producties van Urban Myth kenmerken zich door een 

episch element. Acteurs richten zich vaak direct tot het publiek. De voor-

stellingen hebben een herkenbare stijl en spreken een breed publiek aan, 

al zijn de teksten soms wat stroef en is de regie soms wat statisch.

Oprichter van Urban Myth, Jörgen Tjon A Fong, heeft de stap ge-

zet om te gaan schrijven voor theater. De kunstraad verwelkomt het maken 

van nieuw tekstrepertoire voor zowel jeugd als volwassenen. 
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De jeugdvoorstelling Martin Luther King is goed ontvangen en 

bekroond met een Gouden Krekel. Komende periode staan er twee repri-

ses en twee nieuwe jeugdproducties op stapel, naast de activiteiten rond 

talentontwikkeling en een jaarlijkse productie voor de grote zaal.

De aanvraag gaat uitgebreid in op de historische achtergrond 

van uitgekozen hoofdpersonages. Urban Myth is onderscheidend in zijn 

onderwerpkeuzes, maar de gestelde artistieke ambities zijn in de nieuwe 

plannen zowel in regie als in de vormgeving niet uitgewerkt. Uitspraken 

over muzikale dramaturgie of stijlkeuzes zijn eveneens afwezig. Voor een 

instelling die zich afficheert als muziektheatergezelschap is dit een gemis. 

De kunstraad kan zich daardoor geen goed beeld vormen van het eindre-

sultaat of de impact op de publiekservaring. Bovendien worden er weinig 

namen van betrokken artistieke medewerkers genoemd. Het geheel wekt 

de indruk dat de artistieke taken voornamelijk bij de artistiek leider lig-

gen. Wanneer er wel andere artistiek betrokkenen worden genoemd, ziet 

de kunstraad de contouren van een interessant beeldend theaterproject 

ontstaan. 

Oprichter Tjon A Fong is een veelzijdig talent. Hij volgde in 2019 

een opleiding tot curator aan de universiteit van Salzburg. De aanvraag 

maakt helder hoe de museumactiviteiten van Tjon A Fong, zoals het cu-

reren van Hollandse Meesters Her-Zien, een groter omgevingsbewustzijn 

opleveren en doorwerken in de inhoudelijke keuzes van de theaterplannen. 

Zijn aanpak is innovatief en heeft zelfs in het buitenland de aan-

dacht getrokken. De kunstraad vindt het positief dat Urban Myth doorgaat 

op deze weg, waarbij het gezelschap beoogt de scheidslijnen tussen beel-

dende kunst en theater diffuser te maken. Kennis over het verleden van 

museale instellingen kan zo geïncorporeerd worden in de voorstellingen. 

Onderzoek naar de Europese geschiedenis levert spannende 

en soms navrante verhalen op, zoals de voorgenomen expositie/voor-

stelling over de Afrikaans-Nederlandse familie Rühle-Botri. De kunstraad 

is benieuwd of dit ook tot vernieuwing op artistiek vlak zal leiden, zoals in 

de aanvraag gesteld wordt. Het is niet altijd duidelijk in hoeverre het gaat 

om de persoonlijke fascinatie van de artistiek leider of de koers van Urban 

Myth. 
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Theatervoorstellingen van Urban Myth hebben al op een aantal 

internationale festivals gespeeld. Ook hier ziet de kunstraad mogelijk-

heden tot internationale groei, maar plannen in die richting zijn nog niet 

vastomlijnd. In de museale activiteiten liggen kansen voor internationale 

samenwerking.

Belang voor de stad
In de aanvraag komt duidelijk een bevlogen artistiek leider naar 

voren die zich stevig positioneert als inspirerende gesprekspartner in het 

publiek debat. Het gezelschap slaagt er opvallend goed in om belangrijke 

spelers in het culturele veld aan zich te binden. Samenwerkingen met insti-

tuten en organisaties in de beeldende kunst zijn interessant en vruchtbaar. 

Dit biedt structurele kansen voor het gezelschap nu dekolonisatie op de 

agenda van diverse musea zal blijven staan. Met name grote instellingen 

in het centrum van Amsterdam vinden in Tjon A Fong een inspirerende 

gesprekspartner. De kunstraad denkt dat Urban Myth zich nog sterker kan 

verankeren in de overige stadsdelen. De voorstellingen van Urban Myth 

zijn verspreid over de stad, maar opvallend is dat Nieuw-West in de plan-

nen ontbreekt.

Urban Myth vertelt inzichtelijk voor wie het gezelschap de voor-

stellingen maakt en waarom. De gekozen verhalen sluiten goed aan bij het 

brede publiek dat de instelling wil bedienen. Dat in die verhalen de kracht 

van zwarte identiteit wordt belicht, is aansprekend en van belang. Het ver-

groot de maatschappelijke relevantie van het gezelschap. 

Urban Myth doet aan educatie via de jeugdvoorstellingen en mid-

dels educatieprogramma’s van de museumpartners. Door de daar aanwe-

zige deskundigheid kan dit goede resultaten opleveren. 

Talentontwikkeling vindt plaats in samenwerking met Podium 

Mozaïek als onderdeel van het programma PM2024. Dit podium zal de 

makers uit uiteenlopende disciplines praktische faciliteiten bieden, terwijl 

de artistieke begeleiding in handen ligt van Urban Myth. Deze plannen 

ogen vrijblijvend. De aanvraag stelt een veelheid aan interessante on-

derzoeksvragen, maar een uitwerking of onderzoeksmethode ontbreekt. 

Het is onduidelijk welke verantwoordelijkheden bij Urban Myth liggen en 
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hoe begeleidingstrajecten structureel vorm krijgen. Er ontbreekt even-

eens een plan voor doorstroommogelijkheden, om te beginnen binnen 

het eigen gezelschap. Bij de namen van mogelijk te begeleiden talent, ziet 

de kunstraad makers staan die zich al hebben bewezen. Bovendien is de 

expertise in het begeleiden van beeldend kunstenaars op dit moment vol-

gens de kunstraad nog te weinig geborgd in de organisatie. De kunstraad 

concludeert dat Urban Myth wat betreft talentontwikkeling te veel leunt op 

Podium Mozaïek en diens productiehuis PM2024.  

Uitvoerbaarheid 
Urban Myth wil de organisatie bestendigen en het aantal activi-

teiten uitbouwen, maar dat vindt geen vertaling in de gekozen organisatie-

vorm. Artistiek leider Tjon A Fong is als enige in vaste dienst. Veel van de 

artistieke werkzaamheden zoals regie, scriptontwikkeling en het cureren 

van tentoonstellingen liggen bij hem. Groei en schaalvergroting gaan wat 

de kunstraad betreft gepaard met taakverdeling. In de aanvraag worden 

hiervoor nog geen namen genoemd. 

Urban Myth wil van een netwerkorganisatie uitgroeien naar een 

steviger, meer duurzame organisatievorm. Hiervoor vindt de kunstraad de 

omvang van een aantal functies, zoals die van zakelijk leider (0,67 fte) krap 

bemeten. Dat het team uitgebreid wordt met een marketingexpert is een 

goede ontwikkeling. Verkoop van de voorstellingen en boekingen zijn tot 

nu toe uitbesteed aan externe partijen. Ook voor de casting worden part-

ners ingeschakeld.

De functies voor dramaturg en muzikaal leider zijn niet ingevuld, 

terwijl Urban Myth aangeeft dat de driehoek regisseur-dramaturg- 

muzikaal leider essentieel is voor artistieke ontwikkeling. De kunstraad mist 

continuïteit en twijfelt hierdoor over de artistieke uitvoerbaarheid van de 

meerjarenplannen. 

Jaarlijks wil Urban Myth een drietal muziektheaterprojecten (grote 

zaal, kleine zaal en een talentontwikkelingstraject) realiseren, daarnaast 

één beeldend-kunstproject. De multidisciplinaire inzet van de artistiek 

leider in de discipline muziektheater en in de visuele kunst is prikkelend, 

maar ook risicovol. De theater- en museumsector verschillen als het gaat 
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om langetermijnplanning, risicomanagement of publiciteit. Hoe Urban 

Myth deze werelden organisatorisch bijeenbrengt, maakt de aanvraag niet 

inzichtelijk.

Het eigen vermogen is beperkt, en dit baart de kunstraad zorgen. 

De instelling nam te veel risico door afgelopen periode het eigen vermo-

gen aan te wenden voor een toename aan activiteiten en een internationale 

tournee. Komende periode wordt de reserve naar verwachting aangespro-

ken voor uitgaves aan technische apparatuur (zenders en lichttafel). 

De begroting verdriedubbelt. Urban Myth wil de Fair Practice 

Code gaan volgen door haar medewerkers volgens cao te vergoeden. 

Ook signaleert Urban Myth een hoge werkdruk en wil de instelling meer 

ruimte geven aan marketing. Dat zijn goede plannen, maar daarmee is de 

beoogde groei nog onvoldoende onderbouwd. 

Binnen de zakelijke paragrafen is het marketingaandeel goed 

uitgewerkt. Het marketingplan oogt fris, helder en onconventioneel. Het is 

mooi dat marketing ingezet wordt voor de totale missie in plaats van alleen 

om voorstellingen te verkopen. In de aankomende periode is marketing 

gericht op branding en lange lijnen. De genoemde kanalen, methodes en 

samenwerkingspartners lijken te passen bij de beoogde publieksgroepen. 

Met verschillende middelen (van interviews met influencers tot Spotify-

afspeellijsten en diverse radiozenders) zullen nieuwe doelgroepen worden 

bereikt. Urban Myth poogt meer jongeren naar haar voorstellingen te krij-

gen, maar de wijze waarop blijft onderbelicht, behalve dan dat ze bereikt 

worden via social media en andere online kanalen.

Succesvol is ook de casting van bekende Nederlanders: het ver-

groot niet alleen de landelijke naamsbekendheid van het gezelschap, het 

vergroot ook de aandacht voor de verhalen die toegevoegd worden aan 

de (gedeelde) geschiedenis. Ook door de inzet van kunstenaars als Brian 

Elstak, Raquel van Haver en Iris Kensmil, verwacht de kunstraad dat een 

divers publiek tot Urban Myth wordt aangetrokken. Maar ondanks de goe-

de plannen vraagt de kunstraad zich af wel of dit al direct in 2021 zal leiden 

tot meer dan een verdubbeling van de publieksinkomsten.  
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Diversiteit en inclusie

Urban Myth vertelt al jaren verhalen vanuit een meerstemmig 

perspectief en onderstreept met verschillende producties dat meerstem-

migheid al eeuwen onderdeel uitmaakt van onze maatschappij. De instel-

ling heeft een sterk netwerk in de Surinaams-Antilliaanse gemeenschap, 

ook wat partners betreft. Ambities in publieksbereik zijn breed geformu-

leerd, met een extra focus op het bereiken van de Turks-Nederlandse en 

Arabisch-Nederlandse bevolking. 

Daarnaast werkt Urban Myth samen met gevestigde instellingen 

om ook hier de dialoog rond inclusiviteit te voeden. De kunstraad is hier 

enthousiast over, het zichtbaar maken van de geschiedenis van de zwarte 

identiteit heeft baat bij doorlopend onderzoek. 

Wat diversiteit in het personeelsbestand betreft, geeft de instel-

ling aan hier bij werving op te letten. Er worden geen concrete acties of 

streefdoelen aan verbonden. Op het toneel ziet de kunstraad de diversiteit 

van de stad weerspiegeld. Urban Myth draagt bovendien bij aan een ver-

breding van het palet aan spelers en musici, door ook makers te casten die 

geen geijkte trajecten hebben doorlopen. 

Urban Myth opteert voor functieplek 1 in de Amsterdam Bis 2021-2024: 

theatergezelschap of theaterproductiemaatschappij dat/die vanuit een 

duidelijke missie gericht op de inclusieve stad nieuwe/onvertelde verhalen 

van jonge en/of nieuwe makers centraal stelt, interdisciplinair werkt, een 

sterke verbinding met de stad heeft en een breed en divers publiek trekt, 

onder meer in grote zalen. De Amsterdamse Kunstraad adviseert, Urban 

Myth deze functieplek niet toe te kennen.
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SAMENSTELLING Amsterdamse 
Kunstraad, bestuur en leden van 
de preadviserende commissies ter 
voorbereiding van het Amsterdamse 
Kunstenplan 2021-2024 
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Bestuur
Felix Rottenberg (voorzitter) 

Paulette Smit (vicevoorzitter) 

Lex ter Braak a.i.

Jolanda Spoel 

Jaïr Stranders

Katja Weitering

Isis van der Wel

Commissie Beeldende Kunsten en Digitale Cultuur
Lex ter Braak (voorzitter)

Irene de Craen

Ella Derksen

Janice Deul

Daniela Petovic

Tijmen Schep

Veerle Devreese (gast)

Michiel Schwarz (gast)

Secretaris: Özkan Gölpinar

Commissie Dans
Jolanda Spoel (voorzitter) 

Hildegard Draaijer 

Peter van der Hoop  

Lisa Reinheimer 

Hans Schamlé 

Leo Spreksel 

Secretaris: Bianca Nieuwboer

Commissie Film en Media
Jaïr Stranders (voorzitter)

Claire van Daal

Iván García-Romero

Peggy Gemerts

Kaisa Kriek

Secretaris: Marije Plaum
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Commissie Kunst- en Cultuureducatie en Participatie
Paulette Smit (voorzitter)

Mary Berkhout

Martin van Engel

René van der Kolk

John Leerdam

Maria Wüst

Secretaris: Alex Charry

Commissie Letteren en Debat
Paulette Smit (voorzitter)

Menno Hartman

Karlijn Leenders

Gijs Schunselaar

Asis Aynan (gast)

Secretaris: Marije Plaum

Commissie Musea, Erfgoed en Monumenten
Katja Weitering (voorzitter)

Timo Demollin

Anne de Haij

Wim Manuhutu

Simone Zeefuik

Secretaris: Özkan Gölpinar

Commissie Muziek en Muziektheater
Isis van der Wel (voorzitter)

Dominique Citroen

Wim Dijkstra

Maarten Gulickx

Hernán Schvartzman

Rita Zipora Verbrugge

Secretaris: Sjaiesta Badloe
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Commissie Podia
Jolanda Spoel (voorzitter)

Floortje Bakkeren

Wim Dijkstra

Peggy Gemerts

Gijs Schunselaar

Secretaris: Cindy Castricum

Commissie Theater
Jaïr Stranders (voorzitter)

Floortje Bakkeren

Dorothy Blokland

Jappe Groenendijk

Djoere de Jong

Karen Welling

Secretaris: Hilde van Beek

Werkgroep Vastgoed
Pia van den Berg

Jaap Draaisma

Ronald van Warmerdam

Secretaris: Cindy Castricum
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Bureau Amsterdamse Kunstraad
Guikje Roethof, algemeen secretaris 

Barbara van de Water, senior beleidsmedewerker 

Sjaiesta Badloe, beleidsmedewerker

Bianca Nieuwboer, beleidsmedewerker

 
Medewerkers kunstenplanadvisering
Hilde van Beek 

Cindy Castricum

Alex Charry

Diana Hoilu-Fradique

Özkan Gölpinar

Marije Plaum

Notulisten
Alice Scheiuit

Liza Titawano

Maartje Willems

Marjan Wynia

Vormgeving 
Context - creative studio | www.cie.studio

Tekstcorrectie 
Mans Kuipers
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De Amsterdamse Kunstraad is het permanente en onafhankelijke 
adviesorgaan van het Amsterdamse gemeentebestuur. De kunstraad 
kan gevraagd en ongevraagd advies uitbrengen over alle aan kunst 
en cultuur gerelateerde onderwerpen. De kunstraad adviseert over 
belangrijke voorgenomen beleidswijzigingen, over nieuwe projecten 
en voorzieningen in de kunst, evenals over verbindingen tussen 
het kunstbeleid en andere gemeentelijke beleidsterreinen. Tot 
een van de taken behoort de advisering ter voorbereiding van het 
kunstenplan. De kunstraad beoordeelt de plannen die zijn ingediend 
voor de Amsterdamse Basisinfrastructuur (Amsterdam Bis). 

OM 
DE STILTE 
         HEEN

Advies ter voorbereiding van 
het Amsterdamse Kunstenplan 

2021-2024


	_Hlk36029489
	_Hlk36223776
	_Hlk42068185
	OLE_LINK1
	OLE_LINK2
	_Hlk37925540

